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Αθήνα, σήµερα στις 19 Δεκεµβρίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
11.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2018».

Στη σηµερινή συνεδρίαση προτείνουµε να ξεκινήσουµε µε δύο
κύκλους οµιλητών. Ο πρώτος κύκλος θα περιλαµβάνει τους οκτώ
γενικούς εισηγητές και τον έναν ανεξάρτητο ειδικό εισηγητή,
ώστε να δευτερολογήσουν, εφόσον το επιθυµούν, για τρία λεπτά
ο καθένας και η καθεµιά. Ο δεύτερος κύκλος θα περιλαµβάνει
οκτώ Kοινοβουλευτικούς Eκπροσώπους, οι οποίοι θα δευτερο-
λογήσουν, εφόσον το επιθυµούν, επίσης για τρία λεπτά ο καθέ-
νας. Στους κύκλους αυτούς προτείνεται να παρεµβάλλονται
Υπουργοί. 

Στη συνέχεια θα ξεκινήσουν οι οµιλίες των πολιτικών αρχηγών
και κατόπιν όλων αυτών εκτιµάται ότι η διαδικασία µπορεί να ολο-
κληρωθεί µέχρι τις 21.00’ το βράδυ, ώστε να ξεκινήσει η ψηφο-
φορία. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής των Ανεξάρτητων Βουλευ-

τών κ. Θεοχάρης Θεοχάρης. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε. Περιµέναµε από τις 11.00’, οπότε µία ανοχή θα τη ζητήσου-
µε στη δευτερολογία αυτή. 

Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρωτολογία µου απέδειξα

πως ο σηµερινός προϋπολογισµός δεν υπηρετεί ούτε την ανά-
πτυξη ούτε την κοινωνική συνοχή ούτε τη χρηστή διακυβέρνηση.

Με αυτόν τον προϋπολογισµό είστε συνεπείς στον δρόµο που
χάραξαν όλες οι κυβερνήσεις του παρελθόντος. Αυτές τις ηµέ-
ρες άκουσα αρκετούς από τους συναδέλφους και τις τοποθετή-
σεις τους, όπως, επίσης, και ξαναδιάβασα την επιστολή των
κυρίων Υπουργών Οικονοµικών µε την οποίαν κατέθεσαν αυτόν
τον προϋπολογισµό. 

Κύριε Τσακαλώτε, σε αυτή την επιστολή:

Πρώτον, αναφέρετε ότι ο προϋπολογισµός του 2018 θα σηµα-
τοδοτήσει την έξοδο της χώρας από τα προγράµµατα. Ξεχάσατε,
όµως, να διευκρινίσετε, κύριε Τσακαλώτε, πως τα προγράµµατα
και τα µνηµόνια τελειώνουν για τους δανειστές που δεν θα βά-
λουν ούτε ένα ευρώ, αλλά συνεχίζονται για τον Έλληνα επαγγελ-
µατία που θα δουλεύει για να αποπληρώνει το 3,5% που συµ-
φωνήσατε για τα επόµενα χρόνια. 

Δεύτερον, αναφέρετε ότι η σηµαντική υπέρβαση των στόχων
έχει συµβάλλει στην αποκατάσταση της διεθνούς αξιοπιστίας για
την επιστροφή της χώρας στις διεθνείς αγορές. Ξεχάσατε να δι-
ευκρινίσετε στους άνεργους Έλληνες ότι η υπέρβαση των στό-
χων έγινε κόβοντας τον ΟΑΕΔ και την υπόλοιπη κοινωνική πο-
λιτική. Ξεχάσατε να διευκρινίσετε στους φτωχούς Έλληνες ότι η
διεθνής αξιοπιστία επικυρώνεται µόνο από ξένες επενδύσεις. Τέ-
τοια ψήφο εµπιστοσύνης δεν έχετε πάρει ακόµη. Ίσα ίσα που µε
κόλπα και τερτίπια, όπως στο Ελληνικό, κανένας επενδυτής δεν
θα έρθει.

Τρίτον, αναφέρετε ότι για το 2018 το πρωτογενές πλεόνασµα
3,8% του ΑΕΠ είναι συµβατό µε τους στόχους και παρέχει ένα
σηµαντικό περιθώριο ασφαλείας. Ενώ, λοιπόν, σας ζητούν λιτό-
τητα εσείς δίνεται υπερλιτότητα µε σηµαντικό περιθώριο ασφα-
λείας.

Τέταρτον, αναφέρετε ότι η προσαρµογή συνοδεύτηκε από τη
σταδιακή ενίσχυση της προστασίας των πιο ευάλωτων στρωµά-
των αλλά και παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση της παιδικής
φτώχειας. Μήπως ξεχάσατε ότι παγώσατε το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα για δύο χρόνια και δύο µήνες; Μήπως παραβλέ-
ψατε σκόπιµα ότι ο δείκτης κοινωνικού αποκλεισµού παραµένει
στάσιµος για δύο χρόνια; Ότι η παιδική φτώχεια αυξήθηκε κατά
µία µονάδα από το 2014; Ότι και τα παιδιά του διαβιούν σε συν-
θήκες υλικής στέρησης είναι περισσότερα από όσα τα παραλά-
βατε; Αν το µέρισµα µειώνει τη φτώχεια όπως µας λέτε, πόσο θα
τη µείωναν τα προγράµµατα που κόψατε;

Πέµπτον, αναφέρετε ότι για το 2018 οι εξοικονοµήσεις δαπα-
νών θα χρηµατοδοτήσουν δράσεις κοινωνικής προστασίας. Αυτή
είναι η κοινωνική πολιτική, κύριε Υπουργέ, του ΣΥΡΙΖΑ; Περικό-
πτετε κοινωνικές δαπάνες 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ και βρίσκετε
260 εκατοµµύρια για ανακούφιση; 

Εδώ καταθέτω ένα διάγραµµα από πρόσφατο άρθρο του In-
side Story: 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ πέφτουν από το 2017 στο
2018 οι κοινωνικές δαπάνες συνολικά και 1 δισεκατοµµύριο ανε-
βαίνουν οι φόροι. Αυτή είναι η κοινωνική σας πολιτική.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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Έκτον, αναφέρετε ότι στα επόµενα έτη οι ρυθµοί οικονοµικής
ανάπτυξης είναι επαρκείς για να διευρυνθούν οι παρεµβάσεις
ενίσχυσης της κοινωνικής προστασίας. 

Εσείς, θεωρείτε ως επάρκεια να περιµένεις ανάπτυξη 2,7% και
αν είσαι τυχερός, γιατί κάποιοι οικονοµολόγοι µιλάνε για 1%, να
πάρεις 1,3%, δηλαδή ούτε το µισό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και κλείνετε, γράφοντας: «Η Κυβέρνηση, συνεπής στις δε-

σµεύσεις της απέναντι στους Έλληνες πολίτες και στους εταί-
ρους της συνεχίζει το δρόµο της χρηστής δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης µε κοινωνική δικαιοσύνη».

Εάν όντως είσαστε πολιτικά έντιµος, κύριε Τσακαλώτε, θα
έπρεπε να την ολοκληρώσετε κάπως έτσι: Η Κυβέρνηση συνεπής
στις δεσµεύσεις της απέναντι στους εταίρους περικόπτει ανα-
πτυξιακές δαπάνες και αυξάνει τους φόρους. Όταν αυτό δεν
είναι αρκετό για να πληρώσει τους δανειστές, περικόπτει και τα
κοινωνικά κονδύλια του Έλληνα µη προνοµιούχου βαπτίζοντας
την πολιτική αυτή ως κοινωνική δικαιοσύνη.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Χωρίς στρατηγικό σχέδιο προσέλκυσης επενδύσεων για να έρ-

θουν σοβαροί επενδυτές και όχι κοράκια µε αµφιβόλου ποιότη-
τας κεφάλαια, χωρίς στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της χώρας
για να µείνουν τα παιδιά µας εδώ που γεννήθηκαν και να µη χα-
ρίζουν τα καλύτερά τους χρόνια σε ξένες πατρίδες, χωρίς στό-
χους βελτίωσης των δεικτών κοινωνικής ευηµερίας για να
σηκωθούν οι γονατισµένοι συµπολίτες µας και να ξαναχτίσουν
τα όνειρά τους, χωρίς όραµα από το πολιτικό σύστηµα ο Έλλη-
νας πολίτης είναι αβοήθητος και εγκλωβισµένος σε ένα σισύφειο
δράµα, ενώ το µόνο που κάνετε εσείς καθηµερινά είναι να ακυ-
ρώνετε τις προσπάθειές του, όπως τόσες και τόσες κυβερνήσεις
έκαναν στο παρελθόν.

Και το ερώτηµα είναι: Έως πότε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Αµυράς από το Ποτάµι για τρία λεπτά. Έχουµε συµφωνήσει τρία
λεπτά όλη η Βουλή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ανησυχώ που µε κοιτάτε έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή ο κ. Θεο-

χάρης το παραβίασε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κατά την πρωτολογία κατά την πρώτη ηµέρα συζήτησης
του προϋπολογισµού δεν είχαµε την ευκαιρία να έχουµε τον κ.
Τσακαλώτο κοντά µας, γιατί ήταν στην Νέα Υόρκη.

Φαντάζοµαι ήταν δραµατική και τραυµατική η εµπειρία να βα-
ράει το σφυρί εκεί µέσα στο άντρο του καπιταλισµού στη Wall
Street. Νοµίζω, όµως, ότι η κακοτοπιά θα ήταν εάν σας ρωτούσε
κάποιος χρηµατιστή εκείνη την ηµέρα: «Πώς θα κατάφερες, ρε
Ευκλείδη, για το 2017 όταν έλεγες ότι θα είχε η χώρα ανάπτυξη
2,7% και τελικά θα έχει 1,4%;» Είµαι περίεργος να ακούσω την
απάντησή σας. 

Όπως, επίσης, εάν σας ρωτούσε ο χρηµατιστής: «Βρε Ευ-
κλείδη, πάλι πώς τα κατάφερες, ενώ έλεγες ότι το πρωτογενές
πλεόνασµα της χώρας θα φτάσει το 2,2%, µε δέσµευση έναντι
των δανειστών µιάµισης µονάδας, να το φτάσετε στο 4%;»

«Είστε θαυµατοποιός» µπορεί να σας έλεγαν και να σας προ-
σφέραν µία δουλειά στη Wall Street να τζογάρετε, να κόβετε µε-
τοχές και να αυξάνετε τα κέρδη του καπιταλισµού που τόσο πολύ
τον πολεµάτε, αλλά φαντάζοµαι εκ των έσω.

Όλα λάθος δηλαδή, αλλά εγώ δεν ήρθα εδώ για να σας υπεν-
θυµίσω τα µεγάλα λάθη. Ήρθα να σας πω για τα µικρά σηµαντικά
προβλήµατα που έχουν οι µικροµεσαίοι.

Σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε ακόµα
capital controls. Τι σηµαίνει αυτό, αγαπητέ κύριε Τσακαλώτο; 

Σηµαίνει ότι µία βιβλιοπώλισσα, για παράδειγµα, εάν έχει
εξαντλήσει το µηνιαίο έµβασµα που µπορεί να στείλει στο εξω-
τερικό για να αγοράσει προϊόντα- σας θυµίζω ότι το αστρονοµικό
ποσό είναι στα 1.000 ευρώ- και εν όψει Χριστουγέννων ήθελε να
παραγγείλει περισσότερα βιβλία θα πήγαινε στην τράπεζά της,

θα έκανε τις αιτήσεις, θα συµπλήρωνε τα διάφορα χαρτιά και ξέ-
ρετε η απάντηση ποια θα ήταν; Η έγκριση θα έρθει σε τέσσερις
έως δέκα µέρες. 

Τι να το κάνω κατόπιν εορτής, εάν εγκριθεί; Και εάν εγκριθεί,
λοιπόν, θα πάει η βιβλιοπώλισσα στην τράπεζα, θα υπογράψει
πάλι τα χαρτιά, θα δώσει 12 ευρώ και τότε ποιος ευνοείται, αγα-
πητέ κύριε Τσακαλώτε;

Μόνο οι µεγάλοι ευνοούνται που µπορούν να στοκάρουν. Τους
µικροµεσαίους, δυστυχώς, τους έχετε φτάσει στο σηµείο να κυ-
νηγάνε την ουρά τους, ευρώ το ευρώ για να επιβιώσουν. 

Αν δεν σας φτάνει αυτό το πραγµατικό πρόβληµα οικονοµίας,
πείτε µου το άλλο: Για ποιο λόγο άραγε όταν ένας µικρός έµπο-
ρος πηγαίνει στην τράπεζα να πάρει κέρµατα, ψιλά για να δίνει
ρέστα στους πελάτες του, ξαφνικά αυτόν το µήνα ανακαλύπτει
ότι το όριο από τα 500 ευρώ πήγε στα 375 ευρώ;

Και τα πληρώνει αυτά, ξέρετε. Δεν δίνει το χαρτονόµισµα και
παίρνει τα κέρµατα δωρεάν. Πληρώνει από τρία ευρώ και πάνω
για την κάθε συναλλαγή. 

«Ούτε τα βασικά, αγαπητέ Ευκλείδη;». Ενδεχοµένως, να έλεγε
κάποιος χρηµατιστής εκεί στη Νέα Υόρκη µέσα στη φωλιά και
στην καρδιά και στο στόµα του θηρίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ιστορία να πω ότι οι δύο

έµποροι είναι η Αρετή Γεωργιλή και ο Νίκος Ζαρκαδούλας, οι
οποίοι αγωνίζονται να επιβιώσουν εν µέσω capital controls, εν µέ-
σω µιας Κυβέρνησης, η οποία µιλάει για θεωρίες και για µεγάλα
λόγια και αφήνει την καθηµερινή πραγµατική οικονοµία να µατώ-
νει και να βουλιάζει. 

Δεν θέλω να επαναλάβω αυτό που είχα πει και στην πρωτολο-
γία ότι ο κόσµος δεν τρώει το παραµύθι ότι τον Αύγουστο του
2018 τελειώνει το µνηµόνιο. Όπως έχω πει πάρα πολλές φορές,
µε αντίδραση από αρκετούς Βουλευτές, καλούς συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, το µνηµόνιο τελειώνει, δυστυχώς, για
τους δανειστές διότι αυτοί απαλλάσσονται από την υποχρέωσή
τους να µας δανειοδοτούν. 

Δεν είναι µνηµόνιο ότι θα µειωθούν οι αυξήσεις από 1-1-2019;
Δεν είναι µνηµόνιο τα µεγάλα, τα αιµατηρά πλεονάσµατα, όπως
τα χαρακτηρίζατε έως το 2060 στην ουσία; Δεν είναι µνηµόνιο
ότι έως το 2115 οτιδήποτε ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο είναι
υποθηκευµένο στο υπερταµείο υπέρ δανειστών; Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Θα σας έλεγα, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ότι µπορεί η Wall
Street να σας περιµένει µε ανοιχτές αγκάλες και να σας περιθάλ-
πει, εδώ, όµως, οφείλετε απαντήσεις γιατί δεν έχετε ρυθµίσει
ούτε τα ρέστα ούτε τα κέρµατα των µικροεµπόρων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Αµυρά.

Ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και ειδικός αγορητής της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Μάριος Γεωργιάδης, έχει τον λόγο για τρία
λεπτά. 

Παρακαλώ να σεβαστείτε τον χρόνο, κύριε Γεωργιάδη. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα

προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, όπως όλοι οι συνάδελφοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς είστε και Αν-

τιπρόεδρος όµως. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μην

πέσει σε εµένα το µπαλάκι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν εµείς παραβιά-

ζουµε τον χρόνο, τότε τι να πούµε στους άλλους; 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και

είµαι και γενναιόδωρος Αντιπρόεδρος, όπως ξέρετε, γιατί τους
αφήνω να µιλάνε παραπάνω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το καλό παράδειγµα να δώσετε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το

καλό παράδειγµα να δώσω, ναι. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, καληµέρα. Είναι ξεκάθαρο
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και αυτό φάνηκε και από τις προηγούµενες ηµέρες κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης, ότι ο εν λόγω προϋπολογισµός είναι ο πιο
αντιαναπτυξιακός και φοροεισπρακτικός που έχει υπάρξει από
τη Μεταπολίτευση και µετά. Δυστυχώς, το µόνο που κάνει αυτή
τη στιγµή η Κυβέρνηση είναι να διαχειρίζεται τη µιζέρια. Θα είµαι
συγκεκριµένος. 

Παίρνει τη µία σύνταξη από τον φτωχό µέσω του ΕΚΑΣ για να
τη δώσει µέσω κουπονιών ή συσσιτίων στον πάµφτωχο. Παίρνει
από τον πολύτεκνο 500 ευρώ τον χρόνο για να τη δώσει στον δί-
τεκνο, αν µου επιτραπεί η έκφραση, τα µισά, βέβαια, για να πάει
σε δύο οικογένειες. Βάζει χέρι στο επίδοµα θέρµανσης για να
δώσει ένα επίδοµα φτώχειας σε κάποιον άνεργο. Όλα αυτά όχι
τυχαία, βέβαια. Έχει και αντίδοτο όπως λέει η Κυβέρνηση, τα αν-
τίµετρα, αν και εφόσον δοθούν ποτέ. Γιατί εγώ πιστεύω ότι δεν
θα καταφέρετε να δώσετε ούτε ένα ευρώ. 

Έχετε φτάσει να χρωστάει η µισή Ελλάδα και παραπάνω, πάνω
από τέσσερα εκατοµµύρια και µάλιστα χωρίς αντίκρισµα και οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές έχουν έναν ρυθµό ενός δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ τον µήνα. 

Και καταθέτω και σχετικό δηµοσίευµα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι έχουµε κι έναν Πρωθυπουργό που λέει: «Ελάτε στη Γη της
Επαγγελίας να επενδύσετε». Να επενδύσει ποιος; Αυτός που τον
πρώτο χρόνο που θα ανοίξει την επιχείρησή του θα πρέπει να
δώσει 75% του εισοδήµατός του στο κράτος; Εσείς θέλετε να
τον κλείσετε πριν καν ανοίξει την επιχείρησή του. 

Δυστυχώς, το µόνο που θέλετε είναι να εξαρτώνται οι πολίτες
από εσάς, να είναι οικονοµικά ανάπηροι και να έρχονται στα γρα-
φεία µας –συµπεριλαµβανοµένου και του δικού µου, γιατί κάθε
µέρα δέχοµαι τηλεφωνήµατα και το µόνο που µου ζητάνε είναι
να βρουν µια θέση εργασίας. Δεν ζητάνε κάτι άλλο. Έρχονται λέ-
γοντας: «Δεν έχουµε δουλειά, δεν έχουµε χρήµατα, µας κόβουν
συντάξεις, µας κόβουν µισθούς, είµαστε άνεργοι. Θέλουµε δου-
λειά. Βοηθήστε». Όσο µεγαλώνει ο κρατισµός -και θα το πω και
άλλη µία φορά, το λέω συνέχεια- όσο µεγαλώνει το πελατειακό
κράτος, τόσο δεν πρόκειται να ανασάνει αυτή η οικονοµία. Η
λύση είναι µία: Μείωση του κράτους. Πρέπει να βρεθούν οι αρ-
γόµισθοι και να αποµακρυνθούν.

Δεν γίνεται να προεδρεύω εδώ στις δώδεκα τη νύχτα, να έχω
δίπλα µου συναδέλφους να δουλεύουν και κάποιοι άλλοι να κά-
θονται στα σπίτια τους και να µην πηγαίνουν καν στο χώρο ερ-
γασίας. Δεν είναι κοινωνική ισότητα αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. 
Μείωση των προνοµίων των Βουλευτών. Ξέρω ότι οι Βουλευ-

τές έχουµε κάνει γενναίες µειώσεις τα τελευταία χρόνια, αλλά
υπάρχουν και άλλα προνόµια άλλων αιρετών που πρέπει να κοι-
τάξουµε. 

Δεν γίνεται να υπάρχουν συντάξεις των 3.000 ευρώ και από
την άλλη, να κόβουµε το ΕΚΑΣ από τους πολίτες που παίρνουν
400 και 500 ευρώ. Γι’ αυτόν τον λόγο λέµε ως Ένωση Κεντρώων
«1.500 ευρώ η ανώτατη σύνταξη», για να µην χρειάζεται να κό-
βουµε το ΕΚΑΣ κάθε λίγο και λιγάκι. 

Τα οφέλη από τις παραπάνω κινήσεις προφανώς και θα δώ-
σουν τα κίνητρα για να µειώσετε τους φόρους και να µπορέσετε
να µειώσετε τις εισφορές. Το ζήτηµα είναι το εξής, γιατί έτσι, βέ-
βαια, έχουν φύγει και όλα τα κράτη των άλλων χωρών του δυτι-
κού κόσµου από τα µνηµόνια: Σας συµφέρει να το κάνετε αυτό;
Το θέλετε να το κάνετε αυτό; Θέλετε να υπάρχουν πολίτες που
δεν θα εξαρτώνται από το δικό σας «φιλοδώρηµα»; Προφανώς
και όχι, γιατί δεν σας συµφέρει. 

Καταψηφίζουµε τον εν λόγω προϋπολογισµό στο σύνολό του
και θα τοποθετηθούµε επί συγκεκριµένων θεµάτων στη σχετική
ψηφοφορία σήµερα το βράδυ. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Γεωργιάδη. 

Ο κ. Καµµένος, ειδικός αγορητής από τους ΑΝΕΛ, έχει τον λό-
γο. Δεν χρειάζεται να σας πω τα ίδια που είπα στον κ. Γεωργιάδη
από πλευράς Αντιπροέδρων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Σήµερα έχω την τύχη και τη χαρά εγώ προσωπικά να εισηγού-
µαι για τρίτη φορά -και το 2015 και το 2016 και το 2017- έναν
προϋπολογισµό της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων. Όπως έχω πει και στην εισήγησή µου και στις επιτροπές,
είναι ένας προϋπολογισµός δύσκολος. Πολιτικά, αλλά και πρα-
κτικά οικονοµικά θα τα καταφέρουµε, όπως τα καταφέραµε και
τις άλλες δύο χρονιές. 

Ξέρουµε ότι µε την ανταλλαγή οµολόγων που κάναµε πριν δε-
καπέντε ηµέρες, το ευλογηµένο PSI, τα 30 δισεκατοµµύρια, οι
αγορές ηρέµησαν και είδαµε και το κόστος χρήµατος πόσο
έπεσε στο δεκαετές οµόλογο. Θα πέσει και άλλο και θα κάνουµε
και άλλες δύο εκδόσεις –πρώτα ο θεός- µέχρι τον Αύγουστο
2018, έτσι ώστε να απεξαρτηθούµε από τις εκταµιεύσεις των δα-
νειστών. 

Τι είναι µνηµόνιο; Μνηµόνιο, όπως το έχουµε ζήσει τα τελευ-
ταία χρόνια, είναι η άµεση εξάρτηση της εκταµίευσης των εταί-
ρων της Ευρώπης από τον ESM ή από τον EFSF, ο εκβιασµός
της δόσης, για να πάρεις τα µέτρα. 

Επί χρόνια δεν παίρνονταν τα µέτρα, ήρθε η δική µας Κυβέρ-
νηση να δουλέψει πολύ σκληρά, έτσι ώστε να περάσουµε τις
αξιολογήσεις, να γίνουν εκταµιεύσεις, να πάρουµε ένα πλαφόν
πολύ φθηνό, 1%, µε τριάντα δυόµισι χρόνια αποπληρωµή σε
κάθε εκταµίευση, δηλαδή πάρα πολύ φθηνό χρήµα, έτσι ώστε να
µπορέσει η Ελλάδα να εξοικονοµήσει πόρους, να ανασυνταχτεί
και να µπει στην πορεία προς την ανάπτυξη. 

Τέλος µνηµονίων, τέλος σχέσης σηµαίνει ότι πλέον δεν θα
έχουµε τον εκβιασµό της εκταµίευσης κάποιας δόσης και θα
εκτελούµε το πρόγραµµά µας σοβαρά, δηµοσιονοµικά όπως
πρέπει στους κανόνες της Ευρώπης και ως σοβαρή Κυβέρνηση
θα αναπτύξουµε την αγορά όπως πρέπει. 

Δεν θα έχουµε κάποιον να µας λέει κάθε τρεις µήνες µε το
check list ότι «το έκανες, δεν το έκανες, θα πάρεις, δεν θα πάρεις
δόση», µε τη συζήτηση αυτή κάθε φορά να φέρνει ένα τεράστιο
ρίσκο, µία τεράστια πορεία στις αγορές, µία τεράστια ανασφά-
λεια στους εγχώριους και εξωχώριους επενδυτές σε όλη την
αγορά: «Τώρα θα πάρουν τη δόση ή δεν θα την πάρουν; Θα χρε-
οκοπήσουν ή δεν θα χρεοκοπήσουν;». Στα 9 τα spreads, στα 8
τα spreads. Αυτό θα τελειώσει και αυτό είναι η ευτυχία για την
ελληνική οικονοµία και είµαστε τυχεροί που η δική µας Κυβέρ-
νηση θα τα καταφέρει αυτά σε λιγότερο από δέκα µήνες από σή-
µερα. 

Θα πρέπει να κοιτάξουµε τη νέα Ελλάδα στα µάτια, µε ειλικρί-
νεια. Τα λάθη που συνέβαιναν και συνεχίζουν να συµβαίνουν πρέ-
πει να τα διορθώσουµε, διότι δεν θα έχουµε άλλη ευκαιρία να
διορθώσουµε τα κακώς κείµενα της ελληνικής οικονοµίας και του
ελληνικού δηµόσιου τοµέα, ο οποίος, δυστυχώς, είναι ανταγωνι-
στικός και αρνητικός προς τις επενδύσεις και τους επενδυτές. 

Χρειάζεται κράτος δικαίου. Χρειάζεται να έχεις κράτος «φίλο»
στις επενδύσεις. Χρειάζονται τράπεζες που να έχουν καθαρούς
ισολογισµούς, να µην έχουν κόκκινα δάνεια και όλα αυτά µε έναν
υγιή και δίκαιο τρόπο, έτσι ώστε να βγουν µε φθηνό χρήµα, αλλά
και διαθέσιµο χρήµα, στις αγορές. Φθηνό, γιατί θα έχουν βγει
στις αγορές, αλλά θα δανείζονται πολύ φθηνότερα οι τράπεζές
µας, έτσι ώστε να βγει χρήµα και χρηµατοδότηση για την ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Όλα αυτά προϋποθέτουν να φύ-
γουµε και να γλυτώσουµε από αυτά τα δεινά της τελευταίας
επταετίας. 

Έρχοµαι τώρα και στην τελευταία δήλωση, στο τελευταίο
λεπτό που µου µένει, για να πω το εξής. Δυσαρεστήθηκα από την
δήλωση των «53», η οποία λέει ότι: «Η υποχρεωτική και σε ορι-
σµένες περιπτώσεις οδυνηρή συµµαχία µε τους ΑΝΕΛ, όσο αυτή
διαρκέσει, δεν µπορεί να αποτελεί άλλοθι για υπαναχωρήσεις σε
κρίσιµα για τη φυσιογνωµία µας ζητήµατα. Σε κάθε περίπτωση
σήµερα πρέπει να αξιολογηθεί αυτή η συγκυβέρνηση κ.λπ..»

Έχουµε εισηγηθεί τρεις φορές. Είναι οδυνηρό που συνειση-
γούµαστε κι έχουµε πάρει όλοι το πολιτικό βάρος; Είναι οδυνηρό
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αυτό; Για ποιον είναι οδυνηρό, για τους εκατόν σαράντα τρεις ή
για τους εννιά; Εµείς είµαστε εννιά. Δεν είναι καθόλου οδυνηρό
κι είναι οδυνηρό για εµάς.  

Επίσης, εµµένω στη διαφωνία που είχα για το ζήτηµα της Θρά-
κης. Είναι πάρα πολύ δύσκολο το ζήτηµα. Θα διαβάσω την κατή-
χηση του κ. Ερντογάν, η οποία µαγνητοφωνήθηκε από κινητό την
ώρα που µιλούσε στους µαθητές. Και δυστυχώς, ο κ. Αµανατίδης
δεν µπορούσε να κάνει τίποτα, γιατί δεν είχε άµεση µετάφραση.
Και λέει ο κ. Ερντογάν: «Μία σηµαία, µία πατρίδα, ένα κράτος».
Τι σηµαίνει ένα έθνος, µία σηµαία, ένα κράτος; Εντάξει. «Δεν
υπάρχουν διακρίσεις, δεν υπάρχουν διαφορές. Θα είµαστε ένα,
θα είµαστε ισχυροί, θα είµαστε ζωντανοί, θα είµαστε αδέρφια.
Όλοι µαζί θα είµαστε Τουρκία!», είπε ο κ. Ερντογάν. 

Θέλετε εσείς τώρα εγώ να ψηφίσω τον µουφτή από τη βάση.
Να κάνει τι; Θέλετε ένας από την Αρκαδία να ψηφίζει τον Αντιπε-
ριφερειάρχη στην Κοµοτηνή. Αυτό θέλουµε, κύριοι; Εάν εγώ δεν
είµαι σοβαρός, όπως είπε ένας συνάδελφος, θα πρέπει να σεβα-
στείτε τη σοβαρή µου ψήφο τρία χρόνια κι ό,τι έχω τραβήξει από
τους εκβιασµούς κι όλα αυτά που τράβηξα εγώ και η οικογένειά
µου, όταν έφυγα από Υπουργός εκείνο το βράδυ. Θα σεβαστείτε
την ψήφο µου κι αυτό που κάνω και εγώ και οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες. Διότι δεν είµαστε εδώ για να παίξουµε ούτε για να κά-
νουµε κουτσοµπολιό. 

Στηρίζουµε την πατρίδα, στηρίζουµε την Κυβέρνηση. Όλα,
όµως, έχουν ένα όριο! Μιλάω επί προσωπικού! 

Ευχαριστώ πολύ. Και δεν περιµένω να µε χειροκροτήσετε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε

τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Καραθανασόπουλο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω την παρέµβασή µου µε µία ιστορία που µου την
είπαν προχθές που είχα πάει στην Κεφαλονιά. Μου την είπε ο
Διονύσης. Μου λέει: «Πες εκεί στη Βουλή το εξής ιστορικό περι-
στατικό. Στη διάρκεια του Μεσοπολέµου, στο χωριό µου, από την
πείνα κάθε πρωί τα παιδιά σκούζανε. Μια, δυο, τρεις, παρατή-
ρησα ότι από µία οικογένεια τα παιδιά δεν σκούζανε. Μια, δυο,
τρεις µέρες, τίποτα. Ρωτάνε τον πατέρα τους: Ρε συ Μάκη, τι κά-
νεις και τα παιδιά σου δεν σκούζουνε κάθε πρωί, όπως σκούζουν
τα παιδιά όλων µας; Α, λέει, κάνω κάτι πολύ απλό. Παίρνω ένα
πιάτο φακές και τις σκορπάω στα χαλίκια. Οπότε, ψάχνουν να
βρουν τις φακές µέσα στα χαλίκια και δεν µιλάνε». 

Σας θυµίζει κάτι αυτή η πραγµατική ιστορία; Σας θυµίζει τα
διάφορα κοινωνικά επιδόµατα, τα διάφορα φιλοδωρήµατα, τα
διάφορα ψίχουλα που πετάτε στον κόσµο, για να του βουλώσετε
το στόµα και να µην διεκδικεί, να µην έχει περηφάνια; 

Αυτή είναι η πολιτική του καρότου. Αυτό έκαναν και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Αυτό έκαναν και η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ. Κι όπου δεν περνάει το καρότο, περνάει το µαστίγιο
και προσπαθείτε µε τη βία, την καταστολή, φτάνετε στο σηµείο
πλέον να καταργήσετε, επί της ουσίας, το δικαίωµα στην απερ-
γία, ακριβώς για να έχετε υποταγµένο το εργατικό κίνηµα. 

Ποιος σας είπε ότι µε ένα υποταγµένο λαό µπορείτε να κάνετε
αλλαγές, όπως λέγατε χθες, κύριε Τσακαλώτο; Ίσα ίσα, υποταγ-
µένος λαός σηµαίνει ότι µοιρολατρεί απέναντι στις εξελίξεις των
πραγµάτων και στο δίκιο του ισχυρού, που ισχυρός αυτή τη
στιγµή είναι το κεφάλαιο, οι µονοπωλιακοί όµιλοι, το σύστηµα το
οποίο εσείς υπηρετείτε. 

Το ίδιο ακριβώς έκαναν και τα άλλα κόµµατα, και η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ. Πάνω στο νοµοθετικό πλαίσιο που έχουν
δηµιουργήσει τα άλλα κόµµατα, εσείς πάτε ένα βήµα παραπέρα,
ακριβώς για να θωρακίσετε τα συµφέροντα του µεγάλου κεφα-
λαίου, ακριβώς για να θωρακίσετε την κερδοφορία του, για να
µπορέσει να έρθει η καπιταλιστική ανάπτυξη. Γιατί καπιταλιστική
ανάπτυξη µε άλλον τρόπο, χωρίς κέρδος καπιταλιστικό, δεν
υπάρχει. Μία είναι η πηγή του καπιταλιστικού κέρδους: η εκµε-
τάλλευση των εργαζόµενων. Κι εσείς αυτό υπηρετείτε. 

Έτσι, λοιπόν, η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, όπως
αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό, έχει -όπως είχε και της
Νέας Δηµοκρατίας- δύο στόχους. Ποιοι είναι; Δηµοσιονοµική
εξυγίανση, προώθηση των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων µε

βασική αφετηρία να ξεπεράσουµε την καπιταλιστική κρίση και να
έρθει η ανάκαµψη των καπιταλιστικών κερδών.

Τα ίδια ακριβώς λένε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Δια-
φωνείτε µόνο στο µείγµα και στο ποιος είναι καλύτερος διαχει-
ριστής, λες και έχει σηµασία από ποια τσέπη θα χάσει ο εργα-
ζόµενος και τα λαϊκά στρώµατα για να ωφεληθεί το µεγάλο κε-
φάλαιο.

Βεβαίως ο κρατικός προϋπολογισµός είναι άδικος, αντιλαϊκός,
ταξικός, γιατί παίρνετε από τους πολλούς και τα δίνετε στους λί-
γους, είτε από το σκέλος των εσόδων είτε από το σκέλος των δα-
πανών. Αποτυπώνει ακριβώς την ανάγκη να προωθηθούν αυτές
οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις.

Έτσι, λοιπόν, το ζητούµενο δεν είναι η προσαρµογή και η υπο-
ταγή σε ένα σύστηµα το οποίο σαπίζει. Δεν είναι η προσαρµογή
και η υποταγή σε µία Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία αντιδραστικο-
ποιείται και θα γίνεται όλο και πιο αντιδραστική.

Αλλά η ιστορία, κύριε Τσακαλώτο –µιας και είστε µελετητής
της ιστορίας- αναδεικνύει ότι οι µεγάλες ανατροπές έγιναν όχι
από όσους υποτάχθηκαν στο ρεύµα, αλλά απ’ όσους πήγαν κόν-
τρα στο ρεύµα. Αυτό διδάσκει η ιστορία. 

Κόντρα στο ρεύµα, λοιπόν, πρέπει να παλέψει ο λαός µε
ισχυρό ΚΚΕ, µε δυνατό, µαχητικό ταξικό εργατικό λαϊκό κίνηµα
που θα στοχεύσει στον πραγµατικό αντίπαλο, το κεφάλαιο, τους
µονοπωλιακούς οµίλους και το καπιταλιστικό σύστηµα για να
µπορέσει να έχει ενδεχοµένως επιµέρους κατακτήσεις, αλλά
πάνω απ’ όλα να οδηγήσει στη µεγάλη ρήξη και στην ανατροπή.
Να πάρει η εργατική τάξη την εξουσία στα χέρια της, για να µπο-
ρέσει να οργανώσει την παραγωγή και την οικονοµία µε επίκεν-
τρο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και όχι το καπιταλι-
στικό κέρδος.

Διαφορετικά η υπόθεση «µεταρρυθµίσεις µέσα στο σύστηµα»
είναι ένα χρεοκοπηµένο µοντέλο, που οδήγησε σε τεράστια αδιέ-
ξοδα το κοµµάτι του εργατικού κινήµατος που ακολούθησε αυτή
τη διαδικασία και τη λογική.

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, είµαστε αισιόδοξοι ότι η επόµενη
µέρα θα ξηµερώσει µε µία εργατική τάξη η οποία ακριβώς θα
διεκδικήσει την ικανοποίηση της ιστορικής της αποστολής, που
είναι η ανατροπή του καπιταλιστικού συστήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και προχωρούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος από πλευράς Χρυσής Αυγής.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά το µεγαλύτερο ανέκδοτο του Κοινοβουλίου και της πο-

λιτικής στην εποχή µας είναι οι περίφηµοι «53» του ΣΥΡΙΖΑ. Από
τον κ. Φίλη που έχει ψηφίσει τα πάντα, µνηµόνια, µειώσεις, πλει-
στηριασµούς, έως τον επαναστάτη κ. Τσακαλώτο που από τις
λαϊκές συνελεύσεις της πλατείας Συντάγµατος κατέληξε να χτυ-
πάει ως καλός επενδυτής το σφυράκι στην έναρξη της Wall
Street. Φυσικά, όχι ως καλός επενδυτής µε οµόλογα του ελληνι-
κού δηµοσίου. Ήξερε πού επένδυε ο κ. Τσακαλώτος. Είναι επεν-
δυτής της «BLACKROCK», η οποία είναι µία εταιρεία που υφαρ-
πάζει τα πάντα από τις ελληνικές πλουτοπαραγωγικές πηγές. 

Είναι ένας προϋπολογισµός copy paste και µάλιστα επί τα
χείρω, µε τους γερµανοτσολιάδες, όπως λέγατε τους προηγού-
µενους και τους προπροηγούµενους, της Μέρκελ και του Φού-
χτελ. Είναι ένας προϋπολογισµός που φυσικά δεν έχει κανένα
ίχνος ανάπτυξης. Εξάλλου οι ίδιοι το παραδεχθήκατε και στις επι-
τροπές και στην Ολοµέλεια. Παρ’ όλα αυτά προσπαθείτε να µας
πείσετε ότι µε αυτό το πολύ µεγάλο πλεόνασµα του 3,5% και
πλέον θα µπορέσετε να φέρετε την οποιαδήποτε ανάπτυξη.

Ένα πρωτογενές πλεόνασµα για το οποίο υπάρχουν διαξιφι-
σµοί µεταξύ Γερµανών αξιωµατούχων -αυτών που κατευθύνουν
την οικονοµία της πατρίδας µας- και Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου. Από τη µία έχουµε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείου που
λέει ότι θα πρέπει να γίνει οπωσδήποτε µία αναδιάρθρωση του
χρέους. Κάπου, κάπου ψελλίζει και ενδεχοµένως για κούρεµα.
Και από την άλλη έρχονται οι οικονοµικοί ινστρούκτουρες, αυτοί
που σας φέρνουν έτοιµα τα οικονοµικά νοµοσχέδια και όχι µόνο,
και σας λένε, αφού επιτυγχάνετε τεράστια πρωτογενή πλεονά-
σµατα, γιατί θέλετε να έχετε διαγραφή ή ακόµα και αναδιάρ-
θρωση του χρέους ή τµήµατος αυτού. 

Ένας προϋπολογισµός ο οποίος για µία ακόµα χρονιά θα οδη-
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γήσει ακόµα περισσότερους Έλληνες στην ανεργία, στη µετα-
νάστευση στο εξωτερικό, περισσότερες ελληνικές επιχειρήσεις
να κλείνουν και φυσικά, για όσους µείνουν εδώ και παλεύουν για
να µπορέσουν να ζήσουν τις οικογένειές τους και τους ίδιους, να
οδηγηθούν στη µαύρη εργασία, στην παράνοµη εργασία ή σε
οποιαδήποτε µορφή άλλη εργασίας και επιχειρηµατικότητας,
προκειµένου να µπορέσουν να ζήσουν. 

Όλος αυτός ο οικονοµικός τραγέλαφος των κυβερνήσεών σας
να συνοδεύεται και από εθνικές µειοδοσίες στα πολύ σοβαρά ζη-
τήµατα που απασχολούν την πατρίδα µας είτε στο λεγόµενο Σκο-
πιανό, όπου βλέπουµε ότι θέλετε και επιθυµείτε να προκριθεί η
ονοµασία Νέα Μακεδονία για τα Σκόπια, ένα τεράστιο δώρο
στους Σκοπιανούς. Μην ξεχνάτε, εξάλλου, το έντυπό τους «Nova
Macedonia», που υπάρχει πολλά χρόνια και είναι το µεγαλύτερο
δώρο που θα µπορούσατε να τους κάνετε. 

Για τη Χρυσή Αυγή είναι γνωστή η πάγια θέση µας: Κανένας
συµβιβασµός για το όνοµα της Μακεδονίας, ούτε παράγωγο
ούτε γεωγραφικός προσδιορισµός ούτε τίποτα απολύτως.

Εκτός από το Σκοπιανό βλέπουµε να προχωράτε βάσει σχε-
δίου, γιατί περί αυτού πρόκειται, στο µειονοτικό ζήτηµα στη
Θράκη µας, όπου µετά τη νταβατζιλίδικη επίσκεψη Ερντογάν, ο
οποίος σας την επέβαλε αυτήν την επίσκεψη και το ξέρετε όλοι
πολύ καλά και δεν µπορούσατε να κάνετε και αλλιώς, βλέπουµε
τώρα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ το ένα µετά το άλλο να κινούνται
ακριβώς µε την ατζέντα του κ. Ερντογάν. 

Με αποκορύφωµα αυτά τα αίσχη που είδαµε προ ολίγων ηµε-
ρών να συµβαίνουν, όπου ο Υπουργός Παιδείας εγκαλεί τον υ-
πεύθυνο της κρατικής ασφάλειας στην περιοχή, ο οποίος ζήτησε
πληροφορίες για το ποιοι χρησιµοποιούν τον όρο «τουρκική µει-
ονότητα». Τελικά να περνάει του Γαβρόγλου, και άρα του Ερν-
τογάν, και οι αστυνοµικοί –ο διευθυντής- να παίρνουν µεταθέ-
σεις, να αποσπώνται, να φεύγουν και να πηγαίνουν αλλού.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω και για το σοβα-
ρότατο ζήτηµα των µουφτήδων, που και αυτό είναι ακριβώς στη
γραµµή του κυρίου Ερντογάν. Θέλετε να εκλέγονται, ως πολύ
δηµοκράτες που είσαστε, θιασώτες του Τσαουσέσκου και των
άλλων «δηµοκρατικών» καθεστώτων που εκλογές δεν τις έβλε-
παν ούτε µε το κυάλι, και να θέλετε να επιβάλετε κάτι που δεν γί-
νεται ούτε στην Τουρκία. 

Γι’ αυτό και καταθέτω στα Πρακτικά ένα δηµοσίευµα που λέει
ότι στην Τουρκία οι µουφτήδες φυσικά και δεν εκλέγονται, αλλά
διορίζονται από τον ίδιο τον Ερντογάν, όπως θα γίνει και εδώ. Η
όποια εκλογική διαδικασία την οποία θα νοµίζετε εσείς ότι ελέγ-
χετε θα είναι απλώς για τα µάτια του κόσµου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς ο εν λόγω προϋπολογισµός και στα οικονοµικά ζη-
τήµατα, αλλά και στους άλλους τοµείς τους οποίους επηρεάζει,
γιατί καλώς ή κακώς µέσω προϋπολογισµού κινούνται τα πάντα,
άµυνα, παιδεία, υγεία, όλα, θα οδηγηθούν για µία ακόµα χρονιά
σε ακόµα χειρότερη βάση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από 4ο Γυµνάσιο Πετρούπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Κουτσούµπας ζητεί άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε της µόδας τελευταία η Κυ-

βέρνηση όταν της ασκείται κριτική, να µιλάει για fake news. 
Λοιπόν, µίλησα εισηγητικά σε σχέση µε τη φορολογική αφαί-

µαξη και την περικοπή των κοινωνικών δαπανών µε συγκεκριµέ-
νους αριθµούς. 

Αυτοί οι αριθµοί προέρχονται από τις εισηγητικές εκθέσεις του
προϋπολογισµού, από τα ίδια, δηλαδή, τα κείµενα τα κυβερνη-
τικά. 

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για fake news, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι ο προϋπολογισµός του 2018 έχει 1,8 δισεκατοµµύριο
φόρους και έχει 1,2 δισεκατοµµύριο περικοπές. 

Ούτε είναι fake news, βεβαίως, ότι οι προηγούµενοι προϋπο-
λογισµοί της Κυβέρνησης, ο πρώτος είχε µέτρα 7,2 δισεκατοµ-
µύρια και ο δεύτερος µέτρα 4 δισεκατοµµύρια. 

Τα νέα µέτρα του 2018 αφορούν δραµατικές περικοπές.
Πρώτα, πρώτα το τσεκούρωµα του ΕΚΑΣ, το πετρέλαιο θέρ-

µανσης, οι νέοι φόροι που θα πληρώσουν µισθωτοί και συνταξι-
ούχοι, διότι καταργείται η έκπτωση του φόρου, καταργείται η
έκπτωση των ιατρικών δαπανών, θα αυξηθούν οι εισφορές των
ελεύθερων επαγγελµατιών και ούτω καθεξής. Δεν πρόκειται για
fake news. Πρόκειται για αυτά που προβλέπει ο προϋπολογισµός
και γράφονται στην εισηγητική έκθεση.

Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα 11 δισεκατοµµύ-
ρια πλεόνασµα των τριών ετών που κυβερνάτε δεν προήλθαν
από την ανάπτυξη, καθώς το ΑΕΠ ήταν µηδενικό στα τρία χρόνια
που κυβερνάτε. 

Ακόµα, τα 7,5 δισεκατοµµύρια πλεόνασµα του προϋπολογι-
σµού του 2018, τον οποίο συζητάµε, ούτε και αυτά θα προέλθουν
από την ανάπτυξη, αλλά από την αφαίµαξη των πλατιών λαϊκών
στρωµάτων. 

Τα 24 δισεκατοµµύρια πλεονάσµατα µέχρι το τέλος του προ-
γράµµατος, που έχετε ψηφίσει και έχετε δεσµεύσει τη χώρα, δεν
θα προέλθουν από την ανάπτυξη. Μόνο ένα µικρό κοµµάτι, γύρω
στα 5 µε 6 δισεκατοµµύρια, θα έρθει από την ανάπτυξη και από
το ΑΕΠ. Τα υπόλοιπα 15 δισεκατοµµύρια θα είναι συνέχεια της
φορολογικής αφαίµαξης. Προφανώς και αυτά είναι στοιχεία που
προκύπτουν από τα δικά σας χαρτιά και από τις δεσµεύσεις και
από τους νόµους που έχετε ψηφίσει.

Κατά συνέπεια, η Κυβέρνηση συνεχίζει µία φοροκεντρική πο-
λιτική που υπονοµεύει την ανάπτυξη και την έξοδο της χώρας
από την κρίση. Και αυτό το καθοδικό σπιράλ θα συνεχίζεται, όσο
συνεχίζει αυτή η φορολογική πολιτική της αφαίµαξης, όσο δεν
υπάρχει ένα σταθερό πολιτικό πλαίσιο για την προσέλκυση των
επενδύσεων. 

Μπορεί ο κ. Τσακαλώτος να χτύπησε το σφυρί στη Wall Street,
αλλά µε το να χτυπάς το σφυρί στη Wall Street δεν έρχεται η ανά-
πτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Το πολύ πολύ να του µείνει ως ενθύµιο αυτό το σφυρί, γιατί τί-
ποτε άλλο δεν θα του µείνει ως ενθύµιο από τη διαδροµή του και
τις υπογραφές που έχει βάλει µε τις δεσµεύσεις που ανέλαβε για
τη χώρα. 

Και όταν σας λέµε για την αφαίµαξη, µας λέτε ότι τα έσοδα
είναι από την πάταξη της φοροδιαφυγής. Σας είπαµε ότι µόνο 10
εκατοµµύρια έχετε εισπράξει από το λαθρεµπόριο τσιγάρων, κα-
πνών και ούτω καθεξής, και µόνο 80 εκατοµµύρια από τις περί-
φηµες λίστες, από αυτές που θα λύνατε, δηλαδή, το πρόβληµα. 

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην αναλαµβάνει
ο κ. Τσίπρας, ως βασικός προπαγανδιστής της κυβερνητικής πο-
λιτικής, να εγκαλεί τους τραπεζίτες για να σας προστατέψουν
από τα fake news, δεν έχετε παρά να κάνετε το εξής απλό, για
να µην αποδειχθείτε ως fake «πρώτη φορά αριστερά». 

Καταθέσαµε µία πρόταση νόµου, πάρα πολύ τεκµηριωµένη,
για την προστασία της πρώτης κατοικίας, ότι βγαίνουν οι πλει-
στηριασµοί πρώτης κατοικίας σας το λέει ο κ. Φίλης, σας το λένε
οι «53», σας το λένε οι χίλιοι πενήντα τρεις, σας το λένε οι σα-
ράντα χιλιάδες που κινδυνεύουν. 

Η πρόταση νόµου είναι πάρα πολύ συγκριµένη, µε κριτήρια,
χωρίς λαϊκισµούς. Δεν έχετε παρά να την αποδεχθείτε. Βεβαίως,
δεν έχετε παρά να αποδεχθείτε και την άλλη πρόταση νόµου που
αφορά τη διατήρηση, έστω για έναν χρόνο, του ΦΠΑ στα τριάντα
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δύο νησιά. 
Είχατε την πολυτέλεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θυ-

µηθείτε σε νόµο που εισηγήθηκε η κ. Παπανάτσιου και φέρει την
υπογραφή του κ. Τσακαλώτου, τη νήσο Μαγιότ, ένα ξεχασµένο
νησί της γαλλικής επικράτειας. Το λέω αυτό για να αποδείξω ότι
αυτά που λέτε στους νησιώτες ότι σας πιέζουν οι ξένοι, γιατί δεν
µπορεί να υπάρχουν εξαιρέσεις, δεν έχουν καµµία βάση αλή-
θειας. 

Πείτε τουλάχιστον την αλήθεια: ότι είστε αδύναµοι να διαπραγ-
µατευθείτε και ότι είστε αδύναµοι να κρατήσετε ένα καθεστώς
που προστατεύει τους κατοίκους των νησιών. Γιατί ο ΦΠΑ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επιβαρύνει την κατανάλωση. Επιβαρύνει
το επίπεδο ζωής στα νησιά.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, εµείς εκτιµούµε ότι αυτή η πολιτική
δεν οδηγεί σε έξοδο, ούτε σε καθαρή ούτε σε µεικτή. Είναι µία
πολιτική υπονοµευµένη, καθώς από τη µία µεριά τα πρωτογενή
πλεονάσµατα και από την άλλη το αυξηµένο κόστος δανεισµού
που θα προκύψει καθηλώνουν την Ελλάδα και υπονοµεύουν την
έξοδο.

Εκτός και αν πιστέψουµε αυτά που είπε ο κ. Τσακαλώτος χθες
στον διάλογό του µε τον κ. Βενιζέλο, ότι έχει τα χρήµατα του
ESM. Διότι απέναντι στην κριτική ότι έχετε το «µαξιλάρι», ότι έχε-
τε το απόθεµα, το οποίο είναι από την υπερφορολόγηση, λέτε
«όχι, υπάρχει και ο ESM». Έτσι εγώ διάβασα από τα Πρακτικά
της χθεσινής συζήτησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κουτσούκο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Για την
ισότητα των όπλων, ζητώ ακριβώς τον ίδιο χρόνο µε τους προ-
ηγούµενους.

Και δεν έχει παρά να το διευκρινίσει ο κ. Τσακαλώτος. 
Κατά συνέπεια: αδιέξοδη πολιτική, δέσµευση της Ελλάδας εις

το διηνεκές. Δεν υπάρχει έξοδος από τα µνηµόνια. Αυτό είναι η
συνέχεια των ψεµάτων. Μόνο µε µία ανατροπή των πολιτικών συ-
σχετισµών µπορεί να ανατραπεί αυτή η πολιτική των αδιεξόδων.
Γιατί ο ελληνικός λαός, που έχει πληρώσει και πληρώνει αδίκως,
τώρα δικαιούται να έχει καλύτερες µέρες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κάνω µία διευκρίνιση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

κάνω µία διευκρίνιση, κύριε Κουτσούκο. Είπα και από χρήµατα
του ESM και από τις εξόδους στην αγορά που έχουµε κάνει και
θα κάνουµε την επόµενη περίοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και προχωρούµε
µε τον γενικό εισηγητή από πλευράς Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.
Δένδια. 

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύ-

ριοι συνάδελφοι, νοµίζω, κατ’ αρχάς, ότι κατά τη συζήτηση που
έγινε εδώ αποδείχθηκε περίτρανα ότι αυτός ο προϋπολογισµός
δεν πληροί τα τρία βασικά κριτήρια που οφείλει να πληροί, κατά
την Κυβέρνηση, ένας προϋπολογισµός για να είναι επιτυχηµένος.
Δεν υπηρετεί τα δηµόσια οικονοµικά, δεν είναι αναπτυξιακός και
βεβαίως, δεν είναι αναδιανεµητικός, δεν είναι δίκαιος. Άλλωστε,
αυτό το οµολόγησε και ο παριστάµενος Υπουργός, ο κ. Τσακα-
λώτος. Δεν µπορεί να είναι δίκαιος σε περίοδο κρίσης ένας προ-
ϋπολογισµός, όταν κόβει το ΕΚΑΣ, κόβει κατά 1,6 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ τον κοινωνικό προϋπολογισµό, κόβει κατά 350 εκα-
τοµµύρια ευρώ τις δαπάνες στην υγεία.

Και επίσης, απαντήσαµε ποιες δαπάνες θα µπορούσε να περι-
κόψει η Κυβέρνηση. Σας δείξαµε ότι έχετε προχωρήσει σε χιλιά-
δες ρουσφετολογικούς διορισµούς και τοποθετήσεις σε θέσεις

προϊσταµένων και σε δηµιουργία σαράντα οκτώ νέων νοµικών
προσώπων. 

Και σας δείξαµε, επίσης και µε τον πιο καθαρό τρόπο, κύριε
Υπουργέ, ποια διαθέσιµα δεν έχετε καταφέρει να απορροφή-
σετε. Υπάρχουν προγράµµατα στα οποία οι απορροφήσεις σας,
της τεχνοκρατικά άρτιας, όπως µας παρουσιάζετε, ικανής Κυ-
βέρνησης, δεν υπερβαίνουν το 1%. Αν είναι ποτέ δυνατόν! 

Και έχετε γίνει ο περίγελως των κοινοτικών αξιωµατούχων,
όταν σας κατηγορούν ότι ακόµα και στη µετανάστευση, τη µεί-
ζονα κρίση της Ευρώπης, δεν έχετε µπορέσει να απορροφήσετε
1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μα, τι λέτε τώρα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και σας δώσαµε και τη χαριστική βολή

γιατί σας δείξαµε νόµους, διατάξεις, άρθρα, τροπολογίες, όπου
έχετε περάσει σωρεία χαριστικών ρυθµίσεων, σωρεία ρυθµίσεων
που υπηρετούν αυτό το οποίο εσείς οι ίδιοι αποκαλείτε διαπλοκή,
όπως, παραδείγµατος χάριν, οι ευνοϊκές διατάξεις για τις off-
shore λίγο πριν τελειώσει το 2016, µε τις οποίες διάφορες off-
shore γλίτωσαν εκατοµµύρια εκατοµµυρίων σε πρόστιµα, ή τις
διατάξεις της εξάλειψης του αξιόποινου για τα καρτέλ που πε-
ράσατε εις πείσµα της νοµοθεσίας και των απόψεων της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού. 

Όµως, οφείλω να πω ότι δεν περιµέναµε τίποτα άλλο. Όλοι
έχουν πεισθεί -στην κοινωνία ένας πολύ µεγάλος αριθµός που
υπερβαίνει το 80% πια- ότι πρόκειται για µια ανερµάτιστη Κυβέρ-
νηση, η οποία παριστάνει τη φιλεργατική µε µια πολιτική επιδο-
µάτων. Παίρνει δέκα, γυρίζει µισό και αυτό το ονοµάζει φιλερ-
γατικό. Είναι γνωστό ότι φιλεργατικός δεν είναι αυτός ο οποίος
µοιράζει µικρά επιδόµατα και φιλοδωρήµατα ως ελεηµοσύνη,
αλλά φιλεργατικός είναι αυτός ο οποίος δηµιουργεί συνθήκες
δηµιουργίας θέσεων εργασίας και µάλιστα πλειοψηφικά πλή-
ρους απασχόλησης, διότι έχουµε µπει πια στην καινούργια µόδα
η πλειοψηφία να είναι περιορισµένης απασχόλησης. 

Και τελικά, µένει µόνο το τελευταίο ιδεολόγηµα της Κυβέρνη-
σης, η δήθεν καθαρή έξοδος, που βέβαια δεν είναι καθαρή και
δεν είναι έξοδος. Διότι δεν µπορεί να είναι έξοδος, όταν έχουν
ψηφιστεί ήδη 5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον µέτρα, τα οποία
τα έχουµε µπροστά µας και βέβαια, δεν µπορεί να είναι καθαρή,
όταν η περιουσία του ελληνικού κράτους, του ελληνικού λαού,
της ελληνικής κοινωνίας είναι δεσµευµένη εξαιτίας σας και µε
απαιτήσεις που καµµία άλλη κυβέρνηση δεν τόλµησε ή δεν δέχ-
θηκε να υπογράψει µέχρι και τον 22ο αιώνα. Αυτό είναι το αποτέ-
λεσµα της υπερήφανης παρουσίας σας στα δηµόσια πράγµατα
και στη δηµόσια ζωή. 

Όπως σας είπα και στο τέλος της πρωτολογίας µου, µε το
καλό ο χρόνος τελειώνει, µε το καλό και εσείς θα πάτε στο σπίτι
σας και µε το καλό η κοινωνία θα ανακάµψει µετά την απουσία
σας από την κυβέρνηση της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο γενικός εισηγη-

τής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Βέττας παρακαλώ να λάβει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι. 
Νοµίζω ότι έχουν ειπωθεί όλα αυτές τις πέντε µέρες. Συνοψί-

ζοντας, λοιπόν, θα έλεγα ότι υλοποιούµε έναν προϋπολογισµό
µε περιορισµούς χρηµατοοικονοµικούς, δηµοσιονοµικούς -το
γνωρίζετε όλοι- και ευελπιστούµε ότι αυτή η χρονιά θα είναι η τε-
λευταία χρονιά δηµοσιονοµικής προσαρµογής της χώρας και
πως πλέον ανοίγει ένα παράθυρο αισιοδοξίας και µια σηµαντική
δυνατότητα για να σχεδιάσουµε την ασφαλή έξοδο της χώρας
όχι µόνο από το οικονοµικό της πρόγραµµα, αλλά και για την πο-
ρεία της στο µέλλον. 

Οι προϋπολογισµοί που υλοποιήσαµε αυτά τα τρία χρόνια
ήταν προϋπολογισµοί που είχαν σκοπό να τηρήσουν δύο κανό-
νες. Ο πρώτος κανόνας ήταν να ικανοποιήσουµε τους δηµοσιο-
νοµικούς στόχους και βεβαίως να υλοποιήσουµε και να αυξή-
σουµε έναν κοινωνικό προϋπολογισµό στη θέση ενός µειωµένου,
θα έλεγα, για να µην πω ανύπαρκτου κοινωνικού προϋπολογι-
σµού της προηγούµενης κυβέρνησης.

Χθες χρειάστηκε µια µικρή παρέµβαση µε µια φραστική πα-
ρέµβαση του Προέδρου της Βουλής: Να ανακαλέσει η Νέα Δη-
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µοκρατία το βασικό στοιχείο του αφηγήµατός της, ότι η χώρα
βρίσκεται σήµερα εκεί που βρισκόταν το 2014. Ανακαλύψαµε,
λοιπόν, ξαφνικά χθες από τα χείλη της Νέας Δηµοκρατίας ότι η
ανάπτυξη δεν ήταν 0,7%, ήταν 0,2%. Βεβαίως µε έναν κοινωνικό
προϋπολογισµό εκείνη τη χρονιά στα κάτω του. Θυµάστε, ήταν
η εποχή του πεντάευρου που έπρεπε ένας πατέρας να πληρώσει
πέντε ευρώ για να πάει το παιδί του στο νοσοκοµείο. Τα ταµεία
άδεια για να πληρωθούν µισθοί και συντάξεις, κανένα «µαξιλάρι»
ασφάλειας για να βγει η χώρα, καθώς το πρόγραµµα τελείωνε
τον Φλεβάρη του 2015, στις αγορές και µε ένα βουνό τόκους και
χρεολύσια. Δεν θα µιλήσω για την ανεργία ούτε για τα επιτόκια
δανεισµού. Ξέρετε ποια ήταν. Ήταν απαγορευτικά επιτόκια για
την έξοδο της χώρας στις αγορές. 

Ήταν η εποχή –το λέω επειδή προέρχοµαι από αυτό τον χώρο
των µικρών επαγγελµατιών- της ποινικοποίησης της µη καταβο-
λής των εισφορών στον ΟΑΕΕ. Ήταν η εποχή της ποινικοποί-
ησης, αν το θυµάστε κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑ-
ΣΟΚ, των οφειλών ΦΠΑ. Αποποινικοποιήσαµε τις οφειλές σε έναν
βαθµό και σε ένα µέτρο, γιατί αναγνωρίσαµε ότι αυτές οι οφειλές
των µικρών επαγγελµατιών είχαν χτιστεί κατά τη διάρκεια της
κρίσης.

Αποδράσατε λοιπόν. Φέραµε τη συµφωνία, µας κατηγορήσατε
για τη συµφωνία των 86 δισεκατοµµυρίων. Μα, τα 54 δισεκατοµ-
µύρια πάρθηκαν για να πληρώσουµε δικά σας χρέη, της Νέας
Δηµοκρατίας και κυρίως του ΠΑΣΟΚ, το οποίο σιωπά. Δεν θέλω
να πω τίποτα περισσότερο για τον προϋπολογισµό, θέλω να
κάνω µια γενική τοποθέτηση και νοµίζω ότι σιγά σιγά τα πράγ-
µατα ξεκαθαρίζουν, ακούγοντας πράγµατα και δηλώσεις. 

Στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Σαµαράς δήλωσε
πως «είµαστε όντως συντηρητικοί µε την κοινωνία και φιλελεύ-
θεροι µε την οικονοµία». Και βεβαίως είναι έτσι, γιατί πρέπει να
καθυποτάξουν την κοινωνία, για να υλοποιήσουν όλα αυτά που
σχεδιάζουν να υλοποιήσουν. 

Βεβαίως σε αυτή τη φιλοσοφία εντάσσεται και η δήλωση του
κ. Μητσοτάκη πως οι κοινωνικές ανισότητες είναι ένα φυσικό φαι-
νόµενο -σε απλά ελληνικά, όποιος έχει θα ζήσει- και πως δεν είναι
ευθύνη της πολιτείας, δεν είναι ευθύνη του κράτους, δεν είναι
ευθύνη της κοινωνίας να προστατεύσει όλους εκείνους που δεν
τα έβγαλαν πέρα στη ζωή, η υγεία τους δεν ήταν τέτοια ώστε να
τα βγάλουν πέρα στη ζωή και δεν τα έβγαλαν πέρα στη ζωή. Άρα,
ήταν φυσικό φαινόµενο να µείνουν δυόµισι εκατοµµύρια ανασφά-
λιστοι. Είναι φυσικό φαινόµενο να καταργούνται τον Αύγουστο
του 2012, µε δικές σας αποφάσεις, πενήντα τρεις θέσεις παιδιών
στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. 

Σε αυτή ακριβώς τη φιλοσοφία της «ζούγκλας» εντάσσεται και
η φιλοσοφία του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος χαρακτήρισε «ψίχουλα»
το µέρισµα που θα πάρουν τα νέα παιδιά που είναι εγγεγραµµένα
στον ΟΑΕΔ και ψάχνουν µια χαραµάδα αισιοδοξίας και χαράς.
Και το λέω αυτό, διότι όλα τα παιδιά της χώρας δεν έχουν έναν
µπαµπά που τα λύνει όλα, ούτε έναν µπαµπά ο οποίος παίρνει
τηλέφωνα για να δουλέψει το παιδί του στην τράπεζα, ούτε έναν
µπαµπά και έναν θείο που σε κάνει Βουλευτή και Υπουργό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως ενδιαφέρουσα είναι και η άποψη του κ. Μητσοτάκη

για την ιδιωτικοποίηση της κοινωνικής ασφάλισης και αυτό πρέ-
πει να απασχολήσει το Κοινοβούλιο. Είναι µια σηµαντική δήλωσή
του. Δείχνει το πού πάει, ποια είναι η πρότασή του και τι θέλει να
κάνει. 

«Τον Σεπτέµβριο του 2014…», διαβάζω, «…η χώρα απέχει από
το δηµοψήφισµα για την προστασία των χωρών από τους κερ-
δοσκόπους». Την 1η Ιανουαρίου του 2016 εδώ στη δεξιά πόρτα,
όπως κοιτάζω, του Κοινοβουλίου της Ολοµέλειας έπρεπε να βά-
λουµε τροχαία, γιατί πραγµατικά υπήρχε ένας πολύ σηµαντικός
κυκλοφοριακός συνωστισµός, όταν ψηφίσαµε την τροπολογία -
θυµάστε, τότε- για την απαγόρευση συµµετοχής πολιτικών προ-
σώπων σε offshore. Η Νέα Δηµοκρατία έφυγε πρώτη. Αναρωτη-
θήκαµε για ποιον λόγο. Ξέρετε, όµως, την απορία αυτήν µας την
έλυσαν και τα Panama και τα Paradise Papers. Εµπλεκόµενοι, βε-
βαίως, εκεί γνωστοί και συνεργάτες της µεγάλης πατριωτικής

παράταξης, της Νέας Δηµοκρατίας!
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής και θέλω να κάνω

αναφορά στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, πως
είναι άκυρες και ανεφάρµοστες οι διατάξεις των υπουργικών
αποφάσεων που όριζαν ότι στις δηλώσεις «πόθεν έσχες» υπο-
χρεωτικά δηλώνονται µετρητά καταθέσεων εκτός τραπεζών, για
πάνω από 15.000 ευρώ, που βρίσκονται σε σπίτια ή θυρίδες και
κινητά, αντικείµενα πολυτελείας ή κοσµήµατα και άλλα αξίας
πάνω από 30.000 ευρώ. 

Οι ρυθµίσεις αυτές µετά τη σηµερινή απόφαση δεν µπορούν
να εφαρµοστούν για κανέναν από τους υπόχρεους. Σηµαντική
παρέµβαση της δικαιοσύνης! Κανένας όµως δεν µπορεί να κρίνει
τη δικαιοσύνη. Θα την κρίνει ο ελληνικός λαός, ο οποίος έδωσε
εντολή για διαφάνεια, έδωσε εντολή για δηµοκρατία και νοµίζω
ότι αυτή η απόφαση και τη δηµοκρατία θίγει, αλλά και τη διαφά-
νεια.

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η µάχη θα δοθεί µεταξύ δύο πολύ µεγά-
λων δυνάµεων. Θα δοθεί µεταξύ της προοδευτικής παράταξης
της χώρας -της µεγάλης προοδευτικής παράταξης, που είναι
όντως µεγάλη- και από την άλλη, από µια Δεξιά η οποία είναι η
πιο ακραία Δεξιά που γνώρισε η χώρα µεταπολιτευτικά. Νοµίζω
ότι την πορεία της χώρας στο µέλλον δεν µπορεί να την πάρουν
παρά µόνο χέρια καθαρά και µάτια τίµια. Και αυτή η εντολή του
ελληνικού λαού να πορευτούµε µε εντιµότητα και ευθύνη, για να
τον βγάλουµε από την κρίση του, θα γίνει από εµάς πράξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής κ. Παππά.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά, σύµφωνα µε τον

Κανονισµό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµαστε σήµερα να συζητή-

σουµε έναν προϋπολογισµό, έναν χρόνο µετά από µια αντίστοιχη
συζήτηση, στην οποία οι προβλέψεις της Αντιπολίτευσης ήταν
ότι ο προηγούµενος προϋπολογισµός δεν θα έβγαινε. Και, ω του
θαύµατος, όχι µόνο βγήκε, αλλά έχουµε τη δυνατότητα να µοι-
ράσουµε και ένα πάρα πολύ αξιόλογο µέρισµα και όχι «ψίχουλα»,
όπως προσβλητικά δυστυχώς επέλεξαν κάποιοι να χαρακτηρί-
σουν αυτό το βοήθηµα, αυτήν την κορυφαία, πάρα πολύ σοβαρή
πολιτική επιλογή.

Συζητάµε έναν προϋπολογισµό ο οποίος µέσα στις συγκεκρι-
µένες συνθήκες αυξάνει τα οικογενειακά επιδόµατα, τη δαπάνη
για τα σχολικά γεύµατα, τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, τα
προγράµµατα απασχόλησης, την ενίσχυση των νοσοκοµείων, και
παρ’ όλα αυτά υπερκαλύπτει και τους συµφωνηµένους στόχους.

Και βεβαίως, στον τοµέα της ανάπτυξης, έχουµε µια ανάπτυξη
η οποία εδραιώνεται, η οποία επαναλαµβάνεται κάθε τρίµηνο και
φαίνεται ότι έχει πάρα πάρα πολύ ισχυρά θεµέλια. Το επιτόκιο
του δεκαετούς οµολόγου είναι κάτω από 4%. Ειλικρινά αδυνατώ
να καταλάβω πώς µιλάµε ξανά σήµερα για αδυναµία δανεισµού
ή για υψηλό κόστος δανεισµού και πολύ περισσότερο βεβαίως
αδυνατώ να αντιληφθώ µε ποιο έρεισµα ορισµένοι ανεβαίνουν
σε αυτό το Βήµα και µας κατηγορούν για αλλαγές τις οποίες
έχουν συµφωνήσει από το 2014 µε το περιβόητο mail Χαρδού-
βελη. Και τώρα που είπαµε για το mail Χαρδούβελη, η κρίσιµη
παρέµβαση του κυρίου Υπουργού Οικονοµικών της τελευταίας
διακυβέρνησης Σαµαρά, δεν ήταν αυτό το e-mail του στο οποίο
έδινε τα πάντα για να ξεκινήσει η συζήτηση, όχι για να κλείσει η
συµφωνία. Η πιο καίρια παρέµβαση του κ. Χαρδούβελη, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, ήταν η παρέµβαση στην οποία παραδεχό-
ταν ότι η προηγούµενη συµφωνία δεν βγαίνει. Αυτή είναι η πα-
ρέµβαση του κ. Χαρδούβελη, την οποία κυρίως η πτέρυγα της
Αντιπολίτευσης δεν θέλει να θυµάται. Ο άνθρωπος ο οποίος βρι-
σκόταν στην καρδιά του σχεδιασµού της οικονοµικής πολιτικής,
του success story υποτίθεται του κ. Σαµαρά, παραδέχθηκε ανοι-
χτά ότι οι συµφωνηµένοι τότε στόχοι δεν έβγαιναν. Προφανέ-
στατα κάτι ήξεραν. Και αυτό που έχουµε µεταξύ µας συνηθίσει
να λέµε «διεθνείς αγορές» είχαν τα επιτόκια στο 8% και 9%.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, δεν αντέχει να βλέπει ότι κλείνουν
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σιγά-σιγά οι πληγές των πολιτικών που εφάρµοσε αυτή και οι κυ-
βερνήσεις συνεργασίας στις οποίες συµµετείχε. Πόνταρε όλα τα
λεφτά της, έβαλε όλα της τα υπάρχοντα πάνω στο πλοίο της
«αριστερής παρένθεσης». Και το πλοίο της «αριστερής παρέν-
θεσης», κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βυθίστηκε. Και βυθίστηκε
αύτανδρο.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να κάνει ούτε ανέλκυση ούτε
απορρύπανση από τις ακροδεξιές και τις ακραίες νεοφιλελεύθε-
ρες ιδέες, τις οποίες είχε φορτώσει στο πλοίο της «αριστερής
παρένθεσης» ως πυροµαχικό και ως εφόδιο. Αυτή είναι η απλή
αλήθεια. 

Ενώπιον αυτών των αδιεξόδων βρίσκεται η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση και κοµίζει στον πολιτικό διάλογο ιδέες όπως «οι ανισό-
τητες είναι στην ανθρώπινη φύση», «η φοροδιαφυγή είναι ανθρώ-
πινο δικαίωµα» και τελευταίως, «ασφάλιση θα έχει όποιος επιλέ-
γει, όποιος µπορεί». Αυτή είναι µία τοµή -νοµίζω- στις πολιτικές
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία θα την χαρακτηρίσει και
θα την κουβαλάει για πολύ καιρό, διότι απ’ ό,τι καταλάβαµε είναι
πλέον και επίσηµη συνεδριακή της θέση. 

Αυτό πρέπει να το ακούσει ο ελληνικός λαός, ότι δηλαδή η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση µετατοπίζεται σε µία θέση προαιρετι-
κής κοινωνικής ασφάλισης, η οποία βεβαίως απέχει έτη φωτός
από τις δικές µας επιλογές, οι οποίες και την καθολικότητα επι-
βάλλουν, αλλά προστατεύουν και τους ανθρώπους οι οποίοι αδυ-
νατούσαν να έχουν πρόσβαση στην ιατροφαρµακευτική περίθαλ-
ψη.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν είναι ασφαλές κα-
ταφύγιο το success story της διακυβέρνησης Σαµαρά. Δεν µπαί-
νετε σ’ ένα καταφύγιο. Σφιχταγκαλιάζετε ένα ναυάγιο, το οποίο
έχει καταδικάσει ο ελληνικός λαός δύο και τρεις φορές. Διαλέ-
γετε τη µικρή και την εύκολη διανοητική, πολιτική και ιδεολογική
προσπάθεια. Δεν αναρωτιέστε τι µπορεί να σηµαίνει για ένα συν-
τηρητικό κόµµα στη µεταµνηµονιακή εποχή η πορεία της χώρας,
πώς αυτή η χώρα πρέπει να πορευτεί και µε ποιο ιδεολογικό
οπλοστάσιο εσείς µπαίνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Φιλελεύθερο κόµµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Δεν είναι φιλελεύθερο. Είναι
ακραία νεοφιλελεύθερο. Αυτές είναι επιλογές, οι οποίες στο
πολύ πρόσφατο παρελθόν έχουν δοκιµαστεί στις δυτικές κοινω-
νίες, µε ολέθρια αποτελέσµατα ως προς τη φτώχεια, ως προς τις
κοινωνικές ανισότητες και την οικονοµική αποτελεσµατικότητα. 

Είχατε δεσµευτεί σε στόχους είκοσι δισεκατοµµυρίων παρα-
πάνω. Είχατε υπογράψει δεκαπέντε χιλιάδες απολύσεις και εί-
χατε βεβαίως δεσµευτεί σ’ ένα πρόγραµµα που, όπως είπε και ο
Υπουργός σας των Οικονοµικών τότε, δεν υπήρχε περίπτωση να
βγει. 

Ο κ. Σαµαράς και ο κ. Μητσοτάκης, ο πιο αποτυχηµένος
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης, αυτά είχαν υπογράψει
και καλό θα είναι -θα έλεγα- µε την ευκαιρία της συζήτησης του
προϋπολογισµού να µας διαφωτίσει κάποιος εάν κάτι από τις πα-
λιές αυτές υπογραφές θέλετε να ανακαλέσετε ή αν σε αυτές τις
υπογραφές επιµένετε, για να γνωρίζει και από τα δικά σας χείλη
ο λαός καθαρά το τι θα θέλατε πραγµατικά να κάνετε. 

Θα συνιστούσα, δε, να αποφεύγετε τις ακρότητες του τύπου
«η Νέα Δηµοκρατία θα µειώσει τους φόρους» ή ότι είναι το κόµµα
των φτωχών, διότι αυτά είναι χονδροειδή ψεύδη, τα οποία δεν
µπορούν να σταθούν. Ο λαός µας δεν µπορεί να ξεχάσει ούτε το
πώς πολιτευτήκατε όταν συζητούσαµε για τις offshore, ούτε την
πρακτική των δανείων µε «αέρα», ούτε τα άφαντα «πόθεν έσχες»,
ούτε βεβαίως τις µόνιµες και διαρκείς σχέσεις διαπλοκής.

Η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι θα µειώσει τους φόρους. Διερωτά-
ται κανείς γιατί δεν τους µείωσε όταν είχε τη δυνατότητα και γιατί
άραγε φέρνει αυτό το επιχείρηµα αυτή τη στιγµή στην πολιτική
συζήτηση. Το φέρνει ως απλώς µια δικαιολογία, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µια δικαιολογία την οποία θα ήθελε, εάν κυβερνήσει
–ευτυχώς δεν θα συµβεί- να τη χρησιµοποιήσει στο δούναι και
λαβείν µε τους εταίρους για να περάσει όσες νεοφιλελεύθερες
µεταρρυθµίσεις η δική µας διακυβέρνηση απέτρεψε. Να πει «θέ-
λω να µειώσω τους φόρους». Να απαντήσουν οι δανειστές: «Για
να µειώσετε τους φόρους, κάντε µεταρρυθµίσεις». Ποιες µεταρ-

ρυθµίσεις; Θα µας πει ο κ. Μητσοτάκης; Τις συµφωνηµένες ή
άλλες; Μήπως τον σκληρό πυρήνα του νέου µνηµονίου, το οποίο
ονειρεύεται να εφαρµόσει; Εκεί νοµίζω ότι βρίσκεται και η ουσία
της διαφοράς. 

Η χώρα αλλάζει σ’ όλους τους τοµείς, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. Αλλάζει στις υποδοµές, αλλάζει, για παράδειγµα, µε την
ολοκλήρωση των αυτοκινητοδρόµων, οι οποίοι στοίχισαν στη
χώρα πάρα πολύ λιγότερο, επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια λι-
γότερο απ’ ό,τι είχε συµφωνηθεί από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Αλλάζει και στην ανάπτυξη και τη διάχυση των νέων
τεχνολογιών, των τεχνολογιών πληροφορικής και επικοινωνιών,
µε στόχο τη δίκαιη ψηφιακή ανάπτυξη, διότι για µας η δίκαιη ψη-
φιακή ανάπτυξη είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να µην περά-
σουµε σ’ έναν νέο κύκλο διευρυνόµενων και ακόµα µεγαλύτερων
ανισοτήτων, διότι οι πολίτες οι οποίοι έχουν πρόσβαση στις νέες
τεχνολογίες µπορούν να έχουν ευκολότερη ζωή, παραγωγικό-
τερη εργασία, πιο λειτουργική σχέση µε το δηµόσιο και αυτό το
δικαίωµα θα το διασφαλίσουµε.

Έρχοµαι στα θέµατα του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
επιτρέψτε µου, και συγκεκριµένα στον τοµέα της ενηµέρωσης.
Είναι σε εξέλιξη, όπως γνωρίζετε, ο διαγωνισµός για τις τηλεο-
πτικές άδειες. Η Ελληνική Ραδιοφωνία και Τηλεόραση, συνεχίζει
την ανασυγκρότησή της και είναι η πρώτη στην Ελλάδα -κι είναι
ένα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα το οποίο ήδη συνέβη- η οποία
ανοίγει τον δρόµο της υβριδικής τηλεόρασης. Κατατίθεται το νο-
µοσχέδιο για τα ραδιόφωνα και κανείς δεν θα πρέπει να ανησυ-
χεί, διότι οι χωρητικότητες είναι πάρα πολύ µεγάλες.

Ρυθµίζεται το διαδίκτυο µε το µητρώο διαδικτυακών µέσων
ενηµέρωσης όπου συµµετέχουν πάνω από χίλιες ιστοσελίδες.
Βεβαίως, αναπτύσσεται και ο τοµέας των οπτικοακουστικών πα-
ραγωγών, µε 75 εκατοµµύρια ευρώ για φέτος από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Είναι ένας τοµέας ο οποίος είχε
υποτιµηθεί και ως προς την οικονοµική του αποτελεσµατικότητα,
αλλά και ως προς τη δυνατότητά του να βελτιώνει την εικόνα της
χώρας διεθνώς.

Σε σχέση µε τη ψηφιακή πολιτική: ψηφιοποιούµε το δηµόσιο.
Ξεκινάµε από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής και τις επόµενες
µέρες ολοκληρώνεται το σύστηµα ψηφιακής υπογραφής και ηλε-
κτρονικής διακίνησης εγγράφων µέσα στο Υπουργείο. Αυτό το
πρόγραµµα, µαζί µε την Όλγα Γεροβασίλη στη Διοικητική Ανα-
συγκρότηση, θα το γενικεύσουµε σε όλο το δηµόσιο. Η µόνη µε-
λέτη η οποία υπάρχει και έχει δηµοσιευτεί για το θέµα µιλάει για
εξοικονόµηση πόρων 400 εκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο. Θα
προχωρήσουµε στα προγράµµατα για την ηλεκτρονική ταυτο-
ποίηση πολιτών και επιχειρήσεων, στα ολοκληρωµένα πληροφο-
ριακά συστήµατα για την Υγεία και τον ΕΦΚΑ, στο ηλεκτρονικό
ΚΕΠ και βεβαιώσεις προετοιµαζόµαστε και για το ζήτηµα των κυ-
βερνοεπιθέσεων και την προσαρµογή της χώρας στη σχετική ευ-
ρωπαϊκή οδηγία.

Όσον αφορά τις συνδεσιµότητες, αναπτύξαµε το Πρόγραµµα
Rural Broadband, για το οποίο βραβευτήκαµε και σε επίπεδο Ευ-
ρώπης. Σε λίγες µέρες ξεκινάει η επιδότηση ανάπτυξης δικτύων
οπτικών ινών µέχρι τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις µέσω προ-
γράµµατος ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ. Βεβαίως ήµασταν
απολύτως συνεπείς προς τη δέσµευση την οποία αναλάβαµε
µέσω του ίδιου του Πρωθυπουργού, για τη στήριξη της συνδε-
σιµότητας των κατοίκων που µένουν στις αποµακρυσµένες πε-
ριοχές και τα νησιά. 

Εδώ επιτρέψτε µου να αναφερθώ και στον τοµέα του Διαστή-
µατος, στον οποίο γίνονται πολύ σοβαρά βήµατα. Ήδη ανακοι-
νώθηκε η ίδρυση θερµοκοιτίδας επιχειρήσεων διαστηµικών
εφαρµογών στην Ελλάδα και µια µεγάλη επένδυση από µία από
τις τρεις µεγαλύτερες εταιρείες στην Ευρώπη οι οποίες ασχο-
λούνται µε την κατασκευή δορυφόρων για τον τοµέα του Διαστή-
µατος, την OHB, που θα εγκαταστήσει στην Ελλάδα µονάδα
κατασκευής µικρoδορυφόρων και δορυφόρων. Ολοκληρώνουµε,
βεβαίως και τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανισµό. Είναι αυτές οι
πρωτοβουλίες οι οποίες µπορούν να κάνουν τη ζωή των πολιτών
καλύτερη, να φέρουµε το αύριο σήµερα, για όλους. 

Κυρίες και κύριοι, αυτή είναι η κατάσταση σήµερα. Ο ελληνι-
κός λαός βρίσκεται ενώπιον πάρα πολύ καθαρών πολιτικών επι-
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λογών για το πώς θα πορευτεί τα επόµενα χρόνια: Θα επιστρέψει
σε µια πραγµατικότητα όπου τα ελλείµµατα, η αδιαφάνεια και η
διαφθορά ήταν ο κανόνας; Θα επιλέξει πολιτικές δυνάµεις που
παράγουν ελλείµµατα, ύφεση και ανεργία ή θα συνεχίσει να βα-
δίζει στον δρόµο της ανάκαµψης, ο οποίος έχει πάρα πολύ συγ-
κεκριµένες προϋποθέσεις;

Γιατί πετυχαίνει αυτό το πρόγραµµα; Τι λείπει, κυρίες και κύ-
ριοι, κυρίως της Αντιπολίτευσης; Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα
για σας.

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό το πρόγραµµα πετυχαίνει πρώτον,
διότι έγινε πάρα πολύ σκληρή διαπραγµάτευση και κατέβηκαν οι
δηµοσιονοµικοί στόχοι. Διότι χωρίς χαµηλούς δηµοσιονοµικούς
στόχους δεν θα µπορούσαµε ούτε κοινωνικό µέρισµα να µοιρά-
σουµε και βεβαίως θα πνίγαµε την ανάπτυξη. 

Δεύτερον, -και πολύ λυπάµαι γιατί είναι έξω από το δικό σας
ραντάρ- το πρόγραµµα αυτό εφαρµόζεται µετά τη λαϊκή εντολή.
Ξαναρωτήθηκε ο λαός µετά τη συµφωνία. Αυτό είναι το οποίο
δεν θα µπορούσε κανείς να διανοηθεί από τους προηγούµενους
κυβερνώντες, διότι ο ένας πήρε την εντολή µε το «λεφτά υπάρ-
χουν» και έφερε το πρώτο µνηµόνιο και ο δεύτερος πήρε την εν-
τολή της επαναδιαπραγµάτευσης και έφερε το δεύτερο. 

Βεβαίως ο τρίτος και βασικός πυλώνας είναι οι µηχανισµοί κοι-
νωνικού κράτους, που ήταν απόντες, το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλ-
ληλεγγύης, η ελεύθερη πρόσβαση στην ιατροφαρµακευτική
περί- θαλψη, η διαρκής ενίσχυση των ανθρώπων που έχουν ανά-
γκη.

Η µεταµνηµονιακή Ελλάδα, η Ελλάδα που βγαίνει ξανά όχι
µόνο στις αγορές, αλλά στέκεται ξανά στα πόδια της, θα έχει τη
σφραγίδα της αριστερής προοδευτικής, µακροχρόνιας διακυ-
βέρνησης. Αυτή είναι η συνταγή για να κλείσουµε τις πληγές.
Αυτή είναι η συνταγή για να προχωρήσουµε προς το µέλλον,
βγάζοντας συµπεράσµατα από το κακό παρελθόν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Προχωρούµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµα-

τος το Ποτάµι κ. Γεώργιο Μαυρωτά. 
Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο και εσείς για τρία λεπτά.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Φαντάζοµαι µε µια µικρή ανοχή, κύριε

Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Τα νούµερα - κλειδιά του προϋπολογισµού είναι το 2,5% ανά-

πτυξη και 3,82% πρωτογενή πλεονάσµατα. Τα πλεονάσµατα τα
πετυχαίνετε, δεν λέω. Η ανάπτυξη είναι που δεν έρχεται στο ραν-
τεβού, ούτε φέτος ήρθε. Από το 2,7%, πάµε τώρα για τουλάχι-
στον το µισό. Γιατί; Διότι στηρίζεται σε σαθρές προϋποθέσεις
σχετικά και µε τις επενδύσεις και µε την απασχόληση, όπως ανέ-
λυσα στην πρωτολογία µου.

Η µεσαία τάξη, το πιο δηµιουργικό κοµµάτι της κοινωνίας, έχει
στοχοποιηθεί. Είναι συνειδητή επιλογή, σύµφωνα µε τα επίσηµα
χείλη. Η ανώτερη τάξη προφανώς κάνει τα κουµάντα της, έχει
βρει ένα modus vivendi µαζί σας. Η κατώτερη τάξη θα στρέφεται
όλο και πιο πολύ στα επιδόµατα. Η µεσαία τάξη, όµως, είναι αυτή
που συνεχώς θα ξεζουµίζεται από την υπερφορολόγηση και τις
ασφαλιστικές εισφορές.

Για να πάω στα τελευταία, από τη µία δίνετε 400 ευρώ επίδοµα
σε νέους ανέργους και από την άλλη, ετοιµάζεστε να επιβάλετε
ασφαλιστική εισφορά 26,95% στις αποδείξεις δαπανών, δηλαδή
στον τρόπο µε τον οποίον πληρώνονται κυρίως οι νέοι φοιτητές.
Θα τους τα παίρνετε, λοιπόν, κάθε µήνα και θα τους δίνετε ένα
πουρµπουάρ τα Χριστούγεννα.

Ή µιλάτε για υπερπλεόνασµα στον ΕΦΚΑ και δεν λέτε ότι πλη-
ρώνουµε τις εισφορές µε βάση τα εισοδήµατα του 2015 ακόµα.
Ο περίφηµος συµψηφισµός πότε θα γίνει; Υπάρχει µέσα στον
προϋπολογισµό; Έχει ληφθεί υπ’ όψιν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακόµη ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω µε τα του προϋπολογισµού, παρατηρώντας ότι αυξά-

νεται η µισθολογική δαπάνη ως επί το πλείστον στην κεντρική
υπηρεσία. Τι σηµαίνει αυτό; Προσλήψεις, αυξήσεις, επιδόµατα

στα µετόπισθεν και όχι στην πρώτη γραµµή όπου υπάρχουν οι
ανάγκες. Κατανοµή, λοιπόν, µε βάση τις ανάγκες του κόµµατος
και όχι της κοινωνίας.

Ας δούµε, όµως, και την επόµενη ηµέρα, µετά τον Αύγουστο
του 2018. Το τρίτο µνηµόνιο φεύγει, η εποπτεία και τα υψηλά
πρωτογενή πλεονάσµατα µένουν. Θα βγούµε από το λιµάνι των
χαµηλών επιτοκίων και θα ανοιχτούµε στη θάλασσα των αγορών.
Δεν θα έχουµε τρίµηνες αξιολογήσεις για να περιµένουµε δό-
σεις, γιατί θα µας αξιολογούν καθηµερινά οι αγορές.

Αυτό που µε κάνει απαισιόδοξο είναι ο καιροσκοπισµός και η
ανευθυνότητα που κυριαρχεί στην πολιτική σκηνή. Το πιο πιθανό
σενάριο είναι να πάει η Κυβέρνηση σε εκλογές το φθινόπωρο του
2018, κεφαλαιοποιώντας την ονοµαστική έξοδο από τα µνηµόνια
και πριν οι συνταξιούχοι δουν τις ψηφισµένες µειώσεις στις συν-
τάξεις τους και θα προχωρήσει σε παροχές που θα θέσουν πάλι
εν αµφιβόλω την πορεία µας. Σου λέει: «ας ελαχιστοποιήσω την
εκλογική ζηµιά και άσε τους άλλους να βγάλουν το φίδι από την
τρύπα». 

Δυστυχώς, χωρίς ένα µίνιµουµ συνεννόησης και πολιτικής στα-
θερότητας µέσα στο στενό πλαίσιο που έχει η χώρα µας, θα µεί-
νουµε στο βήµα σηµειωτόν, τη στιγµή που πρέπει να δρασκε-
λίσουµε γρήγορα. Η πολιτική σταθερότητα εκφράζεται ακόµα και
µε τη ρητορική, την έκφραση. Και αυτή τη στιγµή στο πολιτικό
γίγνεσθαι το πάνω χέρι το έχουν οι συγκρουσιακοί και όχι οι συν-
θετικοί, οι διχαστικοί και όχι οι ενωτικοί. Η Κυβέρνηση αυτή τα
πάει πολύ καλά στην αντίδραση, όχι όµως στη δράση. Τα πάει
καλά στη διαµαρτυρία, όχι στη δηµιουργία.

Όταν, λοιπόν, η πραγµατικότητα γίνεται εχθρός σου, κατα-
σκευάζεις άλλους εχθρούς, πιο βολικούς, ώστε ο τηλεοπτικός
καυγάς να απορροφά την προσοχή, να γεµίζουν τα πρωτοσέλιδα
και να αδειάζουν τα µυαλά. Οι εχθροί όµως δεν βρίσκονται στα
άλλα έδρανα, αλλά στα προβλήµατα της κοινωνίας και στις χρό-
νιες παθογένειες της χώρας. Και η πλάκα είναι ότι συµφωνούµε
όλοι σε αυτά, αλλά δεν τα αντιµετωπίζουµε. Γιατί; Διότι µπορεί
να κινδυνεύσουν οι καρέκλες µας. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια.
Το πολιτικό κόστος ήταν και είναι σχεδόν πάντα µεγαλύτερο από
το πολιτικό θάρρος το οποίο χρειαζόµαστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτάκι ακόµα.
Έτσι, το δια ταύτα για το αύριο, που πρέπει να ακούσουν οι

πολίτες, χάνεται στις κοκοροµαχίες για το χθες. Αυτό φοβάµαι
ότι θα δούµε και σήµερα σε λίγες ώρες, στη συζήτηση των Αρ-
χηγών: δύο νέοι πολιτικοί να εξασκούνται σε παλιά πολιτική προς
χάριν των κοµµατικών στρατών.

Όµως η κοινωνία, µετά από οκτώ χρόνια µπρος-πίσω, δεξιά-
αριστερά, µεθυσµένη από τον λαϊκισµό και τη δηµαγωγία, κου-
τουλάει στα στερεότυπα και δεν µπορεί να βγει από τον λαβύ-
ρινθο της κρίσης όπως έκαναν άλλες χώρες. 

Η αλλαγή που χρειαζόµαστε και όλοι επικαλούνται -ίσως εννο-
ώντας την διαφορετικά ο καθένας- δεν φυτρώνει οµαλά σε δη-
λητηριασµένα χώµατα. Ας σκεφτεί, λοιπόν, ο καθένας µας τι έχει
κάνει, αλλά το κυριότερο τι µπορεί να κάνει από εδώ και πέρα
για να µην δηλητηριάζει αυτό το χώµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Ανα-
στάσιος Μεγαλοµύστακας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ένα θέµα θα θίξω, κύριε
Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς νοµίζω ότι
χθες είπα όσα έπρεπε να πω στον λόγο µου.

Έχετε παρουσιάσει ένα αφήγηµα, ότι υποστηρίζετε και ενι-
σχύετε το κοινωνικό κράτος, ότι θέλετε να είστε µαζί µε τις ευ-
παθείς κοινωνικές οµάδες, ότι νοιάζεστε για τον αδύναµο και
πως στο βωµό αυτό, µάλιστα, καταστρέψατε τη µεσαία τάξη,
όπως χαρακτηριστικά έχετε παραδεχθεί. 

Ωστόσο αυτό εµείς δεν µπορούµε να το δούµε. Δεν πιστεύ-
ουµε ότι ενισχύετε τους αδυνάµους µε ένα επίδοµα το χρόνο,
είτε αυτό είναι για τους νέους είτε για τους οικονοµικά πιο ευπα-
θείς, καθώς δεν υπάρχει καµµία απολύτως ρύθµιση για τις συν-
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τάξεις χηρείας. Ακόµη και η νέα βελτίωση, που φέρατε µε την κ.
Αχτσιόγλου, δεν διορθώνει τον νόµο - έκτρωµα του κ. Κατρούγ-
καλου, που προβλεπόταν να ζουν οι επιζώντες σύζυγοι ακόµη και
µε 100 ευρώ. Τι κάνετε, δηλαδή, τώρα; Τους λέτε ότι θα ζήσουν
µε 150, 180 και 200 ευρώ. Δεν είναι αυτό κοινωνικό κράτος. Δεν
έχετε λάβει υπ’ όψιν σας τι συµβαίνει στην κοινωνία µας, ποια
είναι τα ποσοστά της ανεργίας.

Πιστεύετε, δηλαδή, ότι µια γυναίκα πενήντα τριών ετών θα βγει
στην αγορά εργασίας και θα κάνουν ουρά για να την πάρουν;
Είναι εύκολο αυτό; Όταν µιλάµε, µάλιστα, για συζύγους χωρίς
εισόδηµα, αυτό είναι ακόµη πιο αποτρόπαιο από ό,τι όλοι πι-
στεύουµε. 

Επίσης δεν λαµβάνεται καµµία απολύτως πρόβλεψη και για ιδι-
αίτερες περιπτώσεις, που γνωρίζω πολύ καλά, όπως για συζύ-
γους στρατιωτικών. Και µιλάω πάντα και κυρίως για αυτές που
δεν έχουν άλλο εισόδηµα. Μια γυναίκα που ακολουθούσε τον
άντρα της και γύριζαν όλη την Ελλάδα -κάθε τρία χρόνια είχαν
µετάθεση- έρχεστε εσείς τώρα και την αναγκάζετε να ζήσει, εάν
δεν έχει συµπληρώσει το 55ο έτος της ηλικίας της, για τρία χρό-
νια µε 200, 300, 400 ευρώ και στη συνέχεια της λέτε να βγει στην
αγορά εργασίας. 

Πιστεύετε, αλήθεια, ότι µπορεί να το κάνει; Έχετε αίσθηση του
τι γίνεται έξω; Δηλαδή µια γυναίκα, η οποία στάθηκε δίπλα στον
άντρα της -όπως έπρεπε- χρόνια ολόκληρα και θυσίασε την
επαγγελµατική της καριέρα, της ζητάτε εσείς τώρα, στα 53 της,
να πάει να βρει δουλειά;

Ας αναλογιστούµε λίγο ποιες είναι οι ανάγκες της κοινωνίας
µας. Ας αναλογιστούµε πολύ προσεκτικά τι θέλουµε να λέει ο κό-
σµος για εµάς όταν φύγουµε από εδώ µέσα. Και κυρίως ας ανα-
λογιστούµε τι καλό έχουµε να παραδώσουµε εµείς στους Έλ-
ληνες πολίτες. Κράτος δικαίου, κράτος υπεράσπισης των αδυ-
νάτων µέσω επιδοµάτων µια φορά το χρόνο δεν γίνεται! Πρέπει
να το βάλετε ξεκάθαρα στο µυαλό σας αυτό και να πράξετε ανά-
λογα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Τζανακόπουλος για
δέκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Επικρατείας
και Κυβερνητικός Εκπρόσωπος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι προφανές ότι παρά τις περί του αντιθέτου προβλέψεις της
Αντιπολίτευσης, διαφόρων εκπροσώπων της πολιτικής ελίτ που
έχουν αποσυρθεί και πλέον παρεµβαίνουν δια τηλεοράσεως, της
παλιάς κρατικοδίαιτης επιχειρηµατικής ελίτ, διαφόρων δηµοσιο-
γράφων, γραφιάδων, εκδοτών, διανοούµενων και φιλοσόφων της
εξουσίας και κάθε λογής άλλων εκπροσώπων του παλιού πολιτι-
κού συστήµατος, που έφερε τη χώρα στο χείλος της καταστρο-
φής, είµαστε ακόµα εδώ. Κάθε σχέδιο υπονόµευσης, παρέν-
θεσης, κατάρρευσης έχει πέσει στο κενό. Κάθε επιθυµία παλι-
νόρθωσης και εκδικητικής επιστροφής, που θα ισοδυναµούσε µε
δικαίωση των επιλογών που µας οδήγησαν στην τραγωδία της
χρεοκοπίας το 2010, αποδείχθηκε φρούδα. 

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς; Το σχέδιο της «αριστερής παρέν-
θεσης» που βασίστηκε στην τακτική της χρηµατοπιστωτικής
ασφυξίας το πρώτο εξάµηνο του 2015; Τα λογής παραπολιτικά
σενάρια πριν τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015; Τις προβλέ-
ψεις για πρόωρες εκλογές πριν κλείσει καν η πρώτη αξιολόγηση;
Τις άλλες προβλέψεις και την επιχείρηση υπονόµευσης κατά τη
διάρκεια της δεύτερης αξιολόγησης που στήθηκε πάνω στις πα-
ράλογες απαιτήσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου; Το
«Τόσα και άλλα τόσα µέτρα»; Τα παρακάλια στη γερµανική κυ-
βέρνηση να στηλώσει τα πόδια και να µην ολοκληρώσει τη συµ-
φωνία το καλοκαίρι του 2017; Και παρ’ όλα αυτά, σήµερα είµαστε
ακόµα εδώ για να προτείνουµε και να ψηφίσουµε άλλον έναν
προϋπολογισµό, τον τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό και
να βαδίσουµε µε σταθερότητα στην έξοδο από την κρίση και την
επιτροπεία. 

Τον Αύγουστο του 2018, όσο κι αν κάποιοι δεν το θέλουν, ολο-
κληρώνεται το τρίτο πρόγραµµα και, µάλιστα, µε επιτυχία. Και η

αντιπολιτευτική ρητορική σήµερα απέναντι στην Κυβέρνηση και
απέναντι σε αυτήν την προφανή πολιτική της επιτυχία, συµπυ-
κνώνεται πια σε δύο, µάλλον εντελώς αντιφατικά µεταξύ τους,
επιχειρήµατα. 

Το πρώτο επιχείρηµα που είχε ακουστεί κατά κόρον και στην
περσινή συζήτηση, αλλά και σήµερα ακόµα το ψελλίζουν -µε ελά-
χιστη, βεβαίως, πειστικότητα πια- διάφοροι συµµετέχοντες στην
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου του 2012 - 2015, είναι ότι δήθεν
η χώρα ήταν έτοιµη να βγει εκτός µνηµονίων µε τη λήξη του 2014
και ότι ήταν η επιλογή της µετωπικής αντιπαράθεσης µε τους δα-
νειστές που οδήγησε στο τρίτο πρόγραµµα. Αναρωτιέµαι ειλι-
κρινά αν όντως όσοι το επαναλαµβάνουν, το πιστεύουν. Αν
συµβαίνει αυτό, τότε είναι αφελείς. Αν απλώς το θεωρούν βολικό,
είναι απλώς κυνικοί. 

Για να δούµε αν αντέχει αυτό το πολιτικό επιχείρηµα και αυτό
το πολιτικό αφήγηµα στη βάσανο της κριτικής. 

Ποιοι ήταν οι στόχοι του δεύτερου προγράµµατος σε γενικές
γραµµές; Επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσµατος για το 2014
ύψους 1,5%, που θα έπρεπε να εκτιναχθεί το 2015 στο 3% και το
2016 στο 4,5%, για να παραµείνει εκεί περίπου µέχρι τα µέσα της
επόµενης δεκαετίες, δηλαδή περίπου µέχρι το 2025, για να φτά-
σουµε σε ένα µέσο όρο 4% πρωτογενούς πλεονάσµατος µέχρι
το 2031. 

Και τι έδειξε το αποτέλεσµα του 2014, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές; 

Πρώτον, πρωτογενές πλεόνασµα 0,2%. Δηµοσιονοµικό κενό,
δηλαδή, περίπου για το 2015, 2,8% -αυτό σηµαίνει µέτρα ύψους
6 δισεκατοµµυρίων µόνο για το 2015- και αναιµική ανάπτυξη στο
0,8%, που βασίστηκε στη δηµοσιονοµική αποτυχία, διότι πάντα
µε βάση το πρόγραµµα στηρίχθηκε κατά κύριο λόγο στην τό-
νωση της κατανάλωσης.

Δεύτερον, ανεργία στο 27%, καµµία βελτίωση στα θεµελιώδη
µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας, όπως ο δείκτης της οικονοµι-
κής εµπιστοσύνης, η βιοµηχανική παραγωγή, οι άµεσες ξένες
επενδύσεις, οι εξαγωγές κ.ο.κ.. 

Και τρίτον, µία πέµπτη αξιολόγηση ανοιχτή, ορθάνοιχτη, η
οποία προέβλεπε σειρά µέτρων, που αρκετά από αυτά ανασχέ-
θηκαν στη διάρκεια του πρώτου εξαµήνου του 2015, του εξαµή-
νου που εσείς επιµένετε να ονοµάζετε «καταστροφικό». Για
παράδειγµα, θυµίζω τα εξής: Ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος για
τις επικουρικές συντάξεις. Υλοποίηση του σχεδίου για τη µικρή
ΔΕΗ. Πλήρης κατάργηση της προστασίας για την πρώτη κατοι-
κία. Απολύσεις δηµοσίων υπαλλήλων, µαζικές απολύσεις, lock
out και άλλα πολλά, ων ουκ έστιν αριθµός. Επίσης κανένα σαφές
σχέδιο και καµµία απολύτως δέσµευση για τη ρύθµιση του ελλη-
νικού χρέους πέρα από τη γενικόλογη υπόσχεση του Νοεµβρίου
του 2012. Μηδενικά ταµειακά διαθέσιµα, κανένα µαξιλάρι ρευ-
στότητας για την υποστήριξη πιθανής εξόδου στις αγορές και
φυσικά αποτυχηµένη έξοδος στις αγορές το καλοκαίρι του 2014. 

Πού στηριζόταν, λοιπόν, η ρητορική περί success story και η
πρόβλεψη ότι το πρόγραµµα ολοκληρώνεται µε επιτυχία; Στην
επιθυµία της τότε πολιτικής ηγεσίας, ώστε η τρόικα να κάνει τα
στραβά µάτια και να χαρίσει την ολοκλήρωση του δεύτερου προ-
γράµµατος στον κ. Σαµαρά και στον κ. Βενιζέλο, για να αποφύ-
γουν, υποτίθεται, τον κίνδυνο του ΣΥΡΙΖΑ. Να κλείσουν, δηλαδή,
άρον-άρον την πέµπτη αξιολόγηση, χωρίς να καλύψουν το δη-
µοσιονοµικό κενό και να τους χαρίσουν και µια πιστοληπτική
γραµµή που υπήρχε µόνο στη φαντασία τους και πουθενά αλλού,
καθώς κανένας από τους θεσµούς, κανένας στο διεθνές στερέ-
ωµα δεν συζητούσε για µια τέτοια πιθανότητα. 

Και είναι ακριβώς αυτή η ανεκπλήρωτη φαντασίωση που επι-
τρέπει σήµερα στον κ. Σαµαρά να ισχυρίζεται ότι τον έριξαν οι
σύµµαχοί του. Λοιπόν, όχι, δεν τον έριξαν οι σύµµαχοί του. Τον
έριξε η καταστροφική συµφωνία την οποία είχε υπογράψει και
µε σθένος και µε φανατισµό την υλοποιούσε. Και σήµερα η Νέα
Δηµοκρατία θέλει να µας επιστρέψει σε αυτές τις λογικές του
δεύτερου προγράµµατος. Και τον έριξε, επίσης -ευτυχώς- ο ελ-
ληνικός λαός. 

Σήµερα πού βρισκόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Σε µία
εντελώς διαφορετική κατάσταση. Ολοκληρώνουµε µε επιτυχία
ένα δύσκολο, βεβαίως, πρόγραµµα προσαρµογής, ένα πρό-
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γραµµα που εµπεριέχει πολλά στοιχεία πολιτικής, µε τα οποία
δεν θα συµφωνούσαµε ποτέ, αλλά επιβλήθηκαν υπό γνωστούς
όρους και συνθήκες το καλοκαίρι του 2015. Ωστόσο, το πρό-
γραµµα αυτό σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να συγκριθεί µε
το δεύτερο πρόγραµµα, αλλά και όσα µας περίµεναν µε βάση το
δεύτερο πρόγραµµα. 

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή, που σήµερα έχει επιτευχθεί και
ολοκληρωθεί, είναι σαφώς ηπιότερη της προηγούµενης. Στην
πραγµατικότητα, είναι «η µέρα µε τη νύχτα». Τι σχέση έχουν οι
στόχοι του 0,5% πρωτογενούς πλεονάσµατος για το 2016, του
1,75% για το 2017 και του 3,5% για το 2018, µε προοπτική να επι-
µείνουν µέχρι το 2022, σε σχέση µε τα θεόρατα πρωτογενή πλε-
ονάσµατα τα οποία προέβλεπε η προηγούµενη συµφωνία και,
όπως σας έλεγα προηγουµένως, ήταν κατά µέσο όρο 4% µέχρι
το 2031; Αυτά είχαν συµφωνήσει όσοι σήµερα «κουνούν το δά-
χτυλο» για το πρωτογενές πλεόνασµα του 3,5%. 

Επίσης σε µία σειρά τοµέων πολιτικής, οι ακραίες δεσµεύσεις
της προηγούµενης κυβέρνησης έχουν ανασχεθεί, όπως σας είπα
προηγουµένως, για το lock out, για τις µαζικές απολύσεις στον
ιδιωτικό τοµέα, για το ασφαλιστικό µε την κατάργηση της ρήτρας
µηδενικού ελλείµµατος για τις επικουρικές -σηµειωτέον, ο κ. Μη-
τσοτάκης σε ανύποπτο χρόνο σε αυτή εδώ την Αίθουσα την έχει
υπερασπιστεί, να το θυµίσουµε και αυτό- µε τις απολύσεις στο
δηµόσιο τοµέα, τις οποίες ο κ. Μητσοτάκης προφανώς έχει υπη-
ρετήσει στο παρελθόν µε πάρα πολύ µεγάλο φανατισµό -σας θυ-
µίζω ότι προβλέπονταν ακόµα δεκαπέντε χιλιάδες απολύσεις
δηµοσίων υπαλλήλων µε βάση το δεύτερο πρόγραµµα- και την
πλήρη κατάργηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας. 

Την ίδια στιγµή που όλες αυτές οι δεσµεύσεις των προηγού-
µενων κυβερνήσεων έχουν ανασχεθεί και πολλές άλλες, έχουν
κερδηθεί και µία σειρά από θετικά µέτρα µέσα από σκληρή δια-
πραγµάτευση. 

Επί τροχάδην αναφέρω τα εξής: Την υγειονοµική κάλυψη δυό-
µισι εκατοµµυρίων ανασφάλιστων ανθρώπων. Το κοινωνικό εισό-
δηµα αλληλεγγύης, που καλύπτει πλέον εξακόσιους χιλιάδες
συµπολίτες µας και στον φετινό προϋπολογισµό θα χρηµατοδο-
τηθεί µε παραπάνω από 700 εκατοµµύρια ευρώ. Την επαναφορά
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων τον Σεπτέµβριο του 2018.
Τις εξαιρέσεις από τον κανόνα 1:4 για συµβασιούχους στην κα-
θαριότητα, αλλά και για τους πυροσβέστες πενταετούς θητείας.
Την αύξηση του προϋπολογισµού κατά 260 εκατοµµύρια ευρώ
για τα οικογενειακά επιδόµατα, όπου ο συνολικός προϋπολογι-
σµός θα αγγίξει πλέον τα 910 εκατοµµύρια. 

Και δεν ξεχνάµε καθόλου ότι διάφορα «παπαγαλάκια» της ση-
µερινής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µιλούσαν για µείωση, υπο-
τίθεται, του κοινωνικού προϋπολογισµού, ακόµα και πριν από
λίγες ηµέρες. 

Επίσης θα ήθελα να αναφέρω και πρωτοβουλίες οι οποίες δεν
έχουν να κάνουν ευθέως µε τη συµφωνία, αλλά αφορούν τις προ-
τεραιότητες της πολιτικής και τον προσανατολισµό της κρατικής
χρηµατοδότησης. Δεν θέλω να σταθώ αναλυτικά. Τα είπαν µε αρ-
κετή σαφήνεια οι προηγούµενοι οµιλητές. Θα αναφέρω µόνο κά-
ποιες από αυτές:

Στον τοµέα της υγείας έχουµε ενισχύσει τα νοσοκοµεία της
χώρας µε χιλιάδες γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό. Υπάρ-
χουν πολιτικές στο πεδίο της διεύρυνσης δικαιωµάτων και ελευ-
θεριών µε το σύµφωνο συµβίωσης και την ταυτότητα φύλου.
Δίνεται το κοινωνικό µέρισµα του 2016 και 2017, υπάρχει ενερ-
γητική πολιτική και χρηµατοδοτική στήριξη της Δηµόσιας Επιχεί-
ρησης Ηλεκτρισµού, ώστε να παραµείνει ο βασικός πυλώνας
παραγωγής ενέργειας στη χώρα, αναπροσανατολισµός του προ-
ηγούµενου, αλλά και σχεδιασµός του σηµερινού ΕΣΠΑ σε συγ-
κεκριµένη κατεύθυνση, όπου, σηµειωτέον, η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή χθες ανέφερε ότι για άλλη µία φορά είµαστε πρωταθλητές
στην απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ, πράγµα το οποίο φαίνεται
να µην αναγνωρίζεται καν από διάφορους οι οποίοι κάνουν κρι-
τική στον κ. Χαρίτση για δήθεν υποαπορρόφηση στο ζήτηµα του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Επίσης υπάρχει αύξηση των κονδυλίων για την έρευνα, που
αγγίζουν πλέον το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, αλλά και αύξηση
των πιστώσεων του προϋπολογισµού για την παιδεία κατά 184

εκατοµµύρια ευρώ φέτος, 257 εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι, ενώ
την περίοδο 2011-2014 η σωρευτική µείωση των πιστώσεων για
την παιδεία ήταν περίπου 34%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε. Δεν είµαι και πάρα πολύ
συχνός οµιλητής σε αυτή εδώ την Αίθουσα.

Επιπλέον στον τοµέα των εργασιακών σχέσεων και της κατα-
πολέµησης της ανεργίας για πρώτη φορά υλοποιείται µία πολι-
τική ενίσχυσης της διαπραγµατευτικής δύναµης των εργαζοµέ-
νων, µε την εντατική και σοβαρή λειτουργία του Σώµατος Επιθε-
ώρησης Εργασίας, που καταπολεµά πλέον µε σχέδιο την αδή-
λωτη και υποδηλωµένη εργασία. Σας θυµίζω ότι το 2015 αδή-
λωτη και υποδηλωµένη εργασία είχαν φτάσει περίπου στο 17%.
Έχουµε καταφέρει µέσα σε περίπου δυόµισι χρόνια να ρίξουµε
την αδήλωτη και υποδηλωµένη εργασία κατά τέσσερις µονάδες,
στο 13%. 

Επίσης µε τις συγκεκριµένες νοµοθετικές ρυθµίσεις του
Υπουργείου Εργασίας το καλοκαίρι, δόθηκε δικαίωµα καταγγε-
λίας της σύµβασης εργασίας από τον εργαζόµενο, σε περίπτωση
µη καταβολής των δεδουλευµένων του, αλλά επίσης και δι-
καίωµα διεκδίκησης αυτών ακριβώς των δεδουλευµένων µε την
έκδοση διαταγής πληρωµής. 

Θα µπορούσα να διευρύνω τον κατάλογο κατά πολύ και να πω
πολλά περισσότερα. Ο χρόνος, δυστυχώς, δεν το επιτρέπει. Η
ουσία, όµως, έχει γίνει ήδη σαφής. Τίποτα από τα παραπάνω δεν
θα είχε γίνει, αν δεν είχε συντελεστεί η µεγάλη πολιτική του 2015.
Ποια είναι, αλήθεια, σήµερα η συνολική εικόνα της ελληνικής οι-
κονοµίας και τι σχέση έχει η σηµερινή εικόνα της ελληνικής οι-
κονοµίας µε την κολοσσιαία αποτυχία του 2010-2014; 

Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Ανεργία που τείνει για
πρώτη φορά κάτω από το 20%, µετά από δέκα περίπου χρόνια.
Ρυθµοί ανάπτυξης που για το 2017 θα κλείσουν κοντά στο 2%
και πρόβλεψη για το 2018 στο 2,5%. Κυρίως, όµως, τα θεµελιώδη
µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας, από τον δείκτη οικονοµικής εµ-
πιστοσύνης µέχρι τις εξαγωγές, µέχρι τις επενδύσεις, µέχρι τη
βιοµηχανική παραγωγή, ανακάµπτουν σταθερά, ενώ για πρώτη
φορά το διαθέσιµο εισόδηµα αλλά και ο µέσος µισθός δείχνουν
να ανατρέπουν τη για χρόνια καθοδική πορεία τους και να επι-
στρέφουν σε  θετικό έδαφος. Αυτό σηµαίνει µια αναστροφή ολό-
κληρης της υφεσιακής και αντεργατικής πορείας, η οποία ση-
µειωνόταν από το 2010 µέχρι το 2015. 

Ο βασικός, όµως, δείκτης που µας επιτρέπει να είµαστε βέ-
βαιοι για την επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµατος δεν είναι
άλλος από τα επιτόκια των ελληνικών οµολόγων. Κι αυτό, ξέρετε,
δεν είναι ένα τεχνικό ζήτηµα, διότι το επιτόκιο του οµολόγου δεν
είναι τίποτα άλλο παρά η µαθηµατική έκφραση του κινδύνου για
µια οικονοµία. Τι λέει αυτός ο δείκτης, αυτή η µαθηµατική έκ-
φραση του κινδύνου; Λέει ότι το δεκαετές οµόλογο έχει σπάσει
το όριο του 4%, ενώ το πενταετές οµόλογο έφτασε στο τέλος
της προηγούµενης εβδοµάδας κοντά στο 3%. 

Αυτό σηµαίνει ότι η αυτοδύναµη έξοδος στις αγορές και η ανά-
κτηση της οικονοµικής και πολιτικής κυριαρχίας της χώρας δεν
είναι απλώς µια φαντασίωση ή µια επιθυµία, όπως ήταν το 2014,
αλλά ένας απόλυτα εφικτός, επιτεύξιµος στόχος. Και είναι επι-
τεύξιµος διότι σήµερα τίποτα δεν µοιάζει µε την οριακή κατά-
σταση του 2014. Αυτή είναι η τρίτη συνεχόµενη χρονιά που
επιτυγχάνουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους του προγράµµα-
τος και εξαιτίας του γεγονότος ότι έχουµε ηπιότερη δηµοσιονο-
µική προσαρµογή. 

Ταυτόχρονα, δηµιουργούµε, όπως είπε χθες και ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χουλιαράκης, ένα χρηµατοδο-
τικό µαξιλάρι για να υποστηρίξουµε την έξοδό µας στις αγορές,
ενώ έχουµε και µια θετική και συγκεκριµένη συµφωνία για το
χρέος, σύµφωνα µε την οποία οι ακαθάριστες χρηµατοδοτικές
ανάγκες του ελληνικού δηµοσίου δεν θα πρέπει να υπερβαίνουν,
από το 2018 και έπειτα, το 15% του ΑΕΠ. Αυτό, a propos, καταρ-
ρίπτει πλήρως και το επιχείρηµα, που µάλλον από άγνοια επανα-
λαµβάνουν κάποιοι από τη Νέα Δηµοκρατία, ότι το υπερ-
πλεόνασµα σηµαίνει ότι δεν χρειάζεται ρύθµιση του ελληνικού
χρέους. Διότι η ρύθµιση του ελληνικού χρέους πλέον δεν αφορά
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τον λόγο χρέος προς ΑΕΠ, αλλά τη συνολική χρηµατοδοτική δυ-
νατότητα της ελληνικής οικονοµίας, δηλαδή, να µην υπερβαίνουν
οι πληρωµές ή οι αναχρηµατοδοτήσεις του χρέους το 15% του
ΑΕΠ. 

Εποµένως θα παρακαλέσω τους συναδέλφους από τη Νέα Δη-
µοκρατία να σταµατήσουν να επαναλαµβάνουν αυτό το επιχεί-
ρηµα, διότι είναι απόλυτο µαθηµατικό absurdum αυτό το οποίο
κάνουν.

Επίσης, επιτυγχάνεται οριστικός τερµατισµός των συνεπειών
του PSΙ. Χθες ο κ. Βενιζέλος µάς είπε ότι, δήθεν, συνεχίζουµε την
πολιτική του PSI. Αν δεν το κατάλαβε ο κ. Βενιζέλος, η πολιτική
του PSI τερµατίστηκε πριν από δεκαπέντε µέρες, όταν ολοκλη-
ρώθηκε η ανταλλαγή των ελληνικών οµολόγων, η οποία µετέ-
τρεψε τα µη τυπικά οµόλογα του PSI, τα οποία ήταν αδύνατο να
είναι διαπραγµατεύσιµα στις αγορές χρήµατος, σε τυπικά οµό-
λογα. Κι αυτός είναι ο τεχνικός λόγος, πίσω από τον πολιτικό
λόγο της ανάκτησης της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία,
που βλέπουµε σήµερα τα επιτόκια των ελληνικών οµολόγων να
κινούνται προς αυτή την κατεύθυνση.   

Βεβαίως, αυτή η συµφωνία για το χρέος, αλλά και όλα όσα κά-
νουµε σε ό,τι αφορά την αναδιαµόρφωση του εδάφους για να
έχουµε τη δυνατότητα να ανακτήσουµε απολύτως την εµπιστο-
σύνη των αγορών µέχρι τον Αύγουστο του 2018, πρέπει να συγ-
κεκριµενοποιηθούν περαιτέρω. Ωστόσο, το νερό έχει µπει στο
αυλάκι. 

Εποµένως η έξοδος από το πρόγραµµα είναι µπροστά µας και
είναι ορατή. Κι αυτό µας φέρνει στο  δεύτερο επιχείρηµα -όψιµο-
της Αντιπολίτευσης. Τι ισχυρίζονται; Ισχυρίζονται ότι δεν υπάρχει
έξοδος το 2018, καθώς τα µνηµόνια θα µείνουν µαζί µας µέχρι
να σβήσει ο ήλιος ή, εν πάση περιπτώσει, µέχρι να πληρωθεί το
75% των δανείων που έχουµε λάβει από τον επίσηµο τοµέα.                  

Αυτό, βέβαια, δεν ίσχυε για την Αντιπολίτευση για κάποιον
λόγο το 2014, ισχύει σήµερα. Εν πάση περιπτώσει, ας το αφή-
σουµε αυτό το κοµµάτι του επιχειρήµατος και να περάσουµε
στην ουσία.

Τι είναι το µνηµόνιο; Δεν είναι τίποτα άλλο από έναν µηχανισµό
πειθαναγκασµού, µια τεχνολογία επιβολής πολιτικών που λει-
τουργεί µε έναν συγκεκριµένο και πολύ απλό τρόπο: µέτρα
έναντι χρηµάτων για την αποπληρωµή του χρέους, διότι διαφο-
ρετικά, επειδή δεν υπάρχει η δυνατότητα πρόσβασης στις αγο-
ρές, η οικονοµία θα οδηγηθεί σε χρεοκοπία. Αυτό είναι τα
µνηµόνια. Αυτή είναι η τεχνολογία πειθαναγκασµού. Για ποιον
λόγο επιβλήθηκε αυτή η τεχνολογία; Γιατί απλούστατα η χώρα
δεν είχε τη δυνατότητα να δανείζεται από τις αγορές από το 2010
και µετά. 

Εποµένως, για όποιον θέλει και για όποιον µπορεί να καταλά-
βει, είναι αυτονόητο ότι οι βαθµοί πολιτικής ελευθερίας αυξάνον-
ται αµέσως µόλις απεγκλωβιστεί κανείς απ’ αυτόν τον συ-
γκεκριµένο µηχανισµό. Διότι πλέον οι πολιτικές που επιβάλλονται
δεν έχουν τον ίδιο βαθµό αναγκαστικότητας, καθώς ο κίνδυνος
χρεοκοπίας έχει παρέλθει και δεν υπάρχει άµεσος τρόπος εξα-
ναγκασµού. Δεν υπάρχει ο εξαναγκασµός της εκταµίευσης της
δόσης. 

Προφανώς αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει εποπτεία και ότι
δεν υπάρχει παρακολούθηση. Αυτό δεν σηµαίνει ότι µια Κυβέρ-
νηση µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Κατ’ αρχάς οι αγορές εκ των
πραγµάτων επιβάλλουν συγκεκριµένες πειθαρχίες στις οικονο-
µίες του αναπτυγµένου καπιταλισµού. Όµως, και οι µηχανισµοί
εποπτείας της ευρωζώνης συνεχίζουν να λειτουργούν. Σε καµµία
περίπτωση, όµως, δεν µιλάµε για το ίδιο καθεστώς επιχείρησης
και για το ίδιο καθεστώς επιτροπείας. 

Σε αυτή την περίοδο που εγκαινιάζεται µετά το καλοκαίρι του
2018 -και εδώ τελειώνω- οι διαφορές της πολιτικής και οι κοινω-
νικές διαχωριστικές γραµµές, που ήδη είναι σαφείς, θα αρχίζουν
να εµφανίζονται µε ακόµη µεγαλύτερη ενάργεια. Είναι τότε που
τα δύο πολιτικά σχέδια που συγκρούονται σήµερα θα αντιπαρα-
τεθούν µε ακόµη πιο καθαρό και σαφή τρόπο.

Από τη µία πλευρά είναι το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και
των δορυφόρων της, που θέλουν να επιστρέψουµε σε µια οικο-
νοµία πλήρους δηµοσιονοµικής και εργοδοτικής αυθαιρεσίας και
ασυδοσίας. Είναι ένα πολιτικό πρόγραµµα «σοκ και δέους», που

συνοψίζεται σε συγκεκριµένο τετράπτυχο: απολύσεις, ξεπού-
ληµα, καταστροφή του κοινωνικού κράτους και µείωση των µι-
σθών, για να δηµιουργηθούν δήθεν κίνητρα επενδύσεων. Αυτή
είναι η καθαρή λογική του «Θατσερισµού», που σήµερα διέπει
ολόκληρο το ιδεολογικό και πολιτικό περίγραµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Από την άλλη, υπάρχει το δικό µας σχέδιο, που θέλει να βάλει
στο επίκεντρο την εργασία και την αναδιανοµή για τη στήριξη
του κοινωνικού κράτους. Μιλάµε, δηλαδή, για δύο κόσµους, που
δεν έχουν -και ευτυχώς!- τίποτα κοινό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής, τον κ.
Παππά.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο λόγος αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Από το 2010 έως και σήµερα η κατάσταση χειροτερεύει συνεχώς
και δραµατικά σχετικά µε τους επιχειρησιακούς προγραµµατι-
σµούς και προϋπολογισµούς όλων των Γενικών Επιτελείων. Η Κυ-
βέρνηση, παράλληλα µε τις περικοπές στον αµυντικό προϋ-
πολογισµό, έχει εγκαταλείψει και το έµψυχο δυναµικό στο οποίο
στηρίζεται η εθνική άµυνα. 

Αναλυτικά, όλα τα νοµοσχέδια -το ασφαλιστικό, το συνταξιο-
δοτικό, το µισθολογικό των Ενόπλων Δυνάµεων- που έχουν έρθει
προς ψήφιση εδώ στην Ολοµέλεια, απ’ όλες τις µνηµονιακές κυ-
βερνήσεις, συνεχώς µειώνουν την οικονοµική κατάσταση των
στελεχών και των τριών Όπλων, όπως -να συµπληρώσω- και των
Σωµάτων Ασφαλείας και του Λιµενικού και της Πυροσβεστικής.
Και τα στελέχη αυτά -το γνωρίζει πολύ καλά ο ελληνικός λαός-
δίνουν καθηµερινά έναν υπεράνθρωπο αγώνα για να σταθούν
στο ύψος της αποστολής τους,  τη στιγµή που οι Τούρκοι συνε-
χίζουν την προκλητική και αδιάλλακτη στάση τους, µε αποκορύ-
φωµα την πρόσφατη επίσκεψη Ερντογάν.

Τη στιγµή που η ελληνική πλευρά βρίσκεται σε έναν παρατε-
ταµένο λήθαργο, η Τουρκία εξοπλίζεται συνεχώς και ποικιλοτρό-
πως, ενισχύοντας τα οπλικά της συστήµατα και στους τρεις
κλάδους των Ενόπλων Δυνάµεων.

Προ κρίσεως οι αµυντικές δαπάνες ετησίως υπερέβαιναν τα 7
δισεκατοµµύρια ευρώ. Φτάσαµε πλέον αυτές να βρίσκονται
µόλις στα 475 εκατοµµύρια ευρώ. Θέλετε να προβείτε σε µει-
ώσεις δαπανών και εξορθολογισµούς; Αυτό θα γίνει σε βάρος
ακόµα και των στολών των οπλιτών και στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων; Θα γίνεται αυτό εις βάρος και της διατροφής των
οπλιτών;

Και ρωτάµε: Τι θα γίνει µε τα ειδικά µισθολόγια; Με τα οφειλό-
µενα στους στρατιωτικούς τι θα γίνει; Τι θα γίνει µε τα 108 εκα-
τοµµύρια ευρώ, που έπρεπε να κοπούν από τα ειδικά µισθολόγια;
Κάποτε κάνατε λόγο για ισοδύναµα που έπρεπε να βρεθούν, για
να µην παγώσουν οι µισθολογικές προαγωγές από 1-1-2017. Τι
θα κάνετε µε τις συντάξεις των στρατιωτικών; Οι στρατιωτικοί
και οι συνταξιούχοι των Σωµάτων Ασφαλείας, ιδίως εκείνοι µε αρ-
κετά έτη υπηρεσίας, αναµένεται να παρουσιάσουν µείωση µε-
ταξύ παλαιών και νέων συντάξεων. 

Και µέσα σε όλα αυτά έχετε απαξιώσει και την ελληνική αµυν-
τική βιοµηχανία. Και µέσα σε όλα αυτά δίνετε εκατοµµύρια ευρώ
για τα κέντρα υποδοχής των λαθροµεταναστών. Χρήµατα, λοι-
πόν, διαθέτουν οι Ένοπλες Δυνάµεις για τους λαθροµετανάστες
και χρήµατα υπάρχουν για αυτή τη δουλειά απ’ ό,τι φαίνεται.

Επίσης, τι θα γίνει µε τα θέµατα των εθελοντών µακράς θη-
τείας; Με την καταβολή του επιδόµατος παραµεθορίου τι θα κά-
νετε; Πέρα, όµως, από αριθµούς, σηµασία έχει να στηριχθούν
υλικά και ηθικά τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεών µας. Να στη-
ριχθούν σε όλα τα επίπεδα, γιατί σε αυτά στηρίζεται η εθνική
άµυνα και η ακεραιότητα της πατρίδας µας. 

Εσάς, βεβαίως, της Κυβέρνησης, το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι το πλεόνασµα. Ναι, αλήθεια, η χώρα µε Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ παράγει πλεόνασµα, πλεόνασµα αναρχικού τραµπουκι-
σµού, πλεόνασµα κρατικής χοντροπετσιάς και αναισθησίας, πλε-
όνασµα δηµοσιογραφικής αλητείας, πλεόνασµα ξενοδουλείας
και πλεόνασµα κοµµουνιστικής προδοσίας.

3324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ, τον κ. Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι έχω ακού-
σει, ίσως πλην µιας, όλες τις οµιλίες των Υπουργών, τις συντρι-
πτικά περισσότερες από εδώ και κάποιες από το γραφείο µου.
Μου θύµισαν στις περισσότερες περιπτώσεις οι οµιλίες αυτές
οµιλίες Υπουργών στη φάση των προγραµµατικών δηλώσεων της
κυβέρνησης. Ελάχιστοι συνέδεσαν το καθήκον τους, το αντικεί-
µενό τους µε τα χρήµατα που διαθέτουν, για να είναι µια συζή-
τηση κατά την οποία ακούµε Υπουργούς να µιλούν για προϋπο-
λογισµό. 

Δεν είµαστε στη φάση των προγραµµατικών δηλώσεων. Είµα-
στε στη φάση της αποδροµής αυτής της Κυβέρνησης, της κου-
στωδίας των τυχοδιωκτών. Αλλά, όµως, χθες το βράδυ από
κάποια στιγµή και µετά, από την απρέπεια Τσακαλώτου και µετά,
µε αυτά που είπε, και σήµερα ακούµε Υπουργούς που έχουν στην
οµιλία τους συµπεριλάβει –στο 80% ή το 90% αυτής– θράσος,
αλαζονεία, κοµπορρηµοσύνη, επίθεση δριµεία και λάσπη εναν-
τίον της δικαιοσύνης και καµµία λέξη σε θετική κατεύθυνση για
τον ιδρώτα προηγούµενων κυβερνήσεων –και θέλουν και συνερ-
γασίες και βάζουν και διλήµµατα– και ισχυρισµούς πως δεν τα
πάνε απλώς πολύ καλά, αλλά από τέλεια και πάνω.

Για την επίθεση εναντίον της δικαιοσύνης, που µέσα σε αυτή
την Αίθουσα ακούστηκε χθες, και τη λάσπη που εκτοξεύτηκε µε
τα χειροκροτήµατα των Βουλευτών της Συµπολίτευσης έχω να
πω το εξής: Δεν έχουµε παρά αποφάσεις ανώτατου δικαστηρίου,
που δεν αφορούν δικαστές, αλλά όλους τους Έλληνες και όλες
τις Ελληνίδες, που έχουν υποχρέωση κατάθεσης «πόθεν έσχες»
για ζητήµατα που αφορούν κριτήρια που έβαλε η Κυβέρνηση και
που πρέπει να αλλάξουν. 

Δεν έχουµε δει την απόφαση, δεν ξέρουµε ακριβώς το σκε-
πτικό, αλλά απ’ όσα διαβάζουµε και απ’ όσα λένε και οι Υπουργοί
αντιλαµβανόµαστε ότι πρόκειται για µία απόφαση ή για δύο απο-
φάσεις που αφορούν τους πάντες και που θέτουν θέµατα συν-
ταγµατικότητας των κριτηρίων που έβαλε η Κυβέρνηση και η
οποία µπορεί να τα αλλάξει.

Δεν υπάρχει άρνηση «πόθεν έσχες». Όµως, η λάσπη του διφο-
ρούµενου επιχειρήµατος, που άλλος δεν καταλαβαίνει και που
µετήλθε και ο Πρωθυπουργός τέτοιων επιχειρηµάτων, είναι ότι
οι δικαστές δεν θέλουν τάχα να καταθέτουν «πόθεν έσχες», ενώ
είναι από τους πρώτους που καταθέτουν «πόθεν έσχες».

Δεύτερον, ο προλαλήσας Υπουργός Τύπου και άλλων θεµάτων
δεν απήντησε και σήµερα επί της συγκεκριµένης ερωτήσεως που
του έθεσα χθες. Καλά, από τέλεια και πάνω τα πάει η Κυβέρνηση,
καθ’ όπως µας τα λέει. Για τους εκατόν είκοσι εργαζόµενους
στον «9,84», που δεσµεύτηκε ο λογαριασµός της µισθοδοσίας
τους παραµονές των Χριστουγέννων θα κάνει κάτι; Οι φίλοι του
λαού, οι φίλοι των εργαζοµένων, όπως αυτοβαφτίζονται, αποδει-
κνύονται στην Αίθουσα αυτή φίλοι άλλων θεµάτων, όχι όµως των
εργαζοµένων. Όλα πάνε καλά, εκτός από τους ανθρώπους. Για
αυτούς δεν αφιέρωσε στη σηµερινή του οµιλία ούτε ένα δευτε-
ρόλεπτο και χθες το βράδυ εδώ µας είπε για θέµα που είχε από
προχθές βγει στην επικαιρότητα ότι είναι θέµα άλλου οργάνου,
µιας ανεξάρτητης αρχής, και η Κυβέρνηση απλώς είναι φίλη των
εργαζοµένων. Θα κάνει κάτι; Τελειώνουν οι µέρες. Μπαίνουµε
στα Χριστούγεννα. Θα αποδεσµεύσουν τουλάχιστον τον λογα-
ριασµό µισθοδοσίας των εργαζοµένων του «9,84» ή, επειδή δεν
µας αρέσει το ραδιόφωνο, ας κλείσει και ας πεινάσουν οι εργα-
ζόµενοί του;

Ακόµη ένα επιχείρηµα. Απροϋπόθετη είπε ένας Υπουργός χθες
έξοδος από τα µνηµόνια. Χωρίς προϋποθέσεις. Η ΔΕΗ; Οι πλει-
στηριασµοί, για τους οποίους πρέπει να καταθέσετε ρύθµιση
προστασίας της διαδικασίας των πλειστηριασµών; Τα εργασιακά,
που, όπως το ΚΚΕ λέει, σαν τον κλέφτη πάτε και φέρνετε και
αποσύρετε τροπολογίες, αυτά δεν είναι προϋποθέσεις; Τι είναι
αυτά; 

Τέλος, ειδικότερα για τους πλειστηριασµούς. Με συγχωρείτε,
ήσασταν εδώ, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, και χειροκροτού-
σατε τον κ. Σταθάκη το 2016, όταν έλεγε ότι για κάθε πρώτη κα-

τοικία που είναι προσηµειωµένη ή έχει µπει ως υποθήκη για στε-
γαστικό, για καταναλωτικό, για επιχειρηµατικό δάνειο, η προστα-
σία τελειώνει στις 31 Δεκεµβρίου του 2017. Και επειδή για µέχρι
τώρα ίσχυε η προστασία στο 93% των περιπτώσεων, όπως έλεγε,
τον χειροκροτούσατε. Τώρα θα κάνετε παρέµβαση, όπως σας
λένε οι Βουλευτές σας; Αυτοί οι Βουλευτές, που φέτος ανακα-
λύπτουν αυτά, πέρυσι γιατί σας χειροκροτούσαν;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι θλιβερό, αλλά έτσι είναι.
Στελέχη µιας Κυβέρνησης, που κοµπορρηµονούν σήµερα και
χθες εδώ, είναι στελέχη µιας Κυβέρνησης που απέτυχε να εκ-
πληρώσει όποια διακήρυξη και όποιον στόχο είχε θέσει. 

Κλείνω µε µια φράση: Έρχεται η ώρα της πτώσης σας και αν-
τιστρέφοντας τον Τ. Σ. Έλιοτ, θέλω να πω ότι δεν θα φύγετε µε
έναν λυγµό. Θα φύγετε µε πάταγο, γιατί αυτή είναι η βούληση
του ελληνικού λαού, που έχει ήδη διαµορφωθεί. Είναι πλήρης η
έλλειψη εναρµόνισης της σύνθεσης αυτής της Βουλής µε τη βού-
ληση του ελληνικού λαού και θα αποτυπωθεί µε τρόπο που για
εσάς θα είναι µια δυσάρεστη έκπληξη στην κάλπη που έρχεται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παπαχριστόπου-
λος έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ο αείµνηστος Μάνος Κατράκης είχε κι αυτός ένα ελάττωµα,
έπαιζε χαρτιά. Κάποια στιγµή, που είχε χάσει ένα τεράστιο ποσό,
πήγε και παράγγειλε µια µακαρονάδα, µε πολλή αξιοπρέπεια, µε
γελάκι, χωρίς να αλλοιώνει τίποτα από την προσωπικότητά του.
Είχε χάσει αρκετά χρήµατα. Τον ρωτά η κοπέλα: «Μα, κύριε Κα-
τράκη, δεν σας επηρεάζει το γεγονός ότι έχετε χάσει τόσα πολλά
λεφτά;». Της απαντάει, λοιπόν, ο αείµνηστος Κατράκης ότι «έναν
άνθρωπο, αν θες να τον κρίνεις, θα τον κρίνεις την ώρα που
χάνει, όταν κουνιέται το έδαφος κάτω από τα πόδια του». Το λέω
γιατί ακούω πάλι τα ίδια. 

Τι έχουµε ακούσει σε αυτή την Αίθουσα εδώ και τρία χρόνια:
Τι Grexit, που δεν ήρθε. Τι παρένθεση, που δεν ήρθε. Τι πρόωρες
εκλογές, που δεν ήρθαν. Κατακλυσµοί, καταποντισµοί, πυρκα-
γιές, πληµµύρες, κηλίδες! Όλα επιστρατεύτηκαν. Τίποτα. Κά-
ποιοι, που πιστεύω ότι έχουν ένα µοναδικό προσόν -όχι δεύτερο,
γιατί λάθη κάνουµε όλοι- είναι τίµιοι. Συγχωρήστε µου την έκ-
φραση. Δεν είναι λαϊκισµός. Τράβηξαν µια γραµµή. Και πιστεύω
ότι η δύναµη σου δίνει ειλικρίνεια. Αν αυτό που κάνεις το πι-
στεύεις, θα πείσεις. 

Σήµερα, λοιπόν, εισπράττουν τα αρνητικά επίχειρα οι άνθρω-
ποι της υπερβολής, της τυφλής αντιπολίτευσης και σε µεγάλο
βαθµό µιας αντιπολιτευτικής υστερίας, ακόµα και σήµερα που η
«HANDELSBLATT», η «Wall Street Journal», ο Ντοµπρόβσκις, όλοι
πλέον προεξοφλούν ότι η Ελλάδα πάει καλά. Μέχρι και το
«FOCUS», αυτό µε την περίεργη χειρονοµία –να µην την ξανα-
κάνω-, γράφει καλές κουβέντες πια για την ελληνική οικονοµία.
Κάποιοι δούλεψαν γι’ αυτό. Και θέλω να πω εγώ ότι ίσως να µην
υπάρχει προηγούµενο Πρωθυπουργού που έχει δεχθεί ορυµα-
γδό συκοφαντίας, συκοφαντικής δυσφήµησης από το πρωί ως
το βράδυ, διαστρέβλωσης, ανακρίβειες και έχει σταθεί όρθιος.
Πιο πρόσφατα παραδείγµατα ήταν οι πλειστηριασµοί, οι πληµ-
µύρες κάτω στη Μάνδρα.

Θέλω εδώ να επικαλεστώ την κουβέντα ενός πολιτικού που
εγώ εκτιµάω και ας είναι αντίπαλός µου. Είπε, λοιπόν, στο πρό-
σφατο συνέδριο ένας από αυτούς τους πολιτικούς ότι «αν δεν
διαφυλάξετε την κοινωνική συνοχή, και αυτό γίνεται µόνο όταν
ασχοληθείτε µε τις ασθενέστερες κοινωνικά τάξεις, δεν έχετε ελ-
πίδα επιβίωσης». Βρείτε ποιος είναι. Δεν θέλω εγώ εδώ πέρα να
κάνω σπέκουλα µε κανέναν. Νοµίζω ότι ήταν µια σοφή κουβέντα,
πέρα και έξω από τις υστερίες και τα υπόλοιπα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θεωρώ χρέος µου, αν µου επιτρέψει ο κύριος Πρόεδρος, να
πω δυο κουβέντες που τις κλέβω από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Ανάπτυξης, τον κ. Χαρίτση. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε στο 2017
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από ευρωπαϊκούς και εθνικούς πόρους µπήκαν 8 δισεκατοµµύ-
ρια. Δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Ήδη αυτή τη στιγµή
δροµολογούνται έργα ύψους 7 δισεκατοµµυρίων, που θα ανα-
ζωπυρώσουν επενδύσεις 20 δισεκατοµµυρίων. Ακούγονται λίγο
περίεργα, αλλά αυτή είναι η αλήθεια. Θέλω ακόµα να πω, κλέ-
βοντας τον κ. Χαρίτση –τον κλέβω εγώ, δεν πειράζει–, το λέω
όµως: Πρώτοι στην απορρόφηση κονδυλίων ΕΣΠΑ. Έχω εδώ όλο
τον κατάλογο. Να τον δείτε. Δεύτεροι στην απορρόφηση πακέ-
του Γιούνκερ. Αξιοποίηση όλων των ευρωπαϊκών κονδυλίων. Οι
οδικοί άξονες δεν έγιναν τυχαία. Η µεταρρύθµιση στην πρωτο-
βάθµια υγεία δεν έγινε τυχαία. Η δηµιουργία εκατόν οκτώ χιλιά-
δων καινούργιων θέσεων στους παιδικούς σταθµούς δεν έγινε
τυχαία. Αύξηση του εθνικού Προγράµµατος των Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Ξεπέρασε το 1 δισεκατοµµύριο και θα φτάσει το 1,5 δι-
σεκατοµµύριο το 2019. Κατευθύνθηκαν στην ελληνική οικονοµία
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων 2 δισεκατοµµύρια. Και
σας λέω ελάχιστα από αυτά. Έχω έναν κατάλογο εδώ από δώ-
δεκα µεγαθήρια. Γιατί το ακούµε από το πρωί ως το βράδυ ότι
το κέντρο της Αθήνας είναι επικίνδυνο. Φαίνεται προφανώς ότι
αυτοί που επενδύουν για να φτιάξουν το «King George», για να
ξαναφτιάξουν το «Hilton», για να φτιάξουν το «Chandris», το
«Metropolitan» και άλλα δώδεκα πεντάστερα, έχουν άλλη άποψη.
Είναι κέντρο Αθήνας. 

Θα ήθελα τελειώνοντας να πω το εξής: Φιλοδώρηµα τα 315
εκατοµµύρια που πήραν ένα εκατοµµύριο συνταξιούχοι, στους
οποίους τα χρωστούσαµε. Φιλοδώρηµα το 1,4 δισεκατοµµύριο
σε πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο πολίτες. Φιλοδώρηµα οι
760.000 ευρώ σε επτακόσιους χιλιάδες δικαιούχους. Φιλοδώ-
ρηµα τα 400 ευρώ, τα 650 ευρώ. Δεν είµαι από αυτούς που
θριαµβολογούν ούτε πιστεύω στην επιδοµατική πολιτική. Μπορεί
η ανεργία να έχει πέσει επτά µονάδες, αλλά πρέπει να πέσει κι
άλλες. Και θα πέσει. 

Μίλησα για τις επενδύσεις, για να φθάσω να πω το εξής: Είναι
ενδεικτικό ότι διακόσιες οικογένειες, για τις οποίες δουλεύατε
ακατάπαυστα σαράντα χρόνια, συγκέντρωναν χρήµα που το πή-
γαιναν σε offshore και στο εξωτερικό. Εδώ έχω το δηµοσίευµα
της «DIE WELT», το οποίο θα σας το δείχνω πάντα. 

Τον Φεβρουάριο του 2015 γιατί δεν φορολογείτε τα 800 δισε-
κατοµµύρια ευρώ που είναι σε ξένες τράπεζες, σε offshore και
σε οικονοµικούς παραδείσους; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Γιατί δεν τα φορολογείτε τώρα; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω ότι είναι ενδεικτικό

για το εξής: Αυτή η Κυβέρνηση ό,τι περισσεύει δεν αφήνει να το
τσεπώνουν πέντε, δέκα. Tο γυρίζει και το µοιράζει. Όχι, δεν
θριαµβολογεί κανείς για αυτό. Είναι, όµως, το χαρακτηριστικό
µιας νέας εποχής, που η χώρα έχει µπει στην ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση -όσο και αν δεν το παραδέχονται κάποιοι- και πράγ-
µατι κάτι αλλάζει στην ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαντάς έχει τον λόγο για τρία
λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπο-
λογισµός του 2018 θα υπερψηφιστεί απόψε το βράδυ. Η Αντιπο-
λίτευση και ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει –κατά τη
γνώµη µου- υποστεί στρατηγική ήττα στην οικονοµία. Δεν µπορεί
να παρουσιάσει αξιόπιστη εναλλακτική πρόταση. 

Πρόσφατα στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» ο δηµοσιογρά-
φος Τάσος Τσακίρογλου δηµοσίευσε ένα µικρό άρθρο µε τίτλο:
«Τελικά αντέχουµε στις αποκαλύψεις». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μπορείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, να

κάνετε λίγη ησυχία, για να µπορέσω να συνεχίσω; Δεν µπορώ να
ολοκληρώσω τη σκέψη µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ησυ-
χία, γιατί δεν µπορεί να ακουστεί ο οµιλητής.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εκεί µας θυµίζει ότι στο πολύ ενδιαφέρον
βιβλίο του Γάλλου κοινωνιολόγου Πιερ Ροζανβαλόν που επιγρά-
φεται «Η κοινωνία των ίσων» γίνεται αναφορά στον κληρικό Ζακ
Μπενίν Μποσιέ, ο οποίος είπε το περίφηµο: «Ο Θεός γελά µε

τους ανθρώπους που παραπονιούνται για τις συνέπειες, ενώ
αγαπούν τις αιτίες.». Αυτό ακριβώς συµβαίνει µε τη Νέα Δηµο-
κρατία ιδιαίτερα. Γκρινιάζει για τις συνέπειες, αλλά αγαπά τις αι-
τίες, γιατί είναι προσηλωµένη καθαρά στα δόγµατα του ακραίου
νεοφιλελευθερισµού. 

Στην εξέλιξη της συζήτησης η Νέα Δηµοκρατία ιδιαίτερα –και
µάλιστα κάποιοι µε ιδιαίτερο φανατισµό- προσπάθησαν να καλ-
λιεργήσουν τον µύθο ότι δήθεν αυτή η Κυβέρνηση συνειδητά
φτωχοποιεί τη µεγάλη πλειοψηφία του λαού, για να την έχει
εξαρτηµένη ως εκλογική πελατεία. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο
ψέµα από αυτό, σε όλες του τις διαστάσεις. Και το λέω γιατί; Θα
πω µόνο έναν λόγο: Πίσω από αυτό κρύβεται η απέχθεια ιδιαί-
τερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να χτίσει ένα κοινωνικό
κράτος µε πραγµατικές δοµές, ένα κοινωνικό κράτος που θα στέ-
κεται στα πόδια του. Ακριβώς αυτό κρύβεται πίσω από αυτόν τον
µύθο που προσπαθεί να καλλιεργεί. Και έχει αποδοµηθεί αυτός
ο µύθος και µε πάρα πολλές οµιλίες. Και η κ. Φωτίου ανέφερε τι
έχει συµβεί σε αυτό που λένε «µεσαία τάξη» στα χρόνια των προ-
ηγούµενων δύο µνηµονίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, ένα, ενάµισι λεπτό ακόµη. 
Επιπλέον, µέσα στη διάρκεια της συζήτησης, δυστυχώς, από

πολλές πλευρές της Αντιπολίτευσης συνεχίστηκε µια συστηµα-
τική διαστρέβλωση. Εγώ πια δεν τη λέω άγνοια, την ονοµάζω
«συστηµατική διαστρέβλωση». 

Παράδειγµα: Μιλούν για µείωση του κοινωνικού προϋπολογι-
σµού. Πόσες φορές σε αυτή την Αίθουσα έχουµε πει ότι το κοι-
νωνικό µέρισµα που δίνουµε το 2017 δεν µεταφέρεται, δεν
µπορεί να αναγραφεί ξανά στον προϋπολογισµό του 2018. Εκεί,
επιµονή! Δεν γίνεται έτσι, όµως, να πάει µπροστά η δηµόσια συ-
ζήτηση και η δηµόσια αντιπαράθεση. 

Δεύτερο παράδειγµα: Η αναφορά για το µεσοπρόθεσµο στις
εξισορροπιστικές παρεµβάσεις µε έναν συστηµατικό τρόπο ξε-
χνιέται. Την υπενθύµισα και χθες, διαβάζοντας τη σελίδα 61 του
µεσοπρόθεσµου, για το τι ακριβώς αναφέρει το µεσοπρόθεσµο
το οποίο ψηφίσαµε.

Τρίτον: Η απορρόφηση. Ο γενικός εισηγητής  της Νέας Δηµο-
κρατίας, αφού χθες ο κ. Χαρίτσης είχε παρουσιάσει το πού βρί-
σκεται η Ελλάδα στην απορρόφηση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ,
είπε ξανά για τα ζητήµατα της απορρόφησης του ΕΣΠΑ. 

Και τέλος, οι εξελίξεις σε σχέση µε τη ΔΕΗ. Χθες, νοµίζω ότι ο
κ. Σταθάκης αποδόµησε πλήρως το επιχείρηµα ότι η ΔΕΗ καταρ-
ρέει, λέγοντας ότι δεν µπορεί ένας τέτοιος οργανισµός -ο οποίος
έτσι κι αλλιώς και στο µέλλον θα αποτελεί στρατηγικό πυλώνα-,
όταν έχει έσοδα 1,2 δισεκατοµµύριο, να καταρρέει. Στα ζητήµατα
που αφορούν το 2014 -που ήταν ένα θέµα, το οποίο συζητήθηκε
πάρα πολύ εδώ και πώς εξελίχθηκαν τα πράγµατα-, νοµίζω ότι ο
Υπουργός Επικρατείας προσπάθησε και αναφέρθηκε. Ποιο ήταν
όµως το πυρηνικό θέµα; Θέλω να το επαναλάβω, αν µου επιτρέ-
πετε.

Με την πρόβλεψη του 2014 -την άνοιξη, δεν θυµάµαι ακριβώς
τον µήνα- η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου προχώρησε στη χο-
ρήγηση ενός κοινωνικού µερίσµατος, επιδόµατος, όπως αλλιώς
θέλετε πείτε το. Με την πρόβλεψη και όχι στο τέλος, όπως κά-
ναµε εµείς. Επίσης, από το καλοκαίρι του 2014, ουσιαστικά ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά όλοι ότι εγκατέλειψε το πρόγραµµα. Για
αυτό και τον Αύγουστο η δεύτερη προσπάθεια εξόδου απέτυχε.
Και από εκεί και πέρα, όταν αυτές οι πολιτικές παρατάξεις πια
συνειδητοποίησαν ότι το πράγµα δεν πηγαίνει προς το κλείσιµο
του προγράµµατος, τότε σχεδίασαν -και αυτή είναι η αλήθεια-
την «αριστερή παρένθεση». Δεν τους βγήκε και σήµερα λυσσο-
µανούν, µε όποιον τρόπο έχουν για να ρίξουν την Κυβέρνηση και
αποτυγχάνουν. Η µια αποτυχία διαδέχεται την άλλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μαντά, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέ-
πει να έχουµε συνείδηση ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα είναι
πολύ δύσκολο και χρειάζεται πάρα πολλή δουλειά µέχρι να φθά-

3326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σουµε και στον Αύγουστο του 2018, αλλά κυρίως µετά. 
Είµαι σίγουρος ότι η Κυβέρνησή µας και όλοι εµείς, που στη-

ρίζουµε την Κυβέρνηση, που δώσαµε τη µάχη σε πάρα πολύ δύ-
σκολες συνθήκες, έχουµε πλήρη συνείδηση αυτών των δυσκο-
λιών και νοµίζω ότι θα µπορέσουµε τελικά να επιτύχουµε και τη
χώρα να βγάλουµε από το δηµοσιονοµικό πρόγραµµα και την
κοινωνία να κρατήσουµε όρθια. Έχουµε πάρα πολλά πράγµατα
να κάνουµε στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρή-
στος Σταϊκούρας, για τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-

σωπε του ΣΥΡΙΖΑ, χαίροµαι γιατί παραδεχθήκατε -διότι πολλοί
συνάδελφοί σας δεν το γνωρίζουν µάλλον- ότι για πρώτη φορά
κοινωνικό µέρισµα δόθηκε το 2014. Πρέπει να σταµατήσει αυτή
η παραφιλολογία, ότι για πρώτη φορά κοινωνικό µέρισµα δόθηκε
το 2016.

Δεύτερη παρατήρηση. Ορθώς δόθηκε το 2014 µε εισοδηµα-
τικά, περιουσιακά κριτήρια, µε ιδιαίτερη µέριµνα, όπως δεν κά-
νατε εσείς, στους µακροχρόνια ανέργους και χωρίς να χρειαστεί
να στείλουµε εξευτελιστικές επιστολές. Ολοκληρώνοντας τη συ-
ζήτηση, θέλω να συνοψίσω ορισµένες επισηµάνσεις επί του προ-
ϋπολογισµού, τεκµηριωµένα.

Η Κυβέρνηση απέτυχε στην πρόβλεψη για την ανάπτυξη, αφού
η οικονοµική µεγέθυνση θα διαµορφωθεί 40% χαµηλότερα από
τον στόχο, διευρύνοντας το χάσµα από την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Θα καταθέσω τον πίνακα στα Πρακτικά.
Η Κυβέρνηση απέτυχε στην εκτέλεση του Προγράµµατος Δη-

µοσίων Επενδύσεων. Θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.
Τονίζω ότι είναι δαπάνες µε υψηλό αναπτυξιακό πολλαπλασια-
στή.

Η Κυβέρνηση απέτυχε στη µείωση της φοροδιαφυγής. Θα κα-
ταθέσω έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που υποστηρίζει
ότι η αύξηση κυρίως των έµµεσων φόρων διεύρυνε την απώλεια
εσόδων από ΦΠΑ, δηλαδή διόγκωσε τη φοροδιαφυγή.

Η Κυβέρνηση απέτυχε να ενισχύσει τη ρευστότητα στην οικο-
νοµία -θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά-, αφού οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλές του δηµοσίου σήµερα που µιλάµε είναι κατά 13%
υψηλότερες από το 2014.

Η Κυβέρνηση απέτυχε να υλοποιήσει διαρθρωτικές αλλαγές,
αφού, σύµφωνα µε έκθεση του ΟΟΣΑ, ο δείκτης υλοποίησης µε-
ταρρυθµίσεων υποχώρησε κατά τριάντα ποσοστιαίες µονάδες
την τελευταία διετία από την περίοδο 2013-2014. 

Η Κυβέρνηση απέτυχε να ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα της
οικονοµίας –θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά-, όπως επι-
βεβαιώνουν όλες οι σχετικές πρόσφατες µελέτες.

Η Κυβέρνηση απέτυχε να εντάξει τη χώρα στο πρόγραµµα πο-
σοτικής χαλάρωσης.

Η Κυβέρνηση απέτυχε να άρει πλήρως τους κεφαλαιακούς πε-
ριορισµούς, που η ίδια µε την πολιτική της επέβαλε. 

Η Κυβέρνηση απέτυχε να βγάλει τη χώρα από τα µνηµόνια,
αφού έχει δεσµευτεί και αφού έχει δεσµεύσει τη χώρα σε µνη-
µονιακές πολιτικές και για µετά το 2018 και σε υψηλά πρωτογενή
πλεονάσµατα για πολλά χρόνια.

Είναι αλήθεια, όµως, ότι η Κυβέρνηση πέτυχε δύο στόχους.
Πέτυχε τον δηµοσιονοµικό στόχο, και µάλιστα µε σηµαντική
υπέρβαση αυτού. Αυτή, όµως, οφείλεται κυρίως στην ανελέητη
φορολογική και ασφαλιστική επιδροµή επί των πολιτών, στα
αναγκαστικά µέτρα είσπραξης σε ένα εκατοµµύριο συµπατριώ-
τες µας και στη διευρυµένη εσωτερική στάση πληρωµών, συρ-
ρικνώνοντας τον ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης, όπως σας
ανέφερε χθες ο κ. Φίλης, και διογκώνοντας το ιδιωτικό χρέος.
Απόδειξη της εξάντλησης της φοροδοτικής ικανότητας των πο-
λιτών είναι αυτό που θα καταθέσω στα Πρακτικά. Οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές των ιδιωτών σε εφορίες και ασφαλιστικά ταµεία
υπερβαίνουν πλέον τα 130 δισεκατοµµύρια ευρώ, 50% υψηλότε-
ρες από το τέλος του 2014. 

Επίσης, η Κυβέρνηση πέτυχε και κάτι ακόµα. Πέτυχε να κάνει

τους φτωχούς φτωχότερους και περισσότερους. Μέσα στο 2018
η περαιτέρω αύξηση των έµµεσων φόρων, η περικοπή του ΕΚΑΣ,
η µείωση του επιδόµατος θέρµανσης, η µείωση της έκπτωσης
φόρου για ιατρικές υπηρεσίες, οι πρόσφατες περικοπές στις
συντάξεις και στα οικογενειακά επιδόµατα, οι επιπλέον επιβα-
ρύνσεις στις ασφαλιστικές εισφορές θα διαλύσουν τη µεσαία
τάξη, θα µεταφέρουν ακόµα περισσότερα βάρη στους αδύνα-
µους και θα ισοπεδώσουν την κοινωνία.

Συµπερασµατικά, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό φοροκεν-
τρικής λιτότητας, αντιαναπτυξιακό, οικονοµικά αναποτελεσµα-
τικό και κοινωνικά άδικο, έναν προϋπολογισµό στον οποίο απο-
τυπώνονται τα στρατηγικά, πολιτικά και ιδεολογικά αδιέξοδα της
Κυβέρνησης, αδιέξοδα που προέρχονται από τις «καραµπινάτες»
αντιφάσεις και τις µεγάλες κυβιστήσεις, µε τη συνεχή και συνε-
χιζόµενη υιοθέτηση µνηµονιακών πολιτικών χωρίς «κόκκινες
γραµµές», χωρίς ηθικές αναστολές, χωρίς ιδεολογικές συντεταγ-
µένες. Κατά τα άλλα, επιδεικνύει η Κυβέρνηση θράσος και αλα-
ζονεία.

Η Νέα Δηµοκρατία µε τον ιστορικά δικαιωµένο ιδεολογικό και
πολιτικό πυρήνα, αυτόν του κοινωνικού και ριζοσπαστικού φιλε-
λευθερισµού, επιδεικνύοντας ρεαλισµό, ορθολογισµό, µέτρο και
µετριοπάθεια, πιστεύει σε µια άλλη οικονοµική πολιτική, µε την
απλοποίηση και τη σταθεροποίηση της φορολογικής νοµοθε-
σίας, µε τη σταδιακή µείωση της φορολογίας, µε την υλοποίηση
µεταρρυθµίσεων, δίνοντας έµφαση στη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση, µε τη βελτίωση της ποιότητας της δηµόσιας διοίκησης, µε
την ενίσχυση της ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία και
µε την υιοθέτηση µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής για την αλ-
λαγή του παραγωγικού µοντέλου της οικονοµίας. Αυτή την πολι-
τική σύντοµα θα εφαρµόσει στη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης έχει τον λόγο για δέκα
λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβήτητα βαδίζουµε σε
µια νέα φάση για την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοινω-
νία, παρά τις νωπές πληγές στο σώµα της ελληνικής κοινωνίας,
ανοικτές πολλές από αυτές, παρά τα προβλήµατα στην οικονο-
µία, παρά την αδιαµφησβήτητη σταθεροποίηση και ανάταξη αρ-
κετών πλευρών της καθηµερινότητας και της ζωής στη χώρα
µας. 

Νοµίζω ότι, όπως και να εκτιµήσει κανείς το µέλλον τους επό-
µενους µήνες, αυτό το οποίο θα µπορούσε να συµφωνήσει είναι
ότι από την αυστηρή επιτροπεία περνάµε σε µια επιτήρηση. Η
κατάσταση αυτή δεν σχετίζεται µόνο µε τις εξελίξεις στη χώρα
µας. Είναι άρρηκτα δεµένη µε το τι συµβαίνει στην Ευρώπη, µε
τους συσχετισµούς, µε τα µεγάλα διλήµµατα, µε τις πολιτικές
διεργασίες στην Ευρώπη σήµερα. Και ο καθένας, νοµίζω, όταν
µιλάει για τη χώρα του οφείλει να έχει µια αναφορά για το τι γί-
νεται και στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Νοµίζω ότι το νέο πεδίο της πολιτικής αντιπαράθεσης τους
επόµενους µήνες θα είναι κυρίως στο πώς, µετά τα όσα έχει πε-
ράσει η χώρα, θα µπορέσουµε να σκιαγραφήσουµε, να σχεδιά-
σουµε το νέο παραγωγικό µοντέλο, µε ερωτήµατα τα οποία
απαιτούν µια σαφή πολιτική απάντηση: Ανάπτυξη για ποιον, µε
ποιους, πώς, µε ποιον τρόπο; Εκεί θα είναι, νοµίζω, το πεδίο που
θα αναµετρηθούν οι προγραµµατικές προτάσεις των πολιτικών
δυνάµεων. 

Η πολιτική που εφαρµόστηκε αυτά τα χρόνια, από το 2015 και
έπειτα, είναι γνωστό ότι ήταν µέσα στο πλαίσιο της συµφωνίας
που κάναµε το 2015: καταναγκασµοί, συµβιβασµοί, υπέρτεροι
συσχετισµοί, διαπραγµάτευση, ήττες, κέρδη µικρά ή µεγάλα, µια
αντιφατική πορεία, την οποία δεν µπορεί κανείς να την αρνηθεί.
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Νοµίζω ότι η σύγκριση -και αναφέροµαι και σε σας, κύριε Σταϊ-
κούρα, που καταθέσατε µια σωρεία πινάκων- οδηγεί πάντοτε στο
ίδιο συµπέρασµα. Αυτά που έχασε η ελληνική κοινωνία και ιδιαί-
τερα ο κόσµος της εργασίας από το 2010 έως το 2015 δεν συγ-
κρίνονται µε τις απώλειες ή τα µικρά κέρδη που είχε σε κάποιες
περιπτώσεις την περίοδο της δικής µας διακυβέρνησης. Το 25%
του ΑΕΠ δεν χάθηκε επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Η ανεργία δεν
εκτινάχθηκε σε πρωτόγνωρα µεταπολεµικά ύψη επί των ηµερών
του ΣΥΡΙΖΑ. Τα γνωρίζετε αυτά. Δεν έκλεισαν τόσες επιχειρή-
σεις. Δεν µετανάστευσαν τόσοι νέοι επιστήµονες. Αυτά νοµίζω
ότι δεν διασκεδάζονται µε τίποτα, όσους πίνακες να φέρουνε και
όπως και να τους διαβάζουµε.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο, θα ήθελα να ξεχωρίσω κά-
ποια πράγµατα τα οποία κάνουν κατανοητή τη µεγάλη διαφορά.
Ας υποθέσουµε ότι συνεχίζατε µετά το 2014. Αλήθεια τι θα είχε
γίνει στην υγεία; Το λέω για την υγεία, διότι στην υγεία είναι ένα
τρανταχτό παράδειγµα, ένα απτό δείγµα γραφής αυτής της Κυ-
βέρνησης. Μέσα σε πολύ δύσκολες στιγµές, µέσα σε µια δηµο-
σιονοµική στενότητα χωρίς προηγούµενο κατόρθωσε και έστησε
ξανά το σύστηµα υγείας στα πόδια του, και µε κατά προτεραι-
ότητα διορισµούς, και µε περικοπή δαπανών, αλλά κυρίως καλύ-
πτοντας δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους πολίτες. Αυτό δεν
παραγράφεται µε τίποτα. Αυτό είναι ζήτηµα αξιακό, είναι προτε-
ραιότητα, είναι ταυτοτικό ζήτηµα, είναι αυτά τα οποία εσείς ποτέ
δεν θα τα κάνετε. Διότι, είχατε δείξει τι θα κάνετε αµέσως προ-
ηγούµενα, όταν επί υπουργίας του κ. Αδώνιδος Γεωργιάδη τα εί-
χατε διαλύσει όλα.

Πηγαίνετε και κουβεντιάστε µε ασθενείς, µε πολίτες, µε για-
τρούς, για να σας το πιστοποιήσουν. Φαντάζοµαι να µην πηγαί-
νετε µόνο σε ιδιωτικά νοσοκοµεία, αλλά να έχετε επαφή και µε
δηµόσια νοσοκοµεία, για να σας το πουν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αρκεί να έχουν διοικητές. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, το προηγούµενο εξάµηνο, για τρεις διαφορετικούς
λόγους βρέθηκα και θα µπορούσα να αναφερθώ σε ποια, αλλά
δεν θέλω να αναλώσω τον χρόνο µου. Εάν θέλετε, ελάτε µετά να
σας πω. 

Κατορθώσαµε µέσα σε µια ραγδαία µεταβαλλόµενη ενεργει-
ακή αγορά, όπου έρχονται τα πάνω κάτω, να δώσουµε ένα άλλο
δείγµα γραφής, διασφαλίζοντας τον δηµόσιο χαρακτήρα των δι-
κτύων, ακούγοντας και από άλλες ευρωπαϊκές χώρες για τον ελ-
ληνικό δρόµο ανοίγµατος της αγοράς. Αναφέροµαι στο παρά-
δειγµα του ΑΔΜΗΕ, όπου, ενώ υπήρξε µια στρατηγική συµµαχία
µε έναν ενεργειακό κολοσσό κινέζικης εταιρείας, ο δηµόσιος χα-
ρακτήρας παραµένει. 

Είναι αυτά τα οποία εσείς, όπως διαπίστωσα από τις απαντή-
σεις των συνέδρων σε αυτό το ερωτηµατολόγιο που διανείµατε
στο τελευταίο συνέδριό σας, θέλετε να αντιµετωπίσετε µε έναν
άλλον τρόπο. 

Αλήθεια, λέγατε πράγµατι -και θα έλεγα ότι αυτά αξίζει να τα
επαναλαµβάνετε, να τα κάνετε σηµαία σας- ότι τα σκουπίδια
στους ΟΤΑ πρέπει να τα πάρουν ιδιώτες, ότι θα πρέπει να κα-
ταργηθεί η κοινωνική ασφάλιση και ότι θα πρέπει να εξισωθεί µε
την ιδιωτική ασφάλιση, ότι θα πρέπει να συρρικνωθεί το δηµόσιο,
ότι τα δηµόσια αγαθά δεν µας ενδιαφέρουν. Αυτές είναι οι ση-
µαίες σας, αυτή είναι η ταυτότητά σας, αυτή είναι η νέα προ-
γραµµατική σας πρόταση για το από εδώ και µπρος.

Κυρίες και κύριοι, ο τρόπος που προσπάθησα προηγουµένως,
στα λίγα λεπτά που είχα, να παρουσιάσω το τι είχε γίνει µέχρι
τώρα αναδεικνύει τη δική µας σχέση µε το εφαρµοζόµενο πρό-
γραµµα. Για αυτό εµείς ποτέ δεν διεκδικήσαµε την πατρότητα
του προγράµµατος. Για αυτό µιλήσαµε για αντιφάσεις. Για αυτό
µιλήσαµε για δύσκολες συνθήκες, για καταναγκασµούς και για
προσπάθεια δηµιουργίας συνθηκών που θα µπορέσουν στην από
εδώ και πέρα φάση να µας κάνουν να απαλλαγούµε από µια
σειρά λογικές. Και δεν αναφέροµαι µόνον στις αναγκαίες περιο-
ριστικές δηµοσιονοµικές πολιτικές που είναι απαραίτητες για να
πιάσουµε τους στόχους, αλλά αναφέροµαι και στη µνηµονιακή
λογική, όπως αυτή επιχειρείται να εµπεδωθεί συνολικά στον
τρόπο οργάνωσης του κράτους, της οικονοµίας και της κοινω-
νίας.

Τον χρόνο που µας πέρασε είχαµε τη δυνατότητα να κάνουµε
αρκετά πράγµατα στον χώρο της αυτοδιοίκησης. Μπορέσαµε
µέσα σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες να ανταποκριθούµε, µε
έναν αρκετά επαρκή τρόπο, σε αιτήµατα δήµων, σε σχέση µε ζη-
µιές που έπαθαν από θεοµηνίες, από καταστροφές. Είναι πολύ
συγκεκριµένα τα µεγέθη, τα νούµερα και τα ποσά που βγήκαν
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και κατευθύνθηκαν
σε αυτόν τον τοµέα για την απάντηση σε αυτές τις καταστάσεις.

Κυρίως µέσα από αυτόν τον κατεθειµένο προϋπολογισµό κά-
νουµε πράξη µια δέσµευσή µας, που έγινε πέρυσι, τις ίδιες
µέρες. Ο φετινός προϋπολογισµός για την τοπική αυτοδιοίκηση
προβλέπει µια µικρή, αλλά εµφανή, ποιοτική και ποσοτική αύ-
ξηση των ποσών που δίνονται για την τοπική αυτοδιοίκηση, της
τάξης του 5%. 

Ταυτόχρονα, αυτό το διάστηµα, πέρα από αυτά που δαπανή-
θηκαν µέσω του προϋπολογισµού της περσινής χρονιάς, µπορέ-
σαµε και κάναµε στοχευµένες παρεµβάσεις στα µικρά νησιά και
τους ορεινούς δήµους. Μέσα από την έκτακτη επιχορήγηση, την
οποία θα επαναλάβουµε και φέτος, µπορέσαµε και δώσαµε τα
µέσα ατοµικής προστασίας στους συµβασιούχους και όχι µόνο
στους εργαζόµενους που ήταν µε αορίστου χρόνου σχέση ερ-
γασίας, αλλά επεκτείναµε και σε αυτούς οι οποίοι ήταν στα
βαρεά και ανθυγιεινά, προχωρήσαµε στην υπογραφή, για πρώτη
φορά µετά το 2009, ειδικής συλλογικής σύµβασης και κυρίως βά-
λαµε µπρος τον µεγάλο διαγωνισµό για τις µόνιµες θέσεις εργα-
σίας, πάνω από οκτώµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας, για την
τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι ένας διαγωνισµός τον οποίο µε κάθε
τρόπο υπονοµεύσατε, επιχειρήσατε να µην µπει µπρος, προσπα-
θήσατε να διασκεδάσετε την κατάσταση. Μάλιστα, µας είπατε
ότι θα πέσει στο κενό αυτή η προσπάθεια. Σήµερα αυτή η προ-
σπάθεια έχει µπει στην τελική της ευθεία.

Θέλω, όµως, εδώ, σ’ αυτό το σηµείο, να αναφερθώ λίγο στους
συναδέλφους του ΚΚΕ. Παρεξηγηθήκατε προχθές, επειδή είπα
ότι η συγκέντρωση που κάνατε, µια συγκέντρωση όχι διαµαρτυ-
ρίας, όπως αυτές τις οποίες συνήθως κάνετε -καλά κάνετε και
εµείς έχουµε συµµετάσχει και είναι συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νες, είναι µέσα στο δηµοκρατικό παιχνίδι η διαµαρτυρία-, αλλά
µια συγκέντρωση η οποία ήθελε να ακυρώσει µια συζήτηση δια-
λόγου και την αποκαλέσατε «φιέστα». 

Γιατί είναι «φιέστα»; Όταν για πρώτη φορά το µισό Υπουργικό
Συµβούλιο πηγαίνει στην καρδιά της λαϊκής δυτικής Αττικής, κά-
θεται επί δύο ηµέρες, συζητάει µε φορείς, µε απλούς ανθρώπους
και µιλάει για να αναδείξει τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν
εδώ και δεκαετίες, είναι φιέστα αυτό; Αυτός ο διάλογος σας ενο-
χλεί; Και δεν είναι φιέστα το να µαζεύεις τρία πούλµαν ξενόφερ-
τους φοιτητές και συνδικαλιστικά στελέχη από όλη την υπόλοιπη
Ελλάδα για να έρθουν να καταλάβουν τον χώρο; Αυτά τα έχετε
κάνει ποτέ στη συγκυβέρνηση Σαµαρά; Για πείτε µου. Πείτε µου
µία φορά που το κάνατε αυτό. Καµµία φορά. Τώρα βλέπω ότι
υπάρχει µια ποιοτικά αναβαθµισµένη σχέση.

Και να σας πω και κάτι άλλο. Μπορείτε να µου πείτε γιατί οι
συνδικαλιστές σας, όταν έρχονται στο γραφείο µου, µου λένε ότι
πρέπει να ακυρωθεί ο διαγωνισµός για τις µόνιµες θέσεις εργα-
σίας;

Δεν το καταλαβαίνω αυτό. Εδώ πρέπει κανείς να µιλήσει. Ή θα
έχει µόνιµους στην καθαριότητα ή θα υποστηρίζει την οµηρία
των συµβασιούχων ή θα θέλει τους ιδιώτες, όπως τούτοι εδώ.

Αυτά τα πράγµατα νοµίζω ότι είναι απόλυτα σαφή. Χρωστάτε
αυτές τις απαντήσεις όχι απέναντι σε εµάς, κυρίως στον κόσµο
της εργασίας τις χρωστάτε αυτές τις απαντήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν βρήκατε να πείτε τίποτα...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Την απάντηση την πήρατε χθες.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): ...για το θέµα της συλλογικής σύµβασης που υπογράφηκε
για πρώτη φορά από το 2009.

Τα λέω αυτά, διότι πράγµατι αυτός ο δρόµος πολιτικά είναι
ολισθηρός και αποµονώνει µια ιστορική δύναµη της Αριστεράς,
κυρίως σε σχέση µε τις αναφορές που θέλει η ίδια να έχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας δόθηκε η δυνατότητα και
προχθές στο συνέδριο της δυτικής Αττικής αλλά και σε όλα αυτά
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τα περιφερειακά συνέδρια, ουσιαστικά να αναδείξουµε τις πα-
θογένειες του παρελθόντος. Είδαµε πως αυτό το µοντέλο ανά-
πτυξης της ισχυρής Ελλάδας του 2003 και του 2004 µπάζωνε
ρέµατα, έχτιζε άναρχα τις πόλεις µε τη βούλα της νοµιµότητας,
αδιαφορώντας για το περιβάλλον, αδιαφορώντας για τις τραγι-
κές συνέπειες, διότι αυτό που συνέβη στη Μάνδρα και αλλού -
ευτυχώς όχι µε τόσα θύµατα- έχει, δυστυχώς, πολιτικό ονοµα-
τεπώνυµο, έχει το ονοµατεπώνυµο του δικού σας παραγωγικού
και αναπτυξιακού µοντέλου των προηγούµενων δεκαετιών, το
οποίο έβλεπε µόνο το κέρδος αδιαφορώντας για τις οποιεσδή-
ποτε συνέπειες.

Έρχεστε σήµερα να µας εγκαλέσετε και να µας πείτε για διαρ-
θρωτικές αλλαγές. Διαθρωτικές αλλαγές ναι, αλλά ποιες είναι οι
διαρθρωτικές αλλαγές; Διαρθρωτικές αλλαγές είναι αυτό που
επιχειρήσατε στο παρελθόν ή αυτό που εισηγείστε τώρα, που έρ-
χεστε ακόµα και τώρα που έχουµε το επιτυχηµένο µοντέλο της
διατήρησης του δηµόσιου χαρακτήρα των δικτύων της ΔΕΗ και
λέτε να ιδιωτικοποιηθούν και αυτά. Αυτές τις διαρθρωτικές αλ-
λαγές, προφανώς, δεν τις θέλουµε. Αυτές έχουν ένα άλλο περιε-
χόµενο, µια άλλη οπτική για τα πράγµατα.

Νοµίζω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα να κουβεντιάσουµε
εξαντλητικά το επόµενο διάστηµα. Και αυτή η νέα φάση, ουσια-
στικά, θα αναδείξει τις νέες διαφορές. Θα δείξει σε όλο της το
µεγαλείο πλέον, καθώς έχει σταθεροποιηθεί η κατάσταση, ποιος
τελικά, µε ποιο τρόπο υπόσχεται τι στην ελληνική κοινωνία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η χρονιά που πέρασε αναµφισβήτητα είχε ένα θετικό πρόσηµο
για την τοπική αυτοδιοίκηση και νοµίζω ότι υπάρχουν όλες οι
προϋποθέσεις. Θα µας δοθεί η δυνατότητα να κάνουµε αυτή τη
συζήτηση µε µεγαλύτερη άνεση µε βάση και τις κυοφορούµενες
αλλαγές στο θεσµικό της πλαίσιο. Υπάρχουν όλες οι προϋποθέ-
σεις, ώστε το 2018 να είναι ακόµη πιο θετική αυτή η πορεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα: «Ερευνάµε και συζητάµε για τον
κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Αµερικάνικο Κολλέγιο.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΚΚΕ, για να κάνει µια παρέµβαση.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχω το τρίλεπτο, όπως και οι υπόλοι-

ποι.
Χρειάζεται πολύ µεγάλο θράσος, πραγµατικά διαστηµικό, θα

έλεγα, να φέρνεις σαν κλέφτης τη νύχτα τροπολογία και να κα-
ταργείς το δικαίωµα της απεργίας, να στηρίζεις την εργασιακή
ζούγκλα και την κόλαση που υπάρχει στα εργοστάσια και τους
χώρους δουλειάς σαν Κυβέρνηση, να έχεις στείλει τον κόσµο κυ-
ριολεκτικά στον Καιάδα, να στηρίζεις µε δέκα χέρια το µεγάλο
κεφάλαιο και να κατηγορείς αυτούς που προσπαθούν και πα-
λεύουν και υπερασπίζονται τα συµφέροντα αυτών που συντρίβει
και αυτή η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες.

Χρειάζεται µεγάλο θράσος, όταν είσαι Αντιπολίτευση, να κά-
νεις αντισυγκεντρώσεις -γιατί εσείς κάνατε- σε συγκεντρώσεις
κοµµάτων -εµείς δεν κάναµε ποτέ σε συγκέντρωση κόµµατος-
και να κατηγορείς εµάς, να κατηγορείς άλλους... 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστό!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πάρε τα εύσηµα! 
(Θόρυβος από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και της Δηµοκρατικής

Παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κάνετε

ησυχία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σταµατήστε, θα τα βρείτε. Στη Σοσια-

λιστική Διεθνή θα είναι και ο Τσίπρας τώρα, όλοι µαζί θα είστε,
µην στενοχωριέστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Πα-
φίλη, συνεχίστε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Κωνσταντινόπουλε, επιτέλους!

Εγώ µιλάω, δεν µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!
Συνεχίστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και µιλάω για µια διαµαρτυρία απέ-

ναντι στην Κυβέρνηση. Δεν ήταν κοµµατική εκδήλωση, κυβερνη-
τική εκδήλωση, την οποία λέει ο κ. Σκουρλέτης, που έχει επι-
λεκτική µνήµη, ότι δεν κάναµε ποτέ επί κυβέρνησης Σαµαρά. Σο-
βαρολογείτε; Δεν θυµάστε στο Υπουργείο Εργασίας που υπήρ-
χαν εβδοµήντα συλλήψεις συνδικαλιστών; Πόσες φορές είχαν
κάνει τέτοιες συµβολικές ενέργειες; Δεν είναι κύριες, αλλά γίνον-
ται και τέτοιες συµβολικές ενέργειες. Γιατί σας ενοχλεί τόσο
πολύ; Επειδή πέφτουν και τα φύλλα συκής;

Λέω, λοιπόν, ότι χρειάζεται µεγάλο θράσος. Και θέλω να σας
ξαναπώ και να επαναλάβω ότι εµείς δεν µασάµε από τέτοια. Τέ-
τοιες επιθέσεις έχουµε φάει και από το ΠΑΣΟΚ και ακραίες µά-
λιστα, όταν ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ, και από τη Νέα Δηµο-
κρατία πολύ περισσότερες σε όλη την ιστορική διαδροµή. Άλλοι
ήταν χαϊδεµένα παιδιά και προσέγγιζαν και το εισέπραξαν κιόλας
-δεν θέλω να κάνω κανένα σχόλιο από εδώ και πέρα, πολιτικά,
εννοώ, µε συγκυβέρνηση. Και δεν είναι θέµα προσωπικό, είναι
θέµα πολιτικό. Δεν λέω για κανέναν τίποτα.

Και λέω, λοιπόν, ότι δεν κάνουµε πίσω σε αυτά, σαν κόµµα. Θα
αντιπαλέψουµε οποιαδήποτε κυβέρνηση -είτε είναι η δική σας
είτε είναι κάποιου άλλου- στέκεται απέναντι στους εργαζόµε-
νους. Αυτό κάνουµε. Και γνωρίζει ο ελληνικός λαός αν κάναµε,
τι κινητοποιήσεις κάναµε, πόσες κάναµε, µε ποιους τις κάναµε
και ποιους συσπειρώσαµε σε όλη τη διάρκεια της κρίσης. Γνω-
ρίζει ο ελληνικός λαός ότι, όταν εµείς του λέγαµε ότι η κρίση
είναι καπιταλιστική και ότι είναι του συστήµατος, εσείς τον κο-
ροϊδεύατε, όπως κάνετε και σήµερα, λέγοντας ότι είναι οι φού-
σκες του χρηµατιστηρίου, η διαφθορά, η µίζα, ο διαχειριστής και
εκεί τον εγκλωβίσατε.

Αυτή είναι η µεγάλη σας συνεισφορά, η µεγαλύτερη απ’ όλες:
Ευνουχίζετε πολιτικά τον ριζοσπαστισµό που αναπτύσσονταν και
που αναπτύσσεται και σήµερα. Εµείς θα πολεµήσουµε, όπως
πάντα ξέρουµε, δίπλα στους εργαζόµενους κόντρα στις πολιτι-
κές αυτές που τον καταδικάζουν να ζει έτσι και θα του αποκαλύ-
πτουµε ποιος είναι ο δρόµος που πρέπει να διαλέξει. Και αυτός
ο δρόµος είναι της σύγκρουσης, της ανατροπής και όχι της υπο-
ταγής και της ταξικής συνεργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Παφίλη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Σκουρλέτη ακριβώς; Θέλετε τον λόγο επί προσωπικού; Τι πρό-
βληµα υπάρχει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, έχω δικαίωµα να απαντήσω για τριάντα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, κύριε Σκουρλέτη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ για την κατανόησή σας.

Κύριε Παφίλη, πράγµατι εγώ θυµάµαι τις ελεγχόµενες και προ-
σεκτικές διαµαρτυρίες σας. Όταν ο κόσµος πήγαινε στη Σταδίου,
εσείς πηγαίνατε από την Πειραιώς στις αντιµνηµονιακές τότε µε-
γάλες διαδηλώσεις.

Εγώ σας έθεσα τέσσερα – πέντε ερωτήµατα, αλλά αφήστε το
αυτό τώρα. Γιατί δεν τοποθετείστε πάνω σε συγκεκριµένα πράγ-
µατα;

Τα µέτρα ατοµικής προστασίας, τα οποία για πρώτη φορά η
Κυβέρνησή µας επεξέτεινε και στους συµβασιούχους της καθα-
ριότητας, είναι θετικά ή όχι; Αν είναι θετικά, πείτε στον κ. Πελε-
τίδη, που αρνείται, να τα δίνει! Τι να κάνουµε;
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Η επέκταση στα βαρέα και ανθυγιεινά και σε άλλες κατηγορίες
είναι θετικό; Ναι ή όχι;

Και κάτι που ξέχασα. Θα µπορούσα να το αναφέρω. Το είπα
και πριν. Σχετικά µε την απλή αναλογική στην τοπική αυτοδιοί-
κηση, τι λέτε;

Διότι αυτό που άκουσα από τον εκπρόσωπό σας στο συνέδριο
της ΕΝΠΕ και της ΚΕΔΕ είναι -λέει- ότι αποτελεί το άλλοθι. Από
πότε, λοιπόν, η δηµοκρατία στις εκλογές, η απλή αναλογική, το
πιο δηµοκρατικό εκλογικό σύστηµα είναι άλλοθι; Για τι πράγµα;
Πάρτε θέση, λοιπόν. Θα την υποστηρίξετε όταν θα έρθει εδώ
πέρα;

Όλα τα υπόλοιπα αφήστε τα. Είναι λόγια για εντυπώσεις.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πα-

φίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οτιδήποτε που έστω ανακουφίζει για

λίγο τους εργαζόµενους και τον λαό και το φέρνει είτε αυτή είτε
οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση εµείς το στηρίζουµε. Οτιδήποτε
και να είναι που ανακουφίζει τον λαό. Και αυτό το ξέρουν όλοι,
και το τι έχουµε ψηφίσει και το τι δεν έχουµε.

Παράλληλα, όµως, αποκαλύπτουµε και την κοροϊδία. Λέω ότι
«του παίρνεις το ψωµί και του δίνεις ένα ψίχουλο». Εµείς στηρί-
ξαµε οποιοδήποτε θετικό µέτρο βοηθούσε τους εργαζόµενους.
Τα συγκεκριµένα θέµατα δεν ξέρω ακριβώς πώς έχουν διαµορ-
φωθεί.

Μας λέτε για την απλή αναλογική; Σε εµάς λέτε για την απλή
αναλογική ότι δεν τη στηρίξαµε; Το νοµοσχέδιο που φέρατε, που
είναι «νόθα» αναλογική, το ψηφίσαµε και µάλιστα διευκολύναµε
να σπάσει σε δύο άρθρα. Τα ξεχνάτε αυτά; Όχι όµως όπως θέ-
λετε εσείς την απλή αναλογική. Κανονική απλή αναλογική και να
τελειώνει. Μία είναι. Αυτή που λέγατε τόσα χρόνια, όπως έλεγε
και το ΠΑΣΟΚ ότι «ο πρώτος νόµος που θα καταργήσω θα είναι
ο εκλογικός και θα φέρω την απλή αναλογική» και δεν την έφερε
ποτέ. Εποµένως σε ποιον απευθύνεστε; Πάτε να «ξεπλυθείτε» µε
αυτά για όλα τα υπόλοιπα;

Το τι έβγαλαν οι πλατείες είναι γνωστό και το τι ρόλο παίξατε
και εσείς και πάρα πολλοί άλλοι και το τι έβγαλε και το Σύνταγµα.
Πάνω ήταν οι χρυσαυγίτες και κάτω ήταν άλλοι. Εµείς προσπα-
θήσαµε µέσα από το κίνηµα.

Σε τελευταία ανάλυση, τα παιχνίδια και τις προβοκάτσιες που
έστηναν, όπως ξέρετε, είµαστε εκατό χρόνια σχεδόν και έχουµε
µάθει να τις αποφεύγουµε. Αν εσείς θέλατε µε τις πλάτες τις
δικές µας να κάνετε αυτά που κάνατε, εµείς δεν το επιτρέψαµε.
Αν θυµάται ο κόσµος, µπορούµε να µετρήσουµε κιόλας -και σας
προκαλώ- πόσο κόσµο είχαµε εµείς και πόσο είχαν όλοι οι υπό-
λοιποι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Πεντακόσιες χιλιάδες στο Σύνταγµα
είχε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιες πεντακόσιες χιλιάδες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η

Υπουργός Εργασίας κ. Αχτσιόγλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ο προϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός των µνηµονίων. Συντάχθηκε και θα ψηφιστεί
από την ελληνική Βουλή σε ένα κλίµα ανάκαµψης για την ελλη-
νική οικονοµία.

Το τελευταίο διάστηµα όλοι οι βασικοί δείκτες καταγράφουν
µία σταθερή αναπτυξιακή δυναµική, µία δυναµική που µήνα µε
τον µήνα ενισχύεται. Το πιο σηµαντικό από όλα είναι η µόνιµη και
σταθερή αποµείωση πια της ανεργίας. Είναι περισσότερο από
έξι ποσοστιαίες µονάδες κάτω από εκεί που ήταν όταν παρέλαβε
αυτή η Κυβέρνηση το έργο της, δηλαδή είναι περίπου στο 20%.

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό δηµοσιονοµικής σταθερό-
τητας. Πλέον είναι σαφές πως, παρά τους όποιους περιορι-
σµούς, είµαστε αξιόπιστοι και πετυχαίνουµε τους δηµοσιονο-
µικούς στόχους τους οποίους συµφωνούµε στο πρόγραµµα της
προσαρµογής. Αυτό κάναµε τα δύο προηγούµενα χρόνια, αυτό
θα συµβεί και το 2018.

Παράλληλα, νοµίζω ότι αποδείξαµε µε έναν σαφή τρόπο σε
αυτή την τρίτη αξιολόγηση, η οποία κλείνει πολύ γρήγορα, ότι
όταν δεν µπαίνουν τεχνητά εµπόδια από την άλλη πλευρά είµα-
στε σε θέση και την αξιολόγηση γρήγορα να ολοκληρώνουµε, να
µην προκαλούµε ανησυχία στην ελληνική οικονοµία και κοινωνία
αλλά και να φέρουµε µερικά θετικά αποτελέσµατα, όπως, για πα-
ράδειγµα, το υπερπρονόµιο των εργαζοµένων στην περίπτωση
των πτωχεύσεων των επιχειρήσεων, σύµφωνα µε το οποίο πλέον
θα εξοφλούνται πρώτα τα δεδουλευµένα έξι µηνών των εργαζο-
µένων µπροστά σε οποιαδήποτε άλλη απαίτηση άλλων πιστωτών.
Πρώτα θα εξοφλούνται οι εργαζόµενοι για έξι µηνιάτικα και µετά
θα ακολουθούν οι υπόλοιποι πιστωτές.

Επίσης, πολύ σηµαντικό είναι και το αποτέλεσµα της ενίσχυ-
σης του κοινωνικού προϋπολογισµού, της ενίσχυσης του προ-
ϋπολογισµού της κοινωνικής αλληλεγγύης, µε 315 εκατοµµύρια
επιπλέον για το 2018, γεγονός που θα οδηγήσει σε µία αύξηση
του προϋπολογισµού για τα οικογενειακά επιδόµατα κατά περί-
που 260 εκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι περισσότερες από εξα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες οικογένειες θα δουν ως και διπλασιασµό
του οικογενειακού επιδόµατος που λαµβάνουν και ιδίως οι οικο-
γένειες των πιο αδύναµων οικονοµικά στρωµάτων.

Επειδή νοµίζω ότι πρέπει να τελειώνουµε µια και καλή µε όλη
αυτή τη συζήτηση περί του από πού προέρχεται το υπερπλεόνα-
σµα του 2017, το οποίο δόθηκε µε τη µορφή του κοινωνικού µε-
ρίσµατος και µε την επιστροφή των χρηµάτων στους συνταξιού-
χους, αλλά και από πού κλείνουν οι δείκτες για το 2018, πώς δη-
λαδή επιτυγχάνουµε τους στόχους για το 2018, να πω εγώ τα
εξής.

Σε πολύ µεγάλο βαθµό, τόσο η υπεραπόδοση του 2017 όσο
και η επίτευξη των στόχων του 2018, οφείλεται στην πολύ θετική
πορεία του κοινωνικού προϋπολογισµού και συγκεκριµένα στην
πολύ θετική πορεία των οικονοµικών του Ενιαίου Φορέα Κοινω-
νικής Ασφάλισης. Πρόκειται για µία θετική ανατροπή του προ-
ϋπολογισµού του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, που
επέτρεψε τόσο την υπεραπόδοση του 2017 όσο και την επίτευξη
των στόχων για το 2018.

Να υπενθυµίσω ότι παραλάβαµε το δηµόσιο σύστηµα κοινω-
νικής ασφάλισης µε έλλειµµα 1.100.000.000 ευρώ, περισσότερες
από τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες απλήρωτες συντάξεις στα συρ-
τάρια µας κι όλα αυτά, µετά από δώδεκα διαδοχικές περικοπές
των συντάξεων. Ήταν ένα πραγµατικό θαύµα για τα οικονοµικά
του δηµόσιου συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης.

Ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης, όταν ξεκίνησε τη
λειτουργία του το 2017, είχε προϋπολογιστεί ότι θα είναι ελλειµ-
µατικός κατά 750 εκατοµµύρια. Αντ’ αυτού, το 2017 κλείνει µε
τον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης να έχει πλεόνασµα πε-
ρισσότερο από 300 εκατοµµύρια. Καταλαβαίνουµε δηλαδή ότι
πρόκειται για µία θετική ανατροπή ύψους περίπου 1 δισεκατοµ-
µυρίου.

Γιατί συµβαίνει αυτή η θετική ανατροπή, η οποία ανακλάται και
στα δεδοµένα του 2018; Αυτή η θετική ανατροπή δεν οφείλεται
σε κάποια εξαντλητική εισφοροδότηση, όπως επιχειρηµατολο-
γούν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης και της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης κυρίως. Οφείλεται σε τρεις βασικούς λόγους.

Πρώτον, οφείλεται στην αύξηση της απασχόλησης, τη µείωση
της ανεργίας. Υπενθυµίζω ότι δεν έχει αλλάξει τίποτα σε σχέση
µε τις εισφορές των µισθωτών από την ασφαλιστική µεταρρύθ-
µιση. Άρα η θετική ανατροπή που σηµειώνεται είναι επειδή αυ-
ξήθηκαν τα έσοδα από µισθωτούς λόγω της µείωσης της ανερ-
γίας. Αυξήθηκαν οι µισθωτοί και αυξήθηκαν τα έσοδα από τις ει-
σφορές τους.

Οφείλεται στην καλύτερη ρύθµιση που γίνεται για τις οφειλές
στα ασφαλιστικά ταµεία. Αυτό έχει οδηγήσει επίσης σε µία διευ-
κόλυνση αποπληρωµής. Θα ακολουθήσει τις επόµενες µέρες και
µία ακόµα καλύτερη ρύθµιση των οφειλών προς τα ασφαλιστικά
ταµεία, µε εκατόν είκοσι δόσεις.

Και οφείλεται στη µείωση της συνταξιοδοτικής δαπάνης, όχι
διότι δεν πληρώνουµε συντάξεις, όχι λόγω κάποιας ιδιότυπης
παύσης πληρωµών, που άκουσα και χθες να λέγεται στη Βουλή,
αλλά επειδή κάναµε µία εντατική δουλειά εκκαθάρισης του µη-
τρώου των εκκρεµοτήτων στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφά-
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λισης. Είδαµε δηλαδή τι είναι εκκρεµείς αιτήσεις συνταξιοδότη-
σης και τι δεν είναι και πληρώνουµε πιο γρήγορα τις συντάξεις
και πλέον δεν κουβαλάνε οι συντάξεις το βάρος των αναδροµι-
κών ποσών που είχαν λόγω του ότι για πολύ καιρό έµεναν απλή-
ρωτες.

Εάν δεν συνέβαιναν έτσι τα πράγµατα, εάν δεν ήταν αυτοί οι
λόγοι που σας περιέγραφα, το 2018 θα έπρεπε να είχε επιβαρυν-
θεί η συνταξιοδοτική δαπάνη, γιατί έχουµε δεσµευθεί ότι θα πλη-
ρώσουµε όλες τις εκκρεµείς συντάξεις µέχρι το καλοκαίρι του
2018. Αντ’ αυτού, βλέπετε ότι και η συνταξιοδοτική δαπάνη και
το 2018 είναι µειωµένη, ακριβώς διότι έγινε όλη αυτή η δουλειά
της εκκαθάρισης των ληξιπρόθεσµων και του µητρώου.

Αυτά, λοιπόν, είναι σε βασικές γραµµές τα νούµερα, πώς βγαί-
νουν τα νούµερα, πώς βγήκαν τα νούµερα για το 2017, πώς βγή-
καν τα νούµερα για το 2018, κατά κύριο λόγο.

Το δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, λοιπόν, για το
2018 θα έχει πλεόνασµα ύψους 860 εκατοµµυρίων, βελτιωµένο
έναντι του 2017 κατά 1 δισεκατοµµύριο περίπου. Βάζουµε κανό-
νες στο σύστηµα, πληρώνουµε ληξιπρόθεσµα, κλείνουµε πληγές
του παρελθόντος και σήµερα το δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης έχει σταθεί και πάλι στα πόδια του.

Πριν από λίγους µήνες, από αυτό εδώ το Βήµα, σε µία επερώ-
τηση, νοµίζω της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, που συζητού-
σαµε για το ασφαλιστικό και προσπαθούσα να επιχειρηµατολο-
γήσω και πάλι σχετικά µε τα στοιχεία του Ενιαίου Φορέα Κοινω-
νικής Ασφάλισης και τις ανακρίβειες που γράφονται, είχα θέσει
στους Βουλευτές το εξής ρητορικό ερώτηµα: Ποιον εξυπηρετεί
η δηµιουργία απολύτως στρεβλών εντυπώσεων για το δηµόσιο
σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης;

Η απάντηση ήρθε πριν από λίγες µέρες µέσω ενός άλλου ερω-
τήµατος, του ερωτηµατολογίου της Νέα Δηµοκρατίας για το συ-
νέδριό της.

Το ερωτηµατολόγιο λέει ουσιαστικά εάν οι εργαζόµενοι θα
πρέπει να µπορούν να επιλέγουν ανάµεσα στο δηµόσιο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης και στους ιδιωτικούς ασφαλιστικούς φο-
ρείς. Νοµίζω ότι είναι εντελώς προφανές πια και ξεκάθαρο ποιον
εξυπηρετεί η δηµιουργία στρεβλών εντυπώσεων για το δηµόσιο
σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε. Κάντε ησυχία.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακούσαµε χθες µια κριτική
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ήταν µια ιδιόµορφη κριτική
από τον κ. Βρούτση. Νοµίζω, όµως, ότι σε µεγάλο βαθµό ενσω-
µάτωνε αυτή τη λογική και ο κ. Βενιζέλος όταν µιλούσε. Είχε µια
ιδιαίτερη συλλογιστική µε έναν ντετερµινισµό που θα ζήλευε και
ο Σπινόζα! 

Τι λέτε, κύριε Τσακαλώτο;
Έλεγε: Μπορεί να φτάσαµε την ανεργία στο 27% όταν ήµα-

σταν κυβέρνηση, αλλά είχαµε διαµορφώσει τις προϋποθέσεις για
να µειωθεί και θα τη µειώναµε ακόµη περισσότερο, εάν δεν ερ-
χόταν ο ΣΥΡΙΖΑ. Μπορεί τα πλεονάσµατα που είχαµε συµφωνή-
σει να ήταν πολύ υψηλά, αλλά είχαµε διαµορφώσει τις προϋπο-
θέσεις για να τα επαναδιαπραγµατευτούµε και θα γίνονταν χα-
µηλότερα, εάν δεν µεσολαβούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Μπορεί ο προϋπο-
λογισµός της κοινωνικής αλληλεγγύης να ήταν ο µισός απ’ ό,τι
σήµερα, αλλά εµείς είχαµε σχεδιάσει το κοινωνικό εισόδηµα αλ-
ληλεγγύης και θα το δίναµε καλύτερα, εάν δεν είχε µεσολαβήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Λίγο χρόνο ακόµα θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πράγµατι µια ενδιαφέρουσα αντίληψη για τον ιστορικό

χρόνο. Ξέρετε, όµως, ότι τα γεγονότα είναι πεισµατάρικα και θα
µου επιτρέψετε να αναφέρω τέσσερα απ’ αυτά.

Το 2011 ο κ. Βενιζέλος έλεγε στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα
2012 - 2015 της κυβέρνησης Παπανδρέου. «Το µείγµα πολιτικών
της κυβέρνησης στοχεύει στη δηµιουργία από το 2014 και µετά
πρωτογενών πλεονασµάτων της τάξης άνω του 6%».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο δεύτερο µνηµόνιο επί κυβέρνησης Παπαδήµου έλεγε: «Η
κυβέρνηση έχει δεσµευτεί για την επίτευξη ενός πρωτογενούς
πλεονάσµατος της γενικής κυβέρνησης ύψους 4,5% του ΑΕΠ
έως το 2014.».

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το 2014 επί κυβέρνησης Σαµαρά έλεγε: «Το πρωτογενές πλε-
όνασµα για το 2016, 2017 και εντεύθεν να είναι κοντά στο 4,5%».
Το λέω για τον κ. Βρούτση που φώναζε ότι λέω ψέµατα.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μέχρι πότε;
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εάν από το 4,5 αφαιρέσετε
το 1,75 εγώ ξέρω ότι είναι λιγότερο. Εσείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ, συνεχίστε.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η ετήσια έκθεση –είναι ση-
µερινή- της «ΕΡΓΑΝΗ» για το 2017 –δεν είναι εδώ να µε ακούσει
δυστυχώς ο κ. Βρούτσης- µιλάει για αύξηση της απασχόλησης
από το 2014 έως το 2017 κατά διακόσιες ενενήντα τρεις χιλιάδες
διακόσιες πενήντα οκτώ θέσεις εργασίας.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απ’ αυτές τις διακόσιες ενενήντα τρεις χιλιάδες διακόσιες πε-
νήντα οκτώ νέες θέσεις εργασίας το 63% είναι πλήρους απασχό-
λησης και το 37% µερικής απασχόλησης. Στο διάστηµα 2014 -
2017 οι θέσεις πλήρους απασχόλησης αυξήθηκαν κατά 18% πε-
ρίπου.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να τελειώνει και όλη αυτή η
παραφιλολογία σχετικά µε το εάν δηµιουργούνται ή εξαφανίζον-
ται οι θέσεις εργασίας και πόσες είναι και πώς είναι, χωρίς να
αξιολογώ ότι το ποσοστό των θέσεων µερικής απασχόλησης
είναι πράγµατι υψηλό και θα πρέπει να είναι χαµηλότερο. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εργασίας Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα γεγονότα, λοιπόν, είναι πεισµατάρικα. Η µείωση των δει-
κτών είναι αδιαµφισβήτητη. Και όµως, παρ’ όλα αυτά είπαµε ότι
δεν µπορούµε να κάνουµε λόγο για success story στην ελληνική
αγορά εργασίας. Η προσοχή µας στρέφεται στους νέους και στις
νέες. Μέσα στο 2018 προγραµµατίζουµε την άµεση υλοποίηση
σηµαντικών προγραµµάτων για την ενίσχυση της νεανικής εργα-
σίας.

Και επειδή η καθηµερινότητα είναι απαιτητική και επειδή οι
ανάγκες των ανθρώπων και των παιδιών είναι πιεστικές, εγκαι-
νιάσαµε αυτή την καµπάνια µε ένα εφάπαξ επίδοµα νεανικής αλ-
ληλεγγύης ύψους 400 ευρώ για κάθε νέο και νέα δεκαοκτώ έως
είκοσι τεσσάρων ετών -αφορά πενήντα πέντε χιλιάδες παιδιά-
που είναι εκτός εργασίας, εκτός κατάρτισης, εκτός εκπαίδευσης
και δεν παίρνουν επίδοµα του ΟΑΕΔ. Τα 400 ευρώ, λοιπόν, -που
ο κ. Μητσοτάκης τα θεωρεί φιλοδώρηµα- πιστεύω ότι θα τους
βοηθήσουν στην καθηµερινότητά τους τώρα που θα τα λάβουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και είπε ο κ. Μητσοτάκης τα 400 ευρώ φιλοδώρηµα. Το 2012
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µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου ο υποκατώτατος µισθός,
ο κατώτατος µισθός για τους νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών,
µειώθηκε µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου στα 430 ευρώ
καθαρά και είναι τα 400 ευρώ εφάπαξ ενίσχυση φιλοδώρηµα,
αλλά τα 430 ευρώ µισθός νοµοθετηµένος για τους νέους δεν
είναι φιλοδώρηµα, ήταν πράξη λογική!

Τα πράγµατα, λοιπόν, γίνονται καλύτερα όχι από κάποια ιδιό-
τυπη νοµοτέλεια, όχι χάρη σε µια µηχανιστική αντίληψη του ιστο-
ρικού χρόνου. Τα πράγµατα γίνονται καλύτερα επειδή αλλάζει η
πολιτική προτεραιότητα της χώρας. Γιατί πίσω από αυτά τα
πολλά «αν», που άκουγα χθες και από τον κ. Βενιζέλο, από τον κ.
Βρούτση, οι πράξεις έχουν σηµασία. Οι πολιτικές επιλογές έχουν
σηµασία και έχουν και αποτελέσµατα. Τίποτα δεν γίνεται από
µόνο του καλύτερο και τίποτα δεν κερδίζεται σε αυτή τη χώρα
από την παθητική αναµονή της ελεηµοσύνης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Αν κάτι αλλάζει σε αυτή τη χώρα είναι γιατί παρά την υλοποί-
ηση ενός σκληρού προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής, η Κυβέρνησή µας έχει δεσµευτεί σε όλους τους τόνους ότι
θα εξαντλεί κάθε δυνατότητα, κάθε περιθώριο που αφήνει η ελ-
ληνική οικονοµία για να βελτιώνεται η ζωή και η καθηµερινότητα
των αδύναµων κοινωνικών στρωµάτων. Αυτό κάναµε από την
πρώτη στιγµή, αυτό κάνουµε και σήµερα.

Έµπρακτη απόδειξη αυτού είναι η διανοµή του κοινωνικού µε-
ρίσµατος, που το πήραν περισσότερα από τριάµισι εκατοµµύρια
οικογένειες στη χώρα, έµπρακτη απόδειξη αυτού η οικονοµική
ενίσχυση των νέων, που θα το λάβουν περισσότερα από πενήντα
πέντε χιλιάδες παιδιά, έµπρακτη απόδειξη αυτού η αύξηση του
οικογενειακού επιδόµατος για τις οικογένειες που το έχουν πε-
ρισσότερο ανάγκη, περισσότερες από εξακόσιες πενήντα χιλιά-
δες οικογένειες στη χώρα, έµπρακτη απόδειξη αυτού είναι και ο
ενισχυµένος κοινωνικός προϋπολογισµός που θα ψηφίσει σή-
µερα η Βουλή.

Η µέριµνά µας στα προβλήµατα και τις ανάγκες της κοινωνικής
πλειονότητας, λοιπόν, δεν µένει στα λόγια, δεν µένει στα «αν»,
αλλά την κάνουµε πράξη µε όσες δυνατότητες, µιλώντας ειλι-
κρινά και για τις νίκες και για τις ήττες µας, µε όλες τις δυνατό-
τητες που εξασφαλίζουµε µε στόχο την επούλωση των πληγών
της κρίσης. Διότι η επούλωση αυτών των πληγών δεν µπορεί να
περιµένει την έξοδο από το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής. Είναι µια παράλληλη προσπάθεια µε την πορεία εξό-
δου από την κρίση και θα είναι ακόµα πιο δυναµική και απο-
φασιστική µετά τον Αύγουστο του 2018, όταν η Κυβέρνηση θα
βγάλει τη χώρα από το καθεστώς της επιτήρησης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γ’ Γενικό Λύκειο Άργους
(πρώτο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτείνω να
διακόψουµε τη συνεδρίαση και να συνεχίσουµε στις 15.30’ µε την
έναρξη των οµιλιών των πολιτικών αρχηγών.

Διακόπτεται η συνεδρίαση.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα ακολουθήσουν οι οµιλίες των Προέδρων των Κοινοβουλευ-

τικών Οµάδων.
Πριν δώσω τον λόγο, λοιπόν, στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-

τικής Οµάδας του Ποταµιού, τον κ. Θεοδωράκη, επιτρέψτε µου
να κάνω µια ανακοίνωση.

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των: «Μέτρα θεραπείας ατόµων που απαλλάσσονται από την
ποινή λόγω ψυχικής ή διανοητικής διαταραχής και άλλες διατά-
ξεις».

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Ποταµιού κ. Σταύρος Θεοδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Να αρχίσουµε από τα εύκολα. Οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ φέρνουν
στη Βουλή έναν πολύ βαρύ προϋπολογισµό. Φόροι, φόροι,
φόροι. Φόροι για αυτούς που ξεκινούν, φόροι για αυτούς που
επιχειρούν, φόροι για αυτούς που προσπαθούν και για όλους
τους άλλους, τους άνεργους, τους φτωχούς, τους αδύναµους.
Μια γερή δόση από έµµεσους φόρους. Πέντε δισεκατοµµύρια
περισσότερους φόρους από τους φόρους του 2015. Στόχος σας,
όπως έχετε πει, τα µεγάλα πλεονάσµατα, ενώ η οικονοµία και η
χώρα ολόκληρη σέρνονται, χάνονται οι ευκαιρίες και οι νέοι φεύ-
γουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος κάθε λογικής κυβέρ-
νησης και κάθε κοινωνίας είναι το µεγάλωµα της πίτας, η αύξηση
του πλούτου και το µοίρασµά του σε όλους τους πολίτες.

Εσείς αναλάβατε τη χώρα σε µια ευνοϊκή διεθνή συγκυρία, µε
χαµηλή τιµή πετρελαίου, χαµηλό ευρώ, χαµηλά επιτόκια, άφθονη
ρευστότητα στις χρηµαταγορές, ισχυρή ανάπτυξη σε όλη την Ευ-
ρώπη και ιδιαίτερα ευνοϊκή γεωπολιτική συγκυρία για τον τουρι-
σµό που ωθεί την οικονοµία. Και τρία χρόνια τώρα µας σέρνετε
από µιζέρια σε µιζέρια, µε µεγάλους χαµένους, µε πρώτους χα-
µένους τους φτωχούς και τους ανέργους.

Λέει η Κυβέρνηση: «Μειώσαµε την ανεργία». Η µείωση της
ανεργίας προέκυψε από το σπάσιµο των θέσεων εργασίας των
700 ευρώ σε θέσεις των 350 ευρώ. Λέτε: «Δίνουµε χρήµατα
στους φτωχούς». Είναι χρήµατα, όµως, που θα πάρετε πίσω
διπλά και τριπλά µε τους υπέρογκους έµµεσους φόρους. Λέτε:
«Μειώνονται τα spreads». Μειώνονται πράγµατι, αλλά µειώνονται
επειδή σταµατήσατε να «φλερτάρετε» µε την έξοδο της Ελλάδος
από την Ευρώπη.

Οι Ευρωπαίοι ηγέτες σάς κτυπούν ενθαρρυντικά στην πλάτη,
αλλά οι ευρωπαϊκές εταιρείες µάς κουνούν ήδη το µαντήλι. Τα
«εµπρός-πίσω» στις Σκουριές, η προστασία των αόρατων δασών
στο Ελληνικό, ο ψηφιακός µεσαίωνας του κ. Σπίρτζη και του κ.
Λυµπερόπουλου, δεν είναι µάχες εναντίον κάποιων συγκεκριµέ-
νων κακών επενδυτών. Πρόκειται ουσιαστικά για έναν πόλεµο χα-
ρακωµάτων προς όλους τους υποψήφιους επενδυτές.

Έχετε δεσµευθεί προς τους θεσµούς, προς τους δανειστές
ότι µέχρι τον Αύγουστο θα ολοκληρωθεί η αποκρατικοποίηση
του Ελληνικού, των ΕΛΠΕ, της ΔΕΠΑ, της Εγνατίας Οδού, του
ΟΛΘ και της ΔΕΗ. Ταυτόχρονα, όµως, διώχνετε µικρές και µεγά-
λες επενδύσεις, µειώνοντας έτσι την ανάπτυξη. Και για να καλύ-
ψετε τα κενά, βάζετε πρόσθετους φόρους. Έτσι, έχει προκύψει,
έτσι προκύπτει και το κυνήγι της µεσαίας τάξης µε φόρους και
εισφορές. Είναι ένας ταξικός πόλεµος -για να χρησιµοποιήσω
έναν παλαιότερο, προσφιλή σας όρο- απέναντι στη µεσαία τάξη,
τους µικροµεσαίους, τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας
και κοινωνίας.

Εσείς, βέβαια, έχετε άλλη άποψη. Δεν δέχεστε αυτό το «ρα-
χοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας». Λέτε: «Οι δικοί µας ψηφο-
φόροι δεν έχουν καταθέσεις», «Οι δικοί µας ψηφοφόροι δεν
έχουν µπλοκάκια». Βαράµε, λοιπόν, τους άλλους -τη µεσαία τά-
ξη, στη συγκεκριµένη περίπτωση- και όποιος επιζήσει, επέζησε!

Το σωτήριο έτος 2018, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προ-
ϋπολογίζει να αντλήσει από την οικονοµία φόρους της τάξης των
48 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ποιο είναι το όριο; Πού θα σταµατή-
σουµε; Στον επόµενο προϋπολογισµό θα φορολογήσουµε και τις
αναµνήσεις, γιατί τα όνειρα ήδη έχουν φορολογηθεί και έχουν
γίνει εφιάλτες, τα όνειρα για µια κανονική ζωή, η ελπίδα για τη
σωτήρια της οικογενειακής επιχείρησης, η επιχειρηµατικότητα
και η προσδοκία για µια νέα αρχή.

Το δικαίωµα στο µεροκάµατο, στη δουλειά, στην ασφάλιση
έχει καεί για πολλές εκατοντάδες χιλιάδες συµπολιτών µας και
κυρίως για τους νέους που µοιράζονται -προσέξτε τις επιλογές
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που έχουν µπροστά τους οι νέοι- ανάµεσα στην ανεργία, τη
µαύρη εργασία και την υποαπασχόληση των 300 ευρώ.

Κοιτώντας, βέβαια, πίσω, θα δούµε ότι και πριν από δέκα χρό-
νια το ελληνικό κράτος εισέπραξε φόρους της τάξης των 48 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Εισέπραξε 48 δισεκατοµµύρια ευρώ τότε,
48 δισεκατοµµύρια ευρώ εισπράττει και τώρα. Θα µπορούσε, βέ-
βαια, να αναρωτηθεί κάποιος, «Τι αλλάζει;».

Τα 48 δισεκατοµµύρια, όµως, αντλήθηκαν τότε από µια οικο-
νοµία των 230 δισεκατοµµυρίων, ενώ σήµερα, οι φόροι ύψους 48
δισεκατοµµυρίων αντλούνται από µια οικονοµία 180 δισεκατοµ-
µυρίων. Χάσαµε 50 δισεκατοµµύρια ΑΕΠ και ζητάµε τους ίδιους
φόρους. Αυτό είναι το πρόβληµα της χώρας, το µικρό ΑΕΠ. Το
µικρό ΑΕΠ και η σπατάλη του πελατειακού κράτους είναι σήµερα
τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας.

Η σπατάλη, βέβαια, του κοµµατικού κράτους έρχεται από πολύ
παλιά. Την κληρονοµήσατε και απλώς τη συνεχίζετε. Τρία χρόνια
τώρα, όµως, κάνετε ό,τι είναι δυνατόν για να κρατήσετε το ΑΕΠ
της χώρας καθηλωµένο.

Το ΑΕΠ της χώρας θα µπορούσε να είναι σήµερα πολύ µεγα-
λύτερο αν είχαµε αποφύγει το κλείσιµο των τραπεζών, τα capital
controls, την απώλεια καταθέσεων ύψους 40 δισεκατοµµυρίων,
τις εγκληµατικές συµπεριφορές του 2015. Δεν βάλατε, όµως,
µυαλό από τις καταστροφές του 2015. Δεν έµεινε στο παρελθόν,
σαν µια κακή ανάµνηση, το 2015. 

Η άρνηση της πραγµατικότητας, η πολιτική των καθυστερή-
σεων συνεχίστηκε και το 2016, συνεχίστηκε και το 2017. «Καή-
καµε! Καήκαµε, αν καθυστερήσει η πρώτη αξιολόγηση µέχρι τον
Μάιο!», φωνάζατε, κύριε Υπουργέ, τον Φλεβάρη του 2016. Έτσι
ακριβώς το έλεγε ο κ. Τσακαλώτος το 2016. Και η αξιολόγηση
έκλεισε τον Σεπτέµβριο του 2016. «Καλύτερα µια καλή συµφωνία
τώρα παρά µια καλύτερη συµφωνία αργότερα», έλεγε ο κ. Χου-
λιαράκης τον Φεβρουάριο. Και η συµφωνία ήλθε τον Ιούνιο.

Πρέπει να ξέρουµε, όµως, ότι κάθε µήνας καθυστέρησης,
κόβει από το ΑΕΠ της χώρας και προσθέτει φόρους στην πλάτη
των φορολογουµένων. Είναι ο τέλειος φαύλος κύκλος.

Χωρίς εµπιστοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα
υπάρξει ποτέ ανάπτυξη. Και χωρίς ανάπτυξη τα πλεονάσµατα
χτίζονται αναγκαστικά µόνο µε φόρους.

Αναρωτήθηκε τις προάλλες ρητορικά ο κύριος Υπουργός Οι-
κονοµίας πώς θα µάζευε τα πλεονάσµατα, τα οποία έχει εγγυηθεί
η Κυβέρνησή του, αν δεν έβαζε φόρους. Μα, µε την ανάπτυξη.
Οι ίδιοι φορολογικοί συντελεστές µε µεγάλο ΑΕΠ, µε υψηλότερο
ΑΕΠ, φέρνουν περισσότερα έσοδα.

Να ρίξουµε µια µατιά στο χάρτη της Νότιας Ευρώπης. Η Ισπα-
νία και η Πορτογαλία είχαν φέτος περισσότερα έσοδα και πέτυ-
χαν πλεονάσµατα χωρίς να χρειαστεί να αυξήσουν καθόλου τους
φόρους, τη φορολογία. Προσέξτε, ένα συγκεκριµένο στοιχείο,
γιατί η Πορτογαλία είναι λίγο στην επικαιρότητα. Το ΑΕΠ της
Πορτογαλίας ήταν 173 δισεκατοµµύρια το 2014 και θα κλείσει
στα 192 δισεκατοµµύρια το 2017. Είναι µια αύξηση περίπου 11%.
Αντιστοίχως, η Ισπανία είχε µια αύξηση γύρω στο 12% τις ίδιες
χρονιές. Εµείς, 178 δισεκατοµµύρια το 2014, 178 δισεκατοµµύ-
ρια το 2017. Και σήµερα η Λισαβόνα -θα το έχετε µάθει- πλήρωσε
το τελευταίο ένα δισεκατοµµύριο ευρώ που χρωστούσε στο ΔΝΤ
και το οποίο θα έπρεπε να καταβάλει κανονικά το 2021. Για να
απελευθερωθεί, όµως, από τα δεσµά -αυτό σηµαίνει «απελευθέ-
ρωση από τα δεσµά»-, πλήρωσε αυτό το 1 δισεκατοµµύριο τέσ-
σερα χρόνια νωρίτερα.

Ανάπτυξη, λοιπόν. Αυτός είναι ο δίκαιος τρόπος για να αυξή-
σουµε τα έσοδα, χωρίς να εξοντώσουµε φορολογικά τους πολί-
τες.

Η Κυβέρνηση αυτές τις µέρες µοιράζει κάτι υπόλοιπα σε αυ-
τούς που τα έχουν ανάγκη, αλλά τα έχει πάρει πολλαπλάσια από
τους φόρους που µπήκαν στον καφέ, στη µπύρα, στο τηλέφωνο,
στην τηλεόραση, στη βενζίνη, στο πετρέλαιο θέρµανσης και σε
όλα τα είδη πρώτης ανάγκης µέσω της αύξησης του ΦΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον στόχο της ανάπτυξης
υστερήσαµε δραµατικά το 2017. Ήταν 2,7% θυµίζω και θα πιά-
σουµε το µισό.

Φοβάµαι πως αντίστοιχη υστέρηση -και το «φοβάµαι» το λέω
ειλικρινά- θα καταγραφεί και το 2018. Η Κυβέρνηση, ανίκανη να

εργαστεί για την ανάπτυξη, θα συνεχίσει να αναδιανέµει φτώ-
χεια, µιζέρια και φόρους και βόλεµα -προσέξτε, πάµε στην άλλη
πτυχή του προβλήµατος- µέσα σ’ ένα σπάταλο κοµµατικό κρά-
τος.

Δεν ξέρω αν έχετε προσέξει κάποια επιµέρους στοιχεία του
προϋπολογισµού. Οι γενικές γραµµατείες του Πρωθυπουργού
και οι Υπουργοί του Μαξίµου -που, δόξα να έχει ο Θεός και ο
Μαρξ, είναι πλέον τέσσερις- θα µας στοιχίσουν περίπου δέκα
εκατοµµύρια. 

Ελέγχονται οι φορείς που διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα; Από
την έκθεση της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων
προκύπτει -είναι στον προϋπολογισµό- ότι ένας στους δύο φο-
ρείς που ελέγχθηκαν το 2017 παρουσιάζει κενά στην οικονοµική
του διαχείριση. 

Ξέρετε ποιο είναι το εντυπωσιακότερο, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές; Ότι ακόµα και όταν διαπιστώθηκε αυτό το πρόβληµα, δη-
λαδή οι παρατυπίες, και αφού έγιναν υποδείξεις προς τους
φορείς, µόνο ο ένας στους τρεις από τους φορείς που έλαβαν
τις υποδείξεις, συµµορφώθηκε. Αυτό είναι ένα από τα προβλή-
µατα του σπάταλου κοµµατικού κράτους.

Έρχεται µόλις προχθές ο υπεύθυνος οικονοµικής πολιτικής
του ΣΥΡΙΖΑ -νοµίζω ότι αυτός είναι ο τυπικός τίτλος του- και µας
λέει -τα έχει υπολογίσει- ότι το κράτος χάνει 15 δισεκατοµµύρια
κάθε χρόνο από λαθρεµπόριο καπνού, καυσίµων, ποτών, φορο-
διαφυγή και διαφθορά.

Πέρα από το προφανές ερώτηµα εσείς τι κάνατε γι’ αυτά,
κύριε Αλεξιάδη, που είχατε για µήνες -και νοµίζω για χρόνια- την
τυπική αρµοδιότητα για όλα αυτά, υπάρχει ένα µεγαλύτερο ερώ-
τηµα προς την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ: Ποιος προστα-
τεύει, λοιπόν, αυτά τα τελευταία χρόνια τους λαθρέµπορους του
πετρελαίου, του καπνού και τους µεγάλους φοροφυγάδες;

Μας ρωτάνε κάποιοι συνάδελφοι, πολλές φορές καλοπροαί-
ρετα, πολλές φορές κακοπροαίτερα, από πού µπορεί να κόψει
λεφτά το κράτος, από πού µπορεί να κόψει δαπάνες το κράτος.
Δίνουµε συνεχώς νέα παραδείγµατα της µεγάλης σπατάλης. Θα
το ξέρετε. Έχει γραφτεί, έχει φωτογραφηθεί, έχει σχολιαστεί.
Στη Θηβών εξακολουθεί το κράτος να πληρώνει 6 εκατοµµύρια
ευρώ τον χρόνο για ογδόντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και
ογδόντα υπαλλήλους, δηλαδή ένα στρέµµα ανά δηµόσιο υπάλ-
ληλο.

Ο προϋπολογισµός το 2017 εµφανίζει αύξηση κατά κάτι παρα-
πάνω από µισό δισεκατοµµύριο για έξοδα που αφορούν κυρίως
καταναλωτικές δαπάνες και δαπάνες µετακίνησης του προσωπι-
κού. Φαντάζοµαι ότι είναι οι πρόσθετες ανάγκες ορισµένων εκ
των Υπουργών στα πολυτελή ξενοδοχεία και καζίνο του εξωτε-
ρικού.

Ας έλθουµε τώρα στην περιβόητη καθαρή έξοδο από το µνη-
µόνιο τον Αύγουστο του 2018. Είναι -για να χρησιµοποιήσω άλλη
µία φράση που έχει µπει στην πολιτική µας ορολογία- το νέο µε-
γάλο fake news των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Αφού δεχτήκαµε -για να
είµαι πιο ακριβής- την απαίτηση των δανειστών για το υπερταµείο
αποκρατικοποιήσεων, αφού δεσµεύτηκαν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να
δεσµεύσουν την κρατική περιουσία για ενενήντα εννέα χρόνια,
αφού οι τράπεζες τορπιλίστηκαν -θυµίζω ότι στα µέσα της κρίσης
η συνολική κεφαλαιοποίηση των τραπεζών ξεπερνούσε τα 30 δι-
σεκατοµµύρια και τώρα είναι χαµηλότερη των 8 δισεκατοµµυ-
ρίων- αφού δεχτήκαµε πρόσθετα µέτρα 2% του ΑΕΠ, ένα από τη
µείωση συντάξεων το 2019 και άλλο ένα από µείωση του αφορο-
λόγητου το 2020, αφού υπογράψαµε τα τερατώδη πρωτογενή
πλεονάσµατα, 3,5% του ΑΕΠ µέχρι το 2023 και τουλάχιστον 2%
µέχρι το 2060, τώρα λένε ότι µετά απ’ όλα αυτά µπορούµε να
βγούµε από το µνηµόνιο, αποσιωπώντας βέβαια ότι θα δίνουµε
λόγο στους δανειστές µας µέχρι να αποπληρώσουµε το 75% των
ευρωπαϊκών δανείων.

Αλήθεια -για να ελαφρύνουµε και λίγο την ατµόσφαιρα- πού
θα πάνε αυτά τα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ πρωτογενές πλεόνασµα
που προβλέπει ο προϋπολογισµός για το 2018; Πού θα πάνε; Για
να το πω µε την παλιά γλώσσα των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τα 7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ θα πάνε για την εξυπηρέτηση ενός παράνοµου,
µη νόµιµου, -λέγατε και τις δύο λέξεις και παράνοµου και µη νό-
µιµου-, επαχθούς, επονείδιστου µη βιώσιµου χρέους. Και όλα
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αυτά σήµερα δεν τα επιβάλλουν οι γερµανοτσολιάδες ή, τέλος
πάντων, οι αρεστοί των ισχυρών της Ευρώπης, αλλά ο κ. Τσακα-
λώτος, που εκτός των άλλων τον είδαµε να χαίρεται πάρα πολύ
που τον κάλεσαν να κτυπήσει το σφυράκι στη Wall Street.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, δεν σας έχουµε δει πιο χαµογελαστό,
πιο χαρούµενο, πιο εντυπωσιασµένο και τελικά πιο ευτυχή -συ-
νήθως σας βλέπουµε πολύ βλοσυρό στη Βουλή- από εκείνη τη
στιγµή που κτυπήσατε το σφυράκι στη Wall Street. Πραγµατικά,
εάν το ξέραµε πολύ νωρίτερα ότι αυτό θα σας ευχαριστήσει
πάρα πολύ, θα έπρεπε να είχαµε οργανώσει µια εκδροµή στον
ναό του καπιταλισµού, να σας φύγει και αυτό το απωθηµένο που
νοµίζω ότι το πληρώσαµε πολύ ακριβά σε πολλούς τοµείς.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός δεν µπορεί να έχει την έγκριση του κινήµατός µας.
Το Ποτάµι θα επιµείνει να µελετά και να προωθεί σύγχρονες λύ-
σεις, όχι τις λύσεις που έχουν την έγκριση των συντεχνιών, όχι
τις λύσεις που επιβάλλουν οι κοµµατικοί µηχανισµοί, όχι τις λύ-
σεις που στηρίζουν τα συµφέροντα των κολλητών. 

Το Ποτάµι -και το Κίνηµα Αλλαγής που αυτές τις µέρες χτί-
ζουµε- θέλει να απελευθερώσει τις δηµιουργικές δυνάµεις της
κοινωνίας, θέλει να στηρίξει όλους αυτούς που ωθούνται στο πε-
ριθώριο, θέλει να λύσει τα χέρια αυτών που ποτέ δεν τους χαρί-
στηκε τίποτα.

Η Ελλάδα µπορεί να έχει ένα σπουδαίο µέλλον, αρκεί να φύγει
από τα χέρια των λαϊκιστών, των συντηρητικών, των ιδεοληπτι-
κών και τελικά των αµοραλιστών της πολιτικής και της εξουσίας.
Αυτός είναι ο στόχος και αυτή είναι η ευθύνη, αρχικά των προ-
οδευτικών πολιτών, που βλέπουν πια την αλήθεια µπροστά τους,
αλλά στη συνέχεια και των πραγµατικά προοδευτικών πολιτικών
της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Βασίλης Λεβέντης.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έχει έθιµο ο κ. Μητσοτάκης, όταν ανεβαίνει στο Βήµα ο Βασίλης
Λεβέντης, να απέρχεται. Του εύχοµαι να µη µε χρειαστεί µόνο,
γιατί εάν µε χρειαστεί θα απέλθω εγώ. Αυτά πάνε δανεικά, ξέ-
ρετε! 

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κάντε

λίγο ησυχία. 
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όταν συναντήθηκα µε τον κ. Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι, πριν
από πέντε-έξι µήνες, επειδή αναγνώρισε ενώπιόν µου ότι ο πα-
τέρας του ήταν πρωτεργάτης σε αποστασία, που έριξε κυβέρ-
νηση µε 54%, εγώ βγήκα και είπα έξω ότι συνάντησα έναν ώριµο
Μητσοτάκη, έναν Μητσοτάκη αρκετά καλύτερο από ό,τι τον πε-
ρίµενα. 

Βγήκαν άλλοι και είπαν ότι τώρα θα συνεργαστεί ο Λεβέντης
µε τον Μητσοτάκη. Όχι, απλά θεωρούσα ότι είναι πράξη γενναι-
ότητας να αναγνωρίζει ο γιος του πρωτεργάτη της αποστασίας
του 1965 το λάθος του πατέρα του. Διότι στην Ελλάδα υπάρχει
τέτοια έλλειψη συγγνώµης, τέτοια έλλειψη αναγνώρισης λαθών,
γενικώς υπάρχει τέτοιο πράγµα και τέτοιο θράσος, που είναι όλοι
αλάνθαστοι στην Αίθουσα αυτή.

Εν πάση περιπτώσει, για τον κ. Μητσοτάκη έχω να πω ότι βα-
σίζει όλη του την προσπάθεια στο να πάρει την κυβέρνηση µε
µπόνους βέβαια, δηλαδή µε τις πενήντα έδρες µπόνους που δίνει
αυτός ο εκλογικός νόµος. Εκεί βασίζει την προσπάθειά του. Αν
γίνει κάποιο δηµοψήφισµα λίγο προ των εκλογών και βγάλει ο
ελληνικός λαός ότι θέλει απλή αναλογική µε 65% -που ξέρω ότι
θέλει, γιατί έχω κάνει κι εγώ έρευνες και ξέρω ότι το 65% του ελ-
ληνικού λαού θέλει την απλή αναλογική- ο κ. Μητσοτάκης θα
πρέπει να φύγει και από Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί
το να µείνει Αρχηγός, όταν ο λαός έχει εκφραστεί υπέρ της

απλής αναλογικής και αυτός επαγγέλλεται αυτοδυναµίες, σηµαί-
νει ότι είναι εκτός τόπου και χρόνου. Έτσι νοµίζω. Δεν είναι; 

Και ο Μεϊµαράκης πότε έφυγε από Αρχηγός της Νέας Δηµο-
κρατίας; Όταν έχασε το δηµοψήφισµα. Επαγγελλόταν το «ναι»
και βγήκε το «όχι». Ήταν δυνατόν να µείνει; Εκινήθησαν οι διαδι-
κασίες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μετά τις εκλογές. Τα µπερδεύετε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έτσι είναι. Σας λέγω, αγαπητοί κύριοι, λίγο µυαλό να υπάρχει.
Μπορεί να εκφραστεί ο ελληνικός λαός µε δηµοψήφισµα ότι
θέλει την απλή αναλογική. Εσείς τα βασίζετε όλα στο να επιστρέ-
ψετε αυτοδύναµοι ή έστω µε έναν συνεταίρο σαν το ΠΑΣΟΚ. Τι
άλλο; Δεν υπάρχει κάποιος άλλος να σας δώσει ψήφο εδώ µέσα.
Υπάρχει άλλος να σας δώσει ψήφο;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ο ΣΥΡΙΖΑ; Εντάξει, αν κάνετε µεγάλο συνασπισµό, αυτό θα είναι
ένα άλλο ζήτηµα και θα είναι προς όφελος της χώρας, αν γίνει
τέτοιου είδους βήµα. Αν γίνει τέτοιου είδους βήµα σε αυτόν τον
τόπο, αντί να βρίζετε ο ένας τον άλλον «προδότη» οι δύο -υποτί-
θεται- µεγάλοι της πολιτικής και να βάλετε κάτω τη µύτη και τους
εγωισµούς και να φτιάξετε µια οικουµενική κυβέρνηση, αυτό
είναι άλλο ζήτηµα, που σηµαίνει πρόοδο των θεσµών, που σηµαί-
νει ότι πολλά πράγµατα πάνε προς το καλύτερο.

Εγώ πάντως θεωρώ ότι ο κ. Μητσοτάκης, αν γίνει δηµοψήφι-
σµα µαζί µε κάποια ερωτήµατα για το Σύνταγµα και για την απλή
αναλογική και χαθεί το δηµοψήφισµα αυτό για τη Νέα Δηµοκρα-
τία, δεν θα έχει λόγο να είναι ούτε Αρχηγός της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Πρέπει να τα µαζεύει. Γι’ αυτό του είχα πει στο ραντεβού
που είχαµε ότι πρέπει σαν νέος Αρχηγός να µη διαλέγει συστή-
µατα αλλά να προσπαθεί µέσα στο πλαίσιο των συνεννοήσεων
να υπάρχει. Όταν διαλέγεις συστήµατα, αν δεν σου βγει, χάνεις
και την καριέρα σου, χάνεις τα πάντα. Πιστεύω ότι εκεί θα φτά-
σουµε τελικώς, σε δηµοψήφισµα λίγο προ των εκλογών. Αυτή
είναι η πεποίθησή µου. Δεν έχει άλλη λύση ο κ. Τσίπρας. 

Τώρα, σχετικά µε τον προϋπολογισµό που συζητάµε, ο προ-
ϋπολογισµός αυτός είναι ίδιος µε τους προηγούµενους προϋπο-
λογισµούς του Γιώργου Παπανδρέου, του Σαµαρά, του Τσίπρα.
Άκουγα χθες τον καυγά µεταξύ του κ. Βενιζέλου και του κ. Τσα-
καλώτου.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι και η δική
σας φράση προς τον κ. Βενιζέλο, λέγοντάς του ότι «είσαι αποτυ-
χηµένος» ήταν ανάρµοστη. Είναι ανάρµοστο στην Αίθουσα αυτή
ο ένας να λέει τον άλλο αποτυχηµένο και µετά είπε σε εσάς -νο-
µίζω- να ξεκαβαλικέψετε. Και οι δύο δεν σεβαστήκατε το χώρο
στον οποίο µιλούσατε. 

Εσείς εκφράζατε την άποψη τώρα πάµε καλύτερα, το οποίο
θα το δούµε οσονούπω. Ο δε κ. Βενιζέλος εξέφραζε την άποψη
ότι εκείνος τα έκανε καλύτερα. Πιστεύω ότι και οι δύο τα κάνατε
µούσκεµα. Δίκαιο είχατε και οι δύο, αλλά όχι στους χαρακτηρι-
σµούς. Οι χαρακτηρισµοί είναι αταίριαστοι για την Αίθουσα αυτή.

Τώρα, πράγµατι, από τον προϋπολογισµό αφαιρούνται κάποια
λεφτά. Άρα δεν είναι προϋπολογισµός που δίνει, είναι προϋπο-
λογισµός που παίρνει όταν αφαιρούνται κάποια χρήµατα, έτσι
δεν είναι; Τα µεγάλα έργα έχουν σταµατήσει. Προσπαθούµε µε
κοψίµατα µισθών και συντάξεων και µε επιβολή φόρων να επι-
βιώσουµε. Επιβιώνουµε οκτώ χρόνια έτσι. Πόσο καιρό µπορούµε
να επιβιώσουµε έτσι; Να πάνε δέκα τα χρόνια; Θα πεθάνουν οι
Έλληνες.

Πρέπει να σεβαστούµε τον κόσµο που υπάρχει έξω στις πλα-
τείες, στα χωριά, στις πόλεις. Δεν αντέχει ο κόσµος. Αυτό δεν το
έχετε ακούσει; Δεν αντέχει ο κόσµος να κόβουµε µισθούς και
συντάξεις και να επιβάλουµε όλο νέους φόρους. Γίνεται τίποτα
άλλο στον τόπο αυτόν οκτώ χρόνια; Αν γίνεται κάτι άλλο και δεν
το έχω πληροφορηθεί, πείτε το.

Τώρα εσείς εδώ µέσα όλον τον χρόνο τον αναλώσατε στο
ποιος φταίει. Λέτε ότι φταίει ο Τσίπρας και ο Τσίπρας ότι φταίτε
εσείς, µια τραµπάλα για το ποιος φταίει. Λύσεις ακούγονται; Όχι.

Εγώ τι πιστεύω σαν Βασίλης Λεβέντης, θέλετε να σας πω; Το
έγκληµα έγινε από το 2009. Έπρεπε να σχηµατιστεί µια κυβέρ-
νηση διακοσίων τριάντα, διακοσίων σαράντα Βουλευτών. Τότε
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έκανε το λάθος ο Γιωργάκης και άρχισε να τρέχει σε Κίνες και
σε Ρωσίες εκλιπαρώντας για λεφτά, έφαγε πολύτιµο χρόνο. 

Μετά ήρθε ο Βενιζέλος µε τον Σαµαρά, οι οποίοι άρχισαν και
αυτοί να κόβουν συντάξεις, µισθούς και να λένε: «θα πάµε καλύ-
τερα, βγαίνουµε από τα µνηµόνια», αλλά στο µεταξύ πετσοκό-
ψανε τον κόσµο. Το λάθος τους είναι ότι έκαναν κυβέρνηση.
Έκαναν κυβέρνηση ο Σαµαράς µε τον Βενιζέλο και κάνοντας κυ-
βέρνηση έδωσαν την ώθηση στον ΣΥΡΙΖΑ, πρώτον, να µεγαλώ-
σει, παίρνοντας τη φθορά τους και, δεύτερον, στην Αίθουσα
αυτή οι µισοί να λένε τους άλλους µισούς προδότες. 

Αν δεν είχε γίνει αυτή η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου τον
Μάιο του 2012 και γινόντουσαν αληθινές προσπάθειες για µια οι-
κουµενική λύση η χώρα θα είχε βγει από τα µνηµόνια. Το πιστεύω
απόλυτα. 

Με αυτή την κατάσταση η µισή Βουλή να λέει τους άλλους µι-
σούς προδότες και εν τω µεταξύ να τρέχουν οι φόροι και τα κο-
ψίµατα µισθών και συντάξεων και η αντιπολίτευση να µεγαλώνει
εκ του θυµού του κόσµου και να έρχεται µετά η αντιπολίτευση
στην εξουσία και να τα κάνει πιο µούσκεµα από αυτούς που κα-
τηγορούσε ότι διώχνουν ιδιαίτερα τη νεολαία αλλά και όλο τον
κόσµο από την πολιτική. 

Αν αποστρέφονται όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες την πολι-
τική, γι’ αυτό την αποστρέφονται, γιατί αυτοί που δηλώνουν ότι
θέλουν να διώξουν τους άλλους αποδεικνύονται χειρότεροι από
αυτούς που διώχνουν. Και σε αυτόν τον τόπο όλο διώχνουµε ο
ένας τον άλλον. Και διερωτάται ο λαός: πότε θα βρεθεί ένας
στοιχειωδώς ικανός να τον ανεχθούµε;

Είχε συνέδριο θέσεων η Νέα Δηµοκρατία. Άκουσα την οµιλία
του κ. Μητσοτάκη. Περίµενα να ακούσω κάτι. Κόβει φόρους,
ξέρει ότι αυτό φέρνει ψήφους. Πώς κόβει φόρους; Πώς θα φέρει
ανάπτυξη; 

Όταν ήταν η Νέα Δηµοκρατία στην κυβέρνηση είχε έρθει µία
επένδυση; Ούτε µία. Άρα πώς αυτό που θα κόψετε θα το αντικα-
ταστήσετε; Πρέπει να σας εµπιστευτούµε απλά ότι θα είστε δια-
φορετικοί από χθες.

Αυτό µας ζητάτε. Ζητάτε από τον ελληνικό λαό να δεχθεί ότι
τώρα θα διορθωθείτε και θα είστε καλύτεροι από χθες. Με τι κρι-
τήρια; Γιατί δεν βγάζετε πρόγραµµα; Όλο λέτε ότι θα βγάλετε
πρόγραµµα, ότι, θα, θα, θα! Τι θα κάνετε; Θα µειώσετε -λέτε-
30% τον ΕΝΦΙΑ. Με τι θα τον αντικαταστήσετε, αφού ο ΕΝΦΙΑ
είναι ανελαστικός φόρος; Θέλουν οι ξένοι για παράδειγµα 3 δι-
σεκατοµµύρια. Αν τον µειώσεις κατά τι, πρέπει από κάπου αλλού
να τα φέρεις. 

Εκφράζεται µια αντίληψη ότι µειώνοντας φόρους αυξάνονται
οι τζίροι. Αυτό είναι οικονοµολογικά το προσδοκώµενο. Όµως,
από πού κι ως πού αυξάνονται; Στη χώρα υπάρχει οικονοµική
στειρότητα. Στη χώρα δεν λειτουργεί τίποτα. Ο κλασικός κανό-
νας ότι µειώνοντας φόρους ευεργετείται η οικονοµία υπάρχει,
αλλά σε χώρες φυσιολογικές. Εδώ τη χώρα την καταντήσατε νε-
κροταφείο. Στα νεκροταφεία δεν ισχύουν αυτοί οι κανόνες. Γι’
αυτό πέφτει έξω και η Κυβέρνηση. 

Και τι αναγκάζεται να κάνει, όταν πια το άγχος και το άγος του
κόσµου µεγεθύνεται; Λένε, «πάρε 300 ευρώ εσύ, πάρε 400 ευρώ
εσύ. Με τρακοσάρια και διακοσάρια πάµε να περισώσουµε ό,τι
περισώζεται. Αυτό κάνουµε, κυρίες και κύριοι. 

Το λάθος, λοιπόν, το έκανε ο Σαµαράς µε τον Βενιζέλο που
όρκισαν κυβέρνηση και έδωσαν την ευκαιρία στον Τσίπρα να ει-
σπράξει τη φθορά τους και να γίνει Κυβέρνηση. Έπρεπε να επι-
µείνουν και να πουν: «κύριοι θα πάµε όλοι µαζί έξω, θα κάνουµε
όλοι µαζί αυτό που πρέπει να γίνει για τη χώρα». Και, βεβαίως, ο
Τσίπρας έκανε το ίδιο λάθος, όρκισε και αυτός Κυβέρνηση, έχον-
τας προηγουµένως υποσχεθεί τα πάντα ενώ ήξερε ότι κατ’ ου-
σίαν έχει εξαπατηθεί ο κόσµος. Γιατί δεν πιστεύω ότι ο κύριος
Πρωθυπουργός δεν ήξερε ότι είναι αδύνατον να πραγµατοποι-
ηθούν οι τρέλες που είχε υποσχεθεί, δηλαδή τα «σκίζουµε µνη-
µόνια, θα αλλάξουµε την Ευρώπη, θα την κάνουµε την Ευρώπη
διαφορετική» και λοιπά. 

Πήγα στην πρόσφατη σύνοδο των δικαστών και τους συµβού-
λευσα να κατεβάσουν λίγο τους τόνους, γιατί κάνει ο Κοντονής
αυτά που κάνει -τον Κοντονή κι εγώ τον θεωρώ λίγο εµπαθή άν-
θρωπο- και βγαίνετε κι εσείς σαν Δικαστική Ένωση και κάνετε

ανακοινώσεις σαν να είστε πολιτική παράταξη. Μην το κάνετε
αυτό, µην πέφτετε. Ακόµα κι αν πέφτει ο Υπουργός, εσείς στα-
θείτε σε ένα ύψος. Ο Υπουργός αν δεν ψηφιστεί, αύριο δεν θα
είναι τίποτα, ενώ εσείς όσο είστε στην ενέργεια, είστε δικαστές
που απονέµετε δικαιοσύνη. Εσείς έχετε χρέος να σεβαστείτε τον
θεσµό που πρεσβεύετε. Δεν το κατάλαβαν. Νόµιζαν ότι τους επι-
τίθεµαι. Δεν το κατανόησαν. Και είδα σήµερα ότι συνέχισαν µε
µία απόφαση ότι αυτοί και µόνο αυτοί δικαιούνται να µην κατα-
θέτουν. 

Εγώ τους ρωτούσα: «καταθέσατε φέτος πόθεν έσχες;». Αυτοί
µου απαντούσαν: «είκοσι χρόνια καταθέτουµε». Λέω: «δεν ρωτάω
για τα είκοσι, αλλά για φέτος». Στο τέλος αναγκάστηκαν και εί-
παν: «φέτος, όντως δεν καταθέσαµε». «Πείτε το ρε παιδιά». Λένε:
«µα, δεν καταθέσαµε γιατί βγήκε µία και λοιπά…». 

Ρε παιδιά, σε αυτόν τον τόπο δεν υπάρχουν διαφορετικοί πο-
λίτες. Όλοι όσοι είµαστε υπό έλεγχο πρέπει προθύµως να είµα-
στε υπό έλεγχο. Έτσι είναι. Άλλο αν ο Υπουργός, επαναλαµβάνω,
βγαίνει σαν κήνσορας, σαν εθνικός εισαγγελέας, σχεδόν σαν δι-
κτάτορας και θέλει να περνάει το δικό του. 

Το ίδιο έκανε και στην ταυτότητα φύλου, από δεκαπέντε ετών
να αυτοπροσδιορίζονται. Ο µόνος άνθρωπος που δεν κατάλαβε
ότι δεκαπέντε ετών είναι µία µικρή ηλικία για να αυτοπροσδιορί-
ζεται ένα άτοµο είναι ο κ. Κοντονής. Δεν το κατάλαβε. Τι να κά-
νουµε; Έχουµε να κάνουµε µε εµπαθή. 

Εγώ παρακαλώ τον κύριο Πρωθυπουργό να σκεφθεί το θέµα
αντικατάστασης του κ. Κοντονή, γιατί αν οξυνθεί περαιτέρω το
κλίµα, η χώρα θα ζηµιωθεί. Δεν το λέω για να περάσει των δικα-
στών. Άλλωστε, τους είπα ότι έχουν υποχρέωση να καταθέτουν
«πόθεν έσχες» και δεν τους άρεσε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Εγώ λέω ότι, αν αρχίσουµε στον τόπο αυτό στο κάθε τι να αµ-
φισβητούµε τις αποφάσεις της δικαιοσύνης και να δηµιουργούµε
οξύτητα τέτοιας µορφής, δεν θα έχουµε καλό ξεµπέρδεµα. Αν
προστεθεί, δηλαδή, στις οξύτητες άλλων ειδών και αυτή ανά-
µεσα στην κυβέρνηση και τη δικαιοσύνη, οι εξελίξεις δεν θα είναι
φυσιολογικές για τη χώρα. 

Για το θέµα των Σκοπίων: οι εφηµερίδες γράφουν ότι µέχρι τον
Μάιο πρέπει να έχει λήξει το θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων,
διότι βιάζεται ο Τραµπ να έχει τελειώσει το θέµα αυτό µέχρι τον
Ιούνιο και διότι είναι ευκαιρία τώρα που εκεί υπάρχει ηγεσία πιο
«µαλακή» και συγκαταβατική να λύσουµε το θέµα. Συµφωνώ. 

Ερωτώ, όµως: Εις τη διαπραγµάτευση πώς µετέχουµε; Με τι
τρόπο µετέχουµε; Ως πού µπορούµε να υποχωρήσουµε; Ποια
είναι η θέση; 

Ο Αντώνης Σαµαράς ξέρετε πότε έκανε την Πολιτική Άνοιξη;
Την ηµέρα που τέθηκε στο Συµβούλιο Αρχηγών το ζήτηµα των
Σκοπίων και εξεδιώχθη από Υπουργός Εξωτερικών. Τότε ιδρύ-
θηκε η Πολιτική Άνοιξη. Συµφώνησε ο Καραµανλής, απ’ ό,τι ξέ-
ρω, µε τον γερο-Μητσοτάκη και τον απέλυσαν. Στον προθάλαµο
της σύσκεψης Αρχηγών εξεδιώχθη από την κυβέρνηση ο Σαµα-
ράς. 

Ο Σαµαράς βρίσκεται σήµερα στη Νέα Δηµοκρατία. Απάντησε
προχθές ο Χατζηδάκης στον «ΣΚΑΪ» ότι η θέση της Νέας Δηµο-
κρατίας στο θέµα των Σκοπίων είναι ό,τι απεφασίσθη σε εκείνη
τη σύσκεψη Αρχηγών. 

Σε εκείνη τη σύσκεψη Αρχηγών απεφασίσθη σύνθετη ονοµα-
σία. Αυτό πρεσβεύει ο κ. Μητσοτάκης, τη σύνθετη ονοµασία; Δη-
λαδή, το «Nova Macedonia» ή το «Βόρεια Μακεδονία»; Αυτό
πρεσβεύει η Νέα Δηµοκρατία; 

Αν πρεσβεύετε αυτό, ούτε συνδυασµούς µην καταρτίσετε στη
βόρεια Ελλάδα. Σας το λέω. Θα είναι το «χαστούκι» πολύ µεγάλο. 

Όµως και ο κ. Τσίπρας τόσο εύκολα «πουλάει» το όνοµα; Διότι
αυτοί µπορεί να ρίξουν δέκα αγάλµατα, να αποσύρουν από τις
ιστοσελίδες περί αλυτρωτισµού, να πάρουν αυτό που θέλουν, το
όνοµα, και µετά από έναν µήνα να τα επαναφέρουν, όταν εµείς
θα τους τα έχουµε δώσει. 

Τι εγγυήσεις δίνετε εσείς; Τις ίδιες εγγυήσεις που έδωσε ο
γερο-Καραµανλής όταν έβαλε την Τουρκία εγγυήτρια δύναµη
στην Κύπρο; Όταν ο γερο-Καραµανλής µε τον Αβέρωφ έβαλαν
εγγυήτρια δύναµη την Τουρκία στην Κύπρο ήρθε εδώ ο Καρα-
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µανλής και έβαλε δηµοσιεύµατα στις απογευµατινές εφηµερί-
δες: «Ελύθη το Κυπριακό οριστικά». Και βγαίνει ο Γεώργιος Πα-
πανδρέου στην Αίθουσα αυτή και λέει: «Ετέθη απλά η ταφόπετρα
του Κυπριακού». Έτσι είπε για τον Καραµανλή. 

Το ίδιο θα πείτε και τώρα; Θα δώσουµε το όνοµα; Γιατί οι ξένοι
επιµένουν, τώρα ή ποτέ. Και ίσως ένας ελιγµός του Τσίπρα είναι
να πει ότι «κάνουµε εκλογές» και να αποφασίσει ο λαός. Είναι
µείζον το θέµα αυτό. 

Είναι µείζον, γιατί σας λέω ότι και η κυβέρνηση Μητσοτάκη το
1993 έπεσε από το θέµα των Σκοπίων. Από τη Λάρισα και πάνω
δεν είναι διατεθειµένοι οι άνθρωποι για κανέναν Μητσοτάκη, για
κανέναν Τσίπρα να παραδώσουν το όνοµα. Το θεωρούν προδο-
σία, αν γίνει. Ξεκαθαρίστε το και αποφασίστε. Επιπλέον, δηλώστε
τι πιστεύετε, τι πρεσβεύετε. Δεν µπορεί να βαδίζει «τυφλά» το
θέµα των Σκοπίων. 

Ο κ. Σκουρλέτης –τον άκουσα σε µία οµιλία που ήµουν παρών-
λέει ότι «δεν θα δίνουµε πια τα χρήµατα στις περιφέρειες µε
βάση πληθυσµιακά δεδοµένα, αλλά θα τα δίνουµε µε βάση τα
ποιοτικά χαρακτηριστικά, τις ανάγκες». 

Δηλαδή και σε έναν πολύ µικρό δήµο, που πληθυσµιακά δεν
δικαιούται µεγάλα ποσά, αν κινδυνεύει σε πληµµύρα να πεθά-
νουν άνθρωποι, θα πηγαίνουνε να δίνουµε. Πότε το κατάλαβε
αυτό; Έπρεπε πρώτα να υπάρχουν νεκροί; Ο κ. Σκουρλέτης
πόσον καιρό είναι Υπουργός; Πότε κατάλαβε ότι έπρεπε να αλ-
λάξει ο τρόπος χρηµατοδότησης των περιφερειών και να γίνει µε
βάση τις αληθινές ανάγκες των περιφερειών η χρηµατοδότηση;
Το κατάλαβε αφού υπήρξαν νεκροί. 

Και κάτι άλλο. Στην Ένωση Δικαστών, όταν ρώτησα γιατί ο ει-
σαγγελέας δεν ενήργησε µε τα αντανακλαστικά του για τη Μάν-
δρα και γιατί περίµεναν τη Δούρου να ζητήσει ευθύνες, όποιος
κι αν έχει, πετάγεται ένας εισαγγελέας και µου λέει: «Την άλλη
µέρα, κύριε Πρόεδρε, εκινήθη αυτεπάγγελτη διαδικασία έρευ-
νας». Και τότε, η κίνηση της Δούρου ήταν διακοσµητική, ήταν για
το θεαθήναι; Αν εκινήθη η διαδικασία, τι την ήθελε την επιπρό-
σθετη; Κι αν εκινήθη, όµως, τόσος καιρός που έχει περάσει,
ανευρέθη κάτι; Πάλι κανείς δεν φταίει. Αδράνεια, απραξία στο
κράτος. Υπεύθυνος κανένας! Αυτό είναι το αποτέλεσµα. 

Και τι έγινε που κινούνται οι διαδικασίες; Εκινήθη η διαδικα-
σία και µε το «Αγία Ζώνη 2» που ρύπανε τον Πειραιά. Κατέβηκα
στον Πειραιά και ρώτησα αν πήραν αποζηµιώσεις. Ούτε ξέ-
ρανε. Λέω: «µήπως δεν είσαι αλιέας; Μήπως δεν είσαι καραβο-
κύρης µικρός; Μήπως δεν ξέρεις εσένα που ρωτάω;». Πήγαµε
σε άλλους. Δεν είπαν τίποτα, λέει. Δεν υπεβλήθη κανένας φά-
κελος. Δεν µας ενηµέρωσε κανένας.

Μιλάµε για τους πλειστηριασµούς. Και δεν πρέπει να είναι χον-
τροκέφαλη η Κυβέρνηση. Αφού λένε ότι δεν προστατεύεται η
πρώτη κατοικία, φέρτε µια τροπολογία, σήµερα κιόλας, που να
λέει ότι η πρώτη κατοικία προστατεύεται. Τελεία και παύλα. Να
µην µπορεί να την αγγίξει ούτε συµβολαιογράφος ούτε πλειστη-
ριαστής ούτε τράπεζα ούτε τίποτα. 

Γιατί δεν εξηγείστε έτσι τίµια στην κοινωνία; Γιατί αφήνετε να
απλώνονται απόψεις ότι «να, την πρώτη χρονιά θα πλειστηριά-
σουµε τόσες χιλιάδες, τη δεύτερη τόσες και µετά -λέει- θα πάµε
πιο κάτω». Τι είναι αυτά; Γιατί η Αίθουσα αυτή δεν εξηγείται
µπροστά στον λαό; Άλλαξαν οι συνθήκες, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, την τελευταία οκταετία. Γι’ αυτό ζητά ο λαός προστα-
σία. Αν δεν υπήρχαν τα µνηµόνια και η κάθετη πτώση εισο-
δήµατος, δεν θα υπήρχε αίτηµα προστασίας.

Θέλετε να σας πω την άποψή µου; Και η δεύτερη κατοικία πρέ-
πει να προστατευτεί, για όσες κατοικίες έχουν παιδιά. Για να µη
λέµε, όµως, πράγµατα που είναι δύσκολο να πραγµατοποιηθούν,
πρέπει να γίνει µελέτη και µια κοινωνική συµφωνία µεταξύ κρά-
τους, δανειστών και τραπεζών, για να είναι αληθινή η προστασία.
Ο καθένας µπορεί να δηλώνει να προστατεύονται τα πάντα. Το
θέµα είναι πόσο σοβαρή είναι αυτή η κουβέντα. 

Ήρθε ο κ. Ερντογάν και είχα προειδοποιήσει τον κ. Τσίπρα να
µην του δώσει ευκαιρία εδώ κι αρχίσει τις τρέλες ότι θέλει το ένα,
θέλει το άλλο κ.λπ.. Λέει: «Του απαντήσαµε. Του απάντησε και ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, του απάντησε και ο Τσίπρας. Και
ωραία του απάντησε». Του είπε: «Εσείς στην Αγιά Σοφιά πάτε και
κάνετε πάρτι, ενώ εµείς σεβόµεθα». 

Τι έµεινε, όµως, από αυτή την ιστορία; Έµεινε ότι οι Τούρκοι
συνεχίζουν τις διεκδικήσεις τους και ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις
µας είναι σε οµηρεία, γιατί ο κ. Καµµένος θέλει να αναβαθµίσει
κάτι τενεκέδες, ενώ οι άλλοι αγόρασαν εκατό F-35.   

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είναι τενεκέδες. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν είναι τενεκέδες, εντάξει. Πηγαίντε µπείτε µέσα σε αυτούς
τους τενεκέδες και πηγαίντε στο Αιγαίο να κυνηγάτε τα F-35, για
να δούµε πόσο ικανοί πιλότοι είστε.

Ξέρω ότι είναι γενναίοι οι πιλότοι. Αλλά όσα ατυχήµατα προ-
ξενούνται, συµβαίνουν γιατί τα µηχανήµατα επί των οποίων επο-
χούνται καλύτερα να µην πω τι είναι.

Για συντάξεις έχω κατ’ επανάληψη πει ότι η λύση είναι τα ει-
σοδηµατικά κριτήρια. Η Αυστραλία είναι ένα κράτος δυτικό.
Όποιος έχει µεγάλα εισοδήµατα, κατά την άποψή µου, δεν πρέ-
πει να παίρνει σύνταξη. Εάν, δηλαδή έχεις πάνω από 3.000 ευρώ
εισόδηµα από ενοίκια, γιατί να παίρνεις και 1600 ευρώ σύνταξη;
Έτσι θα εξοικονοµηθούν χρήµατα, για να µπορέσουµε να χρη-
µατοδοτήσουµε αληθινά το κοινωνικό κράτος. 

Αφού λέτε ότι είστε Αριστεροί, γιατί δεν το κάνετε; Βάλτε ει-
σοδηµατικά κριτήρια. Και το ΚΚΕ πρέπει να το θέλει αυτό. Ένας
ο οποίος έχει ενοίκια να µην παίρνει σύνταξη, για όσο έχει ενοί-
κια. Εάν σταµατήσουν να είναι νοικιασµένα, να επανέρχεται η
σύνταξη. Δεν λέω να καταστρέψουµε ανθρώπους. Όποιος έχει
εισόδηµα πάνω από 3.000 από ενοίκια ή από τόκους καταθέσεων
ή από οτιδήποτε να µην παίρνει τη σύνταξή του. Δεν την έχει
ανάγκη.

Αντίθετα µάλιστα, το κράτος την έχει πολλαπλασίως ανάγκη
για να στηρίξει µονογονεϊκές οικογένειες, πάµφτωχους, άστε-
γους και όλον αυτόν τον κόσµο που συναντάµε καθηµερινά ενώ-
πιόν µας.

Γιατί αποφεύγουµε να δούµε την αλήθεια πρόσωπο προς πρό-
σωπο; Γιατί; Αφού στο τέλος εκεί θα καταλήξουµε. Μην αµφιβάλ-
λετε. Δεν θα γίνει εδώ εµφύλιος. Θα υιοθετηθούν αναγκαστικά
λύσεις όπου οι έχοντες θα πρέπει να χρηµατοδοτήσουν τους
φτωχούς. Δεν υπάρχει άλλη λύση. Ξέρετε εσείς άλλη λύση; 

Ξέρω ότι χάνω ψήφους µε αυτό που λέω. Θα πει ένας πλού-
σιος που έχει 5.000 ευρώ από ενοίκια: «Τι λέει ο Λεβέντης; Θα
µου αφαιρέσει εµένα τη σύνταξη;». Έτσι όπως πάµε, όµως, που
πάµε τις συντάξεις από τέσσερα στο τρία και από τρία στο δύο
και από δύο στο ένα, τι κάνουµε; Τι κάνουµε έτσι όπως πάµε,
κύριε Μητσοτάκη; Ξέρω ότι και από το γραφείο του ακούει. Δεν
έχω αµφιβολία. 

Με τον Μητσοτάκη µε συνδέει ένα πράγµα. Θέλετε να σας πω
τι; Έριξε την κυβέρνηση του κόµµατος που πρεσβεύω εγώ. Ου-
σιαστικά κατέστρεψε την παράταξή µου ο κ. Μητσοτάκης. Και
αυτό µας κάνει να έχουµε µία περίεργη διασύνδεση. Μπορεί να
µην είναι προς το καλό, αλλά να είναι προς το κακό. Αλλά είναι
µια διασύνδεση. 

Θέλω να πω και δύο λέξεις για τις δηµοσκοπήσεις. Γιατί ο κ.
Μητσοτάκης πιστεύει ότι, εάν η Βουλή γίνει πεντακοµµατική, θα
βγει αυτοδύναµος. Και σε όλες τις φιλικές προς αυτόν δηµοσκο-
πήσεις που γίνονται, βλέπουµε µεγάλη στήριξη του ΠΑΣΟΚ -
έφτασε µέχρι 12%- και βλέπουµε και το σταθερό ποσοστό της
Νέας Δηµοκρατίας. Να δούµε, βέβαια, πόσο θα γίνει στο τέλος,
γιατί στο τέλος ξυρίζουν τον γαµπρό! 

Και ακούστε τι κάνουν για την Ένωση Κεντρώων. Και από το
Πανεπιστήµιο Μακεδονίας δεν κάνουν αναγωγή. Άθροισα τα πο-
σοστά που έδινε και το σύνολο ήταν 80%. Ακόµα και µε το 2,5%
που έδωσε χθες, βγαίνει 3,20%. Αυτό το ποσοστό το έδωσε η
«MRB» πριν τρεις µέρες. Ο κύριος, όµως, της Θεσσαλονίκης δεν
το έδωσε. Άφησε µόνο την πρόθεση. Εάν έκανε, όµως, την ανα-
γωγή, το µόνο κόµµα από τα µικρότερα -υποτίθεται- που εισήρ-
χετο στη Βουλή είναι η Ένωση Κεντρώων.

Θέλω, όµως, να πω κάτι. Να προσέξουν οι κύριοι µε τις δηµο-
σκοπήσεις και να προσέξουν και τα κόµµατα µε τους υπολογι-
σµούς, εάν βασίζουν τους υπολογισµούς τους πάνω στις δηµο-
σκοπήσεις. 

Εγώ είµαι πολιτικός του πρωτογενούς τοµέα. Τι έχω µάθει; Να
τρέχω πόρτα, πόρτα και χωριό, χωριό. Εµένα δεν θα µε νοιάξει
πόσο προηγείται η Γεννηµατά. Εγώ θα τρέξω µε όσες αντοχές
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έχω και θα κοιτάω τον λαό στα µάτια, γιατί εγώ ούτε ένα εκατοµ-
µύριο κόσµο έχω διορίσει στο δηµόσιο ούτε δάνεια χρωστάω.
Να ξέρουν κάποιοι από τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων ότι θα κά-
ψουν τα πτυχία τους –που δεν έχουν- µε την Ένωση Κεντρώων.

Και, επιπλέον, το ποσοστό που θα λάβουµε δεν θα κυµανθεί
γύρω στο 3,30% µε 3,40%. Εγώ, αν γίνει τέτοιο ποσοστό, θα
θεωρώ ηττηµένο τον εαυτό µου. Το ποσοστό της Ένωσης Κεν-
τρώων το αφήνω να το εκφράσει ο λαός τη νύχτα των εκλογών.

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε ξεπεράσει κάθε όριο
θράσους και πολιτικής εξαπάτησης µε την καινούργια υπόσχεσή
σας για το λαµπρό µεταµνηµονιακό µέλλον που µας περιµένει
µετά τον Αύγουστο του 2018, όταν, υποτίθεται, θα φτιάξουµε τον
πρώτο εθνικό προϋπολογισµό µας ή θα αρχίζουµε να τον φτιά-
χνουµε. 

Μας λέτε ότι ο προϋπολογισµός του 2018 είναι ο τελευταίος
µνηµονιακός. Επιχειρείτε να µας πείσετε πως ζούµε κάπου
αλλού, σε κάποια άλλη χώρα όπου έχει ξεκινήσει, µάλιστα, η δί-
καιη ανάπτυξη για όλους. Δυστυχώς για εσάς, οι εργαζόµενοι
έχουν αρκετή πείρα πλέον για να δουν πίσω από τις διακηρύξεις
σας, έχουν τσέπη και καταλαβαίνουν τα νέα µέτρα που προ-
ωθείτε το επόµενο διάστηµα. 

Παρά τις ποµπώδεις διακηρύξεις σας για την ανάπτυξη που
αρχίζει να ανακουφίζει τον λαό, την επόµενη χρονιά οι εργαζό-
µενοι θα κληθούν να πληρώσουν πάνω από ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ περισσότερους φόρους, για να υλοποιηθεί ο στόχος σας
του υπέρογκου πρωτογενούς πλεονάσµατος στο 3,5% του ΑΕΠ.
Θα δουν να καταργείται το δικαίωµα στην απεργία, όπως το θέ-
λουν τα πολιτικά αφεντικά σας. Θα δουν να παραδίνετε τα λιγνι-
τικά της ΔΕΗ σε επενδυτικούς οµίλους και το ρεύµα να ακρι-
βαίνει ακόµα περισσότερο. Θα δουν να βγαίνουν στο σφυρί τα
σπίτια τους. Θα δουν να κυνηγάτε, ως φοροφυγάδες, µισθωτούς
και αυτοαπασχολούµενους, για να καλύψετε βιοµήχανους, εφο-
πλιστές, το µεγάλο κεφάλαιο συνολικά, που συστηµατικά δεν
πληρώνουν καθόλου φόρους. 

Η ανάπτυξή σας έχει για τους εργαζόµενους το ίδιο ταξικό
πρόσηµο µε την κρίση. Τότε είχαµε θυσίες, για να βγει η οικονο-
µία από την κρίση, τώρα θα µας ζητάτε νέες θυσίες, για να θω-
ρακίσουµε την ανάπτυξή σας. Και µε ανάπτυξη δηλαδή και µε
καπιταλιστική κρίση η κατάσταση για τη µεγάλη πλειοψηφία των
εργατικών, λαϊκών στρωµάτων επιδεινώνεται. Τα αντιλαϊκά µέτρα
έρχονται συνεχώς. Και αν συνεχίσουµε να βαδίζουµε στον ίδιο
δρόµο, δεν υπάρχει κανένα φως στο τούνελ για τα επόµενα του-
λάχιστον χρόνια. 

Και πώς θα µπορούσε άραγε να ήταν διαφορετικά; Η κρίση
υπερσυσσώρευσης του κεφαλαίου σε παγκόσµιο επίπεδο δεν
βρίσκει κανενός είδους λύση. Οι διεθνείς αναλύσεις κάνουν λόγο
για πρωτόγνωρα επίπεδα υπερσυσσώρευσης κεφαλαίου, χαρα-
κτηριστικότερη εκδοχή της οποίας είναι η τεράστιας κλίµακας
αύξηση του χρέους, ιδιωτικού και δηµόσιου, σε ολόκληρο τον
κόσµο. 

Μοναδική πρόταση και λύση που βρίσκει το κεφάλαιο σε ολό-
κληρο τον κόσµο είναι η αύξηση του βαθµού εκµετάλλευσης της
εργατικής τάξης µε πολλούς και διαφορετικούς τρόπους: µε
άµεση µείωση των µισθών, µε διασφάλιση φθηνότερης εργατι-
κής δύναµης, µε προώθηση ιδιωτικοποιήσεων στην υγεία, στην
παιδεία, σε κοινωνικές υπηρεσίες, που εκτινάσσουν το βάρος
στις λαϊκές οικογένειες, µε χτύπηµα όσων θεωρούνται ή τους θε-
ωρείτε εσείς µεσαίους. 

«Μεσαίοι», ένας έξυπνος όρος πίσω από τον οποίο κρύβετε
εσείς όποιον δεν βρίσκεται σε κατάσταση εξαθλίωσης, ώστε να
βρεθούν νέες πηγές αφαίµαξης για τη στήριξη µόνο της κερδο-
φορίας του µεγάλου κεφαλαίου. Παντού και διαχρονικά η δική
σας πλευρά σε αυτή τη φάση του συνεχιζόµενου ταξικού πολέ-

µου επιτίθεται σε µισθωτούς, αυτοαπασχολούµενους και συντα-
ξιούχους. 

Και αφήστε τώρα τις κορόνες για τα επιδόµατα που δίνετε.
Κάθε κυβέρνηση -µάλιστα κάθε αντιλαϊκή κυβέρνηση, για να

την προσδιορίσουµε επακριβώς- που κόβει δικαιώµατα δίνει τέ-
τοια επιδόµατα πτωχοκοµείου, για να συγκαλύπτει την πολιτική
της. Έτσι έκαναν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Άλλωστε
εσείς οι ίδιοι παραδεχθήκατε σήµερα και χθες εδώ, µε οµιλίες
Βουλευτών σας και Υπουργών, ότι αυτό έκανε και η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Έδινε µερίσµατα. 

Το πρόβληµά σας, λοιπόν, δεν είναι τα επιδόµατα, αλλά τα δι-
καιώµατα. Με αυτά θέλετε να ξεµπερδεύετε. Αυτή είναι η πολι-
τική σας και εδώ στην Ελλάδα. Μια συνεχής πολιτική µείωσης
µισθών, συνολικά φθηνής εργατικής δύναµης και µεταρρυθµί-
σεων υπέρ των µονοπωλίων. Αυτό προσπαθείτε βέβαια να εδραι-
ώσετε για δεκαετίες µαζί µε τη συνέχιση του έργου των προη-
γούµενων από εσάς. Λέω όλοι σας, όχι µόνο εσείς στα τρία χρό-
νια. Δηλαδή, και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ που εργάστη-
καν δραστήρια για τη θεµελίωση της αστικής εξουσίας, αυτής
δηλαδή της στυγνής δικτατορίας των µονοπωλίων.

Όντως, κάνετε φιλότιµες προσπάθειες και εσείς και όλοι οι πο-
λιτικοί σας σύµµαχοι ανά τον κόσµο. Έχετε τη θαυµαστή ιδιαιτε-
ρότητα να είστε µε όλους ή να παριστάνετε, τέλος πάντων, ότι
είστε µε όλους, αφού δεν κρατήσατε και κάτι άλλο από τον οπορ-
τουνισµό που σας διέκρινε χρόνια τώρα, πέρα από αυτή ακριβώς
τη δυνατότητα ελιγµού του χαµαιλέοντα, για να το πούµε πιο κα-
τανοητά, που κινείται πάντα βέβαια µε το ρεύµα. Από τον δηµο-
κρατικό Κλίντον, µέχρι τον «διαβολικά καλό» τώρα ρεπουµπ-
λικάνο Τραµπ έως τον Νετανιάχου του Ισραήλ, αλλά και τον Μα-
κρόν, τη Μέρκελ και πολλούς άλλους. 

Και επειδή σας αρέσει συνεχώς να σκιαγραφείτε το διεθνές
και ευρωπαϊκό πλαίσιο, για να δικαιολογήσετε και τα αίσχη τα
δικά σας, ένα σας λέµε: Φυσικά για να φέρετε την καπιταλιστική
οικονοµία πίσω σε φάση σταθερής µακροπρόθεσµης ανάπτυξης
δεν µπορείτε να τα καταφέρετε, ακόµα και αν συµφωνήσετε και
συνοµολογήσετε όλοι µαζί. Νιώθετε όλοι στην πλάτη σας το φάν-
τασµα των εσωτερικών αντιφάσεων του καπιταλισµού, την αδυ-
ναµία του να ελέγξει τις παραγωγικές δυνάµεις που ο ίδιος
δηµιουργεί, την αδυναµία κεφαλαίων που λιµνάζουν να επενδυ-
θούν µε ικανοποιητικό ποσοστό κέρδους.

Σε ολόκληρο τον κόσµο διεθνείς οργανισµοί και µεγάλες τρά-
πεζες, από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο µέχρι τη Διεθνή Τρά-
πεζα Διακανονισµών και την Παγκόσµια Τράπεζα, από τη
Deutsche Bank µέχρι τις µεγάλες αµερικάνικες τράπεζες, όλοι
µιλούν για µια αυξανόµενη πιθανότητα εκδήλωσης µιας νέας κα-
πιταλιστικής κρίσης µέσα στα επόµενα δύο χρόνια, µε πιθανές
αφετηρίες αυτή τη φορά την Κίνα στην Ασία και την Ιταλία στην
Ευρωζώνη.

Ο καπιταλισµός δεν µπορεί να διαχειριστεί την υπερσυσσώ-
ρευση κεφαλαίου. Οι αντιθέσεις ανάµεσα σε οµίλους, κράτη και
ιµπεριαλιστικές συµµαχίες, ακόµα και στο εσωτερικό τους, συ-
νεχώς αυξάνονται. Η Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών δυ-
ναµιτίζει κυριολεκτικά την περιοχή µας και αυξάνει την αστάθεια
µε την πρόταση για τη µεταφορά της πρωτεύουσας του Ισραήλ
στην Ιερουσαλήµ, που ανοίγει έναν νέο, µεγαλύτερο κύκλο αίµα-
τος. 

Η Κυβέρνησή σας αναλαµβάνει ρόλο σηµαιοφόρου των σχε-
δίων του ΝΑΤΟ, λέει, στην περιοχή και αυξάνει τον κίνδυνο έτσι
για τα κυριαρχικά δικαιώµατα για την ειρήνη στην περιοχή, για
να αναβαθµίσει τη θέση της εγχώριας άρχουσας τάξης στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, στα Βαλκάνια, ευρύτερα.

Πρόσφατα είχαµε την επίσκεψη Ερντογάν, όπου είδαµε την
αναβάθµιση εκ µέρους της τούρκικης πολιτικής όλων των διεκ-
δικήσεων σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας
µας. Και αυτό το γεγονός δεν µπορεί να αλλάξει µε τη διαφήµιση
οικονοµικών συµφωνιών και αµοιβαίων συµβιβασµών που έγιναν
ανάµεσα σε τµήµατα του ελληνικού και τούρκικου κεφαλαίου. 

Και πάψτε να έχετε και µεγάλη ιδέα για τον εαυτό σας. Μη νο-
µίζετε ότι η εξυπνάδα σας είναι αυτή που βάζει τους άλλους να
χορεύουν, µε βάση τα νταούλια τα δικά σας! Άλλωστε, εσείς
ενεργείτε ως πιστό πολιτικό προσωπικό, ως πιόνια -να το πούµε
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ακριβολογώντας- µιας τάξης, η οποία δεν διστάζει να εµπλέξει
τον ελληνικό λαό πιο βαθιά σε ανταγωνισµούς και αντιθέσεις
στην ευρύτερη περιοχή, προκειµένου να υπηρετήσει τα δικά της
οικονοµικά γεωπολιτικά συµφέροντα.

Καλό θα σας κάνει να επαναφέρετε στη µνήµη σας την παλαι-
ότερη και πιο πρόσφατη ιστορία της Ελλάδας, όπου οι ελληνικές
κυβερνήσεις συµµετείχαν πάµπολλες φορές σε πολέµους, σε
επεµβάσεις για λογαριασµό της αστικής τάξης, έστω και µε σχέ-
σεις ανισοτιµίας συγκριτικά µε άλλες. 

Σας προσκαλούµε, λοιπόν, για µια ακόµη φορά, αντί να κου-
νάτε συνεχώς το δάχτυλο, αντί να λέτε γενικολογίες, να απαντή-
σετε στα εξής: Θα ενηµερώσετε επιτέλους αναλυτικά για το τι
συµφωνήσατε ακριβώς στο ταξίδι σας στις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής και για το πολιτικό στριπτίζ που κάνατε στον
Τραµπ; Τι ενέργειες θα κάνετε για την οριοθέτηση και την ανα-
κήρυξη της ελληνικής ΑΟΖ, πριν προχωρήσουν οι έρευνες των
εγχώριων κοιτασµάτων υδρογονανθράκων; Τι σκοπεύετε να κά-
νετε σχετικά µε την αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους; 

Βεβαίως, ξέρουµε ότι οι ανάγκες των οµίλων για διασφάλιση
της κερδοφορίας και της ανταγωνιστικότητάς τους σε αυτές τις
συνθήκες είναι ο δικός σας καθοδηγητής. Η αιτία της επίθεσης
στα εργατικά λαϊκά δικαιώµατα που εξαπολύετε είναι ακριβώς
αυτή η κερδοφορία. 

Γι’ αυτό και η επίθεση σε λαϊκά δικαιώµατα είναι επίθεση διαρ-
κείας και δεν πρόκειται να τελειώσει τον Αύγουστο του 2018,
ακόµα και αν βγούµε από τα µνηµόνια, όπως λέτε. Τα µέτρα που
έχετε ήδη υπογράψει στην τρίτη αξιολόγηση, αλλά και γενικό-
τερα, εκτείνονται πολύ µετά το 2018. Κάνετε ό,τι µπορείτε για να
ισοπεδώσετε εντελώς κυρίως την αστική τάξη, το εισόδηµα, τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων. Έχετε υπογράψει για θηριώδη
πρωτογενή πλεονάσµατα της τάξης του 3,5% του ΑΕΠ για τα
επόµενα πέντε χρόνια και µέχρι το 2060 για πλεονάσµατα που
ξεπερνούν το 2% στα επίπεδα που προβλέπει και η ευρωπαϊκή,
βέβαια, δηµοσιονοµική συνθήκη, η οποία δεσµεύει κάθε χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός που αποδεικνύει πως η δη-
µοσιονοµική εποπτεία είναι διαρκής και δεν θα σταµατήσει ποτέ
και πως δεν πετύχατε κανενός είδους ουσιαστική ελάφρυνση
χρέους, παρά τις ποµπώδεις διακηρύξεις σας. 

Οι δηµοσιονοµικές σας δεσµεύσεις εκτείνονται πολύ µετά τον
Αύγουστο του 2018. Έχετε υπογράψει νέα µείωση των συντά-
ξεων που θα φθάσει το 30% σε όλες τις συντάξεις, µε στόχο να
αυξήσετε το µατωµένο πλεόνασµα κατά 1%. Τόσο υπολογίζεται
ότι θα φθάσει. 

Έχετε, επίσης, υπογράψει και µια νέα επιπρόσθετη αύξηση
της φορολογίας ύψους 1% του ΑΕΠ που θα «χτυπήσει» χαµηλό-
µισθους, χαµηλοσυνταξιούχους των 500 ευρώ ετησίως. Πρόκει-
ται για µέτρα που θα εφαρµοστούν µετά τη λήξη του προγράµ-
µατος του 2018.

Η νέα αξιολόγηση που υπογράψατε -σε χρόνο ρεκόρ µάλιστα-
λέει πως έχετε πλέον και την ιδιοκτησία του προγράµµατος, λες
και δεν το ξέραµε, βέβαια. Και µάλιστα, εσείς κοµπάζετε γι’ αυτό.
Ο κόσµος το έχει τούµπανο και εσείς κρυφό καµάρι, που λένε. 

Και, φυσικά, δεσµεύεστε να κάνετε οτιδήποτε είναι αναγκαίο,
ακόµα και το πιο ακραίο, προκειµένου να προχωρήσουν οι αντι-
δραστικές για τον λαό µεταρρυθµίσεις. Τι δείχνει αυτό; Δείχνει
πως εκτός από την εποπτεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΔΝΤ ο εχθρός των λαϊκών συµφερόντων, δυστυχώς, βρίσκεται
και µέσα στην ίδια µας τη χώρα. Έχουµε εσάς που έχετε την
προθυµία και την ικανότητα να προχωράτε τις µεταρρυθµίσεις
όπως τις έχει ανάγκη το µεγάλο κεφάλαιο, οι βιοµήχανοι, οι εφο-
πλιστές, όπως τις σχεδιάζετε µαζί µε τα «κοράκια» της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και άλλους. Όµως, έχετε ακόµα ένα φύλλο συκής. 

Η αξιολόγηση που υπογράψατε τι προβλέπει; Προβλέπει µια
σειρά από επιτροπές εποπτείας και γνωµοδότησης, ξεχωρίζον-
τας το υπερταµείο, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
που έχει τις τράπεζες, ώστε να διασφαλίζετε πως οι µεταρρυθ-
µίσεις θα υλοποιηθούν µέχρι κεραίας. 

Σταµατήστε να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, κύριε Τσίπρα,
αν µε ακούτε από εκεί που είστε, γιατί εδώ δεν έχετε εµφανιστεί.
Σας προκαλούµε από αυτό το Βήµα να µας πείτε ποια βασικά
µνηµονιακά µέτρα -είτε από αυτά που παραλάβατε, αλλά διατη-

ρείτε και εφαρµόζετε στο ακέραιο, είτε από αυτά που έχετε ήδη
λάβει, είτε από αυτά που ετοιµάζετε για το επόµενο διάστηµα-
πρόκειται να αναιρεθούν µετά τη λήξη του µνηµονίου τον Αύγου-
στο του 2018, όπως ισχυρίζεστε. Επί της ουσίας, σας λέµε –και
εδώ είµαστε και θα το δούµε- κανένα. Γι’ αυτό και λέµε ότι πρό-
κειται για µεγάλη πολιτική απατεωνιά. 

Η πολυσυζητηµένη λήξη των µνηµονίων δεν θα φέρει δυστυ-
χώς κανενός είδους ελάφρυνση στους εργαζόµενους. Το µόνο
που έχουν να περιµένουν από εσάς οι εργαζόµενοι για το 2018
είναι νέα σκληρά µέτρα.

Η πλήρης εφαρµογή του νόµου–λαιµητόµου του Κατρούγκα-
λου -που ανταµείφθηκε µάλιστα γι’ αυτό το «ευάρεστο» έργο του
µε µετάθεση σε πιο γκλαµουράτο Υπουργείο- δείχνει τα δόντια
της. Έχετε ήδη τινάξει το ασφαλιστικό σύστηµα στον αέρα. Κα-
ταργείτε τα ασφαλιστικά ταµεία, ενοποιώντας εισφορές και φο-
ρολογικά βάρη. Και έχετε το θράσος να χαρακτηρίζετε ως υπε-
ραπόδοση των µέτρων τη φτωχοποίηση των συνταξιούχων αλλά
και των εργαζοµένων, που κυριολεκτικά γονατίζουν µε τις ασφα-
λιστικές εισφορές. 

Φέρνετε τώρα έναν προϋπολογισµό που προβλέπει σχεδόν 1
δισεκατοµµύριο ευρώ πλεόνασµα από τον ΕΚΦΑ. Πώς θα το πε-
τύχετε αυτό; Καταργώντας το ΕΚΑΣ, τσακίζοντας τους χαµηλο-
συνταξιούχους, καθυστερώντας προκλητικά να δώσετε συντά-
ξεις και αφήνοντας δεκάδες χιλιάδες ξεκρέµαστους, εφαρµόζον-
τας µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης, ώστε να ξεζουµίζετε δεκά-
δες χιλιάδες φτωχούς αυτοαπασχολούµενους, που δεν µπορούν
να πληρώσουν τις υπέρογκες ασφαλιστικές εισφορές που έχετε
θεσπίσει.

Και σαν να µη φτάνει αυτό, ετοιµάζετε νέες µειώσεις των νέων
συντάξεων, προωθώντας τον επανυπολογισµό τους. Παρά τις
συνεχείς διαβεβαιώσεις σας, καταργείτε το ειδικό καθεστώς
ΦΠΑ στα νησιά, φέρνοντας, µαζί και µε άλλα µέτρα, πάνω από 1
δισεκατοµµύριο ευρώ νέους φόρους που θα πληρώσουν τα
λαϊκά στρώµατα.

Και για όποιον δεν µπορεί να πληρώσει την αντιλαϊκή φορολο-
γία έχετε βρει τη λύση. Πρώτα τον καταγγέλλετε ως φοροφυγά
και µετά τον ρίχνετε στη δαγκάνα των µέτρων αναγκαστικής εί-
σπραξης, µε κατασχέσεις λογαριασµών, µε πλειστηριασµούς πε-
ριουσιακών στοιχείων. 

Όµως για την πραγµατική φοροαποφυγή των µεγάλων οµίλων
όχι απλώς δεν βγάζετε άχνα, δεν λέτε κουβέντα, αλλά προβλέ-
πετε µείωση ακόµα και της ισχνής αυτής φορολογίας που κατα-
βάλλουν, κατά 3,2%, µετά από µία µείωση της τάξης του 17% την
προηγούµενη χρονιά. Την ίδια ώρα που η φορολόγηση των φυ-
σικών προσώπων αυξάνεται κατά 5,5%, αποτελεί τουλάχιστον
πρόκληση το γεγονός πως οι µεγάλοι όµιλοι καταβάλλουν φορο-
λογία της τάξης του 5% των συνολικών κρατικών εσόδων, καθώς
και ότι η φορολογία αυτή µειώνεται, αφού µε µία σειρά -το ξανα-
λέµε- από φοροαπαλλαγές και ειδικά καθεστώτα, όπως αυτό των
εφοπλιστών, τα κέρδη τους είναι πρακτικά αφορολόγητα.

Γι’ αυτό και η επίθεση που εξαπολύετε στη φοροδιαφυγή µε
το πλαστικό χρήµα, το δρακόντειο νοµικό πλαίσιο της Ανεξάρτη-
της Αρχής Δηµοσίων Εσόδων µε τους πολλαπλούς ελέγχους,
στοχεύει πολλαπλά κυρίως στους αυτοαπασχολούµενους από
τη µια ως φορολογικά υποζύγια για τη διασφάλιση της δηµοσιο-
νοµικής πορείας του προϋπολογισµού και από την άλλη ως µη-
χανισµού µε τον οποίο επιχειρείτε να πετάξετε έξω από την
αγορά έναν µεγάλο αριθµό από αυτούς, ώστε να προχωρήσει η
φάση της καπιταλιστικής ανάκαµψης, µε ωφεληµένο βέβαια µόνο
το µεγάλο κεφάλαιο. 

Δεν είστε αφελείς όταν φορολογείτε µε ασφαλιστικές εισφο-
ρές και άµεση φορολογία τους αυτοαπασχολούµενους µε ποσο-
στό που µπορεί και να ξεπερνά το 60%. Είστε απλά υπάλληλοι
των µεγάλων οµίλων. Το λιγότερο που έχουµε να σας πούµε δη-
λαδή! 

Στόχος σας είναι να επιταχύνετε την πορεία συγκέντρωσης
της πίτας σε µια σειρά από κλάδους στις µεγάλες επιχειρήσεις -
για όσους δεν το κατάλαβαν αυτό από τους συναδέλφους σας.
Αυτό κάνετε άλλωστε και ανοιχτά µε τις εργαλειοθήκες του
ΟΟΣΑ, που έχετε αναλάβει να προωθήσετε. Από τα δοµικά υλικά
και τους µηχανικούς µέχρι το φάρµακο, χτυπάτε τους αυτοαπα-
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σχολούµενους επαγγελµατίες προς όφελος των µεγάλων οµί-
λων.

Η πολιτική σας είναι ποτισµένη σε κάθε πλευρά της µε τα συµ-
φέροντα αυτών των µονοπωλίων. Γι’ αυτό, άλλωστε και επιχειρή-
σατε -µε αποτυχία την πρώτη φορά- να προχωρήσετε σε µια
βίαιη επίθεση ενάντια στο εργατικό κίνηµα, µε την απαγόρευση
ουσιαστικά της απεργίας, φέρνοντας εκείνη την τροπολογία νυ-
χτιάτικα. Κόπτεστε και εσείς, όπως ο ΣΕΒ, τάχα για την αντιπρο-
σωπευτικότητα των σωµατείων και την ίδια στιγµή στηρίζετε την
εργοδοτική τροµοκρατία και τον κυβερνητικό συνδικαλισµό που
αποµαζικοποιούν τα σωµατεία.

Σας έπιασε ο πόνος τάχα για τη συµµετοχή των εργαζοµένων
και την ίδια στιγµή διατηρείτε την αθλιότητα των ενώσεων προ-
σώπων, που µπορούν να συστήνονται µε το 15% των εργαζοµέ-
νων για να αποφασίζουν µειώσεις µισθών.

Δίπλα σε αυτό το έγκληµα ετοιµάζετε κι άλλο: φέρνετε µια νέα
κωδικοποίηση της εργατικής νοµοθεσίας, που φυσικά θα σφρα-
γίσει όλες τις αντιδραστικές αλλαγές των τελευταίων ετών. Πού
πήγε άραγε η υπόσχεσή σας πως θα επαναφέρετε τις προηγού-
µενες διατάξεις;

Ετοιµάζεστε να χτυπήσετε ακόµη και το δικαίωµα των σωµα-
τείων και οµοσπονδιών να υπογράφουν συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, αξιοποιώντας ως πρόσχηµα τη λεγόµενη αντιπροσω-
πευτικότητά τους. Θέλετε να τσακίσετε το εργατικό κίνηµα, να
του κόψετε τα φτερά, να εµποδίσετε τα συνδικάτα ακόµη και να
διαπραγµατεύονται συλλογικά τους όρους εργασίας µε τους κα-
πιταλιστές.

Δεν σας υποχρεώνει κανείς να το κάνετε αυτό. Έχετε ως
χώρος ιστορική αλλεργία στο ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα. Άλ-
λωστε, ακόµα και ως Κυβέρνηση και κυβερνητικό κόµµα, δεν
έχετε και καµµιά ουσιαστική παρουσία πουθενά, οπότε µύχιος
πόθος σας είναι να το διαγράψετε. Δεν είναι τυχαία η στάση σας.
Κατάγεστε από ένα πολιτικό ρεύµα που έχει παραδώσει τα όπλα,
που έχει ενσωµατωθεί ολοκληρωτικά µέσα στο σύστηµα και που
γι’ αυτό, όποτε ακούτε για ταξική πάλη, σας πιάνει κρύος ιδρώ-
τας.

Δεν θα σας απαντήσουµε ξανά, βέβαια, πως εσείς έχετε ψη-
φιστεί µόλις από το 20% περίπου του εκλογικού Σώµατος στην
πραγµατικότητα και πως έτσι και αλλιώς δεν έχετε καµµιά νοµι-
µοποίηση να προχωρήσετε τέτοιου είδους µέτρα, ούτε ότι είναι
αποκαλυπτική η δήθεν αγωνία του µεγάλου εχθρού των εργατι-
κών δικαιωµάτων -φυσιολογικά αυτό βέβαια, δικαιολογείται- του
ΣΕΒ εννοούµε, για την υποτιθέµενη βελτίωση της λειτουργίας
των σωµατείων του εργατικού κινήµατος.

Οι νόµοι του αστικού κράτους εκφράζουν το δίκαιο της δικής
σας τάξης, της άρχουσας τάξης, του µεγάλου κεφαλαίου που
υπηρετείτε. Όµως, σας προειδοποιούµε να µην τολµήσετε να το
επιχειρήσετε. Δεν πρόκειται να παραδώσουµε το αναφαίρετο δι-
καίωµα της εργατικής τάξης στην απεργία απλώς επειδή θα τα
ψηφίσετε παρέα µε την κατά τα άλλα επάρατη Δεξιά, τη Νέα Δη-
µοκρατία εδώ µέσα, στη Βουλή, όπως δήλωσε πριν λίγο καιρό.

Σας προειδοποιούµε πως το χέρι της εργατικής τάξης είναι
πολύ πιο δυνατό από όσο νοµίζετε και δεν πρόκειται να σας σώ-
σουν οι γελοιότητες κάποιων Υπουργών σας, που ανακάλυψαν
δήθεν αντισυγκεντρώσεις στη δικαιολογηµένη διαµαρτυρία σω-
µατείων ενάντια στην κυβερνητική φιέστα στη δυτική Αττική, µε
την προβολή ταυτόχρονα και των δικών τους αιτηµάτων, των
δικών τους προτάσεων -άσχετα αν συµφωνείτε- που δίνουν,
όµως, απάντηση για ανακούφιση µόνιµη και πραγµατική στους
κατοίκους των πληγεισών περιοχών, εκτός βέβαια και αν σκέφτε-
στε µαζί µε το χτύπηµα στην απεργία να βάλετε γύψο και στις
συγκεντρώσεις ή να επιτρέπετε µόνο όσες εσείς εγκρίνετε.

Μάλιστα, σήµερα είχαµε και νέες αθλιότητες από Υπουργούς
του κ. Τσίπρα, που είπαν ότι τάχα το ΚΚΕ δεν έχει πάρει ξεκά-
θαρη θέση για την απλή αναλογική στην τοπική αυτοδιοίκηση,
όπως και το ότι ο Δήµος Πάτρας δεν εφαρµόζει τα µέτρα ατοµι-
κής προστασίας για τις καθαρίστριες.

Προτείνουµε στον κ. Τσίπρα να πει στους Υπουργούς του να
τους ενηµερώνουν οι συνεργάτες τους καλύτερα για να µην εκτί-
θενται και συµπεριφέρονται µέσα στο Κοινοβούλιο ως απλά τρολ
του διαδικτύου. Διότι για τη µεν απλή αναλογική, όταν και εφό-

σον τη φέρει και αν είναι απλή και άδολη, όπως λέει, έχουµε πει
εδώ και χρόνια -και το ξέρετε πολύ καλά- ότι το ΚΚΕ θα την ψη-
φίσει ως µέτρο για την ισοτιµία της ψήφου, όχι όµως ως εργαλείο
-το πολιτικό σας, δηλαδή, σκεπτικό- για άλλου είδους συµπρά-
ξεις, συνεργασίες όπου εσείς θα δυσκολεύεστε και θα ψάχνετε
δεξιά και αριστερά να βρείτε συµµάχους, όπως θέλετε εσείς και
όπως επιδιώκετε, άλλωστε και το ξέρει πάρα πολύ καλά ο ελλη-
νικός λαός και οι ίδιοι οι ψηφοφόροι σας.

Για τον δε Δήµο Πάτρας, σας ενηµερώνουµε ότι ο δήµαρχος
εφαρµόζει ήδη το µέτρο και µε το παραπάνω. Όµως, ταυτόχρονα
λέει ότι κάνετε παροχές µε ξένα κόλλυβα και αυτό σας ενοχλεί,
γιατί βάζετε τους δήµους να τα πληρώνουν. Όµως, δεν σας ενο-
χλεί αυτό µε τον Πελετίδη. Σας ενοχλούν όλα αυτά που ξέρει
καλά ο λαός της Πάτρας, δηλαδή για τη δουλειά του, για το έργο
του, για την υπεράσπιση των λαϊκών συµφερόντων, για τις διεκ-
δικήσεις του και γι’ αυτά που σας καταµαρτυρά και για τα οποία
έχει απόλυτο δίκιο. Γι’ αυτό έχει τη στήριξη της πλειοψηφίας του
λαού εκεί στην πόλη. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το 2018 έρχονται και πιθανά
νέα µέτρα. Τα περιβόητα stress test των τραπεζών θα γίνουν
µέσα στους επόµενους µήνες. Γι’ αυτό και ετοιµάζετε ένα ακόµα
πιο σκληρό πλαίσιο, για να προχωρούν οι πλειστηριασµοί κατοι-
κίας των υπερχρεωµένων νοικοκυριών. Δείχνετε για µία ακόµα
φορά και εδώ το πραγµατικό σας πρόσωπο, γιατί κεντρικός σας
στόχος είναι να γίνονται όλοι οι πλειστηριασµοί ηλεκτρονικά σαν
τους κλέφτες, παρακάµπτοντας ακόµα και την όποια προστασία
προσφέρουν τα δικαστήρια. 

Ο στόχος σας είναι πολλαπλός, δηλαδή από τη µια να τα βγά-
λουν όλα τα ακίνητα-φιλέτα στο σφυρί οι τράπεζες και τα funds
-αυτά τα ίδια funds, δηλαδή, τα οποία αδειοδοτείτε αφειδώς σή-
µερα, ξεχνώντας πώς τα χαρακτηρίζατε πριν από µόλις δύο χρό-
νια, ως κοράκια δηλαδή- και κυρίως επιδιώκετε να εξαναγκάσετε
τους εργαζόµενους να καταβάλουν ό,τι µπορούν από το υστέ-
ρηµά τους στις τράπεζες, για να µη χαθούν τα σπίτια τους.

Άλλωστε και ο «νόµος Κατσέλη» που έχετε φτιάξει βολεύει. Ο
εργαζόµενος πληρώνει ό,τι µπορεί στην τράπεζα, το δάνειο είναι
ενήµερο και η υποθήκη παραµένει, οπότε η τράπεζα δεν µπαίνει
µέσα κεφαλαιακά. Στην πορεία θα αξιοποιήσετε και τα stress test
και την πιθανότητα ανάγκης νέας ανακεφαλαιοποίησης, ίσως και
κουρέµατος καταθέσεων, για να προχωρήσουν και νέα αντιλαϊκά
µέτρα, προκειµένου να κάµψετε όποιες αντιρρήσεις υπάρχουν
για τους πλειστηριασµούς.

Θα µας βρείτε µπροστά σας. Η περιβόητη ανάπτυξη που λέτε
ότι φέρνετε το 2018 είναι και άδικη και αντιλαϊκή. Τσακίζετε µι-
σθωτούς, συνταξιούχους, αυτοαπασχολούµενους, επαγγελµα-
τίες µε φόρους, µε κατάργηση εργατικών δικαιωµάτων, µειώσεις
συντάξεων, αύξηση εισφορών, πλειστηριασµούς, µειώσεις κοι-
νωνικών επιδοµάτων. Τις ιδιωτικοποιήσεις τις προωθείτε επιθε-
τικά την επόµενη περίοδο για να βρουν κερδοφόρα διέξοδο οι
όµιλοι στην ενέργεια, στις µεταφορές, ακόµα και στο νερό. 

Πρόκειται για µέτρα που δεν είναι προσωρινά ούτε έκτακτα,
αλλά έρχονται για να µείνουν. Είναι µέτρα που υπηρετούν την
κερδοφορία του µεγάλου κεφαλαίου. Είναι µέτρα που αποδει-
κνύουν πως η καπιταλιστική ανάπτυξη δεν είναι και δεν µπορεί
να είναι φιλολαϊκή. Η ανάπτυξη που θέλετε πατάει πάνω στα ερεί-
πια των δικαιωµάτων, γιατί όσα κερδίζουν οι όµιλοι τα χάνουν οι
εργαζόµενοι. 

Άλλωστε, τα λαϊκά στρώµατα είδαν το τελευταίο διάστηµα και
µία άλλη εξίσου αποκρουστική όψη της ανάπτυξης µε κριτήριο
το καπιταλιστικό κέρδος, µε την απουσία των αντιπληµµυρικών
έργων ακόµα και σε βασικές υποδοµές όπως οι εθνικές οδοί,
καθώς και άλλα εγκλήµατα στο πλαίσιο της εµπορευµατοποί-
ησης της γης και της χωροταξίας που υπηρετεί σχεδιασµούς του
κεφαλαίου. 

Οι νεκροί της Μάνδρας, άλλοι σκοτωµένοι στους τόπους δου-
λειάς, η ρύπανση του Σαρωνικού, η φτώχεια, η ανεργία, η ανέ-
χεια έχουν κοινό παρονοµαστή, δηλαδή την ακόρεστη δίψα των
καπιταλιστών, των βιοµηχάνων, των εφοπλιστών, των τραπεζιτών,
για περισσότερα κέρδη, για περισσότερο µεγάλο φαγοπότι. Αυτή
είναι η ουσία.

Γι’ αυτό, λοιπόν, καλούµε τους εργαζόµενους να οργανώσουν
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άµεσα, εδώ και τώρα την αντεπίθεσή τους, να φέρουν µαχητικά
στο προσκήνιο την απαίτηση να ικανοποιηθούν οι σύγχρονες λαϊ-
κές ανάγκες τους, οι πραγµατικές ανάγκες τους, να σηκώσουν
κεφάλι, να οργανώσουν εστίες αντίστασης και αντεπίθεσης σε
κάθε εργασιακό χώρο, σε κάθε κλάδο δουλειάς, παντού, σε όλη
τη χώρα.

Τους καλούµε να συντονίσουν αυτή την πάλη τους µε τα άλλα
λαϊκά στρώµατα που υποφέρουν και µέσα στις µεγάλες πόλεις
και στην ελληνική ύπαιθρο, στα χωριά της πατρίδας µας, να αλ-
λάξουν τους αρνητικούς συσχετισµούς παντού, να οργανωθούν,
να παλέψουν µέσα στο κίνηµα, να ισχυροποιήσουν το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, τη µόνη δύναµη που µπορεί σήµερα πραγ-
µατικά να εµπνεύσει την ελπίδα, που µπορεί να σταθεί δίπλα
τους, να δώσει ανάταση στον λαό και σε αυτή τη δύσµοιρη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Άργους.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Χρυσής Αυγής κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, πραγµατικά συµπάσχω µε τους Υπουργούς της
Κυβερνήσεως οι οποίοι θα έχουν λουστεί από κρύο ιδρώτα, όπως
είπε προηγουµένως ο Γραµµατέας του ΚΚΕ, διότι έρχεται η τα-
ξική πάλη και η έφοδος στα χειµερινά ανάκτορα. 

Πώς βλέπουν αυτή την ταξική πάλη τα απολιθώµατα του στα-
λινισµού, το γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά. Το είδαµε και από τις
οθόνες των τηλεοράσεών µας, όταν οι Έλληνες πατριώτες, κρα-
τώντας ελληνικές σηµαίες, διαµαρτυρόµενοι έξω από τη Βουλή,
εδέχθησαν την επίθεση, εκτός των δυνάµεων των ΜΑΤ και των
ροπαλοφόρων του ΚΚΕ που είναι οι τελευταίοι φρουροί των χει-
µερινών ανακτόρων, η τελευταία γραµµή αµύνης του αστικού συ-
στήµατος απέναντι στην εθνική επαναστατική ιδέα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζετε ότι
δεν κινδυνεύετε από το ΚΚΕ. Γνωρίζετε ότι δεν κινδυνεύετε από
τους κοµµουνιστές. Το σύστηµα µόνο έναν κίνδυνο έχει σήµερα,
το αµαρτωλό και διεφθαρµένο πλουτοκρατικό σύστηµα, η ψευ-
τοδηµοκρατία της δύσεως, τον εθνικισµό που αναγεννιέται σε
ολόκληρη την Ευρώπη και που στην Ελλάδα εκπροσωπείται δυ-
ναµικά από τη Χρυσή Αυγή των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Γίνεται συζήτηση σήµερα για τον προϋπολογισµό. Σύµφωνα

µε το σχέδιο του προϋπολογισµού, αναµένονται για το 2018
µέτρα ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίου ευρώ, τα οποία θα επιβλη-
θούν µε νέες περικοπές στο ενιαίο µισθολόγιο, µε πρόσθετες πε-
ρικοπές στις συντάξεις και τα οικογενειακά επιδόµατα, µε κα-
τάργηση του ΕΚΑΣ, µε κατάργηση πολλών επιδοµάτων και µε
πρόσφατες επιβαρύνσεις, βεβαίως, στους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες.

Η Κυβέρνηση έχει επιβάλει συνολικά µε τον προϋπολογισµό
αυτόν είκοσι επτά νέους φόρους και είκοσι µία περικοπές συν-
τάξεων και κοινωνικών επιδοµάτων. Έχει µειώσει, µάλιστα, δύο
φορές το αφορολόγητο, έχοντας αυξήσει τους έµµεσους φό-
ρους. 

Ανάµεσα σε όλα τα άλλα, έρχεται το 2018 η κατάργηση των
µειωµένων συντελεστών του ΦΠΑ σε τριάντα δύο νησιά του βο-
ρειανατολικού Αιγαίου και της Δωδεκανήσου. Ανάµεσα σε αυτά
είναι η Λέσβος, η Χίος και η Σάµος, που υποφέρουν αυτή τη
στιγµή, που έχουν κοινωνικά διαλυθεί από τους πρόσφυγες και
τους λαθροµετανάστες. Και εσείς ακόµη µιλάτε για πρόσφυγες
πολέµου, την ίδια στιγµή που βγαίνει η Συρία και λέει ότι ο πόλε-
µος τελείωσε. 

Βγαίνει η κυβέρνηση του Ιράκ και λέει ότι ο πόλεµος τελείωσε.
Διαβάζουµε σε ρεπορτάζ εφηµερίδων ότι ξαναχτίζονται οι εκκλη-
σίες των χριστιανών ορθοδόξων του Ιράκ, επειδή ο πόλεµος τέ-
λειωσε. Η µόνη χώρα, η οποία δεν έχει καταλάβει ότι ο πόλεµος
τελείωσε και φιλοξενεί από το υστέρηµα του ελληνικού λαού
πρόσφυγες πολέµου, ενός πολέµου που δεν υπάρχει, είναι η Ελ-
λάδα. 

Μειωµένοι συντελεστές, λοιπόν, στα νησιά µας, στα νησιά του
Αιγαίου, την κυριαρχία των οποίων διεκδικεί ο Ερντογάν και επί
του θέµατος θα επανέλθω. 

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, γιατροί, δικηγόροι, µηχανικοί,
ιδιοκτήτες καταστηµάτων χτυπιούνται αλύπητα. Η µεσαία τάξη
έχει κυριολεκτικά αφανιστεί. Θέλετε να την εξαφανίσετε, θέλετε
να οδηγήσετε σε µια φτωχοποίηση και προλεταριοποίηση των
µαζών, ούτως ώστε να µην υπάρχει η οποιαδήποτε αντίσταση. 

Και αυτό, το οποίο έχω πει και σε προηγούµενη οµιλία µου στη
Βουλή, είναι ότι το χειρότερο το οποίο κάνατε ως Κυβέρνηση, η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, δεν είναι ότι δεν σκίσατε
το µνηµόνιο, δεν είναι ότι υποχωρήσατε και παραδοθήκατε αµα-
χητί στους διεθνείς τοκογλύφους, αλλά ότι ξεριζώσατε κάθε ελ-
πίδα από τα στήθη του ελληνικού λαού, οδηγώντας τον σε µια
παθητικότητα και έναν ραγιαδισµό.

Προϋπολογισµός 2018 και το σύνθηµά σας ηχεί ακόµα στα
αυτιά ενός απατηµένου λαού: «Κανένα σπίτι στα χέρια τραπε-
ζίτη». Και έρχοµαι εδώ και σας διαβάζω ότι ο επικεφαλής του κλι-
µακίου της Κοµισιόν Κοστέλο προειδοποίησε ότι η τρίτη
αξιολόγηση δεν θα τελειώσει ούτε στα τέλη Ιανουαρίου, αν οι
πλειστηριασµοί δεν συνεχιστούν για χρέη προς το δηµόσιο, εκ-
τός των τραπεζών. 

Μάλιστα µε διάταξη, που ψήφισε η Κυβέρνησή σας τον Μάιο,
το άρθρο 78 του ν.4472/2017, προβλέπεται ότι οι πλειστηριασµοί
ακινήτων για οφειλές προς τις ΔΟΥ θα διενεργούνται µε τιµές
εκκίνησης όχι τις αντικειµενικές, αλλά τις πολύ πιο χαµηλές εµ-
πορικές. 

Επίσης, στην ισχύουσα πλέον διάταξη, οι κατασχέσεις και οι
πλειστηριασµοί επιτρέπονται να επιβάλλονται για ποσά ληξιπρό-
θεσµα άνω των 500 ευρώ. Την φτωχολογιά χτυπάτε όταν θα κά-
νετε κατασχέσεις κατοικιών για χρέη των 500 ευρώ.

Επιπροσθέτως, κατασχέσεις για χρέη προς το δηµόσιο δεν
προστατεύουν την πρώτη κατοικία. Φυσικά, η διάταξη αυτή ανοί-
γει τον ασκό του Αιόλου. Ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας λέει
ότι δεν χρειάζεται νόµος για να προστατευθεί η πρώτη κατοικία
και ότι έχετε κάνει συµφωνία κυρίων µε τις τράπεζες. 

Σοβαρώς δεν χρειάζεται νόµος; Ποια συµφωνία έχετε κάνει µε
τις τράπεζες; Ποιες τράπεζες; Αυτές που ανήκουν πλέον σε διε-
θνή funds, σε κοράκια του διεθνούς χρηµατοπιστωτικού κεφα-
λαίου, τα οποία δεν έχουν κανένα ίχνος τιµής, προκειµένου να
κερδίσουν εις βάρος των λαών;

Σχετικά µε τους πλειστηριασµούς έχω εδώ ένα ντοκουµέντο,
το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής και είναι η Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, το ΦΕΚ της 29ης Νοεµβρίου του 2017,
όπου στο άρθρο 1, πεδίο εφαρµογής, αναφέρεται χαρακτηρι-
στικά το εξής: «Καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι τήρησης και
γνωστοποίησης στα πιστωτικά ιδρύµατα του ειδικού ακατάσχε-
του τραπεζικού λογαριασµού –επαναλαµβάνω «ειδικού ακατά-
σχετου τραπεζικού λογαριασµού»- των συµβολαιογράφων, που
ενεργούν ως υπάλληλοι ηλεκτρονικού πλειστηριασµού έναντι
όλων των δανειστών τους και για χρέη και οφειλές τους από κάθε
αιτία».

Ούτε ο Πάπας της Ρώµης δεν έχει τέτοια ασυλία, την οποία δί-
νετε στους συµβολαιογράφους, που θα κάνουν το βρώµικο παι-
γνίδι για λογαριασµό δικών σας και των τοκογλύφων των τρα-
πεζών!

Μέσα σε όλα αυτά έχουµε τους έµµεσους φόρους. Είναι εν-
τυπωσιακό ότι, ενώ η οικονοµία βρίσκεται σε διαρκή συρρίκνωση,
οι εισπράξεις από τους έµµεσους φόρους παραδόξως παραµέ-
νουν σε υψηλά επίπεδα. 

Για το 2018 προβλέπεται να ανέλθουν στα 27.390.000.000
ευρώ, ποσό που αποτελεί το µεγαλύτερο µετά από το 2011. Σε
αντίθεση µε τους άµεσους φόρους, ως γνωστόν, που επιβαρύ-
νουν αναλογικά όλους τους πολίτες, οι έµµεσοι φόροι επιβαρύ-
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νουν το ίδιο και τους πλούσιους και τους φτωχούς. Οι έµµεσοι
φόροι είναι φόροι άκρως καπιταλιστικοί που γίνονται από µια Κυ-
βέρνηση, η οποία δηλώνει αριστερή. Δεν έχω αντίρρηση ότι είναι
αριστερή, γιατί τελικά τι άλλο ήταν η Αριστερά, από ένα καπιτα-
λιστικό στην ουσία σύστηµα, αφού επίκεντρό του είναι η ύλη και
το χρήµα;

Έχει γονατίσει ο ελληνικός λαός από τα µνηµόνια και την ίδια
στιγµή σε δηµοσιεύµατα εφηµερίδων, σε ανακοινώσεις του Ιν-
στιτούτου Καταναλωτών βλέπουµε ότι οι τιµές στα τρόφιµα δεν
έχουν πέσει. Διαβάζουµε, µάλιστα, στη σχετική ειδησεογραφία,
ότι ο διεθνής κολοσσός στο εµπόριο τροφίµων, η ολλανδική εται-
ρεία «SPAR», η οποία έχει ετήσιο τζίρο 35 δισεκατοµµύρια ευρώ,
πρόκειται να επιστρέψει στην Ελλάδα, ενώ είχε αποχωρήσει. Ο
τζίρος, τα συνολικά έσοδα από τις αλυσίδες τροφίµων είναι 10
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ερωτώ: Πώς είναι δυνατόν τα ίδια προϊόντα να πουλιούνται
φθηνότερα στη Γερµανία και στη Γαλλία απ’ ό,τι πουλιούνται
στην Ελλάδα; Είναι φανερό ότι έχουµε ένα καρτέλ τροφίµων, το
οποίο είστε τρία χρόνια Κυβέρνηση και δεν το αγγίξατε καθόλου. 

Περνάω και σε ένα άλλο θέµα που είναι πολύ σηµαντικό για
µένα. Είναι σηµαντικό, γιατί κανένα έθνος δεν ζει ελεύθερο χωρίς
τις Ένοπλες Δυνάµεις του. Θεωρώ απαράδεκτο να έχουν µειωθεί
τα χρήµατα για την εθνική άµυνα της χώρας από το 2009, που
ήταν 5.763.000.000 ευρώ, στα 3.181.000.000 ευρώ. Πρόκειται για
µια µείωση, η οποία θα πλήξει καίρια τις Ένοπλες Δυνάµεις µας
και απέναντι στην οποία είµαστε αντίθετοι. Θα ήµασταν πρόθυµοι
ακόµη και να στερηθεί περισσότερο ο λαός, προκειµένου να ενι-
σχυθεί η εθνική του άµυνα. 

Ήταν 10 Δεκεµβρίου 2017, όταν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µι-
λούσαµε για τον προϋπολογισµό και είχα πει αυτολεξεί -από τα
Πρακτικά της Βουλής είναι αυτό- για τους έµµεσους φόρους,
τους οποίους συνεχίζετε να διογκώνετε και να ζητείτε περισσό-
τερα από τον µέσο Έλληνα πολίτη: «Υπάρχει δραµατική αύξηση
των έµµεσων φόρων, δηλαδή στο πετρέλαιο, στη βενζίνη, στα
τσιγάρα. Είναι φόροι άδικοι, τους οποίους θα πληρώσει ολόκλη-
ρος ο λαός. 

Ο προϋπολογισµός σας αυτός είναι µνηµονιακός και γι’ αυτό
θα τον καταψηφίσουµε. Εκτός, όµως, από µνηµονιακός είναι και
παράλογος. Δεν στέκει στην λογική. Γιατί από τη στιγµή που οι
Έλληνες έχουν ανεξόφλητες οφειλές στο δηµόσιο 91 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ -αυτό σας έλεγα πριν έναν ακριβώς χρόνο- εσείς
τους ζητάτε να δώσουν 46 εκατοµµύρια ευρώ». 

Έλεγα, επίσης, στην ίδια οµιλία µου για τον προϋπολογισµό,
ότι αν είχαµε µια εθνική Κυβέρνηση, σήµερα στον προϋπολογι-
σµό θα έπρεπε να υπάρχει µια εγγραφή σηµαντική και δεν είναι
άλλη από το κατοχικό δάνειο. Δεν την εγγράψατε ούτε στα τέλη
του 2015 ούτε στα τέλη του 2016 ούτε στα τέλη του 2017. 

Σας είχα πει τότε και το επαναλαµβάνω ότι ο ιστορικός, ο
οποίος ανήκει στην Αριστερά, ο Χάγκεν Φλάισσερ, έχει γράψει
στο βιβλίο του ότι είχαν πληρώσει τρεις δόσεις οι Γερµανοί επί
Κατοχής και είχαν εγγράψει και στον προϋπολογισµό τους το
1945, πριν πέσει το καθεστώς τους, πληρωµή για το κατοχικό δά-
νειο. 

Είχε γράψει µάλιστα και ο σηµερινός Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας στην εθνική σας εφηµερίδα, το κοµµατικό σας όργανο, την
«ΑΥΓΗ», τα εξής για το κατοχικό δάνειο: «Οι σηµερινοί ισχυρισµοί
του Υπουργού Οικονοµικών κ. Σόιµπλε, αναφορικά µε τις απαι-
τήσεις της Ελλάδος είναι προδήλως και προκλητικώς εσφαλµέ-
νοι. Όχι µόνο δεν υφίσταται ζήτηµα παραγραφής της προη-
γούµενης ρύθµισης, αλλά αντιθέτως οι ως άνω ελληνικές απαι-
τήσεις είναι πλήρως ενεργές από νοµικής απόψεως».

Και τι κάνατε εσείς; Δεν κάνατε τίποτε!
Η Χρυσή Αυγή ζητά από την Κυβέρνηση, έστω την τελευταία

στιγµή, να εγγράψει το κατοχικό δάνειο ως απαίτηση της Ελλά-
δος προς τη Γερµανία. Είναι απόλυτα νόµιµη η διεκδίκησή µας.
Και είστε υπεύθυνοι και υπόλογοι και εσείς. Εσείς κυβερνάτε
τώρα. Λέγατε ότι έφταιγε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, η
ΕΡΕ προηγουµένως, η Ένωση Κέντρου που δεν το ζητούσε.
Εσείς, τρία χρόνια που είστε Κυβέρνηση γιατί δεν το ζητάτε; 

Δεν είναι όµως, µόνο αυτά. Θα θυµίσω ότι οι περίφηµοι δανει-
στές µας, οι διεθνείς τοκογλύφοι έχουν πέσει εντελώς έξω στις

προβλέψεις τους σε ό,τι αφορά την Ελλάδα και την εθνική της
οικονοµία. Έλεγαν ότι το 2012 θα έχουµε µείωση του ΑΕΠ 2,6%
και είχαµε 7%. Και όµως, συνεχίζουµε να υπακούµε και να ακο-
λουθούµε τις εντολές τους. Το 2011, το 2012, το 2013 µειώθηκε
το εισόδηµα των Ελλήνων, το ΑΕΠ, το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν
κατά 25%. Την ίδια στιγµή, που στην τριετία 1946-1949, οπότε εί-
χαµε την αλληλοσφαγή των Ελλήνων, πόλεµο κυριολεκτικά,
χωριά να καταστρέφονται, άνθρωποι να εκτελούνται από όλες
τις παρατάξεις, ξέρετε ποια ήταν η µείωση του ΑΕΠ; Ήταν µόνο
15%, µικρότερη, µεγαλύτερη συµφορά από το 2011 έως το 2013. 

Ύστερα έρχονται κάποιοι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και
λένε γιατί ρίξανε πριν δυο χρόνια, τον Δεκέµβριο του 2015 την
κυβέρνησή τους. Να γιατί τη ρίξανε. Γιατί µειώσανε το εισόδηµα
των Ελλήνων κατά 25% σαν συνυπεύθυνοι, µε πρώτο διδάξαντα
βέβαια την πολιτική των µνηµονίων, το ΠΑΣΟΚ µε το οποίο φιλο-
δοξούν να κυβερνήσουν. Και έτσι να ξέρει ο ελληνικός λαός ότι
όποιος ψηφίζει Νέα Δηµοκρατία, ψηφίζει κατ’ ουσίαν για να έρθει
στην κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ άνοιξε τον δρόµο των
µνηµονίων στην Ελλάδα, των µνηµονίων απέναντι στα οποία ει-
λικρινά µάχεται µία µόνο πολιτική δύναµη στην Ελλάδα, η Χρυσή
Αυγή των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Θα έχουµε 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα έως το 2022. Με το

ΑΕΠ να είναι λίγο χαµηλότερο από τα 200 δισεκατοµµύρια ευρώ,
το 3,5% του ΑΕΠ είναι 6,4 δισεκατοµµύρια. Ζητάτε ούτε λίγο
ούτε πολύ 32 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε πέντε χρόνια. Εγώ
πιστεύω ότι δεν θα τα αντέξει αυτά η ελληνική οικονοµία και ότι
το 2022 θα έρθει και τυπικά η χρεοκοπία. 

Αλλά, εάν δούµε σε βάθος χρόνου την εξέλιξη αυτού του χρέ-
ους, µετά το 3,5% απαιτείται πρωτογενές πλεόνασµα του 2% έως
το 2060, όταν δεν θα ζει κανένας από εδώ µέσα. Ξέρετε τι ση-
µαίνει αυτό; Το 2060, εάν συνεχίσουν τα πράγµατα να είναι έτσι,
το χρέος όχι µόνο δεν θα έχει µειωθεί, αλλά θα έχει ανέβει στο
195% του ΑΕΠ. Και το πιο σηµαντικό: Θα απαιτείται για τοκοχρε-
ολύσια το 45% του ΑΕΠ. Δηλαδή, για κάθε 2 ευρώ που θα παρά-
γει η Ελλάδα, το 1 θα πρέπει να πηγαίνει στους διεθνείς τοκο-
γλύφους. 

Εγκληµατείτε εις βάρος της χώρας! Δεν υπάρχει τρόπος, εάν
δεν ρυθµιστεί το χρέος, εάν δεν καταγγελθεί το χρέος ως επαχ-
θές, που αποδεδειγµένα είναι επαχθές, δεν υπάρχει περίπτωση
να επιβιώσει η Ελλάδα. 

Και µέσα σε όλα τ’ άλλα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ πανηγυ-
ρίζει για την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια, την ίδια στιγµή
που βγαίνει ο Μοσκοβισί και λέει ότι θα είστε υπό επιτροπεία
µέχρι να ξεπληρώσετε το 75% του χρέους. Δηλαδή, ποτέ! Θα εί-
µαστε υπό επιτροπεία. Κάνατε την Ελλάδα, από µια χώρα που
ποθούσε κάποτε να βρει την εθνική της ανεξαρτησία, απόλυτα
υποτεταγµένη στα διεθνή συµφέροντα.

Έχετε µεγάλη ευθύνη εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι στα
τέλη του 2014 πήρατε τη χώρα µε το να χρωστούν οι πολίτες στο
κράτος 73 δισεκατοµµύρια ευρώ και σήµερα, σύµφωνα µε τα τε-
λευταία στοιχεία του Οκτωβρίου της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων, χρωστάνε 99 δισεκατοµµύρια 751 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυξήσατε δηλαδή, τα χρέη των πολιτών προς την εφορία
κατά 27 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Έρχεται ο ίδιος ο Ντάισελµπλουµ και λέει «το µνηµόνιο έγινε
για να σωθούν οι τράπεζες». Αφήστε λοιπόν, τα παραµύθια, και
εσείς του ΠΑΣΟΚ και τη Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
µε τα µνηµόνια σώζετε την Ελλάδα. Τους διεθνείς τοκογλύφους
και τις τράπεζες σώσατε! 

Έρχεστε τώρα να ξεπουλήσετε και τη ΔΕΗ, ένα περιουσιακό
στοιχείο του ελληνικού λαού που αποκτήθηκε µε κόπο. Κάποτε
υπήρχαν σχεδόν τριακόσιες ιδιωτικές εταιρείες παροχής ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Όλες αυτές ενοποιήθηκαν και έγιναν µια µε-
γάλη δηµόσια εταιρεία. Κι αυτή τώρα πάτε να την ξεπουλήσετε,
την ίδια στιγµή που όταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είχε πει ότι θα πουλήσει ένα τµήµα της ΔΕΗ, είχατε βγει και εί-
χατε πει ότι είναι εθνικό έγκληµα. Αυτό το εθνικό έγκληµα που
καταγγείλατε τότε σήµερα το διαπράττετε εσείς, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαγραφή του
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χρέους είναι µονόδροµος και η Χρυσή Αυγή παραµένει σταθερά
σ’ αυτή την κατεύθυνση. Αν δεν διαγραφεί το χρέος, όλα όσα
ακούµε είναι λόγια του αέρα. Ελάφρυνση, ρύθµιση, αναδιάταξη,
είναι λόγια του αέρα. Κανείς δεν µιλάει για κούρεµα, κανείς δεν
µιλάει για διαγραφή. Αν υπάρχει αυτό το χρέος, κανείς δεν πρό-
κειται να επενδύσει στην Ελλάδα. 

Πάνω σ’ αυτό το σηµείο θέλω να πω: Όχι άλλες θυσίες για την
Ευρώπη και το ευρώ. Αυτή εκεί η µπλε σηµαία µε τα κίτρινα αστέ-
ρια, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για µας τους χρυσαυγίτες δεν λέει
τίποτα. Μόνο η Γαλανόλευκη! Η Ευρώπη είναι απέναντί µας στα-
θερά. 

Είναι αστειότητες αυτά που ακούω ότι τα σύνορα της Ελλάδας
είναι σύνορα της Ευρώπης. Σοβαρώς, κύριοι; Θα έρθουν οι τε-
θωρακισµένες µεραρχίες του Λουξεµβούργου να µας υπερασπι-
στούν αν µας επιτεθεί η Τουρκία; Ή µήπως θα έρθουν τα
υποβρύχια της Μάλτας; Τι ιστορίες είναι αυτές ότι θα µας σώσει
η Ευρώπη; 

Και όλα αυτά συµβαίνουν σε µια χώρα η οποία είναι πλούσια.
Θα σας αναφέρω δύο στοιχεία από τον καθηγητή γεωλογίας, κ.
Φιλιππίδη: «Δυο τρισεκατοµµύρια ευρώ αποτιµάται η ακαθάριστη
αξία του ελληνικού πλούτου». Και έχω κι άλλο στοιχείο για νότια
της Κρήτης, όπου υπάρχουν 600 δισεκατοµµύρια δολάρια σε φυ-
σικό αέριο. Η Deutsche Bank το κοστολόγησε 427 δισεκατοµµύ-
ρια. Τίποτε για όλα αυτά από εσάς παρά µόνο λόγια του αέρα.
Δεν είναι τα πάντα οικονοµία. Έχουµε και άλλα σοβαρά ζητή-
µατα. 

Έρχοµαι στην επίσκεψη Ερντογάν. Σας διαβάζω τι είχα πει στις
10 Δεκεµβρίου του 2016 στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό
για την υπόθεση αυτή, έναν χρόνο πριν. Σας διαβάζω από τα
Πρακτικά της Βουλής στις 10 Δεκεµβρίου 2016: «Μέγα εθνικό
θέµα οι δηλώσεις Ερντογάν για διεκδίκηση των ελληνικών νήσων
και για αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης». Εδώ, σ’ αυτή
την Αίθουσα το είχα πει ένα χρόνο πριν. 

Είχα παραθέσει και τι είχε πει ο αείµνηστος καθηγητής, Πανα-
γιώτης Κονδύλης: «Ενώ Ελλάδα προσανατολίστηκε ψυχή τε και
σώµατι στην Ευρώπη για να διασφαλιστεί από τον τουρκικό κίν-
δυνο, ακριβώς ο ευρωπαϊκός της προσανατολισµός θα µεταβλη-
θεί σε όργανο de facto µετατροπής της σε δορυφόρο της Τουρ-
κίας». 

Έρχοµαι στην πρόσφατη επίσκεψη Ερντογάν. Ο Ερντογάν µί-
λησε για ανάγκη επικαιροποίησης της Συνθήκης, ο Έλληνας
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας για ανάγκη ερµηνείας, σύµφωνα µε
τα σύγχρονα δεδοµένα, και τέλος ο Πρωθυπουργός για εκσυγ-
χρονισµό. 

Στην πραγµατικότητα για όσους ξέρουν ελληνικά, οι λέξεις και
οι εκφράσεις «επικαιροποίηση», «ερµηνεία σύµφωνα µε τα σύγ-
χρονα δεδοµένα» και «εκσυγχρονισµός» δεν διαφέρουν. Ανοί-
ξατε τον δρόµο για αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης.
Πάρτε το πίσω, αλλιώς είστε εθνικά υπόλογοι. 

Όσο για τη Συνθήκη της Λωζάνης, έχω να πω και κάτι άλλο:
Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά µία φωτογραφία, τη φωτογρα-
φία του στεφάνου που κατέθεσε στο Μνηµείο το Αγνώστου Στρα-
τιώτου ο Ταγίπ Ερντογάν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι µία ηµισέληνος. Πώς τον αφήσατε να καταθέσει την
τουρκική σηµαία σε ένα µνηµείο, όπου είναι ο τάφος των Ελλή-
νων στρατιωτών που έπεσαν πολεµώντας την ηµισέληνο; 

Για του λόγου του αληθές -και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά-
θα σας διαβάσω ονόµατα µαχών που υπάρχουν χαραγµένα στο
Μνηµείο του Αγνώστου Στρατιώτη: Ελασσόνα, Σαραντάπορο,
Γιαννιτσά, Θεσσαλονίκη, Αετορράχη, Μανωλιάσσα, Μπιζάνι, Δρί-
σκος όπου πέθανε ο Λορέντζος Μαβίλης, Αρτάκη, Αϊδίνι, όπου
θριάµβευσε και έδιωξε τους Τούρκους ο Στρατηγός Πλαστήρας
µε το «542» Σύνταγµα Ευζώνων, Φιλαδέλφεια, Κιουτάχεια, Δορύ-
λαιον, Αφιόν Καραχισάρ, Σαγγάριος, Κάλε Γκρότο, Κύπρος 1974.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλοι αυτοί πέθαναν πολεµώντας την ηµισέληνο. Κι εσείς αφή-
σατε τον Ερντογάν να καταθέσει στον τάφο τους µια ηµισέληνο.
Ντροπή σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Με συγχω-

ρείτε, ενώ είστε παρών, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα,
που το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό —και είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό- και δεν πρέπει να δηµιουργούνται ψευδείς εντυπώσεις
σήµερα στον κόσµο, σε όλον τον λαό που παρακολουθεί, και έχει
σχέση µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις. Μόνο µε αυτό το ζήτηµα.
Τα άλλα θέµατα είναι θέµατα της πολιτικής σας και αναφερθή-
κατε σε αυτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εγώ στο κατοχικό δάνειο ανα-
φέρθηκα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ξέρω πολύ
καλά. Επ’ αυτού θα σας πω. 

Εσείς αναφερθήκατε µόνο στο κατοχικό δάνειο. Μας επιρρί-
ψατε την ευθύνη, εν πάση περιπτώσει, ότι δεν έχουν ληφθεί οι
σχετικές αποφάσεις από τη Βουλή. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι
υπάρχει πόρισµα της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής, το οποίο
ακόµη δεν έχει έρθει προς έγκριση και από την Ολοµέλεια, για
ένα σύνολο ζητηµάτων που αφορούν στις πολεµικές αποζηµιώ-
σεις -διότι η Γερµανία έχασε τότε- στις εκατό µαρτυρικές πόλεις
µε τα δεκάδες χιλιάδες αθώα θύµατα, στα θύµατα του λιµού, στα
αρχαία -δηλαδή σε ένα σύνολο ζητηµάτων- και βεβαίως, στο κα-
τοχικό δάνειο. 

Όλα αυτά έχουν µαζευτεί µε ντοκουµέντα εξαιρετικά από το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και από αλλού και από επιτροπές
που δουλεύουν τόσα χρόνια και είναι ένα σηµαντικό οπλοστάσιο
µεγάλης εθνικής σηµασίας και µε µεγάλο ηθικό, πολιτικό και
ιστορικό φορτίο προς διεκδίκηση. 

Θέλω να πω ευθέως και ήθελα να το πω µπροστά σας για να
µπορείτε, αν θέλετε, να το σχολιάσετε: Δεν σας διέφυγαν όλα
αυτά, κύριε Μιχαλολιάκο. Η αναφορά σας και µόνο ότι είναι υπό-
λογη η Γερµανία στις δόσεις του κατοχικού δανείου έχει να κάνει
µε τη βαθύτατη και εκπεφρασµένη δηµοσίως πεποίθησή σας ότι
έχετε εκλεκτική συγγένεια και ότι χάσατε τότε τον πόλεµο, ότι οι
δυνάµεις που έχασαν τότε τον πόλεµο είναι οι δυνάµεις, στις
οποίες ιστορικά, ιδεολογικά και πολιτικά αναφερόσασταν και
τότε και τώρα.

Με αυτή την έννοια, δεν θα ήθελα να µείνει προς τα έξω, προς
τον κόσµο που µας ακούει, σαν από την πλευρά σας, µια ειλικρι-
νής διεκδίκηση περί των τεράστιων γερµανικών αποζηµιώσεων
και επανορθώσεων που χρωστούν στον ελληνικό λαό. Είναι εν-
τελώς ελλειπτική αναφορά. Δεν είναι καθόλου τυχαία αναφορά,
διότι επανειληµµένως µόνο αυτό το θέµα αναγνωρίζετε. Για τα
άλλα, θεωρείτε ότι ήταν πολεµικές συγκρούσεις, στις οποίες µά-
λιστα οι δυνάµεις στις οποίες αναφερόσασταν -και αναφέρετε-
έχασαν. Και ευτυχώς για τη δηµοκρατία και τον ελεύθερο κόσµο
έχασαν τότε τον πόλεµο. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς και
συµφωνώ µαζί σας ότι πρέπει να διεκδικήσουµε και τις πολεµικές
επανορθώσεις. Στάθηκα στο θέµα του κατοχικού δανείου, επειδή
αυτό το θέµα δεν έχει προχωρήσει καθόλου. Το άλλο ζήτηµα των
πολεµικών επανορθώσεων έχει προχωρήσει. 

Από εκεί και πέρα, θα πρέπει να ξέρετε ότι άλλο είναι η ιδεο-
λογία του οποιουδήποτε, που δεν ταυτίζοµαι σε καµµία περί-
πτωση µε την ιδεολογία της εθνικοσοσιαλιστικής Γερµανίας ή
της φασιστικής Ιταλίας, διότι ανήκουν σε άλλες χώρες και άλλες
εποχές και άλλο είναι η πατρίδα. Εµείς, ως Έλληνες πατριώτες,
καταγγέλλουµε σαν εγκλήµατα πολέµου τα όσα έγιναν από τις
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κατοχικές δυνάµεις µέσα στην πατρίδα µας, καταγγέλλουµε τα
εγκλήµατα, τις εκτελέσεις αµάχων, τις καταστροφές των χωριών
και ως εκ τούτου µας αδικείτε και µας ερµηνεύετε λάθος.

Αυτό είχα να σας πω. Δεν αναφέρθηκα επιλεκτικά, όπως εί-
πατε. Αναφέρθηκα γιατί αυτή είναι µια χαρακτηριστική περί-
πτωση την οποία µπορούµε χειροπιαστά να διεκδικήσουµε. Αυτό
είχα να σας πω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος των

Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, η σηµερινή συζήτηση του προϋπο-
λογισµού είναι µια πολύ ιδιαίτερη συζήτηση. Τουλάχιστον τα τε-
λευταία είκοσι πέντε χρόνια που θυµάµαι σ’ αυτήν την Αίθουσα,
υπήρχε µια λίστα οµιλητών η οποία δεν είχε εξαντληθεί και περι-
µέναµε µέχρι τη 12η βραδινή ώστε να κλείσει ο Πρωθυπουργός
την οµιλία, προκειµένου να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του
κράτους. 

Φέτος, δεν υπήρχε ιδιαίτερο ενδιαφέρον από τους συναδέλ-
φους Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως. Ενεγράφησαν εκατόν
ενενήντα και φαίνεται…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μίλησαν όλοι!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Νοµίζω ότι µπορεί να γυρί-
σει η κάµερα στα έδρανά σας να δείξει πόσο ενδιαφέρον δείχνει
η Αντιπολίτευση για τη συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών. Είστε δε-
καπέντε Βουλευτές µέσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επειδή είσαστε εσείς. Γι’ αυτό!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μετά τη µετατροπή της
Νέας Δηµοκρατίας σε Ποτάµι µε τη στήριξη της κ. Γεννηµατά,
νοµίζω ότι ούτε στη συζήτηση του προϋπολογισµού δεν έρχεστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Έχει µετατραπεί σε ποτάµι του ξηροποτάµου του κ. Θεοδω-

ράκη βεβαίως, από τον οποίο δεν έχετε τίποτα να χωρίσετε.
Έχετε ακριβώς την ίδια ιδεολογική κατεύθυνση όπως είπατε. 

Τέλος πάντων. Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μαζί τρέχαµε!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα σας απαντήσω και σε
αυτό. Δεν τρέχαµε µαζί ποτέ ούτε µε τον γιό του Παπαντωνίου,
ούτε µε την κ. Γεννηµατά, ούτε µε το όλον ΠΑΣΟΚ. Τότε τους κυ-
νηγάγαµε. Τώρα έχετε γίνει κολλητοί. Έρχονται σε συνέδριά σας
και χειροκροτούν. Η κ. Γεννηµατά δε κάθεται έµπροσθεν των Διό-
σκουρων, του κ. Βορίδη και του κ. Γεωργιάδη, και χειροκροτείται
ταυτόχρονα από ακροδεξιά στοιχεία, τα οποία κάποτε κατήγ-
γειλε το ΠΑΣΟΚ.

Όµως, ας πάµε στα σοβαρά, στον προϋπολογισµό, γιατί πράγ-
µατι αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο πρώτος προϋπολογισµός
οµαλότητας που συζητείται τα τελευταία επτά χρόνια στη Βουλή.
Και είναι ιδιαίτερη η χαρά µου, που µετά από δύο έτη σκληρών
προσπαθειών, πρωτίστως του ελληνικού λαού και δευτερευόν-
τως της Κυβέρνησής µας, κατατίθεται ένας προϋπολογισµός,
όπως θα έπρεπε να είναι σε µία ανεπτυγµένη χώρα, ένας προ-
ϋπολογισµός που δεν χαρακτηρίζεται από τις ανωµαλίες και τις
περιπέτειες του παρελθόντος, στις οποίες µας οδήγησαν οι λαν-
θασµένοι χειρισµοί, τα εγκλήµατα των τελευταίων ετών µετά το
2009.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως, η εποχή
που ο προϋπολογισµός χαρακτηριζόταν µονίµως από αποσπα-
σµατικά, χωρίς σχεδιασµό και διαπραγµάτευση µέτρα, έχει πα-
ρέλθει χωρίς γυρισµό. Οι εποχές που ο προϋπολογισµός περιε-
λάµβανε µειώσεις εκατοντάδων εκατοµµυρίων -και θα µιλήσω για
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας-, δεν θα ξαναγυρίσουν όσο εµείς
έχουµε αναλάβει την ευθύνη της Κυβερνήσεως και για κανένα
Υπουργείο.

Θα µου επιτρέψετε να µην σταθώ στα µακροοικονοµικά µε-
γέθη του κρατικού προϋπολογισµού, τα οποία ανέλυσαν οι αρ-

µόδιοι Υπουργοί και στους οποίους και εν γένει στο Υπουργείο
Οικονοµικών αξίζουν πολλά συγχαρητήρια.

Τα συγχαρητήρια αυτά προκύπτουν από γεγονότα. Ενδεικτικά
αναφέρω τη µείωση του κόστους δανεισµού σε ιστορικά χαµηλά
για την τελευταία περίοδο στοιχεία, την αναβάθµιση της πιστο-
ληπτικής ικανότητας της χώρας, τη µείωση της ανεργίας –σηµε-
ρινά στοιχεία από την «ΕΡΓΑΝΗ»- τις θετικές προοπτικές ανά-
καµψης της οικονοµίας.

Θα καταθέσω µόνο στη Βουλή ένα γράφηµα των δεκαετών
οµολόγων του δανεισµού του ελληνικού δηµοσίου. Έχουµε φτά-
σει στο 3,986%. Σε αυτό το ποσοστό η Ελλάδα δανειζόταν το
2006. Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε κόστος δανεισµού για τη χώρα -
και αυτό είναι ένα κριτήριο, το οποίο δεν µπορεί κανείς να αµφι-
σβητήσει- του επιπέδου του 2006, ούτε καν του 2007, ούτε του
2008, ούτε του 2009.

Το καταθέτω στη Βουλή, προκειµένου αυτό και µόνο το σχε-
διάγραµµα να αποδείξει σαν καθρέφτης την πραγµατική εικόνα
της οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα σταθώ τώρα στα του οίκου µου, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, και θέλω να πω ότι για άλλη µια φορά -και το πιστεύω
ακράδαντα- ο προϋπολογισµός της άµυνας θα πρέπει να είναι
ένα πεδίο συνεννόησης και συναίνεσης όλων των πολιτικών οµά-
δων αυτού του Κοινοβουλίου και όχι πεδίο αντιπαράθεσης και
διαφωνιών. Έχουµε σε πολλά να αντιπαρατεθούµε, όχι, όµως,
στην άµυνα. Όλοι θα πρέπει να είµαστε ενωµένοι έναντι οιασδή-
ποτε εξωτερικής απειλής της χώρας, για την προάσπιση των δι-
καιωµάτων της οποίας ένα αξιοσέβαστο ποσό των ετήσιων
εσόδων του κράτους κατευθύνεται προς τον ευαίσθητο τοµέα
της άµυνας.

Θέλω να σας πω ότι σήµερα γύρισα τα στρατόπεδα, ευχόµε-
νος στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτό που περιµένω
από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων, όσον αφορά την άµυνα,
είναι να µπορέσουµε να φτάσουµε στο επίπεδο που ήµασταν κά-
ποτε στη Βουλή, όπου η Κυβέρνηση να ψηφίζει τον προϋπολογι-
σµό και η Αντιπολίτευση στο µόνο Υπουργείο, στο οποίο να δίνει
θετική ψήφο, είναι στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της συνεννόησης και της συναίνε-
σης, εγώ θα συµφωνήσω απόλυτα µε τον αρµόδιο τοµεάρχη
Άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας, ότι το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας είναι πονεµένο. Είναι όντως πονεµένο, αλλά παρέλειψε να
αναφέρει από τι είναι. Μιας και δεν έχει τίποτα να πει, θα σας πω,
λοιπόν, εγώ από τι είναι πονεµένο.

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είναι πονεµένο από τα σκάν-
δαλα των εξοπλιστικών του 2000-2002 µέχρι και το 2004. Είναι
πονεµένο απ’ αυτά τα οποία πληρώσαµε στα υποβρύχια από τον
κ. Τσοχατζόπουλο, από τον κ. Παπαντωνίου, από τα σκάνδαλα
που η Νέα Δηµοκρατία ανέδειξε ως Αντιπολίτευση και εν συνε-
χεία, ξέχασε. Τώρα δε, προς επούλωση των παλαιών πληγών,
καλεί κληρονοµικώ τω δικαίω τα παιδιά των Υπουργών, που τότε
χειρίστηκαν τα εξοπλιστικά, να συµµετέχουν στο άνοιγµα της πο-
λιτικής ατζέντας της Νέας Δηµοκρατίας.

Είναι πονεµένο το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από τις εξω-
πραγµατικές µειώσεις του προϋπολογισµού, οι οποίες για το διά-
στηµα 2009-2015 υπερέβησαν το 50%.

Η αλήθεια είναι ότι φροντίσατε να πονέσετε αρκετά τα στελέχη
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε τις µειώσεις των αποδοχών
τους. Τώρα δε, κλαίτε και έρχεστε να κουνήσετε το δάχτυλο.
Ποιοι; Εσείς που πετσοκόψατε τις αποδοχές των στελεχών και
αντί να τις επαναφέρετε µετά τις αποφάσεις του ΣΤΕ, τους δώ-
σατε το 50%.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δώσε το άλλο 50%.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και τους δώσατε το 50% -
προσέξτε- λέγοντας ότι το 50% αφορά το σύνολο των οφειλό-
µενων από το Συµβούλιο της Επικρατείας.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί δεν δίνεις το άλλο 50%;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή
είναι η συµφωνία σας µε τους δανειστές. Δίνουµε το 50% για το
σύνολο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και το 2015-2016 έλεγες ότι θα τα
δώσεις.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και την αλήθεια αυτήν την
αποδεικνύουµε ακριβώς από τις ατζέντες διαλόγου µε τους δα-
νειστές, κύριε Δαβάκη.

Θέλω να σας θυµίσω ότι η παρούσα Κυβέρνηση δεν έκοψε,
αντιθέτως κατέβαλε συνεχή προσπάθεια, για να λύσει το πρό-
βληµα. Κι όσο εσείς επιµένετε για πράγµατα τα οποία θα έπρεπε
να είχατε κάνει, γιατί τώρα πλέον τα προκαλέσατε, τώρα µας εγ-
καλείτε.

Εµείς θα σας πούµε, λοιπόν, γι’ αυτά που κάναµε. Θα λέµε
αυτά που τα στελέχη βιώνουν τα τελευταία έτη ως ανταπόδοση
στην αναγνώριση της προσφοράς τους και όχι ως προς την
επούλωση των πληγών, που εσείς ανοίξατε. Θα σας λέµε, λοιπόν,
ότι για την αποζηµίωση εκτός έδρας που καταβάλλεται στην πα-
ραµεθόριο ανελλιπώς τα τελευταία έτη, καθώς και για την εκτέ-
λεση των υπηρεσιών που δεν αποζηµιώνονταν εντός του έτους,
όταν εσείς, µε σηµαντικά υψηλότερους προϋπολογισµούς, αδια-
φορούσατε.

Δεν καταβάλλατε στην παραµεθόριο αυτά που οφείλατε να κα-
ταβάλετε, παρά ορισµένα έτη τµηµατικά κάποιους µήνες. 

Θα σας λέµε για το µισθολόγιο, που ενώ σαν Κασσάνδρες µι-
λούσατε για υπέρογκες µειώσεις, κρίνοντας εξ ιδίων τα αλλό-
τρια, αυτό θα αποκαταστήσει τις στρεβλώσεις του παρελθόντος
και δεν θα επιφέρει µειώσεις στα στελέχη. Και όσο εσείς θα µι-
λάτε για µειώσεις των πέντε και των δέκα ευρώ, εµείς θα αντιπα-
ρατεθούµε στις αυξήσεις που θα καταγράφουν. Κοντός ψαλµός!

Θα σας λέµε για την ψήφιση της νυχτερινής αποζηµίωσης,
ενός πάγιου και δίκαιου αιτήµατος των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων, που θα αποκαταστήσει αδικίες πολλών ετών και θα
είναι µία δικαίωση γι’ αυτούς. 

Θα σας λέµε για τη θέσπιση του επιδόµατος παραµεθορίου,
εντασσόµενο στις τακτικές αποδοχές των στελεχών, γεγονός
που διασφαλίζει απρόσκοπτα την καταβολή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος που πρωτίστως είµαι
υπερήφανος που ηγούµαι του συγκεκριµένου Υπουργείου είναι
αναµφίβολα η ποιότητα και το ήθος του προσωπικού. Αυτά τα
δύο, δυστυχώς για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, καθιστούν τα
στελέχη ικανά να αντιλαµβάνονται ποιος τους εµπαίζει και ποιος
µάχεται καθηµερινά γι’ αυτούς, ποιος τους παραµυθιάζει και
ποιος τους ακούει πραγµατικά. 

Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό είναι και το
πρόβληµα που είχαν πάντα τα στελέχη: Δεν τους άκουγαν. 

Εµείς, όπως ανέφερε και εχθές και ο Αναπληρωτής Υπουργός
ο κ. Βίτσας, ακούµε τα στελέχη, ακούµε τους υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες, τους εµπιστευόµαστε, γιατί πονάνε πιο πολύ από τον
καθένα το σπίτι τους. Και να είστε όλοι σίγουροι ότι τα στελέχη
βλέπουν το Υπουργείο σαν το δικό τους σπίτι. 

Για να περάσουµε στα νούµερα, θα συµφωνήσω εκ νέου µε
τον τοµεάρχη άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας, πως θα αποτελεί
πραγµατικά key study για το µέλλον, πώς µε τα διπλάσια χρή-
µατα στο παρελθόν δεν µπορούσαν να κάνουν ούτε τα µισά από
αυτά που κάνουµε εµείς σήµερα.  

Τα µεγέθη είναι αποκαλυπτικά: Την περίοδο 2009-2015, ο συ-
νολικός προϋπολογισµός του Υπουργείου Άµυνας µειώθηκε κατά
50%, δηλαδή σε απόλυτες τιµές από 6,5 δισεκατοµµύρια το
2009, σε 3,2 δισεκατοµµύρια το 2015.

Από το έτος 2016 και εντεύθεν, ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας κινείται περίπου στα ίδια επίπεδα, περί τα
1,3 δισεκατοµµύριο. Θυµίζω ότι, ακόµα και όταν υπήρξε πρό-
βλεψη για µείωση στο προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού
το έτος 2016 κατά 500 εκατοµµύρια στις αµυντικές δαπάνες, τε-
λικά, µετά από αγαστή συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, αποφεύχθηκε. 

Αξίζει δε, σηµειωθεί ότι το ψηφισµένο από την προηγούµενη

κυβέρνηση Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγι-
κής 2015-2018, προβλεπόταν για το 2018 για αµυντικές δαπάνες
προϋπολογισµός ύψους 2,8 δισεκατοµµυρίων. Εύκολα καταγρά-
φει κάποιος την αναθεώρηση που υπήρξε µε το νεότερο µεσο-
πρόθεσµο προγραµµατισµό µε αριθµό 1821 στα 3,1 δισεκατοµ-
µύρια.

Θυµηθείτε την ανακοίνωση της κ. Μπακογιάννη στην ερώτηση
του κ. Χατζηνικολάου: «Πού θα βρουν τα χρήµατα για την παιδεία
και την υγεία, όταν είπε ότι θα περικόψει στο 50% τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Άµυνας;».

Περαιτέρω δε, τα επόµενα έτη καταγράφεται µία σχετική αύ-
ξηση του συνολικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Άµυνας
στα όρια που οι γενικότερες δηµοσιονοµικές συνθήκες το επι-
τρέπουν. 

Όµως, προκειµένου να γίνει αντιληπτή σε όλες και σε όλους
µέσα στην Αίθουσα η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί στον
χώρο της άµυνας τα τελευταία έτη παραθέτω τα εξής στοιχεία:
Στην κατηγορία των αποδοχών, οι συγκυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ -
Νέας Δηµοκρατίας, Βενιζέλου - Σαµαρά, µείωσαν τις αποδοχές
κατά 32% περίπου, οδηγώντας το προσωπικό των Ενόπλων Δυ-
νάµεων σε συνθήκες εξαθλίωσης. 

Όσον αφορά στο λειτουργικό κόστος του προϋπολογισµού,
ήτοι τις δαπάνες για καύσιµα, τρόφιµα στρατευσίµων, συντηρή-
σεις κ.λπ., η κατάσταση παρουσιάζεται ακόµα χειρότερη, καθώς
η µείωση του προϋπολογισµού του έτους 2015 σε σχέση µε τον
αντίστοιχο του έτους 2009 προσεγγίζει το 60%. Στα εξοπλιστικά
δε η µείωση το εν λόγω χρονικό διάστηµα κυµάνθηκε σε ποσο-
στά περί το 68%. 

Συνοπτικά, δηλαδή, όπως προανέφερα, η µείωση του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την περίοδο 2009-
2015 υπερβαίνει το 50% και σε απόλυτες τιµές ξεπερνά τα 3,2
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τα µεγέθη αυτά είναι αποκαλυπτικά και δεν χρειάζονται περαι-
τέρω σχολιασµό, από τη δική µου πλευρά. Το µόνο που θα σχο-
λιάσω και θα πρέπει να τονίσω, είναι το γεγονός ότι, εάν κρα-
τήθηκε και κρατείται υψηλά η άµυνα και το αίσθηµα ασφάλειας
στον ελληνικό λαό, αυτό οφείλεται αποκλειστικά στο υψηλό φρό-
νηµα, στο ήθος του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, που
ενάντια σε κάθε περικοπή, προασπίζονται µε αισθήµατα υπέρτα-
της ευθύνης την ακεραιότητα της χώρας και τα κυριαρχικά της
δικαιώµατα. 

Παράλληλα, δίνουν και κοινωνικό έργο. Όπου τους χρειαστή-
καµε, ήταν παρόντες. Ήταν παρόντες στις βροχές, πριν από λί-
γους µήνες, ήταν παρόντες στο µεταναστευτικό, είναι παρόντες
σε κάθε τοπική κοινωνία. 

Όσα προανέφερα έλαβαν χώρα τα προηγούµενα έτη και εµείς
κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε, σε στενή συνεργασία µε τη
στρατιωτική ηγεσία, αυτή τη δυσµενή κατάσταση. 

Παρακαλώ πολύ, ωστόσο, όπως σηµειωθούν τα εξής, αναφο-
ρικά µε τον προϋπολογισµό του έτους 2018, ο οποίος έχει κατα-
τεθεί προς ψήφιση: Οι πιστώσεις για αποδοχές παρουσιάζουν
αύξηση περί το 2%, σε σχέση µε αυτές του έτους 2017, λόγω
της εφαρµογής του νέου ειδικού µισθολογίου του ν.4472/2017
και της αύξησης των εργοδοτικών εισφορών του κράτους ως ερ-
γοδότη υπέρ ΕΦΚΑ για το προσωπικό, που υπαγόταν στο συντα-
ξιοδοτικό καθεστώς του δηµοσίου έως 31 Δεκεµβρίου του 2016.

Τα κονδύλια για λειτουργικές δαπάνες παρουσιάζουν µείωση
της τάξης του 7%, η οποία αντιστοιχεί σε σχεδιασµένες και πλή-
ρως κοστολογηµένες δράσεις των Γενικών Επιτελείων. 

Επιπλέον, περί τα 7.000.000 ευρώ αφορά σε µείωση του κό-
στους της κοµµένης ηλεκτρικής ενέργειας, κατόπιν συµφωνίας
µεταξύ του Υπουργείου Οικονοµικών και της εταιρείας ΔΕΗ για
παροχή σχετικής έκπτωσης στα Υπουργεία. Στο θέµα, δε, της
µείωσης του κόστους στο ηλεκτρικό ρεύµα, του χρόνου θα
έχουµε τουλάχιστον µείωση κατά 30% του κόστους, µόνο και
µόνο µε την αντικατάσταση των λαµπτήρων σε όλα τα στρατό-
πεδα -χωρίς να πληρώσει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ούτε 1
ευρώ- µε νέας τεχνολογίες και πληρώνοντάς το µέσω των λογα-
ριασµών της ΔΕΗ.

Οι πιστώσεις για τα εξοπλιστικά προγράµµατα παρουσιάζουν
αύξηση κατά 35.500.000, ήτοι περίπου 7,4%, σύµφωνα µε τις
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προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής του ν.4472.

Συνολικά, ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
του έτους 2018 είναι αυξηµένος σε σχέση µε το τρέχον έτος περί
τα 27.700.000 ευρώ. Για να διευκολύνω, δε, όσον αφορά το case
study του µέλλοντος, κατά τα λεγόµενα του κ. Κικίλια, θα σας
δώσω ενδεικτικά κάποια στοιχεία που καταδεικνύουν πώς µε τα
µισά λεφτά επιτυγχάνεις τα µέγιστα αποτελέσµατα. Το παρά-
δειγµα προκύπτει από τα πολυδιαφηµιζόµενα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα. Στην κατηγορία αυτή και διαβλέποντας εγκαίρως το
πρόβληµα της περικοπής πιστώσεων που έχει ψηφιστεί, επανα-
λαµβάνω, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, στο πλαίσιο του
µεσοπρόθεσµου, δόθηκαν σχετικές οδηγίες στις οικονοµικές
υπηρεσίες του Υπουργείου, οι οποίες σε αγαστή συνεργασία µε
τα εµπλεκόµενα Γενικά Επιτελεία και τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών είχαν εξασφαλίσει τις αναγκαίες προµήθειες
οπλικών συστηµάτων και κυρίως, τις συντηρήσεις αυτών, το fol-
low support, εκµεταλλευόµενες πλήρως τις πιστώσεις εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων, που είναι στη διάθεσή µας.

Αξίζει να σηµειωθεί πως τα προηγούµενα έτη η απορροφητι-
κότητα των σχετικών πιστώσεων κυµαίνονταν σε επίπεδα της
τάξης του 22% το 2011, του 41% το 2012, του 71% το 2013, 59%
το 2014. Από το έτος 2015 και εντεύθεν, σε όρους ανάλωσης πι-
στώσεων ως προς τη διαµορφωθείσα πίστωση, καταγράφεται
ποσοστό απορρόφησης 94% το 2015 και 98% το 2016, ενώ και η
πρόβλεψη του τρέχοντος έτους κυµαίνεται σε ποσοστό απορρό-
φησης περί του 99%.

Δεν θέλω να σας κουράζω άλλο µε νούµερα, γιατί εν µέρει,
µέσα στην αριθµολαγνεία χάνονται πολλές φορές οι δράσεις,
εξόχως σηµαντικές, τόσο για τα στελέχη µας, όσο και για το σύ-
νολο της κοινωνίας, δράσεις που αφορούν στον εκσυγχρονισµού
του ιατρικού εξοπλισµού των στρατιωτικών νοσοκοµείων, αξιο-
ποιώντας κάθε διαθέσιµο µέσο, ούτως ώστε να περιοριστεί δρα-
στικά η υγειονοµική δαπάνη, στην οποία υποβάλλονται τα
στελέχη µας και οι οικογένειές τους, δράσεις, που αφορούν σε
συµβάσεις µε µεγάλες ιδιωτικές εταιρείες, µέσα από διαυγείς και
ανοιχτές διαγωνιστικές διαδικασίες, όπως στην περίπτωση της
Τράπεζας Πειραιώς, προσφέροντας σηµαντικά προνόµια στα
στελέχη µας, τις οικογένειές τους, καθώς και στο εν αποστρατεία
προσωπικό.

Μιλώντας για το εν αποστρατεία προσωπικό, δεν πρέπει να λη-
σµονείται από κανέναν η λήψη µέτρων για τη θωράκιση των µε-
τοχικών ταµείων, ούτως ώστε να εκτελείται απρόσκοπτα η κοινω-
νική αποστολή τους.

Εκµεταλλευόµενος, δε, την προχθεσινή µου παρουσία στη
Θεσσαλονίκη για τα εγκαίνια ενός ακόµη σύγχρονου συγκροτή-
µατος στρατιωτικών κατοικιών, δράττοµαι της ευκαιρίας να το-
νίσω την επέκταση και τη βελτίωση του οικιστικού προγράµ-
µατος, που είχαµε ήδη σχεδιάσει µε την ανάληψη των καθηκόν-
των µας το 2015, γεγονός, που θα µας κάνει υπερήφανους για
την επίτευξη του στόχου των τριών χιλιάδων κατοικιών ανά την
επικράτεια, γεγονός που θα µας οπλίσει µε πρόσθετο κουράγιο
για την επέκταση του εν λόγω προγράµµατος, για την κάλυψη
του συνόλου των στεγαστικών αναγκών των στελεχών σε βάθος
χρόνου.

Πέραν δε των προαναφερθέντων, δεν µπορούµε όλοι µαζί να
µην αναγνωρίσουµε τη συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως
είπα και πριν, στην προσφυγική και µεταναστευτική κρίση, όχι
µόνο για την παροχή βοήθειας σε ανθρώπους, που πραγµατικά
το έχουν ανάγκη, εξασφαλίζοντας ανθρώπινες συνθήκες διαβίω-
σης, αλλά και µε τρόπο που δεν επιβαρύνεται ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός, καθόσον µε µέριµνα των οικονοµικών υπηρεσιών
του Υπουργείου, σε συνεργασία µε την υπεύθυνη αρχή του
Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, καταβάλλεται συνεχής
προσπάθεια άντλησης σχετικής ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης.

Για τον κοινωνικό δε ρόλο και την προσφορά των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, δεν χρειάζεται να επεκταθώ, διότι όλοι µας καθηµερινά
είµαστε µάρτυρες της παρουσίας τους, όπου αυτό κριθεί απα-
ραίτητο, στις πυρκαγιές, στις δράσεις δασοπροστασίας την κα-
λοκαιρινή περίοδο, στις πρόσφατες πληµµύρες στη Μάνδρα,
στις επιχειρήσεις έρευνας και διάσωσης στο Αιγαίο µέχρι και την

παροχή ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στους ακρίτες µας και
ιδιαίτερα στα νησιά, από τα έργα οδοποιίας σε δύσβατες και
αποµακρυσµένες περιοχές, µέχρι την παροχή συσσιτίου και
άρτου σε γηροκοµεία και ιερές µητροπόλεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα πράγµα πρέπει να είστε
όλοι βέβαιοι µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις
θα είναι πάντοτε αρωγός στη δηµοσιονοµική προσπάθεια της
χώρας. Θα συνιστά κρίσιµο παράγοντα σταθερότητας στην ευ-
ρύτερη περιοχή, διασφαλίζοντας συνθήκες σταθερότητας και
ασφάλειας, στοιχείων απαραίτητων για την ανάπτυξη της οικο-
νοµίας, προσφέροντας παράλληλα στην κοινωνία σηµαντικό
έργο σε δύσκολες για τον λαό συνθήκες και καταστάσεις. 

Θα ήθελα ακόµα να σας διαβεβαιώσω πως η οικονοµική κρίση
δεν έχει µειώσει στο ελάχιστο την αξιοπιστία, το φρόνηµα και το
αξιόµαχο του στρατεύµατος. Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις
έχουν πλήρη επίγνωση της αποστολής τους και πρέπει όλοι να
είµαστε υπερήφανοι για το επίπεδό τους. Δεν πρέπει, σε καµµιά
περίπτως,η η οικονοµική κρίση να µεταβληθεί σε εθνική κρίση.
Και για να επιτευχθεί αυτό, πρέπει όλοι να σταθούµε µε εµπιστο-
σύνη απέναντι στις Ένοπλες Δυνάµεις και στο προσωπικό τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Θέλω δε, στο σηµείο αυτό, να αναφέρω ότι το πρόγραµµα που
τρέξαµε το 2017 για το «Έτος Εθνοφυλακής και Εφέδρων» είχε
απόλυτη επιτυχία. Εθνοφύλακες από όλα τα νησιά του Αιγαίου,
από τις παραµεθόριες περιοχές, από όλη την Ελλάδα ήταν πα-
ρόντες στην αναδιοργάνωση της Εθνοφυλακής. Χθες, στη Θεσ-
σαλονίκη, τρεις χιλιάδες από αυτούς ήρθαν στην τελετή λήξης
του «Έτους Εθνοφυλακής» µε δικά τους έξοδα, από την τσέπη
τους. Έκαναν τη θητεία τους µετά το πέρας της, µέχρι και το εξη-
κοστό πέµπτο και σε κάποιες περιπτώσεις και το εβδοµηκοστό
έτος της ηλικίας τους. Ξαναγεννήθηκε αυτό που είχε σχεδιαστεί
στο παρελθόν, η παλλαϊκή άµυνα στα νησιά µας και στην παρα-
µεθόριο.

Θα ήθελα ακόµα αντίστοιχα να πω ότι το προσωπικό των Ενό-
πλων Δυνάµεων αισθάνεται και πρέπει να αισθάνεται ασφάλεια,
διότι οι χρηµατικές απολαβές δεν συνιστούν τον µοναδικό παρά-
γοντα ευηµερίας. Σηµαντικότατο ρόλο διαδραµατίζουν και όλα
αυτά, για τα οποία µοχθούµε και αφορούν την κάλυψη της ανάγ-
κης στέγασης, όπως προείπα, τη δηµιουργία βρεφονηπιακών
σταθµών και άλλα τόσα, που θα κάνουν το προσωπικό να αισθά-
νεται ότι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είναι αυτό που στέκεται
και προσπαθεί να νιώσουν όλοι σαν οικογένειά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός είναι
ο προϋπολογισµός που οδηγεί στο τέλος των µνηµονίων. Οδηγεί
στο τέλος της διαπραγµάτευσης για τη δόση. Δεν θα υπάρξει
ξανά διαπραγµάτευση για τη δόση ανάλογα µε τα µέτρα τα
οποία θα θέλουν οι δανειστές. Πρέπει να το καταλάβουµε ότι η
Ελλάδα πλέον βγαίνει από την εποχή των µνηµονίων, βγαίνει από
την εποχή της παραχώρησης της εθνικής κυριαρχίας. 

Ξέρω πως κάποιους σας στενοχωρεί. Εδώ φωνάζατε «Γερούν,
γερά!». Εσείς ήσασταν που φωνάζατε «Γερούν, γερά!», ήσασταν
εκείνοι που θέλατε να ταπεινώσετε τον ελληνικό λαό, για να έχετε
πολιτικά αποτελέσµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ε, δεν κράτησε ο Γερούν! Ο ελληνικός λαός κράτησε και αυτή

η Κυβέρνηση κράτησε και θα κρατήσει, για να βγάλει τη χώρα
από την κρίση! Αυτό σας πονά, αλλά είναι η αλήθεια!

Το υφεσιακό πρόγραµµα, το οποίο εσείς τρέξατε, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, στοίχισε στον ελληνικό
λαό 280 δισεκατοµµύρια ευρώ σε νέο χρέος, 58,6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ σε µέτρα, 61,6 δισεκατοµµύρια ευρώ σε απώλεια του
ΑΕΠ, 58 δισεκατοµµύρια σε νέα κόκκινα δάνεια. Σε ποιους; Στους
«κολλητούς». Στον κ. Ψυχάρη, σε όλους αυτούς που πλέον παίρ-
νουν τη σειρά για το δικαστήριο, σε όλους αυτούς των οποίων
κατάσχονται οι λογαριασµοί, σε όλους αυτούς που ανταλλάξατε
πολιτική στήριξη από τα µέσα τους, προκειµένου να τους δώσετε
τον δανεισµό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι είναι αυτά που λέει;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και εσείς τα παίρνατε, κυρία
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Βούλτεψη, από τέτοια συγκροτήµατα, όταν έπαιρναν δανεισµό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Από τον «ΕΛΕΥΘΕΡΟ
ΤΥΠΟ» δεν τα παίρνατε, κυρία Βούλτεψη; Τα µοιράζατε..

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είσαι… Δεν ντρέπεσαι;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, να µη

γραφτεί τίποτα στα Πρακτικά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: … 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Καµ-

µένο!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τα άρπαζε από τον «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΟ ΤΥΠΟ», όταν έδινε δάνεια, την ώρα που οι ελληνικές µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις πείναγαν! Αυτή είναι η αλήθεια. Τα µοι-
ράσατε ωραία µεταξύ σας και νοµίζατε ότι ο ελληνικός λαός είναι
ηλίθιος!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Καµµένο, κυρία
Βούλτεψη, παρακαλώ, σταµατήστε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): …8,5 δισεκατοµµύρια απώ-
λειες ασφαλιστικών εισφορών…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, έξι φορές

βρίσατε. Να διαγραφούν.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, είστε καλά; Τι πράγ-

µατα είναι αυτά;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: ...
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, σας παρακαλώ!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σε δω αύριο µε τον Μα-
ρινάκη τι θα κάνεις! Να σε δω αύριο, µεθαύριο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ
πολύ, ούτε προσωπικές αναφορές ούτε τέτοιες εκφράσεις. Πα-
ρακαλώ αυτές οι εκφράσεις…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έφυγε ο Ερντογάν και πήρες πάλι τους
δρόµους. Τρεις µέρες κρυβόσουν!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, εάν δεν
µπορείτε να σταµατήσετε, σας παρακαλώ κάντε ένα ατοµικό διά-
λειµµα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: ...
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το διάλειµµα; Αφού µιλάει

τώρα.
Μα, το είπα προηγουµένως. Εσείς δεν ακούσατε;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να το πάρει πίσω.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Από τον «ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΤΥ-
ΠΟ» πληρωνόσασταν, όταν έπαιρνε δάνεια και κοβόντουσαν τα
δάνεια στις επιχειρήσεις, όπως τα έπαιρναν και οι άλλοι από το
συγκρότηµα «ΛΑΜΠΡΑΚΗ» και τα συγκροτήµατα που δανείζον-
ταν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να αφαιρεθούν από τα
Πρακτικά και το µεν και το δε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πληρωνόµουν, λέει, από τον «ΕΛΕΥΘΕΡΟ
ΤΥΠΟ», που έπαιρνε δάνεια.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, τι να κάνω;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πού ήσουν µε τον Ερντογάν; Τρεις µέρες

κρυβόσουν για να φύγει ο Ερντογάν.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κυρία

Βούλτεψη! Μα, δεν είναι δυνατόν! Θέλετε να σας ανακαλέσω
στην τάξη; Γιατί το κάνετε αυτό;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ανακαλέστε τον Υπουργό στην τάξη!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η κ. Βούλτεψη ήθελε να
πάω στον Ερντογάν να πολεµήσω! Θέλατε να βγάλω, δηλαδή, τα
όπλα, όταν ήρθε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε να σας ανακαλέσω

στην τάξη, κυρία Βούλτεψη; Τα έχει πει δέκα φορές, κυρία Βούλ-
τεψη. Δεν είναι σωστά πράγµατα αυτά. Διακόπτετε µια αγό-
ρευση. Σας παρακαλώ!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, δεν είναι αγόρευση αυτό.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, είναι ενδιαφέρον να
ακούει ο ελληνικός λαός τις απόψεις…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι προσωπικές αναφο-
ρές. Παρακαλώ πολύ!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Συνεχίζω, λοιπόν.

Το υφεσιακό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, της συγκυβέρνησης, που συνεχίζει να εµφανίζεται σαν
ένας κοινός φορέας, ο νεοφιλελευθερισµός, µε τη δήθεν σοσιαλ-
δηµοκρατία, µαζί στα συνέδρια, µαζί στα χειροκροτήµατα, που
λένε ότι έχουν κοινές θέσεις -«Δεν έχουµε να χωρίσουµε τίποτα
µε το Ποτάµι», είπε ο κ. Μητσοτάκης στο συνέδριό του- κόστισαν
8,5 δισεκατοµµύρια σε απώλειες ασφαλιστικών εισφορών, λόγω
οκτακοσίων χιλιάδων νέων ανέργων, 37,7 δισεκατοµµύρια σε ζη-
µιές τραπεζών το PSI, 13,4 δισεκατοµµύρια ζηµιές ασφαλιστικών
ταµείων, 30,2 δισεκατοµµύρια απώλειες µετοχών του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας σε τράπεζες τον Μάρτιο του
2015.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Οι κυβερνήσεις αυτές έφα-
γαν τοκοχρεολύσια 1,2 τρισεκατοµµύρια ευρώ, 92 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ πακέτα της Ευρώπης, 83 δισεκατοµµύρια εξοπλι-
στικά και άφησαν 190 εκατοµµύρια ο ένας και 170 εκατοµµύρια
ο άλλος χρέη στα κόµµατά τους. Τώρα αλλάζουν ονόµατα, για
να αλλάξουν ΑΦΜ. Αυτή είναι η αλήθεια. Πού πήγαν τα λεφτά;
Πού πήγε το cash; Τα 15 εκατοµµύρια του ταµείου, του χρηµα-
τοκιβωτίου, εξαφανίστηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε σε µια νέα περίοδο.
Ο ελληνικός λαός ξέρει ότι από φέτος οι επιχειρηµατίες θα έχουν
εκατόν είκοσι δόσεις για χρέη τους σε εφορία και ασφαλιστικά
ταµεία, εκατό δόσεις στον εξωδικαστικό συµβιβασµό οι πολίτες.
Τα οικογενειακά επιδόµατα, τα οποία δίνονται για τις οικογένειες
µε ένα παιδί, µε δυο παιδιά, µε τρία παιδιά αναλύθηκαν. Αν θέ-
λετε, να σας πω πόσο παίρνουν. Μπορώ να σας τα δώσω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αναλυτικά πόσα παίρνει κάθε παιδί από τις επιδοτήσεις
της Κυβερνήσεως.

Προχωρούµε σε κοινωνικό µέρισµα, το οποίο είναι 1,4 δισεκα-
τοµµύρια, υπερδιπλάσιο δηλαδή από πέρυσι. 

Κάνουµε αυτό ακριβώς, το οποίο περιέγραψε στο νεοφιλελεύ-
θερο Συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας ο πρώην Πρωθυπουργός
Κώστας Καραµανλής, λέγοντας δυο πράγµατα. Ζητάµε να στη-
ριχθούν εκείνοι που περισσότερο επλήγησαν από την κρίση, ενώ
η Νέα Δηµοκρατία του σήµερα ζητάει να αποκατασταθούν πε-
ρισσότερο εκείνες οι επιχειρήσεις, που θα αφεθούν ελευθέρως
να απολύουν τον κόσµο.

Το δεύτερο που ζήτησε, είναι να προχωρήσουµε σε συνταγ-
µατικές µεταρρυθµίσεις για την εκλογή του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας από τον λαό.

Εµείς, σ’ αυτά τα δύο συµφωνούµε απόλυτα. Όσον αφορά το
πρώτο, το κάναµε πράξη και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε
πράξη, γιατί πράγµατι, το µεγαλύτερο µέρος του ελληνικού λαού
υποφέρει ακόµα από την κρίση, την οποία δηµιούργησε η συγ-
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας µετά τον ολετήρα του ελ-
ληνικού λαού, τον Γιώργο Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Διαγράφηκαν από τα Πρα-

κτικά, τόσο οι αιτιάσεις περί του «…», καθώς και προσωπικές ανα-
φορές, όσο βεβαίως και τα περί «…», τα οποία επανειληµµένα
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είπατε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, µε συγχωρείτε. Τα Πρακτικά δεν µε

ενδιαφέρουν! Δώστε µου τον λόγο! Ακούστηκαν στην τηλεό-
ραση!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι. Σας παρακαλώ!
Να µην εκτραπεί η συζήτηση. Ακούστηκε και διεγράφησαν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστηκαν στην τηλεόραση!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και τώρα ακούγοµαι, που

λέω ότι διαγράφονται από τα Πρακτικά.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Μισό λεπτό!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, πάρτε το

µικρόφωνο µπροστά σας. Σας ακούµε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά που είπε ο κ. Καµ-

µένος ακούστηκαν από την τηλεόραση. Για µένα, τα Πρακτικά
είναι για τον ιστορικό του µέλλοντος και κακώς τα διαγράψατε,
γιατί πρέπει να δει ο ιστορικός του µέλλοντος τι δηµαγωγοί και
ψεύτες κυβέρνησαν την Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µου δώσετε τον λόγο επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε. Ο κ. Καµµένος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ύστερα θα πάρει τον λόγο

και ο κ. Καµµένος, αν το ζητήσει.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο κ. Καµµένος υποστήριξε ότι κι εγώ «…

» µε κάποιον τρόπο, επειδή ως εργαζόµενη δηµοσιογράφος στον
«ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΤΥΠΟ» έπαιρνα τον µισθό µου, όταν ο «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΟΣ ΤΥΠΟΣ» έπαιρνε κάποια δάνεια. Εποµένως, λέει ότι «…» κι
εγώ «…».

Κοιτάξτε, δεν µπορούµε να συγκριθούµε. Η πορεία µου είναι
γνωστή. Ούτε κότερα έχω ούτε αγόρασα τη Μερσεντές του Αµίν
Ντάντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια –γιατί πλέον εδώ πρέπει να γνωριστούµε ξανά µε

τον κόσµο- είπα ότι είναι πολύ µεγάλο θράσος να εµφανίζεται ο
κ. Καµµένος κάθε φορά στη Βουλή, ενώ είχε εξαφανιστεί. Πού
ήταν, όταν ήταν εδώ ο Ερντογάν; Ξαναβγήκε στον πόλεµο, µόλις
έφυγε ο εχθρός.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ)

Με συγχωρείτε, τώρα πήγε στη Θράκη! Δεν µας είπε αν συµ-
φωνεί να εκλέγονται οι µουφτήδες!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτά τα τελευταία, δεν

είναι επί προσωπικού. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είπατε και κάτι άλλο. Εί-

πατε πολλές φορές τη λέξη «…» και πιστεύω να συµφωνείτε εν-
θέρµως να διαγραφεί.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Διαγράψτε ό,τι θέλετε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να διαγραφεί από τα Πρα-

κτικά. Δεν αστεϊζόµαστε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,
κάντε ένα σχόλιο και να κλείσουµε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, του Αµίν
Νταντά αυτοκίνητο δεν είχα ποτέ. Οι δηµοσιογράφοι το γρά-
φουν. Του κ. Μεταξά ήταν το αυτοκίνητο. 

Όσον αφορά το κότερο, είχα µεγαλύτερο παλαιότερα και πή-
γαινα βόλτα την κ. Βούλτεψη.

(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ)

Την πήγαινα βόλτα την κ. Βούλτεψη στο παρελθόν.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι; Εµένα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, δεν είναι έγκληµα κα-
θοσιώσεως.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πήρα µικρότερο. Η περιου-
σία µου έχει µειωθεί, κύριε Πρόεδρε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι ψεύτης! Ποτέ δεν έχω µπει στο κό-
τερό του!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας λέω πως αυτό δεν
είναι έγκληµα καθοσιώσεως. Προς Θεού!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, είναι ψεύτης! Δεν έχω πάει ποτέ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εσείς, λοιπόν, το διαψεύ-

δετε.
Κύριε Πρόεδρε, το διαψεύδει η κ. Βούλτεψη. Παρακαλώ να

προχωρήσει η συζήτηση!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα σας δείξω φωτογρα-
φίες.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, δεν έχω πάει ποτέ! Είναι ψεύτης!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Δεν ευθυ-

µούµε!
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή ανα-
φέρθηκε η κ. Βούλτεψη στην επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου,
λέγοντας ότι εγώ εξαφανίστηκα, θέλω να πω ότι εγώ είµαι
Υπουργός Άµυνας και η δουλειά µου ήταν να βρίσκοµαι στη να-
τοϊκή άσκηση. Ο Πρόεδρος Ερντογάν ήρθε εδώ, προκειµένου να
µπορέσουµε να βρούµε µια λύση συνύπαρξης, µια λύση, στο
πλαίσιο της οποίας θα µπορούν οι δύο λαοί να ζουν αρµονικά,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις, αν
απαιτηθεί και αν ποτέ απειληθεί η εθνική κυριαρχία της χώρας,
θα παραιτηθούν, λόγω µιας επισκέψεως ενός προέδρου.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αντιλαµβάνοµαι ότι η λογική που η κ. Βούλτεψη υπηρετεί, είναι

η λογική των ζεϊµπέκικων και των κουµπάρων. Είναι άλλο να
ασκείται εξωτερική πολιτική και άλλο να χορεύουν ζεϊµπέκικα και
τσιφτετέλια µαζί µε τους Προέδρους!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Υπάρχει ένας επιπλέον λόγος, που σταµατάµε τώρα αυτή τη

συζήτηση εδώ. Ο λόγος είναι ότι έχουν έρθει εδώ παιδιά και µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία.

Οπότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Τρίπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο επιπλέον λόγος, είναι ότι είναι από την πατρίδα µας, την Τρί-
πολη. Να είστε καλά, παιδιά. Ό,τι παρακολουθήσατε ήταν ένα
απογευµατινό. 

Παρακαλώ πολύ την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή
Γεννηµατά, να πάρει τον λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η συζήτηση που παρακολουθήσαµε προηγουµένως θυµίζει
λίγο παλιές ελληνικές ταινίες, του τύπου «έχω και κότερο, πάµε
µια βόλτα;».

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Μετά από αυτό, λοιπόν, το κρεσέντο της αριστερής πτέρυγας

της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ας πούµε και καµµιά αλήθεια
για την ουσία αυτού του προϋπολογισµού.

Ο προϋπολογισµός που καταθέσατε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, είναι αντιαναπτυξιακός, γιατί είναι αντιλαϊκός. Και
είναι αντιλαϊκός, ακριβώς επειδή είναι αντιαναπτυξιακός. Τι προ-
βλέπει; Για άλλη µια φορά προβλέπει νέους φόρους, αυξηµένες
εισφορές στους ελεύθερους επαγγελµατίες, νέες επιβαρύνσεις
στην παραγωγή και βεβαίως, νέες µειώσεις στα κονδύλια για τις
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κοινωνικά αδύναµες οµάδες. Είναι ένας ακόµα προϋπολογισµός,
που υπονοµεύει την ανάπτυξη και οδηγεί σε νέες εξοντωτικές
επιβαρύνσεις για τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Όλοι οι προϋπολογισµοί της διακυβέρνησής σας υπήρξαν τρα-
γικά αποτυχηµένοι. Γιατί; Γιατί δεν κατάφεραν να καλλιεργήσουν
αίσθηµα αισιοδοξίας στον κόσµο της εργασίας και της παραγω-
γής, πριν από όλα. Δεν κατάφεραν να προσδώσουν αναπτυξιακή
δυναµική στην οικονοµία. Βέβαια, δεν καταφέρατε να εµπεδώ-
σετε ένα αίσθηµα ασφάλειας για τους Έλληνες πολίτες.

Είναι δε, αποτυχηµένη και µε τα δύο κριτήρια, που µπορεί κα-
νείς να κρίνει τους προϋπολογισµούς: Ως λογιστικά κείµενα, δη-
µοσιονοµικής διαχείρισης κατ’ αρχήν, αλλά και ως εργαλεία
άσκησης οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής.

Για του λόγου το αληθές, πρώτον, οι εισπράξεις από φόρους
και ιδιαίτερα άµεσους υστέρησαν. Αυτό είναι ενδεικτικό της
ακραίας υπερφορολόγησης, η οποία πλέον έχει εξαντλήσει τη
φοροδοτική ικανότητα των πολιτών. Η υστέρηση αυτή πώς κα-
λύφθηκε; Καλύφθηκε από περιστασιακές και όχι µόνιµες εισ-
ροές, που η αποδοτικότητά τους δεν πρόκειται να επαναληφθεί
στις επόµενες περιόδους.

Η ίδια ακριβώς, λοιπόν, λογιστική ασυµµετρία χαρακτηρίζει και
τον προϋπολογισµό του 2018. Προβλέπει ανάπτυξη 2,5% µε ταυ-
τόχρονη αύξηση των εσόδων και περικοπή δαπανών συνολικού
ύψους 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ και βέβαια, δηµιουργία πλεονά-
σµατος 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Όχι µόνο δεν διδαχθήκατε απολύτως τίποτα από τις αστοχίες
των προηγούµενων ετών, αλλά τις επαναλαµβάνετε και µάλιστα,
µε τον χειρότερο δυνατό τρόπο. Διότι εσείς, ένα φιλολαϊκό -υπο-
τίθεται- κόµµα, τι κάνετε; Αυξάνετε ακόµα περισσότερο από
πέρσι την αναλογία των άµεσων µε τους έµµεσους φόρους. Αυ-
ξάνετε δηλαδή τους έµµεσους φόρους, που χτυπούν κατευθείαν
το λαϊκό πορτοφόλι. Η αστοχία σας στη συλλογή άµεσων φόρων
κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ το 2017, σας τρέχει τώρα πού; Στη
διόγκωση των έµµεσων φόρων επί της κατανάλωσης, δηλαδή ει-
δικά, όπως είπα πριν, των φόρων, που θίγουν, τόσο τους φτω-
χούς, όσο και τους πλούσιους οριζόντια. 

Η δεύτερη πλευρά του προϋπολογισµού που αποτελεί, όπως
είπα πριν, το βασικό εργαλείο αύξησης οικονοµικής και κοινωνι-
κής πολιτικής, πώς µετριέται; Μετριέται από τις επιπτώσεις στην
κοινωνική ευηµερία του λαού, αλλά και στην παραγωγική και
αναπτυξιακή δυνατότητα του τόπου.

Πριν επιδοθείτε, λοιπόν, στους ανέξοδους πανηγυρισµούς για
τον τελευταίο, δήθεν, µνηµονιακό προϋπολογισµό, θα πρέπει να
εξηγήσετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ποιος ήταν ο
λόγος που σας έκανε να γίνετε βασιλικότεροι του βασιλέως, γιατί
επιβαρύνετε τον Έλληνα φορολογούµενο την περίοδο από το
2016 µέχρι και το 2018, µε περισσότερο από 7,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ αχρείαστο πρωτογενές πλεόνασµα. Δηµιουργείτε έτσι µια
απίστευτη φορολογική ασφυξία, επιδεινώνετε το οικονοµικό
κλίµα και οδηγείτε την οικονοµία, για άλλη µία φορά, σε αδιέ-
ξοδο. 

Η τραγική αποτυχία των προϋπολογισµών σας, η χρεωκοπία
της οικονοµικής σας πολιτικής αποδεικνύεται και από ένα άλλο
στοιχείο. Ποιο είναι αυτό; Ότι περίπου τέσσερα εκατοµµύρια Έλ-
ληνες δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
απέναντι στο δηµόσιο, έχει εξαντληθεί, όπως είπα πριν, η φορο-
δοτική τους ικανότητα. Και το χειρότερο από αυτό, είναι ότι ένα
εκατοµµύριο από αυτούς τους Έλληνες πολίτες απειλούνται από
κατασχέσεις, µε δική σας ευθύνη, µε δική σας απόφαση, µε δική
σας υπογραφή. Και οι συνέπειες; Μπείτε στον κόπο να διαβάσετε
για λίγο µόνο τις εκθέσεις των αρµόδιων φορέων και οργανι-
σµών: 

Τέλος, η αποταµίευση για τα νοικοκυριά. Μόνο ένας στους
δέκα έχει τη δυνατότητα να βάλει χρήµατα στην άκρη µας λέει ο
ΙΟΒΕ και η ΑΑΔΕ καταγράφει ότι µόνο τον Σεπτέµβριο, µέσα σε
έναν µήνα, τετρακόσιες δέκα χιλιάδες πολίτες, τετρακόσια δέκα
χιλιάδες ΑΦΜ δεν εξυπηρετούν τις οφειλές τους προς το δηµό-
σιο, δεν µπορούν να έχουν φορολογική ενηµερότητα. Τίποτε από
αυτά δεν σας απασχολεί; Τίποτε από όλα αυτά δεν σπάει την ει-
κόνα, την εικονική πραγµατικότητα, που προσπαθείτε να παρου-
σιάσετε, όλες αυτές τις ηµέρες εδώ µέσα;

Βυθίσατε πραγµατικά, την οικονοµία στα χρέη και την από-
γνωση, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Είναι σαφές, λοι-
πόν, ότι εµείς καταψηφίζουµε αυτόν τον προϋπολογισµό. Αναπα-
ράγετε την στασιµότητα, τη γκρίζα κατάσταση. Πιστεύω ότι
αυτός είναι πράγµατι, ο τελευταίος προϋπολογισµός που φέρνει
η Κυβέρνησή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να σταθώ και να απαντήσω
σε δύο εξαιρετικά κρίσιµα ερωτήµατα:

Το πρώτο, µε τις πολιτικές του κ. Τσίπρα η χώρα οδηγείται
πράγµατι σε καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια;

Και το δεύτερο, οδηγούµαστε τελικά στην έξοδο από την
κρίση;

Απαντώ στο πρώτο κατηγορηµατικά «όχι», γιατί; Γιατί η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει υπογράψει σκληρή επιτροπεία. Πώς; Με
την δέσµευση στο µεσοπρόθεσµο για δυσβάσταχτα πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% του ΑΕΠ έως το 2022, τη δέσµευση δηλαδή
για συνέχιση αυτής της φοβερής φοροεπιδροµής για τουλάχι-
στον άλλα πέντε χρόνια, τη δέσµευση για παραχώρηση του εθνι-
κού πλούτου στο υπερταµείο, που ελέγχεται από τους δανειστές
για ενενήντα εννέα χρόνια, τη δέσµευση για επιτροπεία της
χώρας και συγκεκριµένα υψηλά πλεονάσµατα µέχρι το 2060, την
ψήφιση νέων περικοπών για επτακόσιες χιλιάδες κύριες συντά-
ξεις το 2019, νέων µέτρων 1,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2018
και βέβαια, τη δραστική µείωση του αφορολόγητου, η οποία
τώρα συζητείται ότι µπορεί να έρθει νωρίτερα από το 2020, για
το 2019. 

Ο µόνος λόγος που η αξιολόγηση αυτή δεν προσέθεσε νέα
µέτρα, είναι πολύ απλά, γιατί όλα αυτά, απλόχερα τα έχει δώσει
η Κυβέρνησή σας, εκ των προτέρων και για το 2018 και για το
2019 και για το 2020. Και όλα αυτά, χωρίς καµµία απολύτως ου-
σιαστική δέσµευση για την αποµείωση και αναδιάρθρωση του
δηµοσίου χρέους. Αντίθετα, τώρα ξαφνικά ο κ. Τσίπρας ανακά-
λυψε ότι δεν είναι απαραίτητη η ένταξη της χώρας στην ποσοτική
χαλάρωση. Θυµίζω, όµως εδώ τα λόγια του στη συζήτηση του
προϋπολογισµού του 2017.

Διαβάζω ακριβώς το απόσπασµα µε τα λόγια του κ. Τσίπρα.
«Τους επόµενους µήνες» έλεγε «αναµένεται µε το κλείσιµο της
δεύτερης αξιολόγησης και τα µέτρα για το χρέος, η ένταξη και
της χώρας µας στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας». «Είναι» έλεγε «ένα γεγονός που
θα συµβάλει στην αποκατάσταση της κανονικότητας, οδηγώντας
και σε σταδιακή άρση όλων των περιορισµών στη µεταφορά κε-
φαλαίου». Κλείνω το απόσπασµα. Το αποτέλεσµα είναι γνωστό
σε όλους. Ούτε αναδιάρθρωση του χρέους ούτε ένταξη στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, αυτή που πέρυσι κατά τον ίδιον
ήταν ο πρώτος στόχος της Κυβέρνησής του. Αλλά, όπως λέει ο
λαός µας, όταν στην Ευρώπη για τις υπόλοιπες χώρες έβρεχε
χρήµα, ο κ. Τσίπρας είχε βγει µε οµπρέλα. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα για τη δήθεν επιτυχία της Κυβέρνησής σας. Έξοδος µαϊ-
µού, µε συνθήκες υποτέλειας, σκληρών µέτρων λιτότητας,
κυριαρχία των συντηρητικών πολιτικών.

Έρχοµαι αµέσως στο δεύτερο ερώτηµα, που ήταν, αν τελικά
βγαίνουµε από την κρίση. Όχι. Δεν µπορούµε να µιλάµε για
ασφαλή και οριστική έξοδο από την κρίση µε συνθήκες µιας αναι-
µικής ανάπτυξης, οι στόχοι της οποίας συνεχώς αναθεωρούνται
προς τα κάτω και µε τη φτώχεια να απειλεί όλα και µεγαλύτερα
τµήµατα του ελληνικού λαού. Σκεφτείτε µόνο ότι για τα έτη 2015
έως 2017 η προβλεπόµενη ανάπτυξη θα έφτανε αθροιστικά πε-
ρίπου στο 10% του ΑΕΠ, φυσικά πριν έρθει η λαίλαπα της Κυ-
βέρνησης Τσίπρα- Καµµένου. Τώρα µιλάµε για ανάπτυξη 1,6%
το 2017. Βγάλτε τα συµπεράσµατά σας. 

Έξοδος από την κρίση και συνθήκες φτωχοποίησης της µε-
σαίας τάξης απλά δεν συµβαδίζουν. Έξοδος από την κρίση δεν
επιτυγχάνεται µε την εξοντωτική φορολόγηση και τις δυσβάστα-
χτες εισφορές για τους επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, µε µέτρα δηλαδή που υπονοµεύουν τελικά την
ανταγωνιστικότητά τους αλλά και την ίδια την προοπτική επιβίω-
σής τους. 

Τα ληξιπρόθεσµα χρέη των πολιτών προς το κράτος φτάνουν
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τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα χρέη προς τα ασφαλιστικά τα-
µεία αγγίζουν τα 30 δισεκατοµµύρια. Οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις δοκιµάζονται και απειλούνται µε λουκέτο. Οι Έλληνες αγ-
ρότες έχουν εγκαταλειφθεί στην κρίση τους. Έξοδος από την
κρίση δεν επιτυγχάνεται, µε τράπεζες που δεν µπορούν ακόµα
να χρηµατοδοτήσουν την ελληνική οικονοµία. Και βεβαίως, έξο-
δος από την κρίση, χωρίς σηµαντικές επενδύσεις, χωρίς δηµι-
ουργία νέων θέσεων εργασίας, απλά δεν γίνεται. 

Αλλά πώς θα γίνει αυτό; Από µια κυβέρνηση που υπονοµεύει
κάθε επένδυση; Που κυνηγά ό,τι παράγει και δηµιουργεί; Από το
Ελληνικό, τη Χαλκιδική, την Κασσιόπη της Κέρκυρας; Τι να πρω-
τοθυµηθούµε σ’ αυτή την Αίθουσα; Το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων, που κόπηκε µέσα στο 2017 κατά 818 εκατοµµύρια
ευρώ; 

Από τον περιβόητο αναπτυξιακό νόµο των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ που
πολυδιαφήµιζε στην περσινή του οµιλία ο Πρωθυπουργός δεν
έχει ως τώρα πέσει ούτε ένα ευρώ στην αγορά. Κανένα µεγάλο
έργο δεν έχει ξεκινήσει µε χρηµατοδότηση από το τρέχον ΕΣΠΑ.
Στην ουσία, κινούνται µόνο τα µεταφερόµενα έργα από την προ-
γραµµατική περίοδο 2007-2013. Και διακηρύξατε ότι θα τακτο-
ποιήσετε τα δάνεια τετρακοσίων χιλιάδων επιχειρήσεων. Κι εδώ,
απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε, ναυάγιο. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το 2016 οι επενδύσεις στην Ελλάδα
βρέθηκαν σε χαµηλό εικοσαετίας. Βρισκόµαστε στο 50%, σε
σχέση µε τους ρυθµούς πραγµατοποίησης επενδύσεων, σε όλες
τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Η ανταγωνιστικότητα της χώρας
έχει πέσει πια στην ογδοηκοστή έβδοµη θέση παγκοσµίως. Δεν
φτάνουν, λοιπόν, οι εκκλήσεις σας, κ. Τσίπρα σε διεθνή συνέ-
δρια. Και βεβαίως, δεν φτάνουν οι αµφιβόλου πολιτικής σοβαρό-
τητας αναφορές περί της γης της ευκαιρίας για επενδύσεις. 

Είναι αργά για δάκρυα, Αλέξη, όπως θα λέγαµε. 
Το νέο αφήγηµα του κ. Τσίπρα είναι η νέα πολιτική εξαπάτηση,

που επιχειρείται σε βάρος των πολιτών. Με τις µεθοδεύσεις του
ο κ. Τσίπρας, την ώρα που εικονικά φεύγει το µνηµόνιο, στην
πραγµατικότητα έχει εγκαταστήσει ένα µνηµόνιο διαρκείας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα σε θέµατα που
αφορούν την κοινωνική πολιτική, γιατί θεωρώ ότι διαρκής εθνικός
στόχος -είναι η βασική παράµετρος άλλωστε εξόδου από την
κρίση- πρέπει να είναι η κοινωνική συνοχή. 

Η Κυβέρνηση µιλά για δίκαιη ανάπτυξη, φυσικά στα λόγια.
Όµως, να δούµε ποια είναι η πραγµατικότητα, ποια είναι η αλή-
θεια. Πρώτον, πέρα από τους φόρους και την περικοπή του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, σε τι άλλο στηρίχθηκε η
Κυβέρνηση για να πετύχει τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα;
Μείωσε τις δαπάνες για την υγεία και την πρόνοια. Το ίδιο πράτ-
τει και µε τον προϋπολογισµό του 2018. Η πρόβλεψη της δαπά-
νης για ασφάλιση, περίθαλψη, κοινωνική προστασία µειώνεται
κατά 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µια χώρα που υποφέρει, που
καταρρέει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Οι επιχορηγήσεις µειώνον-
ται και στον ΕΟΠΥΥ και στα νοσοκοµεία και στο Υπουργείο Υ-
γείας.

Δεύτερον, έχει βάση ο ισχυρισµός ότι όλα τα δυσάρεστα που
συµβαίνουν δεν θίγουν τελικά τους οικονοµικά αδύναµους; Αυτό
το διαψεύδει ο ίδιος ο προϋπολογισµός σας, γιατί µόνο τους µη
προνοµιούχους θίγει: Η αύξηση έµµεσων φόρων κατά προτεραι-
ότητα κατά 473 εκατοµµύρια ευρώ, η κατάργηση των φοροαπαλ-
λαγών για ιατρικές δαπάνες, η κατάργηση της έκπτωσης φόρου
για µισθωτούς και συνταξιούχους, η αύξηση του ΦΠΑ σε τριάντα
δυο νησιά του Αιγαίου.

Ακούσαµε σήµερα -διαρρέει η Κυβέρνηση- ότι θα δώσει παρά-
ταση εξαµήνου. Αφήστε τα µπαλώµατα. Έχουµε καταθέσει συγ-
κεκριµένη πρόταση νόµου και εγώ σας προκαλώ να πάρετε θέση
σήµερα όλοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Η αύξηση της εισφοράς για τους ελεύθερους επαγγελµατίες
κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ το 2018 και 124 εκατοµµύρια ευρώ
το 2019, η κατάργηση κοινωνικών επιδοµάτων για ευαίσθητες κα-
τηγορίες, όπως τα απροστάτευτα τέκνα και οι νεοεισερχόµενοι
στην αγορά εργασίας, η µείωση κατά 50% του κονδυλίου, που
διατίθεται για την καταβολή επιδόµατος θέρµανσης και βέβαια,

οι νέες περικοπές στο ΕΚΑΣ µείον 234 εκατοµµύρια ευρώ και βε-
βαίως, η πρόβλεψη για πλήρη κατάργησή του το 2019. 

Σε αυτά αθροίζονται οι περικοπές στους τρίτεκνους και στους
πολύτεκνους και βεβαίως, η άρση προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας µεγάλου µέρους των µικρών και µεσαίων δανειοληπτών.

Τώρα, ο κ. Τσίπρας εµφανίζεται να νουθετεί τις τράπεζες, αλλά
δεν υπάρχει κανένας λόγος να κάνετε τον Πόντιο Πιλάτο. Έχετε
απόλυτη ευθύνη γι’ αυτό που συµβαίνει σήµερα, αποκλειστική
ευθύνη. Όποιος πραγµατικά νοιάζεται, λοιπόν, όπως είπα πριν,
δεν έχει παρά να στηρίξει την πρότασή µας, που τι λέει; 

Πρώτον, προστασία πρώτης κατοικίας µε προϋποθέσεις εισο-
δηµατικά και περιουσιακά κριτήρια, για να προστατευθούν οι µι-
κροί και µεσαίοι δανειολήπτες, που επλήγησαν πραγµατικά από
την κρίση. Δεύτερον, διατήρηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά,
που ισχύει ακόµη και τώρα και, τρίτον, συγκρότηση διακοµµατι-
κής επιτροπής εργασίας για επεξεργασία και άµεση κατάθεση
προτάσεων στήριξης των νησιών σε εφαρµογή και του άρθρου
101 του Συντάγµατος.

Ψηφίστε, λοιπόν, την πρότασή µας. Το οφείλουµε αυτό και
στους οικονοµικά αδύναµους, αλλά και στους νησιώτες µας.

Και έρχοµαι στο τρίτο: Έξοδος από την κρίση σηµαίνει, πριν
απ’ όλα, ουσιαστική µείωση της ανεργίας, µε αξιοπρεπείς θέσεις
εργασίας και όχι πολιτικές, που οδηγούν στο µοίρασµα µιας
θέσης σε δύο και την κυριαρχία των ελαστικών µορφών απασχό-
λησης. 

Πάνω από µια στις δύο προσλήψεις του 2017 ήταν µερικής
απασχόλησης. Πεντακόσιες ογδόντα δύο χιλιάδες εργαζόµενοι
ζουν µε µισθό στα όρια των 400 ευρώ περίπου. Είναι θλιβερές
καταστάσεις, που αποθαρρύνουν κυρίως τη νέα γενιά που ανα-
ζητάει στο εξωτερικό µια ευκαιρία. 

Το πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται µε µποναµάδες. Αν θέλετε
πραγµατικά να βοηθήσετε τους νέους να βρουν δουλειά, αξιο-
ποιήστε επιτέλους την πρότασή µας για επιδότηση σταθερών θέ-
σεων εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα. Έτσι µπορείτε να ανοίξετε
ευκαιρίες, κυρίως για τα νέα παιδιά αυτού του τόπου. 

Το συµπέρασµα είναι ότι δεν έχουµε ανάπτυξη και δεν προ-
ωθείται η κοινωνική δικαιοσύνη. Δέκα παίρνετε, ένα επιστρέφετε
στους πολίτες. Η κοινωνική πολιτική Τσίπρα έγινε φιλανθρωπία
των κυβερνώντων. Πόσα χρόνια πίσω µας γυρνάτε επιτέλους;
Μόνο λογαριασµό για την προικοδότηση απόρων κορασίδων δεν
έχετε κάνει, όπως η Φρειδερίκη. Σε λίγο θα φτάσετε κι εκεί. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ καταργεί ουσιαστικά το κοινω-

νικό κράτος. Mε αυτή την πολιτική, δεν υπάρχει προοπτική εξό-
δου από την κρίση και καλύτερο µέλλον για τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες. Το µόνο που επιχειρεί να κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση, µέσα από καθεστωτικές λογικές και πρακτικές, είναι να πα-
ραµείνει όσο γίνεται περισσότερο στις καρέκλες της εξουσίας.
Αυτή είναι η αλήθεια, που ο ίδιος ο προϋπολογισµός αναδεικνύει. 

Άλλη µια σκληρή πραγµατικότητα, που χρειάζεται επισήµανση
-και ας το προσέξουµε αυτό- είναι ότι το επόµενο διάστηµα η
χώρα µας καλείται ταυτόχρονα να υλοποιεί τις σκληρές δεσµεύ-
σεις που ο κ. Τσίπρας ανέλαβε, αλλά και να σταθεί χωρίς βοήθεια
στα πόδια της, καλύπτοντας τις δανειακές της ανάγκες από τις
αγορές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πλέον ξεκάθαρο ότι η χώρα,
για να βγει πράγµατι από τα µνηµόνια και από την κρίση, χρει-
άζεται επειγόντως αλλαγή πολιτικής, που περνά µέσα από την
ήττα της σηµερινής Κυβέρνησης και την αποµάκρυνσή της. 

Είναι φανερό, βέβαια, ότι η έξοδος από την κρίση δεν θα εξα-
σφαλιστεί απλά και µόνο µε µια κυβερνητική αλλαγή. Η έξοδος
από την κρίση απαιτεί ολοκληρωµένο σχέδιο, µια εθνική γραµµή
για ένα νέο µοντέλο παραγωγής, που θα οδηγήσει πραγµατικά
σε βιώσιµη ανάπτυξη, σε προσέλκυση υγιών επενδύσεων και πα-
ραγωγή νέου πλούτου στη χώρα. 

Απαιτεί και µια τολµηρή πολιτική εφαρµογή δίκαιης διανοµής
αυτού του πλούτου, που θα στηρίζει τη µεσαία τάξη και θα µει-
ώνει ριζικά τις κοινωνικές ανισότητες. Γιατί για εµάς αποτελεί θε-
µελιώδη -και γι’ αυτό αδιαπραγµάτευτη- προτεραιότητα η κατα-
πολέµηση της ανεργίας, η κοινωνική δικαιοσύνη και η συνοχή και
βεβαίως οι αξιοπρεπείς αµοιβές και συνθήκες εργασίας. 
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Απαιτεί βέβαια και βαθιές αλλαγές, ανατροπές και µεταρρυθ-
µίσεις σε ό,τι καθηλώνει τη χώρα, την αναµέτρησή µας µε πελα-
τειακές νοοτροπίες και κάθε µορφής συµφέροντα, που στερούν
σήµερα δυνατότητες και πόρους από το κοινωνικό σύνολο. Απαι-
τεί τον ανένδοτο αγώνα απέναντι στη φοροδιαφυγή, στο λαθρεµ-
πόριο, στο µαύρο πολιτικό χρήµα. Απαιτεί διαφάνεια για τους
πάντες και παντού σε όλους τους τοµείς της πολιτικής ζωής.
Έτσι, θα ανακτήσουµε τη χαµένη αξιοπιστία απέναντι στον κόσ-
µο, αλλά και στους εταίρους. 

Αυτή είναι η βασική προϋπόθεση για να εξασφαλίσουµε ανα-
διάρθρωση του χρέους και µείωση των πρωτογενών πλεονασµά-
των, ώστε να απελευθερωθούν πόροι για την ενίσχυση της
ανάπτυξης, της κοινωνικής πολιτικής και στοχευµένες λογικές
µειώσεις των φορολογικών και ασφαλιστικών εισφορών. 

Εδώ θέλω να αναφερθώ στις διαφορές των προτάσεών µας
µε αυτές της Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµοκρατία, παρά τη
νέα προσπάθεια να εµφανιστεί ως λαϊκή Δεξιά ξανά, ακολουθεί
µια όλο και πιο δεξιά πολιτική, εγκλωβισµένη στις παλιές παρα-
δοσιακές της λογικές. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ο κ. Μητσοτάκης αναφέρεται στα κίνητρα
για τους οικονοµικά ισχυρούς και ξεχνά συστηµατικά τα ζητή-
µατα της αναδιανοµής για τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων.
Δεν αναφέρεται στην ανάγκη στήριξης των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων.

Δεν είναι τυχαίο πως ακόµα και για τους πλειστηριασµούς που
αφορούν τη λαϊκή κατοικία, τι βρήκε να πει η Νέα Δηµοκρατία;
Απλώς, να πάνε λίγο αργότερα και τα σπίτια των πιο αδύναµων
να ακολουθήσουν στην πορεία. 

Δεν είναι τυχαίο πώς συνεχίζουν να εµµένουν στην περικοπή
των δηµόσιων δαπανών και αυτών που αφορούν τις απαραίτητες
κοινωνικές και αναπτυξιακές υποδοµές, κυρίως στη δηµόσια παι-
δεία και στη δηµόσια υγεία. 

Ναι, λοιπόν, στη συρρίκνωση της σπατάλης, στη µείωση της
σπατάλης, αλλά όχι στη συρρίκνωση των δαπανών για τις κοινω-
νικές υποθέσεις. Χρειαζόµαστε πολιτικές µε ορατά κίνητρα, που
µπορούν να πείσουν ιδιαίτερα τα παιδιά µας ότι αξίζει να µείνουν
εδώ και να παλέψουν στον τόπο τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου) 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές –και κλείνω µε αυτό σε λιγότερο
από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε- αυτές είναι οι προκλήσεις που
έχουµε µπροστά µας. Οφείλουµε καθένας από τη σκοπιά του να
ανταποκριθούµε σε αυτές, ώστε να γυρίσει η ελπίδα και η αισιο-
δοξία σε αυτόν τον τόπο και στους Έλληνες πολίτες και να στα-
µατήσουν να επικρατούν τα συναισθήµατα της οργής, της αγα-
νάκτησης και της ντροπής. 

Αυτό προσδιορίζει την ευθύνη και την υποχρέωση, που συνο-
λικά έχει το πολιτικό σύστηµα απέναντι στον τόπο. Ιδιαίτερα,
όµως, προσδιορίζει την ευθύνη που έχουν οι φιλοευρωπαϊκές δυ-
νάµεις. Έχουµε υποχρέωση να εξασφαλίσουµε εθνική συνεν-
νόηση. 

Η εθνική συνεννόηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ταυτί-
ζεται κατ’ ανάγκη µε κυβερνητικές συνεργασίες, διότι πολύ απλά
τις υπερβαίνει. Συνδυάζει την αναγκαία πολιτική σταθερότητα µε
την εξίσου επιτακτική ανάγκη για προοδευτική διακυβέρνηση του
τόπου. 

Ας µιλήσουµε, όµως, καθαρά. Η περίοδος του µικρού και κα-
κέκτυπου δικοµµατισµού ανήκει οριστικά στο παρελθόν. Οι πο-
λιτικοί συσχετισµοί αλλάζουν. Νέες πραγµατικότητες δηµιουρ-
γούνται. 

(Χειροκροτήµατα)
Όσοι επιµένουν να αναζητούν βολικά κυβερνητικά συµπληρώ-

µατα και δεκανίκια εξουσίας δεν είναι σε επαφή µε τη νέα πραγ-
µατικότητα, που υπάρχει στη χώρα και στο πολιτικό σύστηµα. 

Λέµε, λοιπόν, όχι σε όσους προσπαθούν να εξυπηρετήσουν τα
µικροκοµµατικά τους συµφέροντα, επιδιώκοντας πολιτικά µέ-
τωπα κάθε µορφής, που όµως αυτά διχάζουν. 

Εµείς έχουµε ένα µέτωπο ανοιχτό απέναντι στη συντήρηση και
στο λαϊκισµό. Πιστεύουµε πως έχει έρθει η ώρα να ενώσουµε επι-
τέλους και όχι να συνεχίσουµε να διχάζουµε τους Έλληνες πολί-
τες, τον ελληνικό λαό, µε το Κίνηµα Αλλαγής, τη νέα πραγµατική

ελπίδα για τον τόπο στην πρώτη γραµµή αυτής της προσπά-
θειας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Γεννηµατά. 

Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Ιωάννης
Δραγασάκης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, µιλώντας µετά από την κ. Γεννηµατά, δεν µπορώ
να µη σχολιάσω το γεγονός το από το εικοστό τρίτο λεπτό της
οµιλίας της µέχρι και το εικοστό πέµπτο ασχολήθηκε µε τη Νέα
Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μεγάλη εξυπνάδα είπες! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κεγκέρογλου, αντι-

δράτε τοπικιστικά, επειδή ο κ. Δραγασάκης είναι Ηρακλειώτης.
Σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ασχολήθηκε πολύ ή λίγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αντιπρόεδρε, συνε-
χίστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Παρ’ όλα αυτά, πρέπει να πω ότι στο ενάµισι λεπτό η κ. Γεννη-
µατά είπε µερικά σηµαντικά πράγµατα. 

Πραγµατικά, έχω να σας κάνω το εξής ερώτηµα, κυρία Γεννη-
µατά. Εάν συµπληρώνατε τα ερωτηµατολόγια, που µοιράστηκαν
στους συνέδρους της Νέας Δηµοκρατίας, στο ερώτηµα περί κοι-
νωνικού κράτους τι θα απαντούσατε; Θα απαντούσατε στήριξη
ή ιδιωτικοποίηση του κοινωνικού κράτους; Αυτές οι φιλοευρω-
παϊκές δυνάµεις είναι υπέρ ή κατά της καταπολέµησης των ανι-
σοτήτων και της φτώχειας; 

Έρχοµαι σε αυτά τα οποία ήθελα να πω και θέλω να επικεν-
τρωθώ σε τρία, κατά τη γνώµη µου, κρίσιµα επίδικα της συγκυ-
ρίας. Το πρώτο αφορά τον τερµατισµό των µνηµονίων, το δεύ-
τερο αφορά το µεταµνηµονιακό καθεστώς και το τρίτο αφορά το
πώς οι νέες δυνατότητες που διαµορφώνονται θα γίνουν υπό-
θεση των πολιτών, πώς θα επωφεληθούν οι πολίτες.

Είναι εφικτή η καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια, όπως επιδιώ-
κει η Κυβέρνηση; Ή µήπως θα έπρεπε να επιδιώξουµε µια πιστω-
τική γραµµή, όπως νοµίζω ότι και χθες ακόµα πρότεινε εδώ ο κ.
Βενιζέλος; Ή µήπως θα έπρεπε να συνεχίσουµε να δανειζόµαστε
από τον ESM, συνοµολογώντας ένα νέο µνηµόνιο ή προσφερό-
µενοι οι ίδιοι οικειοθελώς να εφαρµόσουµε ένα µνηµόνιο, όπως
υπαινισσόταν, αν δεν έλεγε ρητά, από καιρού ο κ. Μητσοτάκης;

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο επίδικο θέµα, τη δεύτερη οµάδα
ερωτηµάτων, το ζήτηµα είναι πώς θα διαµορφωθεί το νέο τοπίο
µετά τα µνηµόνια; Με ποιά αξιακή και πολιτική πυξίδα θα πορευ-
τούµε, ούτως ώστε να αποτρέψουµε στο µέλλον δηµοσιονοµι-
κούς εκτροχιασµούς και άλλες παθογένειες; Και σε αυτό έχει
δίκιο η κ. Γεννηµατά -να αναφερθώ ξανά στην οµιλία της- ότι απέ-
χουµε από το τέλος της κρίσης, διότι για να βγούµε από την
κρίση, θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε τις αιτίες και όχι µόνο τις
συνέπειές της. 

Και η τρίτη οµάδα ερωτηµάτων είναι επίσης κρίσιµη. Με ποιον
τρόπο οι δυνατότητες που αρχίζουν να παρουσιάζονται ήδη από
σήµερα, αλλά πολύ περισσότερο µετά το τέλος των µνηµονίων
και της επιτήρησης, θα αξιοποιηθούν ώστε να βελτιωθεί η ζωή,
ιδίως όσων επλήγησαν περισσότερο από την κρίση; 

Σε ό,τι αφορά την πρώτη οµάδα ερωτηµάτων, η καθαρή έξο-
δος από τα µνηµόνια πρέπει να πω ότι δεν είναι ούτε θα είναι
αποτέλεσµα κάποιου αυτόµατου πιλότου. Είναι το δικό µας σχέ-
διο. Είναι η δική µας επιλογή. Και πρέπει να έχουµε συνείδηση
ότι υπήρχαν και άλλα ενδεχόµενα και άλλες δυνάµεις που αλλιώς
ήθελαν τις εξελίξεις.

Συγκεκριµένα, υπήρχαν τρία δυνητικά ενδεχόµενα, τρεις επι-
λογές. Η πρώτη επιλογή ήταν, όπως είπα ήδη, να συνεχίσουµε
να δανειζόµαστε από τον ESM διαρκώς, διότι πράγµατι εκεί το
επιτόκιο είναι χαµηλότερο και διότι, όπως λένε ορισµένοι, το πο-
λιτισµικό πρότυπο της Ελλάδας είναι τέτοιο που µόνο µετά από
εξωτερική πίεση µπορούµε να έχουµε δηµοσιονοµική σταθερό-
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τητα. Αυτά ήταν τα επιχειρήµατα των δυνάµεων εκείνων που υπο-
στήριζαν αυτή την επιλογή. 

Οι απόψεις αυτές έχουν αποσυρθεί από το τραπέζι των πολι-
τικών συζητήσεων, αλλά δεν έπαψαν να υπάρχουν και στο εξω-
τερικό, αλλά και στο εσωτερικό της χώρας και αυτό ακριβώς
εξηγεί την ευκολία µε την οποία ορισµένες εγχώριες δυνάµεις
υποδέχτηκαν µε ενθουσιασµό, θα έλεγα, και τα µνηµόνια και την
επιτροπεία.

Η δεύτερη επιλογή ήταν αυτή της εξόδου στις αγορές µέσα
από µία πιστοληπτική γραµµή. Είναι η λύση που επεδίωξε, χωρίς
να το επιτύχει, η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014. Η λύση αυτή, αν
την επιλέγαµε, θα σήµαινε πάλι, αν όχι νέο µνηµόνιο, σίγουρα
νέες δεσµεύσεις πέραν αυτών που έχουµε ήδη αναλάβει και γι’
αυτό την απορρίψαµε. 

Εµείς, λοιπόν, επιλέξαµε την τρίτη επιλογή και την καθαρή
έξοδο, που σηµαίνει να βγούµε στις αγορές έχοντας διαµορφώ-
σει ήδη ένα απόθεµα κεφαλαίων που θα θωρακίσει τη χώρα απέ-
ναντι σε απρόβλεπτες απειλές. Και µάλιστα το απόθεµα αυτό
-ένα µέρος του- θα µπορούσαµε να συζητήσουµε να το κρατή-
σουµε και µετά ως ένα µόνιµο ταµείο σταθερότητας, τουλάχι-
στον µέχρις ότου η ευρωπαϊκή ζώνη αποκτήσει θεσµούς
δανεισµού ύστατης ανάγκης και θωράκισης από ασύµµετρο σοκ.

Δεν ήταν εύκολος ο στόχος αυτός ούτε ήταν αρχικά αποδε-
κτός απ’ όλους. Δεν ήταν βέβαιο, επίσης, ότι µπορούσε να επι-
τευχθεί χωρίς να ενταχθούµε στο «QE», στο Πρόγραµµα Αγοράς
Οµολόγων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.

Οι θετικές εξελίξεις, όµως, στην οικονοµία, η αποφασιστική
στάση της Κυβέρνησης και η ευνοϊκή από ορισµένες απόψεις διε-
θνής συγκυρία, καθιστούν την καθαρή έξοδο εφικτή. Όµως θα
χρειαστεί επιµονή και στήριξη µέχρι τέλους. Θα ήταν χρήσιµο
από την άποψη αυτή να γίνει πιο ευκρινής και η στάση της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και όλων των πολιτικών δυνάµεων στο
θέµα αυτό.

Προσωπικά θεωρώ ότι ο στόχος για καθαρή έξοδο από τα µνη-
µόνια µπορεί και πρέπει να έχει την ευρύτερη πολιτική στήριξη,
διότι είναι η πλέον συµφέρουσα επιλογή και για τη χώρα και για
τον λαό.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ερώτηµα, που αφορά στο καθε-
στώς µετά τα µνηµόνια. Ορισµένοι καλλιεργούν, κατά τη γνώµη
µου συνειδητά, µια σύγχυση, έναν ισοπεδωτισµό ότι και µετά τα
µνηµόνια, µνηµόνια θα έχουµε -το ακούσαµε ήδη- και µετά την
επιτροπεία, επιτροπεία θα έχουµε. 

Δυστυχώς, αυτός ο ισοπεδωτισµός ορισµένες φορές υιοθετή-
θηκε από τµήµατα του ευρύτερου χώρου της Αριστεράς. Όµως
τι επιδιώκουν οι εκπρόσωποι του παλαιού συστήµατος της εξου-
σίας, του παλαιού δικοµµατισµού, όταν καλλιεργούν αυτήν τη
σύγχυση; Προσπαθούν να πουν ότι όλα τα ίδια είναι και όλοι το
ίδιο είναι. Θέλουν να κρύψουν τις δικές τους ευθύνες για τη χρε-
οκοπία της χώρας, για τη φτωχοποίηση του λαού, για το γιγαν-
τισµό της διαφθοράς και της διαπλοκής επί των ηµερών τους. 

Με τη σύγχυση που καλλιεργούν θέλουν να πουν ότι µεγαλύ-
τερες ευθύνες δεν έχει εκείνος που οδήγησε τη χώρα στη χρεο-
κοπία, αλλά αυτός που προσπαθεί να τη βγάλει από τη χρεο-
κοπία. Προσπαθούν να φέρουν στον ίδιον παρονοµαστή εκεί-
νους, οι οποίοι αντιπαλεύουν τη διαπλοκή και τη διαφθορά κα-
θηµερινά µε εκείνους που την εξέθρεψαν, την ευνόησαν επί των
ηµερών τους ή δεν µπόρεσαν να την αντιµετωπίσουν επί των ηµε-
ρών τους, αυτούς που άφησαν τις τράπεζες να φορτωθούν µε
κόκκινα δάνεια χωρίς να κάνουν απολύτως τίποτα. Η σηµερινή
Κυβέρνηση, είναι η πρώτη Κυβέρνηση, που επιχειρεί να δηµιουρ-
γήσει ένα θεσµικό πλαίσιο µείωσης των κόκκινων δανείων.

Αυτή η αντιστροφή της πραγµατικότητας έχει καθαρή πολιτική
στόχευση και ιδεολογική αναφορά, που ακριβώς γι’ αυτό δεν
πρέπει να αγνοείται από καµµία δύναµη της αριστεράς.

Σε ό,τι αφορά το µεταµνηµονιακό καθεστώς, το βέβαιο είναι,
η αλήθεια είναι ότι τον Αύγουστο του 2018 τελειώνουν τα µνη-
µόνια και µαζί τους τελειώνει και το σύστηµα, το καθεστώς επι-
τροπείας που τα συνοδεύει. Η νέα διευθέτηση θα καθορίζεται
όχι από κάποιο ειδικό καθεστώς, που αφορά αποκλειστικά την
Ελλάδα, αλλά από τους κοινούς κανόνες που ισχύουν για όλες
τις χώρες, οι οποίες µπήκαν σε πρόγραµµα. Η ευθύνη για τη δια-

µόρφωση της πολιτικής επιστρέφει σ’ εµάς, στην εκλεγµένη Κυ-
βέρνηση και στα όργανα της ελληνικής δηµοκρατίας.

Η έξοδος από τα µνηµόνια, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι όλα τα
προβλήµατα που δηµιούργησε η κρίση έχουν ξεπεραστεί. Αντί-
θετα, θα έλεγα ότι οι µακροχρόνιες συνέπειες ορισµένων από τα
προβλήµατα αυτά, όπως είναι το δηµογραφικό, όπως είναι η πα-
ρατεταµένη αποεπένδυση, όπως είναι η διεύρυνση των ανισοτή-
των, ενδεχοµένως δεν έχουν πλήρως συνειδητοποιηθεί.

Ακριβώς γι’ αυτό, το τέλος των µνηµονίων δεν είναι για εµάς
το τέλος του δρόµου, αλλά είναι ένας σηµαντικός σταθµός, ένα
ξέφωτο που µας επιτρέπει να ανασυγκροτήσουµε τις δυνάµεις
µας, ως κοινωνία και ως χώρα, και να σχεδιάσουµε το µέλλον µε
δική µας ευθύνη.

Έρχοµαι στο επόµενο ερώτηµα. Ποιες δυνάµεις, όµως, µε
ποιες πολιτικές µπορούν να αναλάβουν το έργο αυτό; Μπορεί ο
νεοφιλελευθερισµός να είναι το µέλλον για την κοινωνία µας
όταν, όπου εφαρµόστηκε, αποδείχτηκε θερµοκήπιο εκρηκτικών
ανισοτήτων και θερµοκοιτίδα της Ακροδεξιάς; Ή µήπως το µείγ-
µα εθνικισµού-νεοφιλελευθερισµού, όπως άκουσα να λέει ο κ.
Σαµαράς, αποτελεί ένα αξιόπιστο υποκατάστατό του; Ή µήπως
µια γραµµή ίσων αποστάσεων και αποφυγής διλληµάτων, όπως
κάνει η κ. Γεννηµατά, είναι η λύση;

Πολλοί ρωτούν: Τι σηµαίνει για εµένα, τον απλό άνθρωπο, το
τέλος των µνηµονίων; Σηµαίνει ότι αύριο µπορώ να βρω δουλειά;
Σηµαίνει ότι θα αυξηθεί ο µισθός µου; Σηµαίνει ότι θα βελτιωθεί
η ζωή µου;

Η απάντηση είναι ότι δεν θα λυθούν αµέσως και δια µιας όλα
τα προβλήµατα, αλλά ότι θα υπάρξουν περισσότερες δυνατότη-
τες. Το τελικό αποτέλεσµα για τους πολίτες θα κριθεί, πρώτον
από τις δυνατότητες αυτές που δηµιουργούµε µε την πολιτική
µας και δεύτερον µέσα από την πολιτική βούληση, η οποία πρέ-
πει να υπάρχει, ούτως ώστε αυτές οι δυνατότητες να αξιοποι-
ηθούν προς όφελος των πολλών. 

Το κρίσιµο ζήτηµα δηλαδή είναι, ποιες πολιτικές δυνάµεις τε-
λικά και µε ποια πολιτική θα αξιοποιήσουν αυτές τις δυνατότητες.
Θα είναι δυνάµεις, οι οποίες θα προτάξουν τις ανάγκες των πολ-
λών, όπως κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση ή θα επιστρέψουµε σε
καθεστωτικές λογικές, που τις θυµόµαστε από το παρελθόν,
όπου κυριαρχούσε η εξυπηρέτηση των ηµετέρων;

Θα αρχίσει η αποκατάσταση των αδικιών από κάτω προς τα
πάνω, όπως κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση; Ή θα αρχίσουν από
τα ρετιρέ και θα ξεχαστούν εκεί, όπως τόσες φορές έγινε στο
παρελθόν;

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η πολιτική δύναµη, που όχι µόνο επιθυµεί, αλλά
έχει κάθε λόγο -για να µην πω και συµφέρον- να υπερβεί έµπρα-
κτα το παρελθόν. Είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διότι συγκρουστήκαµε και συγκρουόµαστε µε ό,τι αυτό το πα-
ρελθόν εξέφραζε. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η δύναµη που µπορεί να κάνει
τις αναγκαίες ρήξεις. Είναι η δύναµη που έχει σχέδιο για το µέλ-
λον, για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, τη δηµι-
ουργία ενός νέου υποδείγµατος βιώσιµης και δίκαιης ανάπτυξης,
ένα σχέδιο, το οποίο συζητούµε µε τον λαό, µε τις περιφέρειες,
µε την αυτοδιοίκηση, το οποίο παίρνει ολοένα και περισσότερο
µία ολοκληρωµένη και συγκεκριµένη µορφή. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η πολιτική δύναµη, η οποία έφερε πολιτική στα-
θερότητα σε µία χώρα και σε µία κοινωνία, η οποία ζει µία πρω-
τοφανή κρίση. Ακριβώς γι’ αυτό η Κυβέρνηση, που στηρίζεται και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τους ΑΝΕΛ και από Οικολόγους, απο-
δείχθηκε η πιο σταθερή κοινοβουλευτική Πλειοψηφία από την
αρχή της κρίσης. 

Παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς, παρά τη σκληρή
επιτροπεία, η Κυβέρνηση αυτή απέδειξε στα τρία αυτά χρόνια
ότι, όταν υπάρχει η θέληση, όταν υπάρχει η πολιτική βούληση,
τότε πάντα υπάρχει τρόπος να γίνει σεβαστή η αρχή της δικαιο-
σύνης. 

Και αρκετά από τα µέτρα του προϋπολογισµού το επιβεβαι-
ώνουν, όπως η απόδοση του κοινωνικού µερίσµατος, που υπερ-
βαίνει τα 720 εκατοµµύρια ευρώ, η εδραίωση του κοινωνικού
εισοδήµατος αλληλεγγύης, ενός θεσµού που έπρεπε να έχει δη-
µιουργηθεί στα χρόνια της ανόδου και που δηµιουργήθηκε τώρα
και που καλύπτει επτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας, η αύξηση
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του προϋπολογισµού για τα οικογενειακά επιδόµατα, η παροχή
εκατόν τριάντα χιλιάδων ζεστών ηµερήσιων σχολικών γευµάτων
και πολλά άλλα. 

Ο προϋπολογισµός που συζητούµε, λοιπόν, συνδέεται και µε
τα τρία αυτά ερωτήµατα, τα οποία έθεσα. Η ψήφιση και η πιστή
τήρησή του είναι όρος για να βγούµε από τα µνηµόνια. Ταυτό-
χρονα, όµως, η υλοποίηση του προϋπολογισµού συµβάλλει στη
διαµόρφωση του µεταµνηµονιακού τοπίου και στην εξυπηρέτηση
των πολιτών. 

Με την έξοδο από την ύφεση, µε την ανάκαµψη της οικονο-
µίας, µε την άρση του αποκλεισµού της χώρας µας από τις αγο-
ρές, µε το τέλος της επιτροπείας διαµορφώνονται δυνατότητες. 

Η δική µας Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ - Οικο-
λόγων, αποτελεί την εγγύηση ότι αυτές οι δυνατότητες, µεγάλες
ή µικρές, είναι βέβαιο πως θα χρησιµοποιούνται πάντα προς όφε-
λος της κοινωνίας, προς όφελος των αδυνάτων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ τον κ.

Δραγασάκη.
Καλώ στο Βήµα τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, Πρόεδρο της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµπληρώνονται αυτές τις
ηµέρες τρία χρόνια από τότε που η απόπειρα εκλογής του Σταύ-
ρου Δήµα στην Προεδρία της Δηµοκρατίας απέβη άκαρπη. Το
αποτέλεσµα είναι γνωστό σε όλους. Οδηγήθηκε η χώρα σε πρό-
ωρες εκλογές. Ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ µαταίωσαν από πρόθεση,
από κοµµατική σκοπιµότητα την προεδρική εκλογή κι όχι γιατί το
ήθελαν οι δανειστές, όπως µας είπε ή όπως εννόησε ο Πρόεδρος
της Βουλής.

Να το πούµε, λοιπόν, ξεκάθαρα, διότι αυτό συνέβη, κύριε Τσί-
πρα και κύριες και κύριοι της Συµπολίτευσης. Εσείς που είπατε
τον Γενάρη ότι είστε κάθε λέξη του Συντάγµατος, έναν µήνα νω-
ρίτερα είχατε ευτελίσει το Σύνταγµα µε τον χειρότερο τρόπο, ερ-
γαλειοποιώντας την προεδρική εκλογή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ρίξατε την προηγούµενη κυβέρνηση σε αγαστή συνεργα-

σία µε τη Χρυσή Αυγή, µε τον κ. Κουβέλη, για να έρθετε, µετά
από ένα καταστροφικό εξάµηνο, να εφαρµόσετε τις πιο σκληρές
µνηµονιακές πολιτικές που βίωσε ποτέ η χώρα.

Κοροϊδέψατε τον ελληνικό λαό δύο φορές. Εκλεγήκατε την
πρώτη φορά ως αντιµνηµονιακοί και τη δεύτερη ως µνηµονιακοί.
Αποτύχατε δύο φορές. Την πρώτη φορά µας στοιχίσατε
100.000.000.000. Το κόστος της δεύτερης αποτυχίας σας, όµως,
κύριε Τσίπρα, θα το πληρώνουµε οι Έλληνες πολίτες -όσο κι αν
χαµογελάτε αυτάρεσκα- για πολλά χρόνια ακόµα.

Είµαστε η µόνη ευρωπαϊκή χώρα που παραµένει ακόµα σε
µνηµόνια και είµαστε η οικονοµία µε τον χαµηλότερο ρυθµό ανά-
πτυξης στην Ευρωζώνη. Εκτός αν ο κ. Βούτσης µε αυτήν την εν-
διαφέρουσα αποστροφή του εννοούσε κάτι άλλο, ότι κάποιοι
δανειστές είναι ικανοποιηµένοι σήµερα που ένα λαϊκίστικο µόρ-
φωµα µετατράπηκε στο πιο πειθήνιο όργανό τους. Με άλλα
λόγια, κάποιοι µπορεί να είναι ικανοποιηµένοι, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, επειδή γίνατε µε τη συµπεριφορά σας παράδειγµα
προς αποφυγή για τους δικούς τους λαϊκιστές. Πώς το είχατε
πει, κύριε Τσίπρα κάποτε; «Χρήσιµοι ηλίθιοι».

Ένα είναι βέβαιο. Τρίτη ευκαιρία ο λαός δεν θα σας δώσει.
Αποτύχατε ως αντιµνηµονιακοί, αποτύχατε και ως διαχειριστές
του µνηµονίου. Αποτύχατε -δυστυχώς για τη χώρα- παντού και
σε όλα και εξακολουθείτε να µην έχετε µάθει τίποτα από τα λάθη
σας.

Εσείς, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, που σας αρέσουν
αυτές οι αναλογίες, θυµάστε τι είχε πει ο Αϊνστάιν για τον ορισµό
της παράνοιας, έτσι δεν είναι; «Να κάνεις τα ίδια πράγµατα και
να περιµένεις διαφορετικά αποτελέσµατα». Αυτό ακριβώς κά-
νετε, δυστυχώς. Ο προϋπολογισµός σας επαναλαµβάνει την ίδια
αποτυχηµένη συνταγή. Είναι ένας ακόµα προϋπολογισµός λιτό-
τητας, ένας ακόµα προϋπολογισµός βαθιά αντιαναπτυξιακός,
ένας ακόµα προϋπολογισµός φόρων, πολλών φόρων, ένας προ-

ϋπολογισµός άδικος και τελικά, βέβαια, ένας προϋπολογισµός
αντιλαϊκός.

Η Κυβέρνηση έχει αποτύχει παταγωδώς και η Ελλάδα σήµερα
σέρνεται. Αυτό το ξέρει κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας. Η συν-
τριπτική πλειονότητα των Ελλήνων υπερφορολογείται, δεν αντέ-
χει άλλο και δεν αξίζει στους πολίτες άλλος ένας χαµένος χρό-
νος µετά από τόσες θυσίες. Ο ελληνικός λαός αξίζει και αξίζει
πολύ καλύτερα, αλλά εσείς και η Κυβέρνησή σας δεν µπορείτε
καν να του διασφαλίσετε τα στοιχειώδη. Και εδώ και τρία χρόνια
κρύβετε το πραγµατικό πρόβληµα. Ψεύδεστε ακόµα και σήµερα
συνειδητά, δεν έχετε λύσεις και γι’ αυτό δυστυχώς η Ελλάδα
είναι εκεί που είναι.

Ο ελληνικός λαός σάς έχει ήδη ακριβοπληρώσει. Και σαν να
µην έφτανε αυτό, ο προϋπολογισµός του 2018 µεγαλώνει κι άλλο
τον λογαριασµό.

Γι’ αυτό και οι πολίτες εύχονται και ελπίζουν ο προϋπολογι-
σµός που θα ψηφιστεί σήµερα, να είναι ο τελευταίος προϋπολο-
γισµός της Κυβέρνησής σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, εδώ και πέντε µέρες -µε

µια ασυνήθιστη βέβαια για τα κοινοβουλευτικά ήθη και έθιµα δια-
κοπή- οι Βουλευτές και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ
επαναλαµβάνουν µονότονα τρεις ανυπόστατους ισχυρισµούς.
Τους άκουσα και πριν από λίγο και από τον Αντιπρόεδρο της Κυ-
βέρνησης, τον κ. Δραγασάκη: Πρώτον, ότι η οικονοµία δήθεν
υπεραποδίδει. Δεύτερον, ότι δήθεν βγαίνουµε από τα µνηµόνια.
Τρίτον, ότι  δήθεν όλα αυτά έχουν κάποιο κοινωνικό πρόσηµο.

Θα αποδείξω µε την οµιλία µου ότι και οι τρεις αυτοί ισχυρι-
σµοί σας είναι ψευδείς.

Η οικονοµία όχι µόνον δεν υπεραποδίδει, αλλά αντιθέτως πέ-
φτει έξω σε όλους τους βασικούς στόχους, µε σηµαντικότερο
αυτόν του ρυθµού ανάπτυξης. Καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια
-τον ακούσαµε και σήµερα αυτόν τον όρο- δεν υπάρχει. Έχουν
ήδη νοµοθετηθεί από εσάς µέτρα για το 2019 και το 2020 και
έχουν ήδη τεθεί υπερβολικά αυστηροί δηµοσιονοµικοί περιορι-
σµοί µέχρι το 2022 τουλάχιστον. Και όλοι γνωρίζουν ότι θα υπάρ-
ξει µια ειδική αυξηµένη επιτήρηση µετά τον Αύγουστο του 2018,
η οποία θα συνδέεται και µε την όποια λύση δοθεί για το χρέος. 

Ποιους πλήττει, όµως, κυρίως αυτή η καταστροφική και αδιέ-
ξοδη πολιτική σας; Το έχω πει και το ξαναλέω: Τα µεγαλύτερα
θύµατα της πολιτικής σας σήµερα είναι οι οικονοµικά ασθενέστε-
ροι συµπολίτες µας, όχι µόνον γιατί δεν προστατεύονται, αλλά
γιατί φτωχοποιούνται κάθε µέρα. Και αυτό συµβαίνει την ώρα
που συνειδητά διαλύετε τη µεσαία τάξη, κάτι που έχετε παρα-
δεχθεί µάλιστα και χωρίς καµία ιδιαίτερη δυσκολία σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα.

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. 
Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι υπάρχει υπεραπόδοση της οικο-

νοµίας. Για να το τεκµηριώσει αυτό επικαλείται την υπέρβαση
των στόχων του πλεονάσµατος.

Είναι ψέµα. Μετά από δύο χρόνια ύφεσης, που ήταν το αποτέ-
λεσµα καταστροφικών επιλογών της σηµερινής Κυβέρνησης, η
ελληνική οικονοµία έχει σήµερα έναν αναιµικό ρυθµό ανάπτυξης
που βρίσκεται πολύ πιο κάτω από τις πραγµατικές της δυνατό-
τητες. Υπεραπόδοση σηµαίνει να πηγαίνεις καλύτερα από τις
εκτιµήσεις. Εδώ, όµως, όχι µόνον η οικονοµία δεν πηγαίνει κα-
λύτερα από τις εκτιµήσεις, αλλά αντιθέτως πηγαίνει πολύ χειρό-
τερα από τις δικές σας αρχικές προβλέψεις. Καµµία, λοιπόν,
υπεραπόδοση της οικονοµίας δεν υπάρχει. Υπερφορολόγηση,
ναι υπάρχει. Αχρείαστη λιτότητα, ναι υπάρχει. Και υπάρχει βέ-
βαια και πλεόνασµα κοινωνικής αδικίας. Η µόνη υπεραπόδοση
την οποία έχετε πετύχει, αφορά στην ίδια την αποτυχία σας. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τα πραγµατικά δεδοµένα. 
Το 2017 προβλέπεται ότι θα κλείσει µε χαµηλότερη ανάπτυξη,

χαµηλότερη ιδιωτική κατανάλωση, χαµηλότερη δηµόσια κατανά-
λωση, λιγότερες επενδύσεις και χαµηλότερο εξωτερικό ισοζύγιο
σε σχέση µε τις προβλέψεις του περσινού προϋπολογισµού. Με
απλά λόγια, για άλλη µια φορά πέσατε έξω. 

Ο στόχος του 2017 για τον ρυθµό ανάπτυξης, το σηµαντικό-
τερο, το πιο καθοριστικό µέγεθος -δεν χρειάζεται να σας τον θυ-
µίσω-, ποιος ήταν, κύριε Τσίπρα; Ήταν 2,7%. Αναµένεται να
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κλείσει στο 1,3%, στο 1,4%, άντε 1,5%, αν έχουµε ένα εξαιρετικά
καλό τέταρτο τρίµηνο του 2017, δηλαδή, για να το πω πολύ
απλά, στο µισό της αρχικής πρόβλεψης. 

Κάθε δύο µήνες αναθεωρούσατε τους στόχους προς τα κάτω,
όταν -προσέξτε- στην Ευρωζώνη κάθε δύο µήνες οι στόχοι ανα-
θεωρούνταν προς τα πάνω. Είµαστε η µόνη χώρα της Ευρωζώ-
νης που κάνει βήµατα προς τα πίσω όταν οι όλοι οι άλλοι πη-
γαίνουν µπροστά. Έχω εδώ πέρα έναν πολύ ενδιαφέροντα πί-
νακα- θα ήθελα παρακαλώ να τον δώσετε µετά στον Υπουργό
Οικονοµικών- ο οποίος δείχνει ποιες ήταν οι αρχικές προβλέψεις
ανάπτυξης και πώς αυτοί οι στόχοι, κύριε Τσακαλώτο, αναθεω-
ρήθηκαν για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

Βλέπετε ότι υπάρχει µια µεγάλη εξαίρεση εδώ πέρα. Είναι µια
εξαίρεση και µόνη, η Ελλάδα. Μια µόνη εξαίρεση, η οικονοµία µε
τον χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη.

Δώστε, παρακαλώ, τον πίνακα στον κ. Τσακαλώτο και στον κ.
Τσίπρα να θαυµάσει τα κατορθώµατά του.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Για το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο αποτελούµε αρνητική ανα-
πτυξιακή έκπληξη και αυτό, γιατί επί των ηµερών σας δεν µπό-
ρεσε η Ελλάδα να αξιοποιήσει ιστορικά χαµηλά επιτόκια και
άφθονη ρευστότητα που υπήρχε στις διεθνείς αγορές. Δεν µπό-
ρεσε να αξιοποιήσει χαµηλές τιµές πετρελαίου και ένα εξαιρετικά
ευνοϊκό µακροοικονοµικό περιβάλλον στους κυριότερους εµπο-
ρικούς µας εταίρους.

Αυτή τη συγκυρία τη χάσαµε, κύριε Τσίπρα. Βέβαια, χάσαµε
και µια µοναδική αναπτυξιακή ευκαιρία για την Ελλάδα όλα αυτά
τα τρία χρόνια.

Αυτό, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, δεν λέγεται υπεραπόδοση από κα-
νέναν, σε κανένα λεξικό. Αυτό λέγεται πλήρης αποτυχία ως προς
την αναπτυξιακή σας πολιτική και έχει αποκλειστικά και µόνο τη
δική σας υπογραφή. Μόνο εσείς µπορείτε να µιλάτε για υπερα-
πόδοση και να υποτιµάτε συστηµατικά τη νοηµοσύνη της ίδιας
της κοινωνίας.

Πάµε να δούµε τα υπόλοιπα µεγέθη του προϋπολογισµού.
Επενδύσεις: Ποιος ήταν ο στόχος, κύριε Τσακαλώτε, που εί-

χατε στον προϋπολογισµό; Ήταν 9,1%. Πού είµαστε; Στο 5,1%.
Ιδιωτική κατανάλωση. Ποια ήταν η πρόβλεψη, κύριε Υπουργέ;

Ήταν 1,8%. Πού είµαστε; Στο 0,9%.
Δηµόσιες επενδύσεις: Μειώθηκαν κατά 800 εκατοµµύρια σε

σχέση µε τον στόχο, µε τις αναµενόµενες επιπτώσεις στην ανά-
πτυξη της χώρας και βέβαια, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές εξακο-
λουθούν να αυξάνονται.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω εδώ ότι η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε µειώσει τις ληξιπρόθεσµες οφειλές κατά 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέσα σε δύο χρόνια. Εσείς σε µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα καταφέρατε να τις αυξήσετε κατά µισό δισεκατοµµύριο,
παρότι έχετε πάρει 5 δισεκατοµµύρια δάνεια ειδικά για την απο-
πληρωµή τους.

Φυσικά, τα χρέη των πολιτών προς την εφορία ξεπέρασαν το
αστρονοµικό ποσό των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στην εφορία
χρωστούν τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες
µας. Ένας στους δύο Έλληνες είναι σήµερα αιχµάλωτοι των
οφειλών τους. Το ξαναλέω για να το αντιληφθούµε. Οι µισές ελ-
ληνικές οικογένειες δεν µπορούν σήµερα να ανταπεξέλθουν
στους φόρους τους.

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα κοµµένη
στη µέση, µε µια κοινωνία ακρωτηριασµένη.

Εξίσου, όµως, στρεβλό είναι και το κυβερνητικό αφήγηµα για
το υπερπλεόνασµα του προϋπολογισµού ως δήθεν απόδειξη της
επιτυχίας της κυβερνητικής πολιτικής.

Μπορεί κάποιος φωστήρας από το οικονοµικό επιτελείο να
µου εξηγήσει γιατί πρέπει να παράγουµε µεγαλύτερα πλεονά-
σµατα από αυτά που µας ζητούν οι πιστωτές µας; Γιατί πρέπει
σε συνθήκες ύφεσης να στερούµε πόρους από την πραγµατική
οικονοµία ή γιατί πρέπει να δίνουµε επιχειρήµατα σε κάποιους
πιστωτές µας, οι οποίοι µας λένε την απλή κουβέντα: Αφού βγά-

ζετε τόσο υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, υπερπλεονάσµατα,
τι τη θέλετε τη µείωση του χρέους, αφού µπορείτε να ανταπο-
κρίνεστε και µόνοι σας στην ανάγκη εξυπηρέτησής του;

Μια εξήγηση, λοιπόν, υπάρχει µόνο για αυτή τη συνειδητή επι-
λογή να παράγετε πολύ µεγάλα υπερπλεονάσµατα. Θέλετε τα
υπερπλεονάσµατα για να έρθετε να µοιράσετε κάποια επιδό-
µατα, αντιγράφοντας δυστυχώς τις χειρότερες πελατειακές λο-
γικές της Μεταπολίτευσης. Από τη µια τσέπη παίρνετε δέκα για
να δώσετε πίσω, στην άλλη τσέπη, ένα. Διότι τα αχρείαστα υπερ-
πλεονάσµατα του 2016 και του 2017 είναι προϊόν της απαράδε-
κτης υπερφορολόγησης της παραγωγικής Ελλάδος.

Η Κυβέρνηση ισχυρίστηκε ανάµεσα στα άλλα ότι το υπερπλε-
όνασµα βασίστηκε σε έσοδα από τη µείωση της ανεργίας. Μάλι-
στα. Και αυτό είναι ψέµα, διότι αυτό που συµβαίνει τα τελευταία
δύο χρόνια -και το γνωρίζουν όλοι- είναι ότι χάνονται θέσεις πλή-
ρους απασχόλησης και δηµιουργούνται θέσεις µερικής ή εκ πε-
ριτροπής απασχόλησης.

Θα σας το πω, λοιπόν, µε αριθµούς. Έξι στις δέκα -δηλαδή, το
60%- καινούργιες θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται, είναι θέ-
σεις µερικής απασχόλησης. Ρωτώ, λοιπόν, το εξής: Αυτό φέρνει
περισσότερα έσοδα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς τι λέτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εσείς που είστε καλός στα µαθηµατικά, φαντάζοµαι πως
ξέρετε ότι δύο εργαζόµενοι των 350 ευρώ εισφέρουν στα ταµεία
όσο ένας εργαζόµενος των 700 ευρώ. Γι’ αυτό, ο δείκτης της
ανεργίας πράγµατι µειώνεται, αλλά χωρίς αύξηση των συνολικών
εισοδηµάτων. Γι’ αυτό και τα έσοδα των ταµείων δεν αυξάνονται
µε βιώσιµο τρόπο. Αυξάνονται συγκυριακά εξαιτίας και των δι-
πλών εισφορών που επιβάλατε στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. 

Όµως ας εξετάσουµε και ένα ακόµα ψέµα της Κυβέρνησης,
ότι δηλαδή το υπερπλεόνασµα προήλθε και εν µέρει λόγω του
περιορισµού της διαφθοράς και της φοροδιαφυγής. 

Μακάρι να ήταν έτσι! Όµως δυστυχώς, δεν είναι, διότι οι επι-
δόσεις σας, κύριοι της Κυβέρνησης, στην καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου είναι ανύπαρκτες. Προεκλο-
γικά, πόσο είχατε υποσχεθεί; Είχατε υποσχεθεί 3 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ από τη φοροδιαφυγή, αν θυµάµαι καλά, µέσα σε έξι
µήνες. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, εισπράξατε λιγότερα από 100 εκατοµµύρια ευρώ µέσα
σε τριάντα µήνες.

Επί τη ευκαιρία και µιας και σας έχω εδώ, κύριε Υπουργέ των
Οικονοµικών, διότι δεν συναντιόµαστε και πολύ συχνά στη
Βουλή…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εγώ
εδώ είµαι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Α, ναι. Η αλήθεια είναι ότι εσείς είστε. Ο Πρωθυπουργός
µπήκε για πρώτη φορά στην Αίθουσα και µου κάνει πραγµατικά
εντύπωση. Η πρώτη του εµφάνιση στη συζήτηση του προϋπολο-
γισµού ήταν στο τέλος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εσείς
πού ήσασταν; Ακούσατε καµµία οµιλία;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
Κύριε Τσακαλώτο, λύθηκε η παρεξήγηση. Ησυχία.
Προχωρήστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εσείς που ενδιαφέρεστε τόσο πολύ για τον περιορισµό της
φοροδιαφυγής, για το ζήτηµα του παράνοµου διαδικτυακού τζό-
γου θα κάνετε κάτι επιτέλους ή για όλους αυτούς που έχουν τους
«servers» τους στη Μάλτα και δηλώνουν ότι προαιρούνται στην
Ελλάδα, ότι είναι οικειοθελείς οι δηλώσεις φόρου εισοδήµατος
γι’ αυτές τις εταιρείες; Ή µήπως επειδή τα τελευταία χρόνια απέ-
κτησαν όλως τυχαίως µέσα µαζικής ενηµέρωσης που στηρίζουν
την Κυβέρνηση, κάποιοι θα συνεχίσουν να φοροδιαφεύγουν;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τολµάτε, λοιπόν, να µιλάτε εσείς για διαπλοκή; Εσείς µιλάτε

για διαπλοκή;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Εσείς τι κάνατε τόσα

χρόνια;
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Μπα-
λαούρα, µην κάνετε ερωτήσεις. Δεν θα δίνονται και απαντήσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Να σας πω τι δεν κάναµε. Δεν πανηγυρίζαµε αγκαλιά µε
καναλάρχες, όταν άλλαζαν οι ιδιοκτησίες των καναλιών! 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ)

Αυτά δεν τα κάναµε! Όχι! Αυτά τα κάνατε εσείς!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Με τον Χριστοφοράκο αγκαλιά
δεν ήσασταν;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία
και µη διακόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κοιτάξτε, καταλαβαίνω τη νευρικότητά σας.
(Γέλωτες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

Θα σας το εξηγήσω. Ξέρετε ότι πολλοί από εσάς σε λίγους
µήνες από τώρα δεν θα είστε Βουλευτές, αλλά τουλάχιστον
µέχρι να γίνει αυτό φερθείτε µε αξιοπρέπεια! Σεβαστείτε το Κοι-
νοβούλιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και

των ΑΝΕΛ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εµείς δεν έχουµε πρόβληµα.

Εσείς, αν δεν είστε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, δεν χρειάζον-

ται επιφωνήµατα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι µόνο, λοιπόν, είστε διαπλεκόµενοι, αλλά παινεύεστε
κιόλας γι’ αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αυτό κι αν είναι για γέλια!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κι όλα αυτά, ενώ η υπερφορολόγηση οδηγεί σε έξαρση
της φοροδιαφυγής και σε περαιτέρω µείωση των δηµοσίων εσό-
δων, γιατί τα έσοδα από τους φόρους, άµεσους και έµµεσους,
µειώνονται. Δυστυχώς, µειώνονται και τα δηλωθέντα εισοδή-
µατα. Δείτε τι έγινε µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες που δή-
λωσαν 25% χαµηλότερα εισοδήµατα σε σχέση µε τον προηγού-
µενο χρόνο. Αποτέλεσµα γι’ αυτό, της αύξησης των φόρων και
της αύξησης των εισφορών.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαπιστώνει αυξηµένη φοροδιαφυγή,
παρά τη χρήση ηλεκτρονικών συναλλαγών λόγω capital control.
Άρα µε τις πολιτικές σας όχι µόνο δεν είχαµε µείωση της φορο-
διαφυγής, αλλά όποιος κινείται σήµερα στην πραγµατική αγορά
γνωρίζει ότι, δυστυχώς, η φοροδιαφυγή αυξάνεται συνεχώς.

Πώς προέκυψε, λοιπόν, το υπερπλεόνασµα; Να το ξαναπούµε
άλλη µία φορά για να το εµπεδώσετε και εσείς και οι Έλληνες
πολίτες που µας ακούν. Όχι, δεν προέκυψε από την υπεραπό-
δοση της οικονοµίας, αλλά από τη φορολόγηση, από την ανελέ-
ητη φορολογική και ασφαλιστική επιδροµή κατά πάντων, από τις
κατασχέσεις σε ένα εκατοµµύριο πολίτες και επιχειρήσεις µε άλ-
λους επτακόσιες χιλιάδες πολίτες να βρίσκονται στη ζώνη κινδύ-
νου, από τη διευρυµένη εσωτερική στάση πληρωµών, από τη
σκόπιµη καθυστέρηση απονοµής τριακοσίων χιλιάδων κύριων και
επικουρικών συντάξεων, από τη µείωση επενδυτικών δαπανών
κατά 800 εκατοµµύρια και φυσικά από την υποχρηµατοδότηση
των κοινωνικών δαπανών, τις οποίες είχατε προϋπολογίσει, αλλά
δεν υλοποιήσατε τελικά, κάτι το οποίο σας είπε και ο κ. Κοστέλο
πριν από λίγες ηµέρες. 

Όλα τα παραπάνω έχουν καταγραφεί φυσικά στην επικαιρο-
ποίηση του µνηµονίου που πρόσφατα είδε το φως της δηµοσιό-
τητας. Αυτή, λοιπόν, είναι η αλήθεια για το δήθεν υπερπλεό-
νασµα, τη δήθεν υπεραπόδοση της οικονοµίας. Και τα µικροεπι-
δόµατα που δίνετε, δυστυχώς, δεν αλλάζουν αυτή την πραγµα-
τικότητα.

Πάµε τώρα στον δεύτερο ισχυρισµό της Κυβέρνησης, τον
ισχυρισµό που αποτελεί το νέο µεγάλο ψέµα του κ. Τσίπρα, τη
δήθεν καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018.
Η Κυβέρνησή σας έχει ήδη βάλει τη χώρα σε τέταρτο µνηµόνιο
µε µέτρα ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε δέσµευση για

µείωση του αφορολόγητου, για µείωση των συντάξεων και για
υψηλά πλεονάσµατα µέχρι το 2020. Για ποια καθαρή έξοδο, λοι-
πόν, µιλάτε όταν υπάρχουν ψηφισµένα µέτρα για µετά το 2018;

Θα ήθελα, κύριε Τσίπρα, να σας θέσω ένα πολύ απλό ερώ-
τηµα. Παρακαλώ να µου απαντήσετε στην οµιλία σας. Η Κύπρος,
η Ιρλανδία, η Πορτογαλία όταν βγήκαν από τα µνηµόνια είχαν το
ίδιο µε την Ελλάδα δεσµευτικό πλαίσιο; Ναι ή όχι;  

Θα σας απαντήσω εγώ και σας προκαλώ να µε διαψεύσετε, αν
µπορείτε. Ψήφισαν και αυτές οι χώρες εκ των προτέρων µέτρα
για µετά τη λήξη του προγράµµατος; Όχι είναι η απάντηση. Ψή-
φισαν πλεονάσµατα ύψους 3,5% για πέντε χρόνια; Όχι είναι η
απάντηση. Υπήρχε για αυτές τις χώρες το αυστηρό πλαίσιο επο-
πτείας που συζητείται για την Ελλάδα; Όχι είναι η απάντηση.
Υπάρχουν σε αυτές τις χώρες capital control; Την ξέρετε την
απάντηση, νοµίζω. Όχι. Είναι µια ελληνική µοναδικότητα τα cap-
ital control, τα οποία εξακολουθούν να ισχύουν και ταλαιπωρούν
τις ελληνικές επιχειρήσεις.

Καθαρή, λοιπόν, έξοδος από τα µνηµόνια, κύριε Τσίπρα, θα
επιτευχθεί µόνο όταν κάνουµε αυτό που έκανε η Κύπρος, η Ιρ-
λανδία, η Πορτογαλία όταν βγήκαν από τα δικά τους µνηµόνια,
χωρίς προειληµµένα µέτρα για το µέλλον, χωρίς ασφυκτική επι-
τήρηση, χωρίς δέσµευση για υπερπλεονάσµατα εξόντωσης των
φορολογούµενων και εξάντλησης της οικονοµίας.

Στην Ευρώπη, βεβαίως, «το έχουν τούµπανο». Θα σας πω ότι
στελέχη της Κοµισιόν µιλάνε ανοιχτά για κάτι που µοιάζει µε νέο
µνηµόνιο. Το βαπτίζουν υβριδικό. Υβριδικό, αυτή είναι η καινούρ-
για ορολογία η οποία χρησιµοποιείται.

Μας είπε ο κ. Δραγασάκης ότι το καθεστώς της Ελλάδος θα
είναι το ίδιο µε αυτό των υπόλοιπων χωρών. Βίζερ: «Η Ελλάδα
θα παραµείνει σε αυστηρή εποπτεία για πολλά χρόνια ακόµα».
Αυτά σας είπε.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας κα  Πρακτικών της
Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Με τον κ. Βίζερ είστε ή µε τη χώρα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Εγώ µε την Ελλάδα είµαι. Εσείς δεν ξέρω µε ποιους είστε
τελικά. Εγώ σας λέω τι σας λένε, για να µη διαβάζετε επιλεκτικά
τις δηλώσεις των Ευρωπαίων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δυστυχώς, εξαιτίας σας κινδυνεύει να χαθεί κάθε θετική προ-

οπτική. Όπως χάνονται και όλοι οι στόχοι που είχε θέσει ο κ. Τσί-
πρας.

Θυµίζω, κύριε Τσίπρα, αυτό που είπε και η κ. Γεννηµατά. Αξίζει
να το επαναλάβω, γιατί δεν ήταν ο κ. Τσίπρας στην Αίθουσα,
οπότε µπορεί να µην το άκουσε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Να το ακούσει τώρα, λοιπόν.
Θα σας πω, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, τι λέγατε στη συζήτηση

ακριβώς πριν από έναν χρόνο απ’ αυτό το Βήµα: «Τους επόµε-
νους µήνες αναµένεται, µε το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγη-
σης και τα µέτρα για το χρέος, η ένταξη της χώρας µας στο
πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας. Είναι ένα γεγονός που θα συµβάλλει στην αποκατά-
σταση της κανονικότητας οδηγώντας και στη σταδιακή άρση
όλων των περιορισµών στη µεταφορά κεφαλαίων». 

Αυτά είπατε πέρυσι. Έκτοτε επανειληµµένα έχετε τονίσει πόσο
σκληρά διαπραγµατευτήκατε, πόσες ώρες αφιερώσατε για να
µπει η Ελλάδα επιτέλους στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης,
στο γνωστό QE. Μας είπατε πόσο σηµαντικό είναι το QE, για να
µπορέσει η Ελλάδα επιτέλους να δανείζεται µε κανονικά επιτό-
κια. Και είχατε δίκιο, πράγµατι, µόνο που εξαιτίας σας χάσαµε το
QE. Αυτό συµβαίνει, δυστυχώς, µε την Κυβέρνησή σας κάθε
φορά που διαπραγµατεύεται. Τα δίνετε όλα και δεν παίρνετε τί-
ποτα. 
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Τώρα προσέξτε. Τι µας είπατε, κύριε Τσίπρα; Η ένταξη στην
ποσοτική χαλάρωση δεν είναι κρίσιµης σηµασίας. Ε, τώρα φταίω
εγώ αν σας πω ψεύτη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ή µήπως προτιµάτε τον όρο «κωλοτούµπας», τον οποίο έχετε

πατεντάρει. Διαλέγετε και παίρνετε. 
Η πραγµατικότητα, όµως, για άλλη µια φορά δυστυχώς σας

διαψεύδει. Βλέπω ότι τις τελευταίες µέρες πανηγυρίζετε για την
αποκλιµάκωση στις τιµές των οµολόγων. Είναι αυτό, πράγµατι,
µια θετική εξέλιξη. Έχει και τεχνικούς λόγους, τους οποίους δεν
χρειάζεται να αναλύσω σ’ αυτή την Αίθουσα. Αυτό, όµως, το
οποίο δεν µας λέτε είναι ότι τα επιτόκια δανεισµού της χώρας
είναι υπερβολικά υψηλά σε σχέση µε αυτά της Κύπρου, της Πορ-
τογαλίας και της Ισπανίας. 

Και µιας και θέλετε να τα ακούσετε, να σας τα πω µε αριθµούς
για να τα καταλάβετε.

Ποια είναι η απόδοση του δεκαετούς οµολόγου; Λίγο κάτω
από το 4% στο 3,96%. Πού είναι το οµόλογο της Κύπρου; Στο
1,54%. Πού είναι το οµόλογο της Πορτογαλίας; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κάτω, όχι πάνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το 2014 πόσο ήταν;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Είναι δύσκολες έννοιες αυτές για εσάς. Είναι δύσκολα
αυτά. Θα τα καταλάβετε, όµως, κάντε λίγη υποµονή. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, κάντε

ησυχία. Μην διακόπτετε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Της Ισπανίας ήταν 1,46%. Βλέπετε, όµως, οι χώρες αυτές
είχαν σοβαρές ηγεσίες που τις έβγαλαν από τα µνηµόνια µια ώρα
αρχύτερα. 

Έχετε επισκεφθεί την Πορτογαλία αρκετές φορές, κύριε Τσί-
πρα. Αναρωτιέµαι, τι σκέφτεστε, άραγε, όταν βλέπετε τον σοσια-
λιστή Πρωθυπουργό –προσέξτε, σοσιαλιστή- της Πορτογαλίας
να έχει αυτές τις αποδόσεις; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το 2014 πόσο ήταν; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Να σας θυµίσω τι έγινε από το 2014 και µετά, λοιπόν, µιας
και θέλετε να το ακούσετε. 

Η Πορτογαλία πρόσθεσε στο ΑΕΠ της 11%. Η Ελλάδα πόσο,
κύριε Τσίπρα επί ηµερών σας; Μηδέν. Αυτή είναι η σύγκριση µε
την Πορτογαλία, αφού θέλετε να κάνουµε τις συγκρίσεις, κύριε
Τσίπρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ο Πορτογάλος Υπουργός Οικονοµικών -κατά τα άλλα σο-

σιαλιστής και πανηγυρίζατε που εκλέχτηκε Πρόεδρος του Eu-
rogroup- µας λέει ορθά-κοφτά ότι πρώτα θα τελειώσει το
πρόγραµµα και µετά θα ξεκινήσει η συζήτηση για το χρέος. 

Το πρόβληµά σας, κύριε Τσίπρα δεν είναι µόνο η ιδεολογία
σας. Μεταξύ µας, αµφιβάλλω αν έχετε οποιαδήποτε πραγµατική
ιδεολογία. Εξάλλου, σας το θυµίζουν µε κάθε ευκαιρία παλιοί συ-
νοδοιπόροι σας, η κ. Κωνσταντοπούλου, ο κ. Λαφαζάνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Μα, µε προκαλέσατε τώρα! Τώρα µε προκαλέσατε, λοιπόν,
γιατί δεν είχα πρόθεση να τα διαβάσω, αλλά θα το κάνω! 

Τι σας είπε, λοιπόν, η κ. Κωνσταντοπούλου; Διαβάζω, έχει εν-
διαφέρον να ακουστεί. Πρόεδρο της Βουλής την κάνατε! Δεν την
κάναµε εµείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι λέει η κ. Κωνσταντοπούλου; Ακούστε: «Είστε µία εγκληµα-

τική Κυβέρνηση που ταυτίζει την Αριστερά µε τη ρεµούλα, τον
οπορτουνισµό και τη κοµπίνα, δηλητηριάζοντας ολόκληρη την
κοινωνία και τις νέες γενιές, για να µην πιστέψει κανείς σε τί-
ποτα.» 

Και ο κ. Λαφαζάνης βέβαια, και αυτός Υπουργός ήταν, εάν θυ-
µάµαι καλά, µαζί µε τον κ. Βαρουφάκη, στους πρώτους ένδοξους
µήνες: «Ανοιχτή κοροϊδία του κόσµου από τον Αλέξη Τσίπρα,

γιατί ο κόσµος βλέπει τη ζωή του να επιδεινώνεται µέρα µε τη
µέρα.» 

Το πρόβληµά σας, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, είναι ο αφόρητος κυ-
νισµός σας, είναι τα ατελείωτα ψέµατά σας, είναι η µνηµειώδης
ανικανότητά σας, είναι τελικά η βαθιά σας ανηθικότητα. Και αυτά
είναι στοιχεία του χαρακτήρα, φοβάµαι, δεν αλλάζουν, δεν «µα-
σκαρεύονται» και οι Έλληνες σας γνωρίζουν πια καλά. Όσο πα-
ραµένετε στην εξουσία, καλύτερες µέρες για την πατρίδα µας
δεν θα έρθουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πίσω από το «Greek come back»
-όπως το είπατε, εν πάση περιπτώσει- που προσπαθείτε ατυχώς
να διαφηµίσετε, κρύβονται δυστυχώς µία σειρά από ωρολογια-
κές βόµβες, που η επόµενη Κυβέρνηση θα χρειαστεί να απενερ-
γοποιήσει, όπως για παράδειγµα η τραγική κατάσταση στις
αστικές συγκοινωνίες, η τραγική κατάσταση στη ΔΕΗ, η οποία
παρουσιάζει µία άκρως ανησυχητική έλλειψη ρευστότητας.

(Θόρυβος και γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ! Να

κάνουν ησυχία. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μιλάω για τα γέλια!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, ο κ. Σταθάκης τα

είπε εχθές αναλυτικά, απλώς δυσφόρησε γι’ αυτό που άκουσε.
Το άκουσα προηγούµενα. Εντάξει, ησυχία να ακούσουµε τον οµι-
λητή. Αλίµονο! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Η πιο προβληµατική εξέλιξη, όµως, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι στο πεδίο της ανταγωνιστικότητας, όπου δυστυ-
χώς η χώρα µας διαρκώς υποχωρεί. Παρά τους χαµηλούς µι-
σθούς και παρά την κατάρρευση των αξιών, στην κατάταξη της
Παγκόσµιας Τράπεζας έχουµε πέσει έξι θέσεις επί των ηµερών
σας.

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο. Δώστε και αυτό
στον κύριο Υπουργό, να δούµε µήπως τυχόν θέλει και αυτά να
τα διαψεύσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, ενώ σηµαντικές επενδύσεις έχουν «βαλτώσει». Χι-
λιάδες θέσεις εργασίας καρκινοβατούν. Η περίπτωση του «Ελ-
ληνικού Χρυσού» στη Χαλκιδική. Αποκρατικοποιήσεις σέρνονται,
όπως το Ελληνικό, η Κασσιόπη, η Αφάντου στη Ρόδο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Πρόεδρε, εάν έχετε την καλοσύνη, να κάνετε τη δουλειά

σας και να επιβάλετε την τάξη σ’ αυτήν την Αίθουσα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!
Συνεχίστε, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μεγάλες επιχειρήσεις µε ιστορία δεκαετιών κλείνουν τα
εργοστάσιά τους, κύριε Τσίπρα, και αποεπενδύουν, τα εργοστά-
σια παγωτού της «FRONERI-NESTLE», η πώληση των σηµάτων
ελαιολάδου από την «ΕΛΑΪΣ-UNILEVER». Όλα αυτά, ενώ εκατον-
τάδες επιχειρήσεις στη βόρεια Ελλάδα µεταναστεύουν φορολο-
γικά ή στην πραγµατικότητα σε γειτονικές χώρες. Και όποιες
επενδύσεις κατάφεραν και έγιναν, έγιναν µε αδικαιολόγητες κα-
θυστερήσεις και µε συνεχή εµπόδια. Και είναι βέβαια πολλές από
τις επενδύσεις που είχαν δροµολογηθεί από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. Κάποιες σας επιβάλλονται τώρα από τους δανει-
στές. Τις πολεµούσατε και σήµερα αναγκάζεστε µε το ζόρι να τις
στηρίξετε. Εσείς, όµως, επενδύσεις στην Ελλάδα δεν µπορείτε
να φέρετε. Από ιδεοληψία, από ανικανότητα; Μου είναι πλέον
παντελώς αδιάφορο. Το αποτέλεσµα µετράει. Και το αποτέλε-
σµα, δυστυχώς, είναι αποκαρδιωτικό. 

Πάµε τώρα στο τρίτο µεγάλο σας ψέµα, ότι η πολιτική σας έχει
κοινωνικό πρόσηµο, επειδή εσείς ως Αριστεροί είστε πάντα ευαί-
σθητοι από την Κεντροδεξιά. 

Για πάµε, λοιπόν, να δούµε τι έχετε κάνει αυτά τα τρία χρόνια.
Επιβάλατε είκοσι επτά νέους φόρους, προχωρήσατε σε είκοσι
µία περικοπές συντάξεων και κοινωνικών επιδοµάτων. Μειώσατε
δυο φορές το αφορολόγητο. Ο Υπουργός, ο οποίος έλεγε ότι θα
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παραιτηθεί εάν µειώσει το αφορολόγητο -το µειώσατε δυο
φορές!- και ακόµα κάθεστε στη θέση σας και κουνάτε σκωπτικά
το κεφάλι σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κόψατε το ΕΚΑΣ. Θα το καταργήσετε τελείως τον επόµενο

χρόνο. Μειώθηκαν οι δικαιούχοι και τα ποσά του κοινωνικού επι-
δόµατος αλληλεγγύης. Μειώσατε το επίδοµα θέρµανσης. Ποιον
πλήττουν όλα αυτά; Αυτούς που είναι σε δύσκολη θέση, τους πιο
αδύναµους. 

Και, βέβαια, στον νέο προϋπολογισµό του 2018, για να µην ξε-
χνιόµαστε, υπάρχουν πρόσθετα µέτρα ύψους σχεδόν 2 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Εκατόν πενήντα χιλιάδες στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων θα δουν περικοπές στις αποδοχές τους. Δυο εκατοµ-
µύρια Έλληνες θα χάσουν έκπτωση φόρου από τις ιατρικές δα-
πάνες και µαζί κάθε κίνητρο να ζητούν απόδειξη, θεριεύοντας µε
αυτόν τον τρόπο και άλλο τη φοροδιαφυγή. Τρία εκατοµµύρια
µισθωτοί και συνταξιούχοι θα χάσουν την έκπτωση φόρου που
είχαν λόγω της παρακράτησης του φόρου στην πηγή πριν καν
αυτός γίνει εισόδηµα. 

Περικόπτετε οικογενειακά επιδόµατα. Μειώνετε τη φαρµακευ-
τική δαπάνη και τις παροχές ασθένειας. Ποιους πλήττουν όλα
αυτά; Τους πιο αδύναµους, βέβαια. Και θα συµφωνήσετε, φαν-
τάζοµαι, µαζί µου -διότι το λέγατε κατά κόρον όταν ήσασταν στην
Αντιπολίτευση- ότι οι έµµεσοι φόροι είναι οι πιο άδικοι, διότι επι-
βαρύνουν δυσανάλογα τους οικονοµικά ασθενέστερους. 

Κρατικός προϋπολογισµός, σελίδα 60, αυτός που καταθέσατε.
Πίνακας: Λόγος άµεσων και έµµεσων φόρων. Το 2014, για το
οποίο ενδιαφερόσασταν, πόσο ήταν; Ήταν 1,15. Πόσο είναι το
2017; Είναι 1,33. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυξήθηκε ο ΦΠΑ. Αυξήθηκε ο ειδικός φόρος κατανάλωσης
ενεργειακών προϊόντων. Αυξήθηκε ο φόρος στον καφέ, στον
καπνό, στα τσιγάρα, στο αλκοόλ, στη συνδροµητική τηλεόραση,
στην κινητή τηλεφωνία και τα χειρότερα είναι µπροστά σας. Η
µείωση των συντάξεων είναι µπροστά σας. Η µείωση του αφο-
ρολόγητου είναι µπροστά σας. Το τέταρτο µνηµόνιο είναι µπρο-
στά σας. Είναι το δικό σας µνηµόνιο αυτό, το µνηµόνιο Τσίπρα -
Καµµένου. 

Παράλληλα, βέβαια, ξεκίνησαν και οι πλειστηριασµοί όλων των
κατοικιών, ακόµα και των λαϊκών. Αυτά τα κάνετε εσείς προσω-
πικά, που φωνάζατε «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη!». Αυτό,
για να µην ξεχνιόµαστε εδώ πέρα. 

Λέτε ψέµατα, όταν ισχυρίζεστε ότι προστατεύεται η πρώτη κα-
τοικία µέχρι 300.000 ευρώ. Η αλήθεια, κύριε Τσίπρα, είναι ότι σή-
µερα δεν υπάρχει καµµία οριζόντια προστασία για την πρώτη
κατοικία. Η αλήθεια είναι ότι καταργήσατε τη διάταξη του
ν.4224/2013, η οποία προστάτευε πλήρως την πρώτη κατοικία
µέχρι 200.000 ευρώ. Σήµερα προστατεύεται από τον πλειστηρια-
σµό µόνο η πρώτη κατοικία υπερχρεωµένων νοικοκυριών που
έχουν υπαχθεί στο νόµο Κατσέλη. Όλα τα άλλα είναι ντροπή.
Είναι ντροπή να τα λέτε για τους ανθρώπους, οι οποίοι βλέπουν
σήµερα επί δικών σας ηµερών να χάνεται η περιουσία τους! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η αλήθεια είναι ότι όποιος δεν έχει υπαχθεί στον νόµο Κατσέλη

είναι εκατό τοις εκατό απροστάτευτος σήµερα, κύριε Τσίπρα. 
Αφού, λοιπόν, δεν µπορείτε να προστατεύσετε την πρώτη κα-

τοικία, αποκαλύψτε τουλάχιστον τους στρατηγικούς κακοπληρω-
τές, ώστε η έναρξη των πλειστηριασµών να αφορά, πρώτα απ’
όλα, αυτούς και όχι τους πολίτες που εσείς φτωχοποιήσατε. 

Κυρίες και κύριοι της συµπολίτευσης, η συζήτηση του προϋπο-
λογισµού απέδειξε για άλλη µια φορά ότι µια ετερόκλητη κυβερ-
νητική πλειοψηφία, που γαλουχήθηκε σε συνθήκες τυχοδιω-
κτικής γυµναστικής, δεν µπορεί να επαναφέρει τη χώρα στην κα-
νονικότητα. Δεν έχετε κανένα σχέδιο για τη χώρα, παρά µόνο
πώς θα µείνετε στην εξουσία για ακόµα λίγους µήνες. Το µόνο
που σας ενδιαφέρει είναι να χτίσετε σχέσεις εκλογικής πελατείας
µε κοινωνικά στρώµατα, τα οποία –προσέξτε!- από τη µια, τα

φτωχοποιείτε και από την άλλη, πάτε να τα δελεάσετε µε χρι-
στουγεννιάτικα επιδόµατα και προεκλογικά βοηθήµατα, την ίδια
ώρα που εξακολουθείτε να κάνετε κάθε προσπάθεια, για να εµ-
φυσήσετε το µίσος και τη µισαλλοδοξία, την ίδια που εξυπηρε-
τείτε µια νέα ολιγαρχία, στην οποία επιτρέψατε να πλουτίσει και
να ελέγξει κρίσιµους τοµείς, ώστε να διαπλέκεστε και να συναλ-
λάσσεστε µαζί της, την ίδια ώρα, που αντί να συµµαζέψετε το
κράτος, το ξεχειλώνετε, στέλνοντας τον λογαριασµό στον Έλ-
ληνα φορολογούµενο. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο περισσότερο σε αυτό. Γονατί-
ζετε, κύριε Τσίπρα, τους Έλληνες στους φόρους. Πετσοκόβετε
συντάξεις, µειώνετε κοινωνικές δαπάνες, µοιράζετε επιδόµατα,
αφού τα έχετε υφαρπάξει από τις τσέπες των πολιτών, ενώ πα-
ράλληλα χτίζετε το δικό σας κοµµατικό κράτος. 

Έχετε φτιάξει µια πολύ ενδιαφέρουσα «βιοµηχανία» κατα-
σκευής γραµµατέων, γενικών, ειδικών, αναπληρωτών, τοµεακών.
Κάθε λογής γραµµατείς ξεφύτρωσαν ξαφνικά επί των δικών σας
ηµερών. Από ογδόντα έναν που είχαµε, φτάσαµε αισίως στους
εκατόν πενήντα έξι. Είναι όλοι, φυσικά, µε τους µετακλητούς
υπαλλήλους, την υποστήριξη και το κόστος που όλα αυτά συνε-
πάγονται. 

Αυξήσατε τον αριθµό των µετακλητών υπαλλήλων κατά 30%.
Είναι πεντακόσιοι εβδοµήντα πέντε περισσότεροι. 

Συστήσατε νέες θέσεις προϊσταµένων και αυξήσατε τις οργα-
νικές θέσεις στον στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα κατά τρεις
χιλιάδες τριακόσιες σαράντα πέντε µε τα καινούρια προεδρικά
διατάγµατα, τα οποία δηµοσιεύσατε, µε τους οργανισµούς των
Υπουργείων. 

Αυξήσατε τον αριθµό των συµβασιούχων σχεδόν 22%. Είναι
δεκατρείς χιλιάδες περισσότεροι. Και όλοι αυτοί είναι όµηροι των
υποσχέσεών σας για µονιµοποίηση, κόντρα στο Σύνταγµα, κόν-
τρα στους νόµους και κόντρα, βέβαια, στην οικονοµική κατά-
σταση της χώρας. 

Συστήσατε σαράντα οκτώ καινούργιους κρατικούς φορείς µε
πάνω από εκατό αµειβόµενες θέσεις διοικητικών συµβουλίων.
Και µη µου πείτε ότι όλοι αυτοί ήταν απαραίτητοι. Ο Οργανισµός
Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης είναι απαραίτητος, όταν
υπάρχει ήδη ο Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονί-
κης, τον οποίον σπεύσατε να κρατικοποιήσετε; Η Δηµόσια Αρχή
Λιµένων είναι απαραίτητη, όταν υπάρχει ήδη η Ρυθµιστική Αρχή
Λιµένων; Και, βέβαια, το αγαπηµένο µου -το έχετε ξανακούσει-
Εθνικό Μουσείο Αγροτικού Κινήµατος. Είναι απολύτως απαραί-
τητο στην κατάσταση της χώρας σήµερα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και εδώ, προς αποφυγή παρεξηγήσεων, θέλω να είµαι τελείως

ξεκάθαρος. Θα µπει ένα τέλος σ’ αυτό το κοµµατικό κράτος.
Αυτό το έκτρωµα δεν πρόκειται να το νοµιµοποιήσουµε, ούτε
πρόκειται να υποσχεθώ σε συµβασιούχους µονιµοποιήσεις, για
να κερδίσω µερικές δεκάδες χιλιάδες ψήφους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αρκετά µε τις χρεοκοπηµένες πολιτικές της Μεταπολίτευσης.

Αρκετά πια µε αυτούς, που ενώ επαγγέλλονται το νέο, εκφρά-
ζουν τη χειρότερη Ελλάδα του χθες. Αν θέλουµε πραγµατικά να
κάνουµε µια καινούργια αρχή, αυτές τις λογικές πρέπει να τις
αφήσουµε οριστικά πίσω µας. Η Ελλάδα δεν χρειάζεται σήµερα
µια ισχνή οικονοµική ανάκαµψη. Χρειάζεται ένα τολµηρό σχέδιο
ριζικής ανασυγκρότησης και µια αποφασισµένη ηγεσία που θα
το εφαρµόσει, χωρίς αναστολές, χωρίς επιφυλάξεις και σίγουρα
χωρίς την ανάγκη εξωτερικών παραινέσεων. Γιατί θα το πιστεύει
και γιατί το σχέδιο αυτό θα το έχει εγκρίνει µε την ψήφο του ο
ελληνικός λαός. 

Το σχέδιο µας είναι έτοιµο κι εµείς είµαστε έτοιµοι να το υλο-
ποιήσουµε. Το παρουσίασα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης,
το ενέκρινε το 11ο Τακτικό µας Συνέδριο. Στηρίζεται σε δύο κεν-
τρικούς άξονες.

Ο πρώτος είναι η απελευθέρωση της δηµιουργικότητας των
Ελλήνων από τα δεσµά του κρατισµού και της ασφυκτικής φο-
ρολογίας, έτσι ώστε µε κινητήρια δύναµη τον ιδιωτικό τοµέα και
µε τη στήριξη ενός σύγχρονου, αποτελεσµατικού, αντιγραφει-
οκρατικού κράτους να απελευθερώσουµε την οικονοµική ανά-
πτυξη, να κερδίσουµε την ευηµερία. Όχι δανεική ευηµερία, αλλά
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πραγµατική, αυτή που θα βασίζεται στις δικές µας δυνάµεις, οι
οποίες είναι πολλές και είναι αναξιοποίητες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορούµε να µειώσουµε τους φόρους και ταυτόχρονα να

συγκρατήσουµε τις δαπάνες. Σίγουρα, µπορούµε να µειώσουµε
το αποτύπωµα του κράτους στην οικονοµία και ταυτόχρονα να
επιδιώξουµε συµπράξεις µε τον ιδιωτικό τοµέα. Σίγουρα, µπο-
ρούµε να κάνουµε το κράτος και µικρότερο και αποτελεσµατικό-
τερο. 

Εµείς ξέρουµε τι χρειάζεται, για να προσελκύσουµε τις επεν-
δύσεις που τόσο χρειάζεται ο τόπος, διότι εµείς δεν βλέπουµε
την υγιή επιχειρηµατικότητα µε καχυποψία. Γιατί ξέρουµε ότι για
να αναδιανείµεις πλούτο, πρέπει πρώτα κάποιος να τον παράγει. 

Ο δεύτερος άξονας, εξίσου σηµαντικός, είναι η διάχυση της
ευηµερίας σε όλη την κοινωνία µε ένα στιβαρό πρόγραµµα κοι-
νωνικής αλληλεγγύης, που εξασφαλίζει υψηλού επιπέδου κοινω-
νικές υπηρεσίες σε όλους στην υγεία, στην παιδεία, στην
κοινωνική πρόνοια, που εγγυάται ένα αξιοπρεπές επίπεδο δια-
βίωσης στους συµπολίτες µας που αντιµετωπίζουν το φάσµα της
ακραίας φτώχειας, µέσω της επέκτασης του ελάχιστου εγγυη-
µένου εισοδήµατος, που εξάλλου αποτελεί πολιτική που πρώτη
η Νέα Δηµοκρατία θεσµοθέτησε. 

Θα σας το πω, επιτέλους, µήπως το αντιληφθείτε κάποια
στιγµή. Πιο αποτελεσµατική πολιτική απέναντι στη φτώχεια και
στον κοινωνικό αποκλεισµό δεν είναι τα αποσπασµατικά επιδό-
µατα, αλλά οι σταθερές δουλειές. Και αυτές µπορούν να έρθουν
µόνο µέσα από µια έκρηξη επενδύσεων, κυρίως, σε εξωστρεφείς
κλάδους, όπου η χώρα µας έχει φυσικά συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα. Οι επενδύσεις θα έρθουν µόνο, εάν µειώσουµε τη φορο-
λογία, απλοποιήσουµε το φορολογικό σύστηµα και το κρατή-
σουµε σταθερό για τουλάχιστον µια πενταετία, όταν απλοποι-
ήσουµε δραµατικά τις αδειοδοτικές διαδικασίες, ειδικά όσον
αφορά τις χρήσεις γης, όταν αποκαταστήσουµε τη ρευστότητα
στην πραγµατική οικονοµία, όταν εξασφαλίσουµε πραγµατική
ασφάλεια δικαίου για όλους τους Έλληνες, µεγάλους και µι-
κρούς, Έλληνες και ξένους επενδυτές. Εµείς αυτές τις δεσµεύ-
σεις µας και ξέρουµε και µπορούµε να τις κάνουµε πράξη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε την εξής παρατήρηση:
Η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σήµερα εγκλωβισµένη σε ένα σπι-
ράλ θυµού, απαισιοδοξίας και παραίτησης. Από τον κ. Τσίπρα και
από τους Υπουργούς του δεν περιµένω τίποτα πια. Το βάρος της
ευθύνης αναπόφευκτα µεταφέρεται στους δικούς µας ώµους.
Όλο και περισσότεροι Έλληνες, ακόµα και αυτοί που δεν ψήφι-
σαν Νέα Δηµοκρατία, αντιλαµβάνονται ότι έχουµε και το σχέδιο
και την αποφασιστικότητα να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση.
Κυρίως, όµως, έχουµε την ευθύνη να ενώσουµε την ελληνική κοι-
νωνία απέναντι σε ψεύτικους διχασµούς και σε ακραία πόλωση. 

Κύριε Τσίπρα, θα σας το ξαναπώ. Δεν υπάρχουν δύο Ελλάδες,
οι πατριώτες και οι Γερµανοτσολιάδες, οι µνηµονιακοί και οι αν-
τιµνηµονιακοί, οι καλοί και οι κακοί, οι πλούσιοι και οι φτωχοί. Η
Ελλάδα είναι µία και δεν θα βγούµε από την κρίση, εάν δεν ενώ-
σουµε τις δυνάµεις µας και εάν δεν αντιληφθούµε επιτέλους ότι
αυτή η προσπάθεια µας αφορά όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα βγούµε από την κρίση, εάν βρούµε την αυτοπεποίθηση να

κοιταχτούµε µε ειλικρίνεια στον καθρέφτη και να κάνουµε όλοι
την αυτοκριτική µας και την πεποίθηση ότι µπορούµε να τα κα-
ταφέρουµε, όπως το έχουµε κάνει πολλές φορές στην ιστορία
µας, κόντρα στις προβλέψεις. 

Κύριε Τσίπρα, σε λίγο θα ανεβείτε στο Βήµα, για να µας πείτε
πως φέτος θα κάνετε όλα αυτά που µέχρι σήµερα δεν µπορέσατε
ή δεν θέλατε να κάνετε. Μου είναι αδιάφορο τι ισχύει από τα δύο.
Θα µας µιλήσετε για ανάπτυξη. Θα µας µιλήσετε για κοινωνική
δικαιοσύνη. Θα µας µιλήσετε για καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια.
Κανείς δεν θα σας πιστέψει. Ίσως ακόµα χειρότερα, κανείς δεν
θα σας ακούσει. 

Θα κάνετε βέβαια –είµαι σίγουρος- κάτι το οποίο σας είναι
εξαιρετικά οικείο. Θα µας επιτεθείτε πάλι, χαρακτηρίζοντάς µας
«διαπλεκόµενους», «καταστροφολόγους», «ελίτ», «πορφυρογέν-
νητους». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Αυτή η παράταξη, την οποία µε τόση ευκολία απαξιώνετε, έχει
αποδείξει ότι έχει ρίζες στην κοινωνία, διότι έχει ταξικό πρόσηµο,
διότι είναι ένα γνήσια λαϊκό κόµµα. Έχει ιστορία, έχει αρχές, έχει
αξίες. Έχει τη δύναµη να εκσυγχρονίζεται και να ανανεώνεται,
να αλλάζει, να µαθαίνει από τα λάθη της, τα οποία έχει τη γεν-
ναιότητα να αναγνωρίζει. Και είµαι πολύ υπερήφανος που είµαι
Αρχηγός της.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Και όταν έρθει η ώρα, το ξέρετε και εσείς ότι δεν αργεί, θα
υπάρξει πράγµατι καθαρή έξοδος, η έξοδός σας από την εξου-
σία µε την βροντερή ετυµηγορία του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όταν βρεθείτε πολύ λιγότεροι στα έδρανα της Αντιπολίτευ-

σης και χωρίς τον συγκολλητικό ιστό της εξουσίας και φυσικά
την προστασία που αυτή σας προσφέρει, εκεί να δούµε πόσο θα
αντέξετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ίσως κάποιοι από εσάς δεν θα έχετε την ευκαιρία να είσαστε

και σε άλλους προϋπολογισµούς. Το καταλαβαίνω.
Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, καταψηφίζει τον προϋπολογισµό

του 2018 και συνεχίζει τον δικό της αγώνα, ώστε το 2018 να είναι
το έτος της µεγάλης πολιτικής ανατροπής, για να κερδίσουµε
επιτέλους τον χαµένο χρόνο, να κερδίσουµε το µέλλον, το δικό
µας µέλλον, αλλά κυρίως το µέλλον των παιδιών µας, γιατί όλοι
οι Έλληνες γνωρίζουµε ότι αξίζουµε πολύ καλύτερα από αυτό
που έχουµε σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και τρεις συνοδοί - εκπαιδευτικοί από το
1ο Γυµνάσιο Τρίπολης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς υποδέχεται. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και τρεις συ-
νοδοί - εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Λιµένα Θάσου. 

Η Βουλή σάς υποδέχεται. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Τσακαλώτο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί τοπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υπάρχει κανένα το-

πικό. Το Αγροτικό Μουσείο είναι απολύτως απαραίτητο και αφή-
στε να λένε.

Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος έχει τον
λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι
θα πούµε ότι υπάρχει καταστροφολογία, είχε µια δόση κατα-
στροφολογίας η οµιλία του και αυτό το έχουµε συναντήσει τους
τελευταίους έξι µήνες µε µεγάλο κόστος για την οικονοµία, γιατί,
όπως ξέρετε, η αυτοπεποίθηση και η αισιοδοξία είναι µέρος της
οικονοµικής ευηµερίας.

Ο κ. Σταϊκούρας µας είπε στις 14 Ιουλίου ότι το αφήγηµα του
κ. Τσίπρα κάθε µέρα καταρρέει.

Η κ. Μπακογιάννη µας είπε στις 2 Νοεµβρίου ότι η πραγµατι-
κότητα διαψεύδει πάλι τον κύριο Πρωθυπουργό, επειδή ο κύριος
Πρωθυπουργός είπε ότι επιστρέφουµε στην ανάπτυξη.

Για να εξηγήσω αυτήν την καταστροφολογία δεν θα πω, όπως
καµµιά φορά κάνω, ένα παράδειγµα από την Καινή Διαθήκη για
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δύο λόγους: Πρώτον, γιατί ο Κύριός µας, όπως ξέρετε, δεν είχε
πολύ µεγάλη συµπάθεια ή τουλάχιστον είχε µια αµφίσηµη σχέση
µε τους πλουσίους και αυτούς που υποστηρίζουν τους πλουσί-
ους και, δεύτερον, γιατί η αγριότητα των εποχών και της Αντιπο-
λίτευσης ταιριάζει περισσότερο µε την Παλαιά Διαθήκη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Άρα, σας θυµίζω τις καταστροφές και τις πληγές που είχαν οι

Αιγύπτιοι κάτω από τον Φαραώ, όταν οι Ισραηλίτες ήθελαν να
φύγουν και δεν τους επέτρεπε ο Φαραώ και, άρα, έγιναν οι δέκα
πληγές.

Η πρώτη πληγή ήταν τα νερά του ποταµού Νείλου να µετατρα-
πούν σε αίµα, η δεύτερη ήταν ότι βάτραχοι κάλυψαν όλη την επι-
κράτεια της Αιγύπτου, τρίτον, ο αέρας της Αιγύπτου γέµισε µε
σκνίπες, τέταρτον, σµήνος από αλογόµυγες εισέβαλαν σε κάθε
κατοικία των Αιγυπτίων, πέµπτον, βαριά επιδηµία έπληξε όλα τα
κοπάδια τους, έκτον, άνθρωποι και ζώα γέµισαν εξανθήµατα,
έβδοµον, έπεσε πολύ βαρύ χαλάζι και φωτιά από τον ουρανό,
όγδοον, σκοτείνιασε η γη της Αιγύπτου από τα σµήνη των ακρί-
δων, ένατον, για τρεις ηµέρες πυκνό σκοτάδι σκέπασε όλη την
αιγυπτιακή επικράτεια. Εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Χτύπησε
ξανά ο Θεός αποκλειστικά στην Ελλάδα και αποκλειστικά στην
ΕΡΤ τον Νοέµβριο του 2013. Δέκατον, σκοτώθηκαν όλοι οι πρω-
τότοκοι γιοι των Αιγυπτίων και του Φαραώ.

Πάµε τώρα να δούµε τις δέκα πληγές που είχαµε και θα πω τις
δέκα πληγές µόνο µετά από το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγη-
σης.

Η πρώτη πληγή είναι ότι στις 25 Ιουλίου βγήκαµε στις αγορές
µε επιτόκιο 4,625% και οι προσφορές ξεπέρασαν τα 6,5 δισεκα-
τοµµύρια. Στις 2 Αυγούστου βγήκαµε µε πολύ καλό επιτόκιο για
έντοκα γραµµάτια. Στις 29 Νοεµβρίου έχουµε τα αποτελέσµατα
του swap µε ποσοστό κάλυψης άνω του 86%.

Δεν θα επαναλάβω την ευθεία και ειλικρινή ανταλλαγή από-
ψεων που είχαµε χτες µε τον κ. Βενιζέλο, γιατί αυτό δεν ήταν η
ολοκλήρωση του PSI, αλλά ο τερµατισµός, γιατί τώρα έχουµε
κανονικά οµόλογα, που δεν έχουν ειδικά χαρακτηριστικά και,
άρα, µπορούν να αγοραστούν από όποιον θέλει.

Επιτρέψτε µου να προσθέσω κάτι. Θέλω να πω ένα µεγάλο ευ-
χαριστώ στον κ. Στέλιο Παπαδόπουλο, που ήταν όλα αυτά τα
χρόνια ο επικεφαλής του ΟΔΔΗΧ. Πρέπει να πω δύο πράγµατα
γι’ αυτόν τον κύριο. Το πρώτο είναι ότι ήταν πάντα άψογος επαγ-
γελµατίας και το δεύτερο ότι είχε µια πολύ βαθιά αίσθηση της
δηµόσιας υπηρεσίας, που είναι δύο από τις πιο σηµαντικές αξίες
µας. Σας θυµίζω ότι ήταν επιλογή του κ. Σαµαρά και παρ’ όλα
αυτά που λέτε, ότι εµείς έχουµε το πελατειακό κράτος, ξέρουµε
πότε να κρατήσουµε ανθρώπους που έχουν µεγάλη αξία.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα του swap; Οι αποδόσεις όλων των
οµολόγων πέφτουν, όλοι κάνουν λόγο για ράλι αποδόσεων και
τώρα έχουµε φτάσει σήµερα λίγο κάτω από το 4, λίγο πάνω από
το 4. Αυτή είναι η πρώτη πληγή.

Η δεύτερη πληγή είναι οι ανακοινώσεις των οίκων αξιολόγη-
σης: στις 23 Ιουνίου του «MOODY’S», στις 21 Ιουλίου «STAN-
DARD AND POOR’S», µετά πάµε στο «FITCH». Όλα αυτά είναι
αναβαθµίσεις µε θετικό πρόσηµο για αναβαθµίσεις στο µέλλον.
Υπάρχει η «FITCH» που λέει στις 4 Δεκεµβρίου ότι το swap θα
βοηθήσει τη χώρα για να αποκτήσει πλήρη πρόσβαση στις αγο-
ρές. Στις 11 Δεκεµβρίου ως credit positive χαρακτηρίζει η
«MOODY’S» τα κόκκινα δάνεια, που έχουν µειωθεί 800 εκατοµ-
µύρια παραπάνω από τον στόχο που είχε τεθεί.

Ποιο είναι το συµπέρασµα αυτών; Αυτή ήταν η µεγάλη δια-
φορά µεταξύ του 2015 και τώρα, ότι δεν χρειαζόµαστε την προ-
ληπτική γραµµή πίστωσης, γιατί έχουµε ακριβώς δηµιουργήσει
αυτά τα αποθέµατα και δηµιουργούµε περισσότερα αποθέµατα.
Θα βγούµε περισσότερες φορές στην αγορά από µία φορά. 

Και τι σας είχα πει για τα τεστ, όταν ήσασταν όλοι εδώ τον Ιού-
λιο του 2017; Τι θεωρείται επιτυχία στο τεστ για την έξοδο στην
αγορά; Εάν είναι µικρότερη η απόδοση µετά από τέσσερις -
πέντε µήνες από ό,τι ήταν όταν βγήκαµε. Και, όπως καταλαβαί-
νετε, περάσαµε αυτό το τεστ. 

Τρίτη πληγή είναι αυτό που έχει γίνει στον τραπεζικό τοµέα.
Σχεδόν κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ ήταν αυξηµένες οι τραπε-
ζικές καταθέσεις τον Ιούλιο, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπε-

ζας της Ελλάδoς. Στις 29 Σεπτεµβρίου η Τράπεζα Πειραιώς βγαί-
νει στις αγορές µε ένα καλυµµένο οµόλογο. Στις 11 Δεκεµβρίου
υπάρχει τριετές καλυµµένο οµόλογο από την Εθνική Τράπεζα και
στις 22 Νοεµβρίου έχουµε µείωση του ELA κατά 1,1 δισεκατοµ-
µύριο, δηλαδή στα 25,8 δισεκατοµµύρια.

Οι τράπεζες έχουν αυτή τη στιγµή 20 δισεκατοµµύρια καβάν-
τζα, για να αντιµετωπίσουν και τα stress tests και τα κόκκινα δά-
νεια. Και έχουν νέες διοικήσεις, που δεν είναι φίλοι µας, που δεν
µας χρωστάνε τίποτα και κάνουν τη δουλειά τους. 

Τέταρτη πληγή είναι οι δείκτες της οικονοµίας. Στις 31 Αυγού-
στου ο δείκτης κύκλου εργασιών στο λιανικό εµπόριο κατέγραψε
ετήσια αύξηση 3,2%. Στις 4 Σεπτεµβρίου, σύµφωνα µε δηµοσί-
ευση έρευνας της «ERNST & YOUNG», το ποσοστό όσων βλέ-
πουν βελτίωση εκτινάχθηκε στο 53% από 6% τον περασµένο
Οκτώβριο. 

Στις 11 Σεπτεµβρίου, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, τον Ιούνιο η
ιδιωτική οικονοµική δραστηριότητα ήταν αυξηµένη κατά 25,1%,
ενώ στο τέλος του πρώτου εξαµήνου ο οικονοµικός όγκος ση-
µείωσε άνοδο 24%. 

Και την 1η Δεκεµβρίου είχαµε τα αποτελέσµατα του MARKET,
που είναι ένας δείκτης οικονοµικής υγείας µεταποιητικού τοµέα,
που έδειξε έξι µήνες συνεχούς βελτίωσης των συνθηκών της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Επίσης, ο ρυθµός αύξησης νέων εργασιών
κατέγραψε υψηλό σαράντα πέντε µήνες.

Πέµπτη πληγή είναι οι επενδύσεις. Τον τελευταίο καιρό έχουµε
επενδύσεις και στον τουριστικό τοµέα, για παράδειγµα στο
«NAVARINO BAY», στο «RESORT» στην Εύβοια, στο «MIRUM RE-
SORT», όπως επίσης της «VODAFONE», του «ΟΜΙΛΟΥ ΜΥΤΙΛΗ-
ΝΑΙΟΥ» και η συµφωνία µε το «TALKE EDISON». 

Δεν λέω ότι αυτό είναι το πιο σηµαντικό. Το πιο σηµαντικό είναι
αυτό που έχει γίνει µε τον νέο αναπτυξιακό νόµο, όπου έχουν
υποβληθεί πάνω από επτακόσια σχέδια, υπάρχουν σαράντα επτά
αιτήσεις µε προϋπολογισµό πάνω από 10 εκατοµµύρια η κάθε
µία, αλλά µπορεί να δει κανείς και πολλά µικρά ή µεσαία επενδυ-
τικά σχέδια, γύρω στα εξακόσια πενήντα. 

Η έκτη πληγή είναι οι ανακοινώσεις για την ανάπτυξη. Προ-
ηγουµένως ο κ. Μητσοτάκης µας είπε πόσο καταστροφικό είναι
το ότι αναγκαστήκαµε να πάµε προς τα κάτω την προηγούµενη
πρόβλεψη. 

Να θυµίσω ότι το 2011 η πρόβλεψη ήταν για -2,6% και το απο-
τέλεσµα ήταν -9%. Να θυµίσω ότι το 2012 η πρόβλεψη ήταν για
-2% και το αποτέλεσµα ήταν -7,3%. Να θυµίσω ότι το 2013 η πρό-
βλεψη ήταν για -4,2% και το αποτέλεσµα ήταν -3,2%. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Άρα, ήταν καλύτερο ποσοστό!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Στα

δικά σας χρόνια, και πολύ µεγάλη κιόλας!
Άρα, έχουµε τρίτο συνεχόµενο τρίµηνο αύξησης, τρίµηνο µε

τρίµηνο, που αυτό είναι η πρώτη φορά που έχει γίνει από το
2008.

Και πίσω από τα αναπτυξιακά και πίσω από τις επενδύσεις, το
πιο σηµαντικό είναι ότι έχουµε και µία αλλαγή του µοντέλου. Γιατί
αυτή η ανάπτυξη και αυτές οι επενδύσεις δεν είναι πια µόνο σε
µεγάλα έργα. Έχει µιλήσει πολλές φορές ο κ. Χαρίτσης για το
πώς διανέµεται το ΕΣΠΑ σε πολλά µικρά έργα. Σύντοµα, ο κ. Στα-
θάκης φέρνει τις ενεργειακές κοινότητες, που δείχνει ότι θέ-
λουµε πολλούς φορείς γι’ αυτή την ανάπτυξη. Πέρυσι φέραµε το
νοµοσχέδιο για την κοινωνική οικονοµία, που όλα αυτά δείχνουν
ότι χτίζουµε ένα µοντέλο ανάπτυξης πολύ διαφορετικό από αυτό
που κάναµε τα προηγούµενα χρόνια. 

Για τα εργασιακά µίλησε πριν η κ. Αχτσιόγλου. Δεν νοµίζω ότι
την πρόσεξε ο κ. Μητσοτάκης µε ευλάβεια, γιατί, όπως είπε η κ.
Αχτσιόγλου, κάνει λάθος. Όχι µόνο έχουµε µείωση της ανεργίας,
όχι µόνο έχουµε αύξηση της απασχόλησης, αλλά η «ΕΡΓΑΝΗ»
σήµερα βγάζει ότι είναι 70% οι θέσεις εργασίας που είναι µόνιµες
και 30%. Απλώς µπέρδεψε ο κ. Μητσοτάκης το 70% µε το 30%
και το είπε ανάποδα. Με βάση τα στοιχεία από την «ΕΡΓΑΝΗ»,
έξι φορές έχουµε για κάθε µήνα την καλύτερη απόδοση από το
2001. Στις 7 Ιουνίου το καλύτερο πεντάµηνο από το 2001, στις 7
Ιουλίου το καλύτερο εξάµηνο από το 2001, στις 31 Ιουλίου το κα-
λύτερο επτάµηνο από το 2001, στις 13 Σεπτεµβρίου το καλύτερο
οκτάµηνο από το 2001 και δεν χρειάζεται να συνεχίσω.

3358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πάµε τώρα στην όγδοη πληγή που είναι οι ανακοινώσεις από
αξιωµατούχους. Στις 25 Σεπτεµβρίου ο Γερούν Ντάισελµπλουµ
αναφέρεται σε καθαρή έξοδο από το πρόγραµµα το καλοκαίρι
του 2018. Η 25η Σεπτεµβρίου, ουσιαστικά, είναι η επικύρωση και
τυπικά της εξόδου της Ελλάδας από τη διαδικασία υπερβολικού
ελλείµατος στην οποία εισήλθε το 2009. Στις 9 Οκτωβρίου ο Μο-
σκοβισί λέει ότι το βασικό ζήτηµα είναι η επιτυχής ολοκλήρωση
του προγράµµατος και προετοιµάζει το έδαφος. Αυτά δεν τα λέω
για να πουν οι σύντροφοι και οι συντρόφισσες του ΚΚΕ ότι παίρ-
νουµε επαίνους. Δεν το λέω γιατί παίρνουµε επαίνους. Το λέω
γιατί βλέπει η κοινότητα στην οποία συµµετέχουµε ότι βγαίνουµε
από το πρόγραµµα. Για τη σηµασία της εξόδου µας από το πρό-
γραµµα θα επιστρέψω σε λίγο.

Η ένατη πληγή είναι το κοινωνικό µέρισµα, τα 1.400.000.000,
που µας είπε ο κ. Μητσοτάκης. Δυο φορές αναφέρθηκε σε αυτό.
Την πρώτη φορά είχε την τόλµη να πει ότι ήταν και πελατειακό,
ότι είχαµε πελατειακές σχέσεις, για ένα µέρισµα που είναι για
όλους µε κοινωνικά εισοδήµατα. Μήπως πελατειακό ήταν αυτό
που γινόταν παλιά, που ήταν βοηθήµατα για συγκεκριµένες επι-
χειρήσεις και σε συγκεκριµένες οµάδες; Αυτό είναι το πελατει-
ακό; Αυτό το κοινωνικό µέρισµα; Σοβαρά µιλάτε και το λέτε αυτό;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και έρχοµαι στις δαπάνες για την πρόνοια που ήταν

780.000.000 ευρώ. Σε συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας τις διπλα-
σιάσαµε σε 1.500.000.000 ευρώ το 2017 και το 2018 θα είναι
1.830.000.000.

Εγώ θέλω µια δέσµευση από τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί στην
οµιλία του στο Συνέδριό σας ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι πρέπει να
έχουµε αναδιανοµή και ανάπτυξη, ενώ σήµερα το άλλαξε πάλι
και είπε ότι πρέπει να έχουµε ανάπτυξη και µετά αναδιανοµή. Η
ερώτηση είναι απλή: Αυτό το ποσό του 1.830.000.000 για την κοι-
νωνική πρόνοια, εσείς δεσµεύεστε ότι θα µείνει έτσι ή είναι µέρος
από αυτό που θα πρέπει να κοπεί για να µειώσουµε τους φό-
ρους; Καθαρές κουβέντες. Σας έκανα την ερώτηση, περιµένω
την απάντηση.

Και έρχοµαι στη δέκατη πληγή. Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα έχετε λίγη υποµονή. Φαντάζοµαι ότι ακολουθείτε
τον Χίτσκοκ, όπου η µεγαλύτερη αξία είναι το σασπένς, η αγωνία.
Η δέκατη πληγή θα έρθει στο τέλος, επιτρέψετε µου, της οµιλίας,
γιατί και σασπένς χρειάζεται αλλά και πρέπει να τη συνδυάσω µε
τις ευχές των Χριστουγέννων σε όλες τις πλευρές ή σχεδόν όλες
τις πλευρές της Βουλής.

Αυτό που είπα για τις εννέα πληγές είναι success story; Όχι.
Κατ’ αρχάς, όπως έλεγε ο Χαρίλαος Φλωράκης, παθαίνω ανα-
γούλα όταν ακούω success story, γιατί όταν ακούω από τη Νέα
Δηµοκρατία success story καταλαβαίνω ότι θα συνεχίσουν να κά-
νουν αυτά που έκαναν µε τον ίδιο τρόπο και στο µέλλον αν κυ-
βερνήσουν. Οπότε µακριά από εµάς το success story και για έναν
άλλο λόγο. Γιατί εµείς στο µέλλον σχεδιάζουµε να κάνουµε µε-
ρικά πράγµατα όπως τα κάνουµε τώρα και µερικά πράγµατα δια-
φορετικά, όταν βγούµε από τα µνηµόνια.

Και αν θέλετε να ξέρετε τον καλύτερο ορισµό για το τι σηµαίνει
να βγούµε από τα µνηµόνια, σας λέω να κατεβάσετε την οµιλία
του Δηµήτρη Τζανακόπουλου.

Μέσα σε πέντε αράδες προσδιόρισε ακριβώς τη διαφορά του
να είσαι µέσα σε µνηµόνιο και έξω από το µνηµόνιο. Και θα κα-
ταλάβετε ακριβώς τι σηµαίνει βαθµοί ελευθερίας και πώς το κα-
τανοούµε αυτό. 

Και τώρα φτάνουµε στο εάν αυτός ο προϋπολογισµός είναι δί-
καιος.

Στην επιτροπή είχα πει ότι είναι δίκαιος εντός του πλαισίου.
Βέβαια όλες οι εφηµερίδες έγραψαν ότι είπα ότι είναι άδικος ο
προϋπολογισµός. Μερικοί από εσάς ήσασταν στην επιτροπή και
µπορείτε να επιβεβαιώσετε τι είπα. Αυτός ο προϋπολογισµός
είναι εντός ενός συγκεκριµένου πλαισίου που έχει το µνηµόνιο,
που έχει τη λιτότητα ως την κυρίαρχη κατεύθυνση της ευρωπαϊ-
κής πολιτικής. 

Η λιτότητα, ευτυχώς, αρχίζει και αµφισβητείται. Στο ευρωπαϊκό
επίπεδο έχουµε δύο Δεξιές. Η µία είναι νεοφιλελεύθερη πιο πολύ
στα οικονοµικά και η άλλη -δεν ξέρω γιατί βλέπω τον κ. Βορίδη!-
είναι πιο πολιτιστική, πιο εθνικιστική. Και οι δύο αυτές Δεξιές βοη-

θούν να έχουµε προβλήµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ενεργό ρόλο στις
προσπάθειες –και είµαι πολύ υπερήφανος γι’ αυτό- που γίνονται
για να αλλάξει αυτό ακριβώς το πλαίσιο. 

Οι συζητήσεις που βρίσκονται αυτήν τη στιγµή σε εξέλιξη στο
ευρωπαϊκό επίπεδο είτε στο Eurogroup είτε στο Ecofin είτε στο
Συµβούλιο αφορούν το εάν χρειάζεται η Ευρώπη έναν ευρω-
παϊκό µηχανισµό σταθεροποίησης είτε µέσω των επενδύσεων
είτε µε µείωση της ανεργίας, αν χρειάζεται να έχουµε µια αύξηση
των πόρων που επενδύονται σε δηµόσια ευρωπαϊκά αγαθά, αν η
επιτάχυνση των διαδικασιών για την ολοκλήρωση της τραπεζικής
ενοποίησης πρέπει να συνεχιστεί, ειδικά αν πρέπει να έχουµε µια
εξασφάλιση των καταθέσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Σε όλα αυτά τα µέτωπα η Κυβέρνησή µας, µαζί µε τµήµατα της
ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας και πολλά κράτη του ευρωπαϊ-
κού Νότου υποστηρίζουµε αλλαγές που αλλάζουν το µείγµα της
πολιτικής. 

Υποστηρίζουµε αλλαγές που θα προάγουν αναπτυξιακές λύ-
σεις οι οποίες θα περιλαµβάνουν και τον κόσµο της εργασίας. 

Υποστηρίζουµε αλλαγές που θα αντιστρέψουν την καταστρο-
φική λογική της λιτότητας. 

Η πλειοψηφία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος τι ακριβώς
λέει; Ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό; Προσπα-
θείτε, στ’ αλήθεια, να µας πείτε ότι εντός του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόµµατος πιέζετε για αύξηση των ευρωπαϊκών επενδύσεων σε
δηµόσια αγαθά ή για έναν µεγαλύτερο ευρωπαϊκό προϋπολογι-
σµό που θα βοηθήσει όλες τις οικονοµίες της Ευρώπης και ιδιαι-
τέρως του Νότου; Αυτό µας λέτε; Δεν νοµίζω.

Το επίπεδο της υποκρισίας είναι εντυπωσιακό. Μας κατηγο-
ρείτε ότι έχουµε καταθέσει έναν προϋπολογισµό λιτότητας, ενώ
οι ίδιοι υποστηρίζετε ενεργά ένα πλαίσιο που προάγει τη λιτό-
τητα. Και το κάνετε και στην Ελλάδα. Εσείς όχι µόνο δεν υποστη-
ρίζετε την αλλαγή, αλλά δεν υποστηρίζετε καν τα συµφέροντα
των χωρών του Νότου.

Και δεν είναι µόνο οι αγώνες που δίνουµε στο Eurogroup, στο
Ecofin και στο Συµβούλιο. 

Ο κ. Τσίπρας, µαζί µε την κ. Αχτσιόγλου στην Γκότενµπεργκ
έκαναν µεγάλη παρέµβαση για να υπάρχει κοινωνικός πυλώνας
και οι κοινωνικοί δείκτες να ενσωµατωθούν στο πρόγραµµα του
Eurogroup που ελέγχει πώς πάνε οι οικονοµίες, να υπάρχει δη-
λαδή και έλεγχος για την ισότητα, για τη φτώχεια, για τον κοινω-
νικό αποκλεισµό. Τα έθεσε αυτά ο κ. Τσίπρας και στο Συµβούλιο.

Ο κ. Ξανθός µαζί µε άλλες χώρες του Νότου –νοµίζω και την
Ιρλανδία που είναι επίτιµο µέλος του Νότου γενικά σε αυτές τις
περιπτώσεις- έχει κάνει µεγάλο αγώνα για να υπάρχει µια συµ-
µαχία για να αντιµετωπιστούν οι µεγάλες φαρµακευτικές εται-
ρείες, για να µπορούµε να έχουµε πιο φτηνά φάρµακα. Αυτό
σηµαίνει «κάνεις παρέµβαση για να αλλάξεις τους συσχετι-
σµούς». 

Μας ρωτάτε: Είναι δίκαιος αυτός ο προϋπολογισµός; Να σας
πω πρώτα για τη µεσαία τάξη. 

Ακούστε αυτό, κύριε Τραγάκη -νοµίζω ότι θα σας ενδιαφέρει-
για τη µεσαία τάξη. Ξέρω ότι σας ενδιαφέρει αυτό πολύ. Εµείς
έχουµε οµολογήσει ότι δυσκολεύτηκε πολύ η µεσαία τάξη.

Τι έκανα, όµως, για να δω πόσο την έχουµε δυσκολέψει εµείς
και πόσο τη δυσκολέψατε εσείς; Πήραµε µαζί µε τη Θεανώ Φω-
τίου -αυτή έκανε την πολλή δουλειά, για να είµαστε ειλικρινείς-
και κόψαµε την κατανοµή του εισοδήµατος σε τέσσερα τέταρτα
και πήραµε το τρίτο τέταρτο, δηλαδή από αυτά αποκλείει µόνο
τους εικοσιπέντε πιο πλούσιους Έλληνες. Παίρνουµε το πιο
πλούσιο νοικοκυριό στο τρίτο τέταρτο, µε ένα ανδρόγυνο και δύο
παιδιά.

Πόσο εισόδηµα είχε αυτό το νοικοκυριό το 2010; Είχε 34.000
ευρώ. Πόσο είχε το 2015; Είχε 21.720 ευρώ. Το µειώσατε 12.280
ευρώ σε πέντε χρόνια, δηλαδή µειώνατε περίπου 2.500 ευρώ τον
χρόνο. Το 2016, το τελευταίο έτος που έχουµε στοιχεία, είναι
22.000 ευρώ. Αυξήθηκε από το 2015.

Ποιος κατέστρεψε τη µεσαία τάξη, κύριε Μητσοτάκη; Ποιος
την κατέστρεψε; Από τις 34.000 ευρώ στις 21.000 ευρώ. Ποιος
τους κατέστρεψε; Εµείς;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τώρα έχουµε φθάσει στα οικονοµικά της Νέας Δηµοκρατίας,
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που έγινε αυτή τη φορά µια πραγµατικά ευθεία και ειλικρινής αν-
ταλλαγή απόψεων -γιατί ο κ. Χουλιαράκης είναι πολύ πιο ευγενι-
κός από ό,τι είµαι εγώ- µε τον κ. Σταϊκούρα για την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας.

Υπάρχει, ξέρετε, ένα παλιό αστείο ανέκδοτο που λέγαµε οι
αριστεροί φοιτητές τη δεκαετία του 1980, όταν ήταν ο Ρέιγκαν
στα πράγµατα και άρχισε ο νεοφιλελευθερισµός, ότι ο Ρέιγκαν
ήταν ο µεγαλύτερος κεϋνσιανός πολιτικός όλων των εποχών.
Γιατί; Διότι είχε ανακοινώσει µειώσεις φόρων και είπε ότι, επειδή
θα έρθει η ανάπτυξη, θα έχουµε περισσότερα έσοδα.

Ξέρετε πόσο αύξησε ο κ. Ρέιγκαν το χρέος της Αµερικής; Το
αύξησε κατά 1,8 τρισεκατοµµύρια. Και γι’ αυτό ο Μπους ο πρε-
σβύτερος -δεν νοµίζω να ήξερε τόσα οικονοµικά ο νεότερος-
ονόµασε τον οικονοµολόγο του Ρέιγκαν, τον κ. Στόκτεν, ότι έχει
«voodoo economics». Ο Μπους το είπε αυτό για τον οικονοµο-
λόγο.

Εγώ δεν κατάλαβα την πολιτική σας. Θα διεκδικήσετε πρώτα
µειώσεις στα πλεονάσµατα και µετά θα έρθει η ανάπτυξη; Εγώ
καταλαβαίνω ότι αυτά που λέτε για µειώσεις στις δαπάνες φτά-
νουν δεν φτάνουν, όπως σας είπε ο κ. Χουλιαράκης, τα 500 εκα-
τοµµύρια.

Άρα, ξέρουµε ότι στη φορολογία η πολιτική σας είναι ότι θα
µειώσουµε τους φόρους χωρίς να µειώσουµε τις δαπάνες, εκτός
αν και εσείς µαζί µε τον κ. Στόκτεν πιστεύετε στην «καµπύλη Λέι-
φερ», που υποτίθεται ότι θα αύξανε τα έσοδα, αφού θα µείωνε
τους φόρους…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός αν το πιστεύετε, δεν έχετε στρατηγική. Διότι και αυτά

που είπε και το ΠΟΤΑΜΙ και ο κ. Θεοδωράκης, πραγµατικά, δεν
φθάνουν τα 200, 300, 400 εκατοµµύρια.

Είπατε εσείς ότι εµείς θριαµβολογούµε. Εγώ άκουσα τον
Υπουργό Υγείας χθες, ο οποίος ανέλυσε ό,τι έχει κάνει και για
τους ανασφάλιστους και για να υπάρχει περισσότερο προσωπικό
στα νοσοκοµεία. Δεν άκουσα θριαµβολογία. Άκουσα πόσο δύ-
σκολα είναι τα πράγµατα µέσα σε εποχές λιτότητας.

Άκουσα τον κ. Χουλιαράκη που είπε για τη µείωση της ανερ-
γίας, αλλά έβαλε ένα θέµα µισθών. Άκουσα την κ. Αχτσιόγλου,
που είπε ότι µειώθηκαν -αυτό ακούστε το, κύριε Μητσοτάκη, γιατί
δεν ήσασταν εδώ και κάνατε ακριβώς το αντίθετο- σύµφωνα µε
την «ΕΡΓΑΝΗ» και είναι 70% οι µόνιµες θέσεις εργασίας και το
30% είναι µη µόνιµες. Μπορώ να το καταθέσω στα Πρακτικά ή
να σας το δώσω µετά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μίλησε για τις νέες θέσεις εργασίας.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για τις

νέες θέσεις εργασίας είναι αυτό.
Παρ’ όλο που η κ. Αχτσιόγλου, όπως όλοι οι Υπουργοί, έχει

κάνει αριστερά πράγµατα µε την Επιθεώρηση Εργασίας -που
τώρα προτείνουµε αυτή η Επιθεώρηση Εργασίας να υπάρχει και
στο ευρωπαϊκό επίπεδο και όλα αυτά, που έχουν γίνει για την
αδήλωτη εργασία και τη µη πληρωµένη εργασία- έβαλε τον προ-
βληµατισµό της για την ποιότητα αυτών των θέσεων εργασίας.

Άρα, δεν υπάρχει θριαµβολογία. Όµως, κατά την άποψή µου -
και τώρα τελειώνω πριν το «surprise», κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ξέρουµε. Έχει µείνει χρό-
νος για τη δέκατη…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κατά

την άποψή µου, σε αυτόν τον προϋπολογισµό -κοιτάω και αρι-
στερά και όχι µόνο δεξιά, ιδιαίτερα µάλιστα κοιτάω αριστερά- το
ερώτηµα είναι ένα. Αν βγούµε από το µνηµόνιο, η εργατική τάξη
και τα µεσαία στρώµατα θα είναι ισχυρότεροι ή πιο αδύναµοι; Θα
είναι σε καλύτερη ή χειρότερη θέση να διευρύνουν τις απαιτή-
σεις τους; Αν συνεχίζουµε να διευρύνουµε το κοινωνικό κράτος,
θα είναι πιο ισχυροί ή λιγότερο ισχυροί; 

Όταν επιστρέψουν οι συλλογικές συµβάσεις τον Οκτώβριο του
2018, θα είναι πιο ισχυροί ή πιο αδύναµοι; Όταν ελαφρύνουµε
τη φορολογία των µεσαίων στρωµάτων µε τα 3,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που έχουµε αφήσει στο µεσοπρόθεσµο, ακριβώς γιατί
έχουµε ταλαιπωρήσει τα µεσαία στρώµατα, οι εργαζόµενοι και

τα µεσαία στρώµατα θα είναι πιο ισχυροί ή πιο αδύναµοι;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Το ερώτηµα δεν είναι αν κάνεις τον κα-

λύτερο προϋπολογισµό χωρίς να λάβεις υπ’ όψιν και τους συ-
σχετισµούς. Η ερώτηση δεν είναι αν ο προϋπολογισµός γενικά,
αφηρηµένα, είναι ο καλύτερος δυνατός προϋπολογισµός. Ξέ-
ρουµε από τον Βολταίρο ότι ο δρ. Πάνγκλος, που έλεγε ότι ζούµε
στους καλύτερους απ’ όλους τους δυνατούς κόσµους, δεν υπάρ-
χει. Αυτός ο προϋπολογισµός είναι µία προσπάθεια, µέσα σε δύ-
σκολες συνθήκες, να διορθώσει τα λάθη του παρελθόντος, να
φέρει µία σταθερότητα, να βγούµε από τα µνηµόνια, να βάλει τη
βάση για κάποιο κοινωνικό κράτος, να βελτιωθούν οι δείκτες,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι τα πράγµατα είναι καλά. Μπορεί να
βελτιώνεται από χαµηλή βάση γιατί είµαστε σε πολύ κακή κατά-
σταση, αλλά βελτιώνεται. Αυτό προσπαθεί να κάνει αυτός ο προ-
ϋπολογισµός. 

Γι’ αυτό, επιτρέψτε µου να πάω στη δέκατη και τελευταία
πληγή µαζί µε τις ευχές µου. Πήρα τον πίνακα από το αγαπηµένο
τηλεοπτικό κανάλι της αντιπολίτευσης, τον «ΣΚΑΙ», αλλά βέβαια
και από την πηγή από το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας και ήθελα να
δείξω πώς πηγαίνει η Νέα Δηµοκρατία τους τελευταίους επτά
µήνες. Βλέπετε µία καθοδική τάση. 

Όµως, επειδή είναι Χριστούγεννα, έκανα και κατά τον «ΣΚΑΙ»
ευαγγέλιο τον δείκτη που έχουµε πρώτους τους τελευταίους
µήνες και τελευταίους τους πρώτους µήνες, όπου φαίνεται ανο-
δική η πορεία της Νέας Δηµοκρατίας, για να ευχαριστηθούν και
να έχουν καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γιατί το έκανα αυτό, δηλαδή την ανοδική πορεία; Το έκανα

διότι θέλω να έχετε καλά Χριστούγεννα, να νοµίζετε ότι έχετε
ανοδική πορεία, να µην αλλάξετε τίποτα σ’ αυτό που κάνετε, να
συνεχίζετε αυτήν την πολιτική, γιατί µας βοηθά πάρα πολύ και
είµαστε ευγνώµονες…

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
…διότι χωρίς εναλλακτική στρατηγική και συζήτηση γύρω από

το τι θέλετε να κάνετε και µε την καταστροφολογία, νοµίζω ότι
αυτή η πορεία η ανοδική θα συνεχίσει για πάρα πολλά χρόνια.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μετά το χιτσκοκικό φινάλε
που επιφύλασσε ο Υπουργός Οικονοµικών, καλώ στο Βήµα τον
Πρωθυπουργό και Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξη Τσίπρα, για να
κλείσουµε τη συνεδρίαση του προϋπολογισµού.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ ενδιαφέρουσα η ανάλυση και τα γραφικά που µας

παρουσίασε ο Υπουργός Οικονοµικών. Εγώ, όµως, θέλω να ξε-
κινήσω, κάνοντας µια παρατήρηση στην εισαγωγή της οµιλίας
του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος αναφέρθηκε σε ένα απόφθεγµα,
δήθεν, του Αϊνστάιν, ότι είναι παράνοια να κάνεις τα ίδια πράγ-
µατα και να περιµένεις διαφορετικά αποτελέσµατα. Μόνο που
αυτό δεν το έχει πει ποτέ ο Αϊνστάιν, κύριε Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είναι από τα γνωστά ψεύτικα αποφθέγµατα, που κυκλοφορούν

στο διαδίκτυο. Καλό θα ήταν να σας ενηµερώσουν οι συνεργάτες
σας, που σας έβαλαν να το πείτε. Άλλες φορές το αποδίδουν
στον Μπέρναρντ Σω, άλλες φορές κάποιοι στον Αϊνστάιν. Καλό
θα είναι να διαβάζουν τα ελληνικά hoaxes οι συνεργάτες σας
πριν µιλήσετε, γιατί σας αποδίδουν αποφθέγµατα, που ποτέ δεν
τα έχει πει ο Αϊνστάιν. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εντάξει, ξέρουµε εσείς είστε άριστος και άρα ό,τι λέτε είναι

αυθεντικό, δεν χρειάζεται να το ψάχνετε. Όµως, καλό είναι να
ψάχνετε και λίγο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, εγώ θα πω, µιας και ξεκινήσατε από αυτό, ότι ίσως είναι

η πρώτη φορά µετά από οχτώ χρόνια -γιατί είναι ο όγδοος µνη-
µονιακός προϋπολογισµός- που δεν φαίνεται να κάνουµε καθό-
λου τα ίδια πράγµατα σε αυτή τη Βουλή. Διότι είναι η πρώτη
φορά στα οχτώ χρόνια όπου όλως παραδόξως, ξαφνικά λίγο πριν
τον προϋπολογισµό δεν ήρθαν οι θεσµοί να µας πουν ότι για τον
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επόµενο χρόνο χρειάζονται νέα δηµοσιονοµικά µέτρα. Είναι η
πρώτη φορά. 

Επίσης, είναι και η πρώτη φορά που ξέρουµε µε βεβαιότητα
ότι αυτός είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός, που
ψηφίζεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Άρα, κάνουµε άλλα πράγ-
µατα και θα έχουµε -είναι βέβαιο- διαφορετικά αποτελέσµατα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Η χώρα µετά από µια µεγάλη και οδυνηρή περιπέτεια αφήνει

πίσω της µια εποχή, που είναι βέβαιο ότι κανείς δεν θα θέλει να
τη θυµάται, µια εποχή σκληρής λιτότητας, βαθιάς ύφεσης, απο-
επένδυσης, κυρίως τα πρώτα χρόνια, ταπείνωσης και αναξιοπρέ-
πειας, µια εποχή που τα κλειδιά των αποφάσεων για την οικο-
νοµία δεν τα είχαν οι αιρετοί, τα είχαν οι δανειστές µας. 

Μετά από οχτώ ολόκληρα χρόνια η Ελλάδα επιστρέφει. Επι-
στρέφει, ανακτώντας την οικονοµική της αυτοδυναµία, ανακτών-
τας το κύρος της στη διεθνή σκηνή και το κυριότερο, έχοντας
την ευκαιρία να απαλλαγεί από τις παθογένειες του παρελθόν-
τος, που µας οδήγησαν σε αυτή την τροµακτική περιπέτεια, έχον-
τας ολοκληρώσει επιτέλους µια δύσκολη δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή, έχοντας τα τελευταία δυόµισι χρόνια ανακτήσει αξιο-
πιστία στη διαχείριση των δηµόσιων πόρων και ταυτόχρονα έχον-
τας υλοποιήσει δοµικές µεταρρυθµίσεις, που ποτέ κανείς δεν
τόλµησε να υλοποιήσει σε αυτόν εδώ τον τόπο, στη δηµόσια δι-
οίκηση, στους ελεγκτικούς µηχανισµούς, στη δικαιοσύνη, στο πο-
λιτικό σύστηµα, στο πεδίο των δικαιωµάτων και των ελευθεριών,
παντού. 

Και σήµερα, που αυτές οι µεταρρυθµίσεις αρχίζουν σιγά σιγά
να εµφανίζουν τα πρώτα σηµάδια και να αποδίδουν καρπούς, η
Ελλάδα έχει µια εντελώς διαφορετική εικόνα στη διεθνή κοινή
γνώµη από αυτή, που µας αφήσατε εσείς πριν από τρία χρόνια.

Παραλάβαµε µια χώρα µε άδεια ταµεία, το «µαύρο πρόβατο»
της Ευρώπης, µε ανεργία κοντά στο 27%, µε µηδενική αξιοπιστία
απέναντι στους εταίρους, αλλά και στις διεθνείς αγορές, µε τα
επιτόκια δανεισµού για τα δεκαετή οµόλογα να αγγίζουν το 8%,
µε µια κυβέρνηση τότε που είχε δεσµευθεί όχι σε υπερβολικά,
αλλά σε τρελά για τα µακροοικονοµικά δεδοµένα πλεονάσµατα
του 4%, του 4,2%, του 4,5% για τα αµέσως επόµενα χρόνια, ενώ
αδυνατούσε να καλύψει ακόµη και τους τρέχοντες δηµοσιονοµι-
κούς στόχους και είχε παρατήσει έξι και επιπλέον ολόκληρους
µήνες τη διαπραγµάτευση τότε για την περιβόητη πέµπτη αξιο-
λόγηση.

Παραλάβαµε µια χώρα που είχε µπει στο γύψο µε µέτρα συ-
νολικά ύψους, από το 2010 έως το 2014, 65 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µέτρα που είχαν βυθίσει την οικονοµία σε µια πρωτοφανή
στα χρονικά -για χώρα που δεν βρίσκεται σε πόλεµο- ύφεση, που
συρρικνώθηκε το 25% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος σε
µια τετραετία, ενώ την ίδια περίοδο χάθηκε το 40% του εισοδή-
µατος των µισθωτών και των συνταξιούχων. 

Αυτή τη χώρα παραλάβαµε, που την βάλατε στον γύψο της
ύφεσης και της καταστολής -για να µην τα ξεχνάµε και αυτά-
καθώς κυβερνούσατε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και
µε τα ΜΑΤ και τα δακρυγόνα στην πλατεία Συντάγµατος. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γελάτε! Γιατί γελάτε, κύριοι, θα έπρεπε να πω τώρα, κύριε Μη-

τσοτάκη! Γιατί γελάτε, κύριοι;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα ξεχνάτε

όµως, αυτά! Όµως, είναι ενδιαφέρουσα αυτή η συζήτηση που
άνοιξε, για µια ακόµα φορά µέσα από παράφραση µιας τοποθέ-
τησης -καθ’ όπως συνέφερε τα µέσα που την παρέφρασαν- του
Προέδρου της Βουλής. Είναι πολύ ενδιαφέρον όµως, αυτό που
ξεκίνησε και στο συνέδριό σας συνεχίστηκε. 

Να συγκρίνουµε, λοιπόν, τι παραλάβαµε και ποιος τότε ήταν
αυτός που σας έριξε. Διότι αυτός που σας έριξε ήταν ο ελληνικός
λαός, γιατί δεν άντεχε άλλο αυτό το πολιτικό σύστηµα που λεη-
λάτησε και χρεοκόπησε τη χώρα, να το βλέπει αγκαζέ και δε-
σµευµένο από τις κοινές αµαρτίες, να συνεχίζει για πολύ τη
λεηλασία. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γιατί η λεηλασία συνεχίστηκε και στα χρόνια των δύο πρώτων

µνηµονίων και στα χρόνια της κρίσης, που υποτίθεται ότι έπρεπε

όλοι να σφίξουν το ζωνάρι. Κάποιοι δεν το έσφιγγαν, όµως. Και
έδωσε σε εµάς εντολή, στην αρχή εντολή, πράγµατι, σκληρής
διαπραγµάτευσης, εντολή που τηρήσαµε και υλοποιήσαµε µέχρι
κεραίας το πρώτο εξάµηνο, παρά τις συνθήκες ασφυξίας, που
τεχνηέντως είχατε δηµιουργήσει προσδοκώντας βεβαίως ή και
σχεδιάζοντας τη βίαιη πτώση µας, τη λεγόµενη παρένθεση, που
ξεχείλωσε στο τέλος.  

Καταλήξαµε σε έναν συµβιβασµό µε τους εταίρους µας, αναγ-
καστικό συµβιβασµό και δύσκολο µεν, αλλά µε πολύ ρεαλιστικό-
τερους όρους απ’ όσα εσείς είχατε φορτώσει στις πλάτες του
ελληνικού λαού. Δεν καταφέραµε όλα όσα επιδιώκαµε, αλλά φέ-
ραµε µία συµφωνία πολύ ηπιότερης προσαρµογής και προσαρ-
µογής, όπως αποδείχτηκε, στα δύο πρώτα χρόνια. 

Εσείς εφαρµόσατε φορολογικά µέτρα 30 δισεκατοµµυρίων.
Για εµάς η φορολογική προσαρµογή δεν ξεπερνά συνολικά τα 5
δισεκατοµµύρια. Και το κυριότερο, µειώσαµε τους δηµοσιονοµι-
κούς στόχους κατά είκοσι ολόκληρα δισεκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε όσα είχατε δεσµευτεί για την τριετία 2015-2018. 

Το πιο σηµαντικό όµως, είναι ότι εµείς, αυτά που καταφέραµε,
τότε στο πρώτο εξάµηνο, δεν τα κρύψαµε κάτω από το χαλί.
Αυτήν τη συµφωνία που καταφέραµε δεν την κρύψαµε από τον
ελληνικό λαό. Δεν αρκεστήκαµε στη νωπή εντολή που είχαµε
ποτέ, αλλά προχωρήσαµε σε µία πρωτόγνωρη, για τα ελληνικά
δεδοµένα, πράξη δηµοκρατικής ευθιξίας και ευαισθησίας, να ζη-
τήσουµε εκ νέου την ψήφο του ελληνικού λαού, µε τη συµφωνία
γνωστή και τα µέτρα γνωστά και όλα πάνω στο τραπέζι. 

Και ο ελληνικός λαός επέλεξε πάλι εµάς να υλοποιήσουµε τη
συµφωνία, τη δύσκολη συµφωνία. Εµάς επέλεξε να βγάλουµε τη
χώρα από την κρίση, όχι εσάς. Και µας επέλεξε πάλι, µε πολύ µε-
γάλη διαφορά, εάν θυµάστε, παρά τα αντίθετα ευρήµατα και
τότε ορισµένων δηµοσκοπικών µετρήσεων. 

Γιατί άραγε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, συνέβη αυτό;
Έχετε σκεφτεί γιατί συνέβη αυτό; Ξεγελάστηκε, όπως µας είπε
ο κύριος Μητσοτάκης, δύο φορές ο ελληνικός λαός; 

Εσείς που, µε περισσή απερισκεψία, µια εβδοµάδα τώρα πε-
ριφέρεστε και υπερασπίζεστε το ψεύτικο, το φαύλο success
story του κ. Σαµαρά, πώς το εξηγείτε αυτό; Τελικά, αφού εσείς
τα είχατε κάνει τόσο καλά και τόσο τέλεια µέχρι το τέλος του
2014, ενώ εµείς τους πρώτους έξι-εφτά µήνες του 2015 διαλύ-
σαµε τη χώρα, την καταστρέψαµε, γιατί ο ελληνικός λαός εµπι-
στεύθηκε πάλι εµάς να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση και
ξανακαταδίκασε εσάς στην αντιπολίτευση;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Μήπως είναι αδαής ο λαός και δεν καταλαβαίνει, για να χρη-

σιµοποιήσω µια προσφιλής σας έκφραση, κύριε Μητσοτάκη; Όχι,
λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν είναι χαζός ο ελληνι-
κός λαός. 

Ο ελληνικός λαός έχει και µνήµη και γνώση και διαίσθηση. Σας
γνωρίζει πολύ καλά. Αυτή ήταν η αιτία. Γνωρίζει τι κάνατε όλα
αυτά τα χρόνια. Κι αυτή θα είναι η αιτία, που θα σας οδηγήσει
και σε νέα ήττα στις εκλογές του Σεπτέµβρη του 2019!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αφού όµως µπήκατε σ’ αυτή τη βάσανο των συγκρίσεων, ελάτε

να συγκριθούµε από τώρα, αν θέλετε. Να µην περιµένουµε το
2019 που θα γίνουν οι εκλογές, γιατί τότε η σύγκριση -αφήστε
την καλύτερα- θα είναι η µέρα µε τη νύχτα. Για να συγκριθούµε
λοιπόν τώρα, µε τα σηµερινά στοιχεία. 

Το 2014 πασχίζατε να πετύχετε κάτι άπιαστο για τα δηµοσιο-
νοµικά δεδοµένα και τα µακροοικονοµικά µεγέθη, να αποκτήσετε
µια γραµµή πίστωσης µε πολύ ισχυρή επιτήρηση και πολύ
σκληρά προαπαιτούµενα, προφανώς αυτά που δεν µπορούσατε
τότε να κλείστε στην πέµπτη αξιολόγηση. Αυτό ήταν το µεγάλο
σας success αν το πετυχαίνατε, η µεγάλη σας επιτυχία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, σας θυµίζω, στείλατε τότε τον κ. Χαρδού-
βελη, τον Υπουργό Οικονοµικών στην Ουάσιγκτον να συναντήσει
την κ. Λαγκάρντ. Είχατε προφανώς σχέδιο µετά το ψεύτικο suc-
cess story να στήσετε κι ένα ψεύτικο τέλος των µνηµονίων, αφού
θα κρύβατε στην πιστωτική γραµµή τα απαραίτητα χρήµατα για
την κάλυψη των δανειακών αναγκών της χώρας -αφού στις αγο-
ρές δεν µπορούσατε να βγείτε- και στα προαπαιτούµενά της όλα
τα µέτρα της πέµπτης αξιολόγησης. 
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Βεβαίως, τον κ. Χαρδούβελη σάς τον έστειλαν πίσω όπως πήγε
στην Ουάσιγκτον όχι γιατί δεν σας αγαπούσαν, όχι γιατί δεν ήθε-
λαν να σας διευκολύνουν, αλλά πολύ απλά γιατί δεν µπορούσαν
να αυτοεξευτελιστούν, καθώς θα γελούσαν ακόµα και οι πέτρες,
αν εσείς µιλούσατε για τέλος µνηµονίων και πιστωτική γραµµή
µε όλες τις δοµικές µεταρρυθµίσεις ανολοκλήρωτες και το κυ-
ριότερο µε επιτόκια δανεισµού κοντά στο 8%. 

Με εσάς, ξέρετε τείνουµε να ξεχάσουµε και τα βασικά, δηλαδή
ότι στα µνηµόνια οδηγηθήκαµε εξαιτίας του αποκλεισµού της
χώρας από τις διεθνείς αγορές. Άρα, ο τρόπος για να ξεφύγουµε
απ’ αυτή τη συνθήκη είναι το κόστος δανεισµού να επιστρέψει
σε αποδεκτά επίπεδα ώστε να µπορεί η χώρα να αναχρηµατοδο-
τεί τις ανάγκες της δίχως το περιοριστικό πλαίσιο των προγραµ-
µάτων στήριξης. 

Εσείς, λοιπόν, πριν τρία χρόνια µιλούσατε για success story µε
επιτόκια για το δεκαετές στο 8%. Εµείς σήµερα µιλάµε µε βεβαι-
ότητα για το τέλος της περιπέτειας και δεν λέµε ψέµατα, όπως
λέγατε εσείς τότε, για τον απλό λόγο ότι σήµερα τα επιτόκια για
το δεκαετές έχουν ήδη πέσει, οκτώ µήνες πριν τη λήξη του προ-
γράµµατος, την προηγούµενη Παρασκευή, κοντά στο 3,7%. Τι
ακριβώς συγκρίνετε λοιπόν; Συγκρίνετε το 8% µε το 3,7%; 

Να σας θυµίσω ότι ο στόχος, που τέθηκε από την πλευρά των
Ευρωπαίων, για να βγούµε οριστικά από τα µνηµόνια, είναι το
επιτόκιο του δεκαετούς οµολόγου να κινείται σε παρόµοια επί-
πεδα µε αυτά του 2009, δηλαδή 4%-4,5%.

Σήµερα το 3,7 και το 3,8 αντιστοιχεί στα επίπεδα δανεισµού
για την Ελλάδα το 2005-2006, όταν δηλαδή ακόµη η έννοια της
κρίσης δεν υπήρχε ούτε στο πίσω µέρος του µυαλού ούτε στην
πιο αρρωστηµένη φαντασία.

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι η Ελλάδα διαµορφώνει το έδα-
φος για να ανακτήσει την οικονοµική και πολιτική της κυριαρχία
µε το τέλος του προγράµµατος. Διαµορφώνει τη δυνατότητα να
δανείζεται µε ένα ευνοϊκό επιτόκιο δίχως τους καταναγκασµούς
του µνηµονιακού πλαισίου.

Σας άκουσα, κύριε Μητσοτάκη, εδώ -προφανώς µη έχοντας να
συγκρίνετε κάτι άλλο- να συγκρίνετε τα δικά σας κατορθώµατα.
Όµως, αλήθεια τι να συγκρίνετε; Δεν είχατε τίποτα να πείτε για
τα επιτόκια και ήρθατε εδώ να συγκρίνετε µήλα µε πορτοκάλια.
Λέτε «εντάξει, έχουν πέσει τα επιτόκια δανεισµού, αλλά είναι πιο
χαµηλά από των χωρών που έχουν βγει εδώ και δύο-τρία χρόνια
από τα µνηµόνια». Και αναφέρατε το παράδειγµα της Κύπρου
και το παράδειγµα της Πορτογαλίας. 

Όµως, θέλω να σας θυµίσω, κύριε Μητσοτάκη, ότι η Πορτο-
γαλία σε αντίστοιχο χρόνο µε εµάς σήµερα, δηλαδή εννιά µήνες
πριν ολοκληρώσει το πρόγραµµα, είχε επιτόκια 5%, όχι 3,7%. 

Και βεβαίως, να σας θυµίσω σε σχέση µε την Κύπρο, κύριε Μη-
τσοτάκη, γιατί κάτι ξεχνάτε, το εξής: Η Κύπρος εδέχθη το βαρύ-
τατο πλήγµα µε το «έµπα» στα µνηµόνια, διότι έγινε ένα
καταστροφικό κούρεµα καταθέσεων που επηρέασε µέχρι και τον
τελευταίο καταθέτη. Τα ξεχνάτε αυτά! 

Και βεβαίως, να σας πω το αυτονόητο, το οποίο δεν θέλετε να
καταλάβετε, γιατί σας πονάει και ήσασταν εσείς υπεύθυνοι γι’
αυτό. Όταν αναφέρεστε στην Κύπρο, στην Πορτογαλία, στην Ιρ-
λανδία, ξεχνάτε ότι καµµία από αυτές τις χώρες δεν αναγκά-
στηκε να πάει σε δεύτερο µνηµόνιο. Ολοκλήρωσαν το πρό-
γραµµα κανονικά και βγήκαν από την κρίση. Καµµία από αυτές
τις χώρες δεν µπήκε στο πρώτο µνηµόνιο και δεν έπιασε ούτε
έναν από τους στόχους τους δηµοσιονοµικούς και τους αναπτυ-
ξιακούς. Καµµία από αυτές τις χώρες δεν µπήκε στο πρώτο µνη-
µόνιο και δεν έχασε το 25% του ΑΕΠ της µέσα σε δύο χρόνια και
καµία από αυτές τις χώρες δεν µπήκε στο πρώτο µνηµόνιο και
δεν είδε το χρέος της να απογειώνεται από το 120% στο 180%
του ΑΕΠ. Αυτά είναι δικά σας κατορθώµατα, δικά σας και του κ.
Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου που υπερασπίζεστε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Η χώρα, λοιπόν, θα τηρήσει τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει

και επιπλέον, θα επιτύχει τη σταθερή και διαρκή πρόσβαση µε
ευνοϊκά επιτόκια µέσα στις αγορές και από την οριστική ρύθµιση
του χρέους και τα µέτρα που αναµένονται να ποσοτικοποιηθούν,
να διευκρινιστούν µε βάση τις κατευθυντήριες γραµµές της από-
φασης του Eurogroup του περασµένου Ιουνίου, που βεβαίως να

θυµίσω επίσης, ότι καµµία σχέση δεν έχει αυτή η απόφαση µε
τις κούφιες υποσχέσεις του Νοέµβρη του 2012.

Είναι σαφές ότι το τέλος των µνηµονίων και της κατάστασης
της εξαίρεσης, που βίωσε η χώρα δεν είναι λόγια προπαγάνδας
και εσωτερικής κατανάλωσης, όπως αυτά που λέγατε εσείς το
2014, αλλά είναι πλέον κοινός τόπος για τις αγορές, τους επεν-
δυτές, τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης. 

Και φυσικά δεν είναι µόνο η πορεία των οµολόγων, που δεί-
χνουν ότι η χώρα έχει κάνει βήµατα εξαιρετικά, βήµατα προόδου
και είναι έτοιµη για την έξοδο. Υπάρχουν και τα αποτελέσµατα
των βασικών µεγεθών της οικονοµίας. Το 2017 είναι το πρώτο
έτος ουσιαστικής ανάπτυξης µετά από σειρά χρόνων ύφεσης.
Ανάπτυξη για τρία διαδοχικά τρίµηνα, αύξηση του ΑΕΠ κατά
0,4% το πρώτο, κατά 1,6% το δεύτερο και τουλάχιστον κατά 1,3%
το τρίτο. Και το λέω αυτό, διότι η αρχική εκτίµηση είναι 1,3%. Σας
θυµίζω ότι η αρχική εκτίµηση για το δεύτερο εξάµηνο στην τελική
εκτίµηση διπλασιάστηκε. Μην προτρέχουµε, λοιπόν, για το τελικό
µέγεθος. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι η πρώτη χρόνια, που ουσιαστικά
έχουµε ανάπτυξη στον τόπο. Οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών
του πρώτου εννεαµήνου αυξάνουν κατά 7,6% µε τις βιοµηχανικές
εξαγωγές να κυριαρχούν. Η βιοµηχανική δραστηριότητα αυξή-
θηκε κατά 5,3% το πρώτο εξάµηνο του 2017. 

Οι άµεσες ξένες επενδύσεις το 2016 αυξήθηκαν συνολικά
142% σε ετήσια βάση, ενώ το πρώτο εννεάµηνο του 2017 σηµει-
ώνουν νέα άνοδο 69% αντίστοιχα. 

Βεβαίως, να µην παραλείψω να πω για τον τουρισµό, που κα-
τέγραψε φέτος και νέο ρεκόρ µε τριάντα εκατοµµύρια τουρίστες
και σηµαντικά αυξηµένα έσοδα. 

Για πρώτη φορά µετά την κρίση από το 2009, ανακάµπτουν
ετησίως σε όγκο στο πρώτο εννιάµηνο του 2017 η ιδιωτική οικο-
δοµική δραστηριότητα και το λιανικό εµπόριο κατά 19% και 2%
αντίστοιχα. 

Και το κυριότερο αφορά την ανεργία γιατί ξέρετε, δεν είναι
σωστό, ακόµα και στον προϋπολογισµό, ιδίως στον προϋπολο-
γισµό θα έλεγα εγώ, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να µιλάµε µο-
νάχα για µακροοικονοµικά µεγέθη. Πρέπει να µιλάµε και για τους
κοινωνικούς δείκτες. 

Η ανεργία, λοιπόν, ο πιο κρίσιµος κοινωνικός δείκτης, αποκλι-
µακώνεται ουσιαστικά. Θα σας θυµίσω ότι το 2014 χτυπήσατε
ταβάνι. Φτάσαµε στο 27%, ενώ η ανεργία των νέων ήταν στο
60%. Από το 2010 έως το τέλος του 2014 χάσαµε πάνω από ένα
εκατοµµύριο θέσεις εργασίας. 

Και ήρθατε σήµερα, κύριε Μητσοτάκη, πάλι αδιάβαστος. Δεν
διαβάζετε ούτε εφηµερίδες πριν µπείτε στην Αίθουσα. Διότι για
κακή σας τύχη σήµερα βγήκαν τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ», τα
οποία λένε όχι µόνο ότι έχουµε από το 2014 έως σήµερα τριακό-
σιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, τη στιγµή που εσείς χάσατε
ένα εκατοµµύριο, αλλά και το ότι τα τρία αυτά χρόνια συνολικά,
η πλειοψηφία τους, το 63%, είναι σταθερές. Ισχύει το ανάποδο
από αυτό που είπατε, λοιπόν. Ειδικότερα την τελευταία χρονιά,
µέσα στο 2017, το 70% των νέων θέσεων, περίπου εκατόν είκοσι
χιλιάδες, ήταν σταθερές. Αλλάξαµε, δηλαδή, το ισοζύγιο ανά-
µεσα σε σταθερές και µη σταθερές θέσεις εργασίας και αυτό
είναι εξαιρετικά σηµαντικό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ανάποδα τα λέτε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βεβαίως,

κάτι ακόµα, που επίσης τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ», που δεν τα
διαβάζετε, σήµερα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εµείς δεν τα διαβάζουµε; «Μοντα-
ζιέρα» λέγατε την «ΕΡΓΑΝΗ», όταν την έφτιαξα. Έλεος! Εµείς
δεν διαβάζουµε την «ΕΡΓΑΝΗ»; Δεν είναι έτσι όπως τα λέτε. Δια-
βάστε τα σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ): Ησυχία, παρακαλώ.
Κύριε Βρούτση έχετε πάρει τα εύσηµα για την «ΕΡΓΑΝΗ» εδώ
και χρόνια. Μην έχετε τάση δικαίωσης, σας παρακαλώ. Επί των
σηµερινών στοιχείων µιλάµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ! Το σύστηµα το έκανε ο κ. Βρούτσης και τώρα

αναφέρουµε τα στοιχεία. Ελάτε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν διαβά-
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ζετε, λοιπόν, τα στοιχεία. Διαβάζετε ψεύτικα αποφθέγµατα του
Αϊνστάιν και σκίτσα του Αρκά, αλλά τα στοιχεία δεν τα διαβάζετε.
Λοιπόν, να σας πω κι ένα ακόµα, που είναι σηµαντικό. Μέσα στο
2017 καταγράφηκαν δεκατέσσερις χιλιάδες περισσότερες επι-
χειρήσεις, κάτι που είναι επίσης πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. 

Εσείς, λοιπόν, στην περίοδο για την οποία έρχεστε κι επιχαί-
ρετε και µας λέτε τι καλά που τα κάνατε, καταγράψατε το µεγα-
λύτερο ρεκόρ ανεργίας που έχει καταγραφεί στη χώρα. Εµείς
καταγράφουµε ήδη τριακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.
Εσείς καταγράφατε λουκέτα παντού. Εµείς καταγράφουµε χιλιά-
δες νέες επιχειρήσεις, δεκατέσσερις χιλιάδες περισσότερες
µέσα στο 2017. Τι ακριβώς θέλετε να συγκρίνουµε, λοιπόν, κύριε
Μητσοτάκη; 

Έχω, λοιπόν, την αίσθηση ότι πολύ κακό σας έκανε η σπουδή
του κ. Σαµαρά να εµφανιστεί από την κρυψώνα του µετά από
δυόµισι χρόνια. Καλά είναι εκεί που κρύβεται. Δεν σας κάνει καλό
να εµφανίζεται. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θέλετε, όµως, µιας και ξεκίνησε αυτή η σύγκριση -και σας λέω

ότι τώρα είναι έτσι, φανταστείτε το 2019-, να συγκρίνουµε τους
δηµοσιονοµικούς στόχους, που εµείς πετυχαίνουµε εδώ και τρία
χρόνια, ενώ εσείς δεν πέσατε µέσα ούτε σε έναν προϋπολογι-
σµό;

Μας λέτε ότι εµείς υπερφορολογούµε και έχουµε διαλύσει τη
µεσαία τάξη και ότι τα πλεονάσµατα είναι αποτέλεσµα της υπερ-
φορολόγησης. Το έχουµε ακούσει εκατοντάδες φορές αυτό το
επιχείρηµα. 

Σας το είπα και προηγουµένως, η υπερφορολόγηση είναι τα
πέντε δισεκατοµµύρια ή τα τριάντα δισεκατοµµύρια που φέρατε
εσείς; Σε ποιον κόσµο αλήθεια το πέντε είναι πιο βαρύ, πιο µε-
γάλο νούµερο από το τριάντα; 

Αφού, όµως, επιµένετε, να συγκρίνουµε και να θυµηθούµε
ποιος έφερε την υπερφορολόγηση. Τον ΕΝΦΙΑ ποιος τον έφερε,
κύριε Μητσοτάκη; Εµείς τον φέραµε; Την εισφορά αλληλεγγύης
ποιος την έφερε; Εµείς τη φέραµε; Το τέλος επιτηδεύµατος το
φέραµε εµείς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ποιος θα τα καταργούσε; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, πράγ-

µατι, το γνωρίζουµε. Εµείς δεν καταφέραµε να άρουµε άµεσα
αυτά που εσείς, όµως, φορτώσατε στον ελληνικό λαό. Τώρα, κα-
τηγορείτε εµάς γι’ αυτά που εσείς κάνατε, για τα δεινά που εσείς
φέρατε και φορτώσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τους φορολογικούς, όµως, συντελεστές, µέσα σε αυτό το δύ-

σκολο πλαίσιο το δηµοσιονοµικό, τους αλλάξαµε εφαρµόζοντας
µια πιο προοδευτική φορολόγηση, µοιράζοντας όσο πιο δίκαια
γίνεται να µοιραστούν τα βάρη, δεδοµένων αυτών των συνθηκών.
Προστατεύσαµε όσο µπορούσαµε τους πιο αδύναµους. 

Εφαρµόσαµε µέσα σε αυτές τις συνθήκες το αφορολόγητο για
τους αγρότες, προστατεύοντας το εισόδηµα της φτωχής και µε-
σαίας αγροτιάς. Δεν το είχατε κάνει εσείς τα χρόνια της ανάπτυ-
ξης. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην αντιδράτε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Είναι µεγά-

λος ο εκνευρισµός, αλλά δεν πειράζει. Ζωντανεύει και το κλίµα. 
Το κυριότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι εµείς

ήµασταν οι πρώτοι, που για πρώτη φορά τα βάλαµε µε τα λεγό-
µενα «µεγάλα ψάρια» και τη φοροδιαφυγή. Μόνο από το πρό-
γραµµα εθελοντικής αποκάλυψης εισοδηµάτων έχουµε ήδη
εθελοντικές δηλώσεις ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ και σύ-
νολο φόρων 600 εκατοµµύρια ευρώ, όταν εσείς, κύριε Μητσο-
τάκη -για να τα θυµηθούµε και αυτά- κρύβατε στα συρτάρια των
Υπουργών της συγκυβέρνησης τη λίστα Λαγκάρντ και τη λίστα
Μπόργιανς. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Μας κατηγορείτε, λοιπόν, εσείς ότι το µέρισµα το µοιράσαµε

από την υπερφορολόγηση. Το µέρισµα που µε δικαιοσύνη µοι-
ράσαµε και όχι στοχευµένα σε κατηγορίες που µε πελατειακή

στόχευση θα πιστεύαµε εµείς ότι θα τις ελαφρύνουµε, προκει-
µένου να µας ανταµείψουν εκλογικά, αλλά στοχευµένα, οριζόν-
τια, καλύπτοντας πάνω από το 30% του πληθυσµού και όλους
όσοι είναι στο όριο της φτώχειας, όλους όσοι βρίσκονται στο
όριο του κοινωνικού αποκλεισµού, οριζόντια για πρώτη φορά, µε
έναν αδιάβλητο µηχανισµό. 

Νοµίζετε ότι ο κόσµος ξεχνάει εύκολα, είναι χαζός, είναι αδαής
και ότι δεν κάνει συγκρίσεις. Νοµίζετε ότι δεν συγκρίνει, δηλαδή,
ότι εσείς µε δέκα φορές πιο σκληρά µέτρα και πιο σκληρή προ-
σαρµογή δεν πετυχαίνατε ποτέ τους δηµοσιονοµικούς στόχους
και τα πλεονάσµατα, όχι παραπάνω, αλλά αυτούς που είχατε.
Προφανώς, δεν είχατε τη δυνατότητα να διανείµετε µε δικαιο-
σύνη, διότι µόνο παίρνατε. 

Εµείς µοιράσαµε πέρσι 620 εκατοµµύρια. Φέτος, µοιράσαµε
κοντά στο 1,5 δισεκατοµµύριο. Πιστεύετε, λοιπόν, ότι ο κόσµος
δεν καταλαβαίνει, ότι αυτό που συνέβη, συνέβη επειδή εµείς κα-
ταφέραµε για πρώτη φορά να χτυπήσουµε τη µεγάλη διαφθορά,
να σταµατήσουµε τη µεγάλη σπατάλη, να χτυπήσουµε τη µεγάλη
φοροδιαφυγή και να αυξήσουµε την απασχόληση κατά τριακό-
σες χιλιάδες νέες θέσεις και άρα, τις εισφορές στα δηµόσια τα-
µεία. 

Σήµερα, ο ΕΦΚΑ, το ένα και µοναδικό ταµείο, που ήταν µια από
τις µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις στον χώρο της κοινωνικής
ασφάλισης στον τόπο, καταλήγει να είναι όχι ελλειµµατικό, όπως
λέγατε ότι θα είναι, αλλά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ πάνω από τον
στόχο. 

Δεν µπήκατε, όµως, στον κόπο να δείτε τα πραγµατικά δεδο-
µένα. Μηρυκάζετε µια γραµµή που αναπαράγουν και τα µέσα
ενηµέρωσης που σας στηρίζουν και νοµίζετε ότι ο κόσµος τρώει
κουτόχορτο και δεν θυµάται και δεν συγκρίνει.

Υπάρχει, βέβαια, και το σκέλος του περιορισµού των εξόδων,
όπου εξοικονοµήσαµε 180.000.000 ευρώ από τη λεγόµενη επι-
σκόπηση δαπανών σε κάθε Υπουργείο ξεχωριστά, κι αυτό µε δική
µας πρωτοβουλία και όχι κατ’ εντολή των δανειστών. Περικό-
ψαµε τις δαπάνες, όχι τις ανελαστικές, αλλά αυτές που µπορού-
σαν να περικοπούν. Εµείς ούτε νοσοκοµεία συγχωνεύσαµε, ούτε
σχολεία κλείσαµε, ούτε δηµόσιους υπαλλήλους απολύσαµε.
Παρ’ όλα αυτά εξοικονοµήσαµε 180.000.000 ευρώ από τα Υ-

πουργεία.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, εσείς φαίνεται ότι δεν τα έχετε αυτά τα δεδοµένα, δεν

έχετε κάνει ακόµα «update» σε αυτά τα δεδοµένα και υπόσχεστε
µείωση φορολογικών συντελεστών µέσω µιας αόριστης, απροσ-
διόριστης µείωσης των δαπανών.

Τι δεν µας λέτε, κύριε Μητσοτάκη; Ποιων δαπανών; Ποιες δα-
πάνες θα κόψετε για να µειώσετε φορολογία; Μήπως υπαινίσσε-
στε, λοιπόν, και δεν το λέτε καθαρά απολύσεις δηµοσίων υπαλ-
λήλων; Μήπως υπαινίσσεστε µείωση πόρων για την υγεία και την
παιδεία;

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγας της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην αντιδράτε, σας παρα-
καλώ. Ρητορικά ερωτήµατα τίθενται.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριοι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µην εξάπτεστε και ιδιαίτερα εσείς
της λαϊκής πτέρυγας που καταχειροκροτήσατε στην αναφορά
«λαϊκό κόµµα». Το έχει ξεχάσει βέβαια αυτό, φιλελεύθερο το έχει
κάνει ο Αρχηγός σας. Μην εξάπτεστε, διότι το είπε καθαρά:
«Τους συµβασιούχους όλους έξω, είτε καλύπτουν πάγιες ανάγ-
κες είτε δεν καλύπτουν πάγιες ανάγκες». 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Μην εξάπτεστε, διότι αυτό το οποίο ακούσαµε σήµερα στη

Βουλή, όλους σε ένα τσουβάλι, τους πενταετείς πυροσβέστες
που εµείς φέραµε, που κάλυπταν πάγιες και διαρκείς ανάγκες,
τους δέχτηκε και η τρόικα. Ο κ. Μητσοτάκης είναι σκληρότερος
από την τρόικα. Είναι τροϊκανότερος των τροϊκανών!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και κάποια στιγµή να µας εξηγήσετε ποιο είναι το όριο του

«λαϊκού» και του «λαϊκισµού», γιατί νοµίζω ότι τα έχετε µπερδέ-
ψει.

Θα πω κι άλλα, όµως, κύριε Μητσοτάκη και κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Περιµένουµε µε αγωνία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το ξέρω ότι

περιµένετε µε αγωνία. Δεν θα σας κρατήσω σε µεγάλη αγωνία,
όµως. 

Έκανε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης και µία αναφορά σε αυτό το
κρεσέντο ενάντιο στον λαϊκισµό και ενάντια στο κράτος. Το µε-
γάλο πρόβληµα αυτού του τόπου ήταν το κράτος. «Θα γκρεµί-
σουµε το κράτος». Δεν ξέρει βέβαια, ή δεν θυµάται ότι αυτοί, που
πρώτοι εισήγαγαν την έννοια της κρατικής προστασίας στον
τόπο, επειδή η Αριστερά δεν ήταν στα πράγµατα µετά τον πό-
λεµο, η δική σας παράταξη ήταν. Αλλά ας το ξεπεράσουµε αυτό. 

Αναφερθήκατε, λοιπόν, στους γενικούς γραµµατείς. Εσείς δια-
τελέσατε και αρµόδιος Υπουργός και εκτός από απολύσεις και
διαδικασία αξιολόγησης, προκειµένου να οδηγηθούµε σε απο-
λύσεις που ήταν το µεγάλο σας επίτευγµα, δεν καταφέρατε να
κάνετε και να αφήσετε καµµιά µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή. 

Εµείς, όµως, κύριε Μητσοτάκη, προχωράµε σε κάτι που το
έχουµε ήδη νοµοθετήσει και καµµιά άλλη Κυβέρνηση δεν τόλ-
µησε να το κάνει από τη Μεταπολίτευση και µετά. Τι; Να σταµα-
τήσει αυτό το φαινόµενο που συµβαίνει µόνο στην Ελλάδα, που
όχι όταν αλλάζει µια κυβέρνηση, αλλά όταν ένας Υπουργός φεύ-
γει από ένα Υπουργείο, να φεύγει όλη η δοµή του Υπουργείου. 

Και τολµάτε να λέτε σε µας ότι αυξήσαµε τους γενικούς γραµ-
µατείς, που εµείς θεσµοθετήσαµε και φέρνουµε τον θεσµό του
µόνιµου θεσµικού γενικού γραµµατέα, ώστε να υπάρχει θεσµική
µνήµη στα Υπουργεία. Ποιος τόλµησε να το κάνει αυτό; Και µας
κατηγορείτε µε ψεύτικα στοιχεία ότι διπλασιάσαµε τον αριθµό,
διότι για τρεις µόνο µήνες, θα έχουµε κοινή παρουσία του προ-
ηγούµενου γενικού γραµµατέα µε τον νέο θεσµικό γενικό γραµ-
µατέα. Αυτό που κάνετε είναι λαθροχειρία, κύριε Μητσοτάκη.
Λαθροχειρία αισχίστου είδους!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και φτάσατε στο σηµείο στο κρεσέντο σας αυτό να αναφερ-

θείτε και στον ΟΑΣΘ.
Καλό θα είναι να µη µιλάνε για σκοινί στο σπίτι του κρεµασµέ-

νου. Αναφερθήκατε στον ΟΑΣΘ των σκανδάλων, στον ΟΑΣΘ της
κακοδιαχείρισης, στον ΟΑΣΘ, που έπαιρνε δεκάδες εκατοµµύρια
από το δηµόσιο ταµείο, παρ’ ότι ήταν ιδιωτική επιχείρηση και είχε
σάπια λεωφορεία να κάθονται και να µην εξυπηρετούν τους πο-
λίτες της Θεσσαλονίκης.

Δεν ξέρετε, όµως, ότι αυτός ο φορέας, στον οποίον αναφερ-
θήκατε, είναι αυτός ο οποίος θα στελεχωθεί µετά την εκκαθάριση
του ΟΑΣΘ και αυτήν τη στιγµή δεν έχει ούτε έναν στο διοικητικό
συµβούλιο. Δεν ξέρετε ότι το σηµερινό διοικητικό συµβούλιο
παίρνει απολαβές µόνο 7.000 ευρώ, ενώ το προηγούµενο
έπαιρνε 30.000 ευρώ τον µήνα και ο πρόεδρός του είναι αµισθί
εκεί και κάνει έργο για την παράταξή του, αλλά και για τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δεν ξέρετε, επίσης, ότι µόνο µέσα στο τελευταίο τετράµηνο

του 2017 έχουµε εξοικονοµήσει για το δηµόσιο ταµείο 7,5 εκα-
τοµµύρια από την εκκαθάριση και τη χρηστή διοίκηση του ΟΑΣΘ,
ενώ αναµένεται -στον προϋπολογισµό το γράφει- το 2018 να
έχουµε εξοικονόµηση 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Διότι είστε και για-
λαντζί νεοφιλελεύθερος, κύριε Μητσοτάκη. Μάλλον γιαλαντζί φι-
λελεύθερος, γιατί νεοφιλελεύθερος είστε.

Διότι η οικονοµία της αγοράς δεν µπορεί να λειτουργεί σε συν-
θήκες διαφθοράς, διαπλοκής και διασπάθισης του δηµόσιου
πλούτου, όπως το παράδειγµα του ΟΑΣΘ, που εσείς οικοδοµή-
σατε.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα σε ένα άλλο κρίσιµο θέµα. Μας λέτε
να δώσουµε τις υπηρεσίες του δηµοσίου σε εργολάβους. Μάλι-
στα! Βαθιά µεταρρυθµιστική τοµή! Την υλοποιήσατε τα προηγού-
µενα χρόνια και δώσατε κάποιες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ από
το δηµόσιο ταµείο σε κάποιους εργολάβους. Εµείς, παρά τα προ-
βλήµατα και τα εµπόδια που ετέθησαν ιδίως στα νοσοκοµεία,
προχωρήσαµε στην αποκατάσταση αυτής της, κατά τη γνώµη
µας, στρεβλής διοίκησης και έχουµε εξοικονοµήσει χρήµα στα
δηµόσια ταµεία. Για να µην αναφερθώ στις επιπτώσεις στους ερ-
γαζόµενους, διότι -εντάξει- γνωρίζω τη µικρή σας ευαισθησία γι’
αυτό το κοµµάτι της κοινωνίας µας.

Όµως, ξέρετε ποιο είναι το πλέον πρωτάκουστο; Το πλέον
πρωτάκουστο είναι ότι υπόσχεστε µείωση των φορολογικών συν-
τελεστών των επιχειρήσεων. Για πότε; Εφόσον ούτε σήµερα σας
άκουσα -και λογικό είναι να έχετε προσαρµοστεί στην πραγµατι-
κότητα- να ζητάτε εκλογές άµεσα. Δεν τις ζητάτε επιτακτικά.
Άρα, για πότε αυτή η µείωση; Την υπόσχεστε για το 2019 και το
2020, ακριβώς, δηλαδή, για τότε που εµείς εδώ σ’ αυτήν την Αί-
θουσα θεσµοθετήσαµε τη µείωση της φορολογίας των επιχειρή-
σεων από το 29% στο 26%. Όµως, εσείς δεν την ψηφίσατε. Την
καταψηφίσατε!

Έρχεστε, λοιπόν, και υπόσχεστε αυτό που καταψηφίσατε.
Άβυσσος η ψυχή του ανθρώπου!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αυτοί, λοιπόν, είναι οι λόγοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Είναι αλήθεια, λοιπόν, ότι τα αποτελέσµατα αυτά, η θετική

προοπτική της ελληνικής οικονοµίας δίνουν πολύ µεγάλη ώθηση
στην προσπάθεια να αφήσουµε πίσω µας την κρίση και δηµιουρ-
γούν -θα έλεγα- και το κατάλληλο έδαφος για την επόµενη µέρα,
για να αποκτήσει η Ελλάδα µια σύγχρονη, εξωστρεφή, παραγω-
γική οικονοµία, για να εµπεδώσουµε συνθήκες κοινωνικής δικαιο-
σύνης και αξιοπρέπειας στον ελληνικό λαό.

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι αυτούς τους σκοπούς εξυπηρετεί ο
προϋπολογισµός του 2018, ο οποίος είναι ένας ρεαλιστικός προ-
ϋπολογισµός και αυτό το αποδεικνύει και η δηµοσιονοµική πο-
ρεία της χώρας. Με το κεκτηµένο της δηµοσιονοµικής σταθερό-
τητας µπορέσαµε να πετύχουµε ό,τι πετύχαµε και να µπορούµε
σήµερα να είµαστε βέβαιοι για το οριστικό τέλος των µνηµονίων.

Ήθελα, όµως, σ’ αυτό το σηµείο να θυµηθώ και κάτι ακόµη,
διότι δεν ήταν µόνο το µέρισµα, το οποίο κατηγορήσατε, αλλά
και η εφάπαξ ενίσχυση των 400 ευρώ στους νέους ανέργους, την
οποία και βαφτίσατε «φιλοδώρηµα» προσβάλλοντας, κατά την
άποψή µου, για µια ακόµη φορά όχι την Κυβέρνηση, αλλά αυτούς
τους ανθρώπους, που η πολιτική σας τους έκανε να µοιάζουν µε
πλεονάζον προσωπικό σε υπό εκκαθάριση επιχείρηση, αυτούς
που πρώτοι επλήγησαν από την κατάρρευση της οικονοµίας µε
το ποσοστό της ανεργίας να φτάνει στο 60% για τους νέους και
να φεύγουν οµαδικά οι υψηλά εξειδικευµένοι και οι πτυχιούχοι
στο εξωτερικό.

Όµως, είναι γεγονός ότι η όποια ενίσχυση προς τους νέους
και τις νέες που βρίσκονται στην ανεργία για εσάς είναι φιλοδώ-
ρηµα χαρτζιλίκι, ίσως γιατί ξεχνάτε ότι εσείς µετατρέψατε τον
κατώτατο µισθό για νέους µέχρι είκοσι πέντε ετών σε φιλοδώ-
ρηµα και χαρτζιλίκι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Πού είναι τα 751 ευρώ;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Καλά κά-

νετε και το θυµίσατε, γιατί θα τα θυµηθούµε όλα αυτά τον Αύ-
γουστο του 2018. Και ένα από τα πρώτα πράγµατα που θα θυµη-
θούµε τον Αύγουστο του 2018 είναι ότι πρέπει να προχωρήσουµε
σε παρεµβάσεις και για την ενεργειακή προστασία, αλλά και για
την εναρµόνιση των µισθών εκεί που πρέπει να είναι και όχι εκεί
που τους πήγατε εσείς. 

Στον πυρήνα, λοιπόν, της ελιτίστικης σκέψης σας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι οι µισθολογικές
ανισότητες, η ανεργία, είναι αυτό το δαρβινικό, εάν θέλετε, κοι-
νωνικό περιβάλλον, όπου αξίζει να επιβιώσει ο ισχυρότερος. 

Εσείς αντιλαµβάνεστε, όπως άλλωστε µας το είπατε καθαρά
σε κάποια οµιλία σας -στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, εάν
δεν κάνω λάθος- τις κοινωνικές ανισότητες ως φυσική νοµοτέ-
λεια, ενώ για εµάς είναι το αποτέλεσµα ενός οικονοµικού συστή-
µατος που διαιωνίζει και αναπαράγει την άνιση κατανοµή πλού-
του, των ευκαιριών και της πρόσβασης στην εκπαίδευση. Και
αυτή –εάν θέλετε- είναι η µεγάλη, αγεφύρωτη ιδεολογική µας
διαφορά. 

Είναι ξεκάθαρο ότι εµείς αντιλαµβανόµαστε ως καθήκον µας
να δώσουµε ίσες ευκαιρίες και να ενισχύσουµε µε όποια δυνα-
τότητα µας παρέχεται στο σηµερινό πλαίσιο αυτούς που το
έχουν περισσότερο ανάγκη, ενώ εσείς κάθε τέτοια προσπάθεια
τη βλέπετε ως µία παροχή ψηφοθηρικού χαρακτήρα. Γι’ αυτό και
τις τελευταίες ηµέρες έχετε φαγωθεί ότι µοιράζουµε, επειδή έρ-
χονται κάλπες. Κρατηθείτε! Μην βιάζεστε. Υπάρχει και ο προϋπο-
λογισµός του 2019, γιατί το 2019 θα είναι το έτος των εκλογών!
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(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, παρά τα χρήµατα που αποδόθηκαν λόγω της δηµοσιο-

νοµικής υπεραπόδοσης, εµείς έχουµε τη διαρκή µέριµνα για την
ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογισµού, πράγµα το οποίο
αποτυπώνεται σ’ αυτόν που ψηφίζουµε εδώ. Προβλέπεται η διά-
θεση επιπλέον πόρων σε σχέση µε πέρυσι στα οικογενειακά επι-
δόµατα, τα σχολικά γεύµατα και η επέκταση της κάλυψης των
βρεφονηπιακών σταθµών. 

Ειδικά ως προς τα οικογενειακά επιδόµατα, είναι µία µεγάλη
κατάκτηση της διαπραγµατευτικής οµάδας, διότι µας λέγατε ότι
θα κόψουµε τα οικογενειακά επιδόµατα, ενώ εµείς ερχόµαστε
και τα αυξάνουµε κατά 40%. Στον προϋπολογισµό του 2017 προ-
βλέπονταν 650 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ στον προϋπολογισµό του
2018 προβλέπονται 910 εκατοµµύρια ευρώ.

Παράλληλα, στο πλαίσιο του συνολικότερου σχεδίου κοινωνι-
κής προστασίας, συνεχίζουµε το πλαίσιο δαπανών και δράσεων
για την παροχή του λεγόµενου κοινωνικού εισοδήµατος αλλη-
λεγγύης, που είναι 760 εκατοµµύρια ευρώ σε περίπου επτακό-
σιες χιλιάδες δικαιούχους, καθώς και την ενεργοποίηση του
δεύτερου και του τρίτου πυλώνα για παροχή υπηρεσιών και έν-
ταξη στην εργασία. 

Τα πιο ευάλωτα στρώµατα της κρίσης ωφελούνται άµεσα και
τώρα, που το έχουν ανάγκη. Γιατί οι ανάγκες ενός µεγάλου µέ-
ρους της κοινωνίας που υπέφερε δεν περιµένουν, δεν µπορούν
να αναβληθούν για όταν θα βγούµε από τα µνηµόνια.

Η παραγωγή νέου πλούτου πρέπει να συµβαδίζει µε την ανα-
διανοµή, διότι έτσι εµπεδώνεται η κοινωνική δικαιοσύνη και η αλ-
ληλεγγύη, έτσι κρατιέται όρθια µία κοινωνία που δοκιµάστηκε
σκληρά. 

Όµως, για να εµπεδωθεί το αίσθηµα δικαιοσύνης, φυσικά χρει-
άζονται και τοµές και συγκρούσεις, όπως στον τοµέα της φορο-
διαφυγής. Οι έντιµοι πολίτες αισθάνονται αρκετές φορές ακόµη
µεγαλύτερο το βάρος που πέφτεις στις πλάτες τους, όταν γνω-
ρίζουν ότι κάποιοι µένουν ανέλεγκτοι και όταν ακούν για λογής
φορολογικά σκάνδαλα και φορολογικούς παραδείσους. 

Όµως, δεν άκουσα να λέτε τίποτα στην οµιλία σας γι’ αυτό.
Δεν σας αγγίζει φαίνεται αυτό το θέµα. Για τη φοροδιαφυγή, για
τις µόνιµες φοροαπαλλαγές που απολάµβαναν οι έχοντες σ’
αυτή τη χώρα, γι’ αυτά δεν λέτε λέξη. 

Παριστάνετε ότι δεν γνωρίζετε πως η φοροδιαφυγή στη χώρα
µας ήταν συστηµατική και ήταν πέντε µε δέκα ποσοστιαίες µο-
νάδες τα έσοδα κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο; Μιλάω για
την περίοδο της ανάπτυξης, που φτιάχναµε ολυµπιάδες, όχι για
τώρα, όταν χάναµε ένα ολόκληρο ΑΕΠ κάθε δεκαετία εξαιτίας
της φοροδιαφυγής. Δεν ξέρατε ότι και αυτό θα οδηγούσε σω-
ρευτικά στη χρεοκοπία της χώρας;

Όµως, εκεί που καταλαβαίνω ότι είστε ακόµα πιο φειδωλός
είναι στο θέµα των φορολογικών παραδείσων. Όλη η Ευρώπη
βοά. Δεν ξέρω, εγώ δεν συµµετέχω βέβαια στο Λαϊκό Κόµµα,
αλλά εκεί που συµµετέχω συζητείται το θέµα. Ίσως και στο Λαϊκό
Κόµµα να συζητείται. Εσείς, όµως, δεν λέτε κουβέντα. Ξέρουµε
ότι πρόκειται για µια νοµική τεχνολογία φοροαποφυγής, ιδιαί-
τερα χρήσιµη για τα συµφέροντα που πρόσκεινται σ’ αυτούς που
θέλετε να εκπροσωπήσετε, ταξικά εννοώ. Η σιωπή σας, όµως,
πάνω σ’ αυτό το θέµα είναι αποκαλυπτική.

Σας ζητώ, κύριε Μητσοτάκη, να πάρετε θέση. Πάρτε θέση.
Έστω, πείτε κάτι για τις δηλώσεις των Ευρωπαίων αξιωµατούχων
που καλούν για συντονισµένες δράσεις των κρατών-µελών πάνω
στο ζήτηµα. Ξέρω, δεν νιώθετε άνετα µε αυτό το ζήτηµα, κάτι
φαίνεται να σας ενοχλεί. Αλήθεια, όµως, αναρωτιέµαι, κύριε Μη-
τσοτάκη, σε µια συζήτηση περί µηχανισµών ελέγχου ποια είναι η
θέση σας για τον θεσµό του «πόθεν έσχες»; Πρέπει ή δεν πρέπει
να υπάρχει και να λειτουργεί αποτελεσµατικά; Είναι στοιχείο µιας
ευνοµούµενης πολιτείας αυτό ή δεν είναι; Διότι προσπαθήσατε
αυτές τις µέρες να θέσετε και θέµα –το έχετε κάνει κι άλλη φορά-
σύγκρουσης της Κυβέρνησης µε τη δικαιοσύνη. Στην πραγµατι-
κότητα η κατηγορία περί αντισυνταγµατικής πρακτικής, όµως,
δεν αφορά εµάς, άλλους αφορά. Και αφορά εσάς, διότι εσείς
διαρκώς επιχειρείτε να στρέψετε τη δικαιοσύνη εναντίον της Κυ-
βέρνησης, αλλά είµαι σίγουρος ότι και σ’ αυτό το απονενοηµένο
διάβηµα θα αποτύχετε και θέλω εδώ να είµαι σαφής.

Αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία διάθεσης παρέµβασης σε
καµµιά από τις δύο άλλες εξουσίες, ούτε φυσικά έχει καµµία διά-
θεση σύγκρουσης συλλήβδην µε τους δικαστές.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τιµά την ελ-

ληνική δικαιοσύνη και τη σέβεται την ελληνική δικαιοσύνη κι όχι
αλά καρτ. Όµως, δεν πρόκειται να επιτρέψουµε την παραγωγή
δικτύων παραεξουσίας και να επιτρέψουµε µηχανισµούς αποφυ-
γής ελέγχων. Πουθενά! Πουθενά!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και µην ξεχνάτε ότι πάνω από τους µισούς δικαστές έχουν ήδη

κάνει κανονικά δήλωση για το «πόθεν έσχες» τους. Εµείς, λοιπόν,
έχουµε εντολή να λειτουργήσουµε µε βάση τις αρχές της ισότη-
τας και της ισονοµίας. Όλοι θα είναι ίσοι απέναντι στον νόµο.
Αυτήν τη δέσµευση ούτε θα κουραστώ να την επαναλαµβάνω
ούτε θα είµαστε εµείς αυτοί που θα κουραστούµε πρώτοι µέχρι
να την επιβάλουµε, να την επιβάλουµε σε όλους, όσο ψηλά και
αν βρίσκονται, ό,τι και να γίνει.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξίσου σηµαντικό κοµµάτι για την

ανάκαµψη της οικονοµίας και της παραγωγής, όµως, είναι κι
αυτό που αφορά στη γνώση, την επένδυση στη γνώση. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2018 συνεχίζει να καταγράφει, όπως και οι προ-
ηγούµενοι, τη διαρκή µας µέριµνα στους τοµείς της παιδείας,
αλλά και της εργασίας και της υγείας. Η παιδεία µας στηρίζει
τους νέους, προωθεί ισότητα ευκαιριών, παρακολουθεί τις διε-
θνείς τάσεις και αναβαθµίζει το ανθρώπινο κεφάλαιο της χώρας.

Με αυτόν τον προϋπολογισµό, για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά
-µετά από πολλά χρόνια-, αυξάνονται οι δαπάνες για την εκπαί-
δευση κατά 184 εκατοµµύρια σε σχέση µε πέρυσι. Θυµίζω ότι µε
τον προϋπολογισµό του 2016 εµείς, παρά τις ασφυκτικές συνθή-
κες, σταµατήσαµε τη συνεχή µείωση των εκπαιδευτικών δαπα-
νών, που ξεκίνησε από το 2011, µε τη µείωση στην πενταετία
σωρευτικά να έχει φτάσει στο 34%, ενώ η συνολική δηµόσια χρη-
µατοδότηση της έρευνας θα αγγίξει φέτος για πρώτη φορά το 1
δισεκατοµµύριο ευρώ.

Καίρια συνεισφορά σ’ αυτές τις αυξήσεις είχε η εισροή µέρους
από τους πρόσθετους πόρους, ύψους 240 εκατοµµυρίων, από
το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας για τη στήριξη
νέων επιστηµόνων και την ενίσχυση της έρευνας στα ΑΕΙ και στα
ερευνητικά κέντρα. Γιατί εκεί είναι το µέλλον, στη νέα γενιά,
στους νέους επιστήµονες.

Όσο πιο επιγραµµατικά θα πω για την υγεία. Το 2018 προχωρά
µε αποφασιστικά βήµατα η υλοποίηση σε πανελλαδική κλίµακα
της µεγάλης µεταρρύθµισης –εµείς λέµε εµβληµατικού χαρα-
κτήρα- για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, που αλλάζει συ-
νολικά τον χάρτη των δηµόσιων υπηρεσιών στη χώρα.

Με ακόµα µεγαλύτερη ένταση συνεχίζουµε τη µάχη –για να
περάσω στα θέµατα της εργασίας- για την προστασία της εργα-
σίας και την ενίσχυση της διαπραγµατευτικής δύναµης των ερ-
γαζοµένων. Για πρώτη φορά υπάρχει στη χώρα σώµα επιθεώρη-
σης εργασίας. Ήταν «ανέκδοτα» αυτά που υπήρχαν παλιότερα.
Kαι το γνωρίζουν αυτοί µε τους οποίους συζητάτε. 

Η καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας ήδη εµφανίζει µεί-
ωση από το 19% στο 13% σε τοµείς υψηλής παραβατικότητας
και θα συνεχίσει να αποτελεί, για εµάς, προτεραιότητα.

Η επαναφορά της αρχής της επεκτασιµότητας και της ευνοϊ-
κότερης ρύθµισης γίνονται πράξη. Αποκαθίσταται, λοιπόν, σύν-
τοµα η κανονικότητα και αίρεται το καθεστώς εξαίρεσης των
εργαζοµένων από το πεδίο ισχύος των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο της τρίτης αξιολόγησης συµφωνή-
θηκε να θεσµοθετηθεί ένα ειδικό προνόµιο για τις εργατικές
απαιτήσεις, οι οποίες θα ικανοποιούνται, πριν από οποιονδήποτε
άλλον πιστωτή, κατά τη διαδικασία αναγκαστικής εκτέλεσης ή
πτώχευσης µιας επιχείρησης. Το υπογραµµίζω αυτό, διότι αφορά
χιλιάδες εργαζόµενους που διεκδικούν δεδουλευµένα. Πρώτα,
λοιπόν, οι εργαζόµενοι, µετά οι υπόλοιποι πιστωτές.

Μαζί µε αυτά, βεβαίως η χώρα έχει µπροστά της τη µεγάλη
πρόκληση, την πρόκληση των προκλήσεων, αυτό που ονοµά-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3365



ζουµε παραγωγική ανασυγκρότηση. Εδώ, εάν θέλετε, είναι το θε-
µελιώδες ζήτηµα για την επόµενη µέρα. Και στο θέµα αυτό η συ-
ζήτηση δεν µπορεί να είναι τεχνοκρατική, αλλά βαθιά στρατηγική
και πολιτική, όχι όµως αόριστη. Πρέπει να είναι συγκεκριµένη, ιε-
ραρχηµένη, µε στοχευµένες πρωτοβουλίες, διότι η χώρα χρει-
άζεται να ανάψει ξανά τις µηχανές της παραγωγής, όχι όµως από
το σηµείο που σταµάτησαν οι µηχανές αυτές να δουλεύουν, στα
τέλη της προηγούµενης δεκαετίας. Δεν πρέπει να γυρίσουµε στο
µοντέλο εκείνο που µας οδήγησε στην κρίση. Υπάρχει ανάγκη να
αφήσουµε πίσω τις επιταγές ενός χρεοκοπηµένου µοντέλου ανά-
πτυξης που συσσώρευσε τα πλούτη στα χέρια των λίγων, που
στέρησε δυνατότητες από την ελληνική οικονοµία. 

Πρέπει, λοιπόν, να προσανατολιστούµε προς ένα σύγχρονο,
εξωστρεφές, παραγωγικό πρότυπο, αξιοποιώντας επί της ουσίας
συγκριτικά πλεονεκτήµατα και βεβαίως αξιοποιώντας κλάδους,
όπως είναι ο τουρισµός, η καθετοποιηµένη αγροτοδιατροφικής
βιοµηχανίας, αξιοποιώντας την καινοτοµία, τις νέες τεχνολογίες,
την ενέργεια και τις µεγάλες επενδύσεις σε υποδοµές, το εµπό-
ριο, τις διεθνείς µεταφορές, λόγω και της προνοµιακής γεωγρα-
φικής µας θέσης, αλλά και τοµείς στους οποίους η χώρα έχει
αποδείξει ότι έχει δυνατότητες, όπως στο φάρµακο, στη ναυτιλία
και τόσους άλλους τοµείς που αναδύονται από την αφάνεια και
µπορούν να έχουν µία προοπτική.

Διεκδικούµε πλέον µε ευνοϊκές προϋποθέσεις τη θέση που µας
αξίζει στο παγκοσµιοποιηµένο σύστηµα και στο ζήτηµα της ανά-
πτυξης, εάν θέλετε, έχουµε ρίξει όλο το βάρος µας από την
αρχή. Αυτό το θετικό momentum θα το αξιοποιήσουµε.

Η προσέγγισή µας είναι βεβαίως σύνθετη. Είναι πολλοί οι πα-
ράγοντες που πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Η ανάπτυξη προ-
ϋποθέτει αναπτυξιακά εργαλεία, ισχυρό τραπεζικό σύστηµα,
άρση γραφειοκρατικών εµποδίων, κίνητρα για την έρευνα και την
καινοτοµία, φιλοεπενδυτικό κλίµα, χαµηλότερο ενεργειακό κό-
στος, προώθηση εξαγωγών και ισορροπηµένη εγχώρια ζήτηση.

Όχηµά µας είναι ο αναπτυξιακός νόµος, τον οποίο ψηφίσαµε
–τον καταψηφίσατε και αυτόν- και νοµίζω ότι είναι ο καταλύτης
στη διαδικασία παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας. 

Μέσα σε λίγους µήνες υποβλήθηκαν περισσότερα από οκτα-
κόσια επενδυτικά σχέδια προϋπολογισµού 2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που θα δηµιουργήσουν τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιες νέες
θέσεις εργασίας. Το νέο θεσµικό πλαίσιο ενσωµατώνει µία σειρά
από καινοτοµίες µε συγκεκριµένη αναπτυξιακή στόχευση, όπως
η κατά προτεραιότητα ενίσχυση επιχειρηµατικών σχεδίων έντα-
σης γνώσης, αυξανόµενης απασχόλησης και υψηλής προστιθέ-
µενης αξίας, η εκβιοµηχάνιση της χώρας, η έµφαση στην παροχή
ενισχύσεων µε φοροαπαλλαγές, η απλοποίηση και ψηφιοποίηση
του συνόλου των διαδικασιών αξιολόγησης και ελέγχου των
επενδυτικών σχεδίων.

Να πω προσθετικά για το εµβληµατικό παράδειγµα, που είναι
τα «Κέντρα µιας Στάσης», τα «one stop shop», για τη σύσταση
επιχειρήσεων γρήγορα και µέσα από µία πλήρως ηλεκτρονική
διαδικασία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ. Υπάρ-

χει κούραση.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι στον προϋπολογισµό θα δεί-
ξετε µία µικρή ανοχή, διότι βρέθηκα και στην ανάγκη να απαν-
τήσω και εκτός κειµένου –το κάνω συχνά- σ’ αυτά που είπε ο κ.
Μητσοτάκης. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θέλω κάποια πράγµατα να ειπωθούν.
Δώστε µου µία µικρή ανοχή.

Ολοκληρώσαµε, λοιπόν, επενδυτικά σχέδια που λίµναζαν από
το 2009 και είχαν µείνει στα αζήτητα. Συνολικά πληρώθηκαν ήδη
πάνω από πεντακόσια πενήντα επενδυτικά σχέδια και θα πληρω-
θούν µέχρι το τέλος του έτους πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ.
Όπως και στην περίπτωση του αναπτυξιακού, µε το ίδιο αίσθηµα
επείγοντος και αποτελεσµατικότητας κινούµεθα και στην αξιο-
ποίηση του ΕΣΠΑ, ενός εργαλείου που δεν αξιοποιείται πλέον
για τις ανάγκες κολλητών και «ηµετέρων», αλλά για τις ανάγκες
της παραγωγής.

Έτσι, λοιπόν, για τρίτη συνεχόµενη χρονιά είµαστε στην πρώτη

θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην απορρόφηση των κονδυλίων,
σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Από τις τελευταίες θέσεις που ήσασταν εσείς, οι αποτελεσµα-

τικοί, εµείς -οι αναποτελεσµατικοί- έχουµε πάει στην πρώτη θέση,
φθάνοντας το 25%!

Σε σχέση µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, έχουµε ενεργοποι-
ήσει προγράµµατα άνω των 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το
νέο ΕΣΠΑ. Αυτή η επιτυχία των πόρων του ΕΣΠΑ έρχεται να προ-
στεθεί σε εκείνη της πλήρους αξιοποίησης των κονδυλίων της
προηγούµενης περιόδου που έφερε τη χώρα µας στην κορυφή
της Ευρώπης.

Αυτές οι επιτυχίες ήρθαν παρά την τραγική κατάσταση που
κληρονοµήσαµε, τις υπερδεσµεύσεις. Ακόµα χειρότερα, υπήρ-
χαν 6 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερδεσµευµένα από τις προεκλο-
γικές εντάξεις έργων µέχρι και µια µέρα πριν από τις εκλογές
του Γενάρη του 2015 -να θυµίσω- έργα ανώριµα που εντάχθηκαν
στο πρόγραµµα, µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσουν κάποια πε-
λατειακά δίκτυα. 

Και αν αυτά ακούγονται κάπως πρωτοφανή σε ορισµένους πα-
ριστάµενους συναδέλφους, να θυµίσω ότι ειδική αναφορά για
την εξαιρετική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων από την Ελ-
λάδα που, όπως έγραφαν, έφερε στη χώρα πάνω από 11 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τα τελευταία δύο χρόνια, είχαµε στην απόφα-
ση του Eurogroup της 15ης Ιουνίου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι.

Να, λοιπόν, γιατί δεν είναι θαύµα, δεν είναι µαγικά. Να, λοιπόν,
γιατί εµείς πετυχαίνουµε εκεί που εσείς όλα τα προηγούµενα
χρόνια αποτύχατε! Αποτύχατε, διότι ήσασταν προσανατολισµέ-
νοι σε µία πελατειακή λογική.

Όµως, πέρα απ’ αυτές τις επιτυχίες στην απορρόφηση των
προγραµµάτων, δίνουµε µεγάλη έµφαση και στα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά των παρεµβάσεών µας. Σε όλα τα προγράµµατα ενί-
σχυσης της επιχειρηµατικότητας υπάρχει για πρώτη φορά ρήτρα
εργασίας. Πριµοδοτούνται, δηλαδή, περισσότερο οι επιχειρήσεις
εκείνες που δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας και επιδοτούµε
µισθολογικό και ασφαλιστικό κόστος των νέων θέσεων εργασίας
για το πρώτο διάστηµα.

Επιπλέον, µε νοµοθετική ρύθµιση που φέραµε πρόσφατα, θέ-
σαµε ως προϋπόθεση για την υπαγωγή σε πρόγραµµα ενίσχυσης
του ΕΣΠΑ ή από εθνικούς πόρους την αυστηρή τήρηση της ερ-
γατικής νοµοθεσίας.

Επίσης, αυξήσαµε για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά το εθνικό
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο
φθάνει πλέον στο ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ από το 2019
αυτό το ποσό θα φθάνει στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Αντίθετα, θα ήθελα να θυµίσω ότι εσείς διαρκώς µειώνατε το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων από το 2010, στερώντας πο-
λύτιµους επενδυτικούς πόρους από την ελληνική οικονοµία και
επιτείνοντας την ύφεση.

Συνεχίζω µε έναν κοµβικό τοµέα που χρειάζεται στήριξη και
είναι αυτός της τοπικής αυτοδιοίκησης. Για την ενίσχυση των
δήµων δηµιουργήσαµε µε το Υπουργείο Εσωτερικών ένα νέο
χρηµατοδοτικό πρόγραµµα σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων. Μέσω αυτού του προγράµµατος θα χρη-
µατοδοτηθούν έργα στους ΟΤΑ και των δύο βαθµών, αλλά µε έµ-
φαση κυρίως στους δήµους, µε έναν αρχικό προϋπολογισµό 500
εκατοµµυρίων, ο οποίος θα φτάσει στα 2 δισεκατοµµύρια σε
βάθος πενταετίας. Είναι έργα στους κρίσιµους τοµείς της ύδρευ-
σης, της αποχέτευσης, της αγροτικής οδοποιίας και της αντι-
πληµµυρικής προστασίας. Και για αυτό το πρόγραµµα δανεισµού
δεν θα επιβαρυνθούν καθόλου οι δήµοι.

Στον κρίσιµο τοµέα της χρηµατοδότησης δεν περιοριζόµαστε
µονάχα στους πόρους του ΕΣΠΑ και του ΠΔΕ. Έχουµε αναπτύξει
µια πολύ στενή συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων. Το 2016 και το 2017 συµφωνήθηκαν µε την Τράπεζα προ-
γράµµατα και έργα ύψους 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ποσό ρεκόρ
της τελευταίας δεκαετίας. Οι συµφωνίες αυτές έφεραν επιπλέον
2 δισεκατοµµύρια ευρώ εκταµιεύσεις στην ελληνική οικονοµία
µέσα στο 2017.

Για τα επόµενα τρία χρόνια έχουµε δροµολογήσει συµφωνίες
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µε την τράπεζα για έργα ύψους 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
θα πυροδοτήσουν επενδύσεις άνω των 20 δισεκατοµµυρίων ευ-
ρώ, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων.

Τέλος, η Ελλάδα έχει µια ακόµη σηµαντική πρωτιά. Είναι από
τις πρώτες χώρες στην αξιοποίηση του σχεδίου Γιούνκερ, έχον-
τας µέχρι στιγµής συµβασιοποιήσει έργα ύψους 3,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, που αφορούν σε σηµαντικές υποδοµές, αλλά και
στη χρηµατοδότηση επιχειρήσεων και κυρίως µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω τώρα. Σας κούρασα,
ε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, εντάξει.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας κού-
ρασα, γιατί δεν σας αρέσουν και όλα αυτά που ακούτε. Όµως,
ξέρετε κάτι;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, µε
συγχωρείτε. Αν κάποιοι κουράστηκαν µέσα στην Αίθουσα, είναι
αυτοί οι οποίοι παρακολούθησαν επί δύο συν τρεις µέρες τις συ-
ζητήσεις. Σήµερα νοµίζω πως όλοι ήµασταν διατεθειµένοι να µα-
κρύνουµε. Σε λίγο τελειώνουµε µε την ανοχή όλων. Να είστε
καλά!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θέλετε, να
πείτε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν κουράστηκαν αυτοί που δεν παρα-
κολούθησαν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλω να πω διάφορα, αλλά
συνήθως παρεξηγούµαι, οπότε δεν θα πω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα κλείσω,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μητσοτάκη, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή να φτά-

νετε στο επίπεδο -απ’ αυτό εδώ το Βήµα- να διαβάζετε αποφθέγ-
µατα της πρώην Προέδρου της Βουλής. Και βέβαια, καλά κά-
νατε, δικαίωµά σας. Όλοι κρινόµαστε.

Όµως, ξέρετε, δεν είµαστε στο ίδιο κόµµα. Γνωρίζετε όλοι ότι
εµείς αποφασίσαµε να στηρίξουµε τις επιλογές µας, να µην φύ-
γουµε τρέχοντας. Εµείς αποφασίσαµε να κριθούµε από τον ελ-
ληνικό λαό, εµείς αποφασίσαµε να κρατήσουµε και την παράταξη
και τη χώρα. Όλοι κρίνονται.

Όµως, µιας και µπήκατε στον κόπο να διαβάσετε αποφθέγ-
µατα της πρώην Προέδρου, που είναι λογικό να έχει, αν θέλετε,
και πικρία και µένος απέναντί µου, διότι είµαστε ανταγωνιστές
πια, θα µπω και εγώ στον κόπο να θυµηθώ τι έλεγε όχι ένας αν-
τίπαλός σας σήµερα, αλλά ο Αντιπρόεδρος τους κόµµατός σας,
ο κ. Γεωργιάδης, στις 9-6-2011 -όχι πολλά χρόνια πριν- που απ’
αυτό εδώ το Βήµα σάς κατήγγειλε ως λαϊκιστή, βαθύπλουτο, που
ποτέ στη ζωή του δεν χρειάστηκε να εργαστεί, γι’ αυτό και δεν
ξέρει τι σηµαίνει να βγάζει κάποιος το ψωµί του µε κόπο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Κύριε Μητσοτάκη, έτσι θα κάνετε αντιπαράθεση; Εσείς που
ξορκίζετε διαρκώς τον λαϊκισµό, αποδεικνύεστε στον µεγαλύ-
τερο λαϊκιστή όλων των λαϊκιστών!

Να τον χαίρεστε, λοιπόν, τον Αντιπρόεδρό σας, διότι πολλές
φορές, όταν σας ακούω, δεν καταλαβαίνω πια τη διαφορά. Αυτόν
που σας έλεγε λαϊκιστή βαθύπλουτο, αυτόν να τον χαίρεστε,
διότι του µοιάζετε, κύριε Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κλείνω τώρα την παρέµβασή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, απευθυνόµενος σ’ αυτούς που παρακολούθησαν, σ’ αυτούς
που έχω τη βεβαιότητα ότι αισθάνονται σ’ αυτόν τον προϋπολο-
γισµό πολύ πιο άνετα σε σύγκριση µε πέρυσι και στην πλειοψη-
φία του ελληνικού λαού που µας ακούει. Ξέρετε, η χώρα πέρασε
πολλά. Ο λαός µας πέρασε πολλά. Σήµερα, όµως, όλο και περισ-
σότεροι σ’ όλο τον κόσµο, σ’ όλη την Ευρώπη αναφέρονται σ’
αυτό τον λαό όχι ως τον τεµπέλη που ζει πάνω από τις ικανότητές
του, αλλά ως παράδειγµα σκληρής δουλειάς και αποφασιστικό-
τητας. Άντεξε αυτά που ευχόµαστε να µην τύχουν ποτέ σε κανέ-
ναν άλλο λαό. Άντεξε όµως. Έκανε θυσίες, αλλά δεν έχασε ποτέ

την πίστη του ότι τα πράγµατα µπορούν να πάνε αλλιώς. Δεν
βούλιαξε στη συλλογική ενοχή. Δεν παραιτήθηκε.

Αν θέλετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι
αυτός είναι ο µεγάλος πλούτος της χώρας και το µεγάλο παρα-
γωγικό πλεονέκτηµα, ανταγωνιστικό της χώρας, ο κόσµος της
δηµιουργίας, ο κόσµος του µόχθου, της προκοπής. Αυτή είναι η
συλλογική µας δύναµη για την επόµενη µέρα. Οι νέες και οι νέοι,
ο κόσµος του πνεύµατος και του πολιτισµού, ο κόσµος της πα-
ραγωγής και της καινοτοµίας, οι δυνάµεις της εργασίας. Όλοι
και όλες έχουν στα χέρια τους τα υλικά για να χτίσουµε την Ελ-
λάδα που αξίζει στις σηµερινές και στις επόµενες γενιές. 

Όµως, µην ξεχνάτε κάτι. Δεν θα γράψουµε τίποτα στην άµµο.
Αυτοί που έβαλαν τη χώρα σ’ αυτήν την περιπέτεια των µνηµο-
νίων όχι µόνο κρίθηκαν, θα κρίνονται πολιτικά διαρκώς για τις
επιλογές τους, διότι η µνήµη είναι πεισµατάρα και δεν συγχωρεί,
ειδικά αυτούς που συµπεριφέρθηκαν στην ελληνική κοινωνία ως
µάζα, ως αδαή πλειοψηφία. Όµως, ταυτόχρονα η µνήµη είναι και
δύναµη. Είναι η δύναµη πίσω από κάθε µεγάλη ριζοσπαστική αλ-
λαγή στην ιστορία των κοινωνιών. Και όταν αυτή η δύναµη συ-
ναντά το πείσµα, την εργατικότητα, τη δίψα ενός λαού, µπορεί
να κάνει θαύµατα. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε επιλέξει να εµπι-
στευθούµε τους ανθρώπους αυτής της χώρας, αυτούς που συ-
ναντούµε τους τελευταίους µήνες στα περιφερειακά συνέδρια
από τη Θράκη µέχρι την Κρήτη, τους νέους µας που σε πείσµα
των καιρών έµειναν στην Ελλάδα, παλεύουν εδώ, αλλά και αυ-
τούς που έφυγαν και βρίσκονται σήµερα στην Αγγλία, τη Γερµα-
νία, την Ολλανδία, την Αµερική και όπου αλλού στον κόσµο.
Αυτοί και αυτές είναι η επόµενη µέρα της Ελλάδας. 

Τους θέλουµε όλους εδώ, τους θέλουµε όλους πίσω, τους θέ-
λουµε όλους µαζί για να χτίσουµε µαζί την επόµενη µέρα, την
Ελλάδα της δικαιοσύνης και της προκοπής. Κανείς πια δεν µπο-
ρεί να εµποδίσει αυτή η µέρα να ξηµερώσει και θα ξηµερώσει
σύντοµα σε αυτό τον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ
χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογι-
σµό οικονοµικού έτους 2018 έφτασε στο τέλος της. 

Μίλησαν, εκτός από τους οκτώ γενικούς εισηγητές και τους
δεκαπέντε ειδικούς εισηγητές, οκτώ Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι και εκατόν ογδόντα οκτώ συνάδελφοι, δηλαδή σύνολο δια-
κόσιοι δεκαεννέα Βουλευτές. Επίσης, µίλησαν ο Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης, δεκαέξι Υπουργοί, εννέα Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί και οκτώ Υφυπουργοί, δηλαδή τριάντα τέσσερα µέλη της Κυ-
βέρνησης. Μίλησαν, επίσης, οι οκτώ Πρόεδροι των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων της Βουλής. Οι πέντε συνεδριάσεις είχαν διάρκεια
πενήντα τεσσάρων ωρών. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του κρατικού προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2018 και θα προχωρήσουµε στην
ψηφοφορία.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής, άρθρο 123 παράγρα-
φος 6, η ψήφιση του προϋπολογισµού γίνεται µε ονοµαστική ψη-
φοφορία που διεξάγεται ταυτοχρόνως και µε χωριστούς καταλό-
γους και ψηφολέκτες για τα έσοδα και τις δαπάνες κάθε Υπουρ-
γείου. 

Όπως είναι γνωστό, όλα τα Υπουργεία έχουν µόνο έξοδα,
εκτός από το Υπουργείο Οικονοµικών, που έχει και έσοδα µε τον
προϋπολογισµό. 

Συνεπώς για τα έσοδα του προϋπολογισµού θα διενεργηθεί
ιδιαίτερη ψηφοφορία, ενώ για όλα τα Υπουργεία θα διενεργηθεί
ψηφοφορία για τα έξοδά τους.

Επίσης, θα διενεργηθεί χωριστή ψηφοφορία για τα έξοδα της
Προεδρίας της Δηµοκρατίας. 

Στον κρατικό προϋπολογισµό περιλαµβάνεται και ο προϋπο-
λογισµός της Βουλής, ο οποίος δεν θα τεθεί και πάλι υπ’ όψιν
του Σώµατος, δεδοµένου ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής,
όπως εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια του Σώµατος στη συνε-
δρίαση Λ’/17-11-2017, είναι κατά τον Κανονισµό υποχρεωτικά
εκτελεστός και έχει καταχωριστεί χωρίς καµµία µεταβολή στον
γενικό προϋπολογισµό του κράτους, κατά το άρθρο 120 παρά-
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γραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής.
Όπως προαναφέρθηκε, η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχ-

θεί, όπως επιβάλλει ο Κανονισµός, ταυτοχρόνως. Δηλαδή, κατά
την εκφώνηση των ονοµάτων των Βουλευτών από τους επί του
καταλόγου συναδέλφους, οι ψηφολέκτες που θα οριστούν για
τα έξοδα κάθε Υπουργείου, τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµο-
κρατίας και τα έσοδα του προϋπολογισµού, θα σηµειώνουν την
ψήφο που δίνεται από κάθε Βουλευτή στον χωριστό κατάλογο
του Υπουργείου για το οποίο ορίστηκαν. 

Εκείνοι που αποδέχονται τα έσοδα του προϋπολογισµού,
καθώς και τα έξοδα κάθε Υπουργείου και της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας, λέγουν «ΝΑΙ». Εκείνοι που δεν τα αποδέχονται λέγουν
«ΟΧΙ». Όσοι θέλουν να απαντήσουν «ΝΑΙ» για ορισµένα Υπουρ-
γεία ή «ΟΧΙ» αντιστοίχως, το διευκρινίζουν κατά την εκφώνηση
του ονόµατός τους.

Παρακαλούνται να προσέλθουν επί του καταλόγου οι Βουλευ-
τές κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και κ. Απόστολος Βεσυ-
ρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω τους συναδέλ-
φους των έξι πρώτων σειρών να παραχωρήσουν τις θέσεις τους
στους ψηφολέκτες.  

Παρακαλούνται να προσέλθουν οι ψηφολέκτες:
Α) Για τα έσοδα του προϋπολογισµού, οι κύριοι Ιωάννης Ση-

φάκης και Εµµανουήλ Κόνσολας. 
Β) Για τα έξοδα:
1. Της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, η κ. Παναγιώτα Βράντζα

και ο κ. Ιωάννης Αντωνιάδης.
2. Του Υπουργείου Εσωτερικών, οι κύριοι Αλέξανδρος Μεϊκό-

πουλος και Αθανάσιος Καββαδάς. 
3. Του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι κύριοι Ευ-

στάθιος Γιαννακίδης και Κωνσταντίνος Βλάσης. 
4. Του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και

Ενηµέρωσης οι κύριοι Μάριος Κάτσης και Γεώργιος Γεωργαν-
τάς. 

5. Του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, οι κύριοι Αστέριος Καστό-
ρης και Στέργιος Γιαννάκης. 

6. Του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η
κ. Ζωή Λιβανίου και η κ. Άννα Καραµανλή.

7. Του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, ο κ. Κωνσταντίνος Μορφίδης και η κ. Γε-
ωργία Μαρτίνου. 

8. Του Υπουργείου Εξωτερικών, οι κύριοι Θεµιστοκλής Μου-
µουλίδης και Κωνσταντίνος Αχιλλέα Καραµανλής.

9. Του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, ο κ. Γεώργιος Ουρσουζίδης και η κ. Μαρία Αντω-
νίου.

10. Του Υπουργείου Οικονοµικών, οι κύριοι Γεώργιος Πάλλης
και Βασίλειος Γιόγιακας.

11. Του Υπουργείου Υγείας, οι κύριοι Ανδρέας Ριζούλης και

Ανδρέας Κατσανιώτης.
12. Του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, οι κύριοι

Χρήστος Μπγιάλας και Αναστάσιος Δηµοσχάκης.
13. Του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, οι κύριοι

Ιωάννης Σαρακιώτης και Δηµήτριος Κυριαζίδης.
14. Του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η κ. Πανα-

γιώτα Δριτσέλη και ο κ. Χρίστος Δήµας.
15. Του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, η κ. Ολυµπία

Τελιγιορίδου και ο κ. Γεώργιος Κασαπίδης. 
16. Του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, η κ. Μαρία

Τριανταφύλλου και ο κ. Χρήστος Κέλλας. 
17. Του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, η κ.

Ελένη Αυλωνίτου και ο κ. Χρήστος Μπουκώρος.
18. Του Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η κ.

Αικατερίνη Ιγγλέζη και ο κ. Γεώργιος Στύλιος.
19. Του Υπουργείο Τουρισµού, ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός και η

κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ ψηφίζοντας να µην

αποχωρήσετε, γιατί µετά την ονοµαστική ψηφοφορία για τα
Υπουργεία και την Προεδρία της Δηµοκρατίας θα επακολουθή-
σει ψηφοφορία µε έγερση για τους προϋπολογισµούς δηµοσίων
επενδύσεων και προσαρτηµένων προϋπολογισµών, καθώς και
για τους προϋπολογισµούς των αποκεντρωµένων διοικήσεων και
των περιφερειακών υπηρεσιών των Υπουργείων που αναφέρον-
ται στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµίας:
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2018».

Παρακαλώ, αν κάποιοι δεν έχουν καταλάβει τις θέσεις τους ή
δεν έχουν ενηµερωθεί, να προσέλθουν αµέσως για να ξεκινή-
σουµε την ψηφοφορία. 

Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους επί του καταλόγου να
προχωρήσουν στην εκφώνηση των ονοµάτων των συναδέλφων
και η συνάδελφος κ. Αναστασία Γκαρά θα επαναλαµβάνει το
«ΝΑΙ» ή το «ΟΧΙ» κάθε συναδέλφου που ψηφίζει. 

Σας ενηµερώνω ότι έχει έλθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυπία
(φαξ) συναδέλφου, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού
της Βουλής, µε την οποία γνωστοποιεί την ψήφο του επί του νο-
µοσχεδίου. Η ψήφος αυτή θα ανακοινωθεί και θα συνυπολογιστεί
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει

συνάδελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Η επιστολή, η οποία απεστάλη στο Προεδρείο από το συνά-

δελφο κ. Νικόλαο Κοτζιά, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανο-
νισµού της Βουλής, θα καταχωριστεί στα Πρακτικά.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

3368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω επίσης ότι έχει έρθει στο
Προεδρείο επιστολή του συναδέλφου Β’ Αθηνών κ. Χριστόφορου
Παπαδόπουλου, ο οποίος µας γνωρίζει ότι απουσιάζει από την
ψηφοφορία και ότι αν ήταν παρών, θα ψήφιζε «ΝΑΙ». 

Η επιστολή αυτή, η οποία εκφράζει πρόθεση ψήφου, θα κατα-
χωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά δεν
συνυπολογίζεται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

3370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία επί
του κρατικού προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους 2018.

Παρακαλούνται οι κύριοι ψηφολέκτες να προβούν στην κατα-
µέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος και να
υπογράψουν τα σχετικά πρωτόκολλα, τα οποία θα παραλάβουν
υπηρεσιακοί παράγοντες, για να ανακοινώσουµε στη συνέχεια
το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας και να καταχωριστεί στα Πρα-
κτικά.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Στο µεταξύ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη συν-

τόµευση του χρόνου της συνεδρίασης, εάν δεν έχετε αντίρρηση,
θα παρακαλούσα να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία µε έγερση
επί του προϋπολογισµού των δηµοσίων επενδύσεων και προσαρ-
τηµένων προϋπολογισµών και επί των προϋπολογισµών των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων και των περιφερειακών υπηρεσιών
υπουργείων. 

Ερωτάται το Σώµα: Δέχεται τον προϋπολογισµό δηµοσίων
επενδύσεων και των προσαρτηµένων προϋπολογισµών οικονο-
µικού έτους 2018; 

Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν. 
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς το Σώµα παρεδέχθη. 
Ερωτάται το Σώµα: Δέχεται τον τακτικό προϋπολογισµό των

αποκεντρωµένων διοικήσεων και περιφερειακών υπηρεσιών
Υπουργείων οικονοµικού έτους 2018;

Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν. 
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς το Σώµα παρεδέχθη. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Συνολικά ψήφισαν διακόσιοι ενενήντα επτά (297) Βουλευτές. 
Τα έσοδα του προϋπολογισµού αποδέχθηκαν εκατόν πενήντα

τρεις Βουλευτές (153), ενώ εκατόν σαράντα τέσσερις (144) Βου-
λευτές τα καταψήφισαν. 

Τα έξοδα των Υπουργείων: Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Εξω-
τερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και
Μεταφορών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Τουρι-
σµού αποδέχθηκαν εκατόν πενήντα τρεις (153) Βουλευτές, ενώ
εκατόν σαράντα τέσσερις (144) Βουλευτές τα καταψήφισαν. 

Τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας αποδέχθηκαν εκα-
τόν πενήντα τρεις Βουλευτές (153), ενώ εκατόν σαράντα τέσσε-
ρις (144) Βουλευτές τα καταψήφισαν. 

Τα πρωτόκολλα της ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρα-
κτικά και έχουν ως εξής:

3372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3395



3396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3419



3420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3423



3424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3425



3426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3427



3428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3429



3430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3431



3432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3433



3434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3435



3436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3437



3438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3439



3440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3441



3442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3443



3444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3445



3446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3447



3448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3449



3450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3451



3452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού

Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2018» έγινε δεκτό, σε µόνη
συζήτηση, κατά τον Κανονισµό της Βουλής και έχει ως εξής:
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3454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε την ψηφοφορία που διεξήχθη και την ανακοίνωση
του αποτελέσµατος περαιώθηκε η συζήτηση επί του κρατικού
προϋπολογισµού.

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων της
Δευτέρας 11 Δεκεµβρίου 2017, της Τρίτης 12 Δεκεµβρίου 2017,
της Τετάρτης 13 Δεκεµβρίου 2017, της Δευτέρας 18 Δεκεµβρίου
2017 και της Τρίτης 19 Δεκεµβρίου 2017, στις οποίες περιλαµ-
βάνεται η συζήτηση και η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού
του οικονοµικού έτους 2018.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Δευτέρας 11 Δεκεµβρίου 2017, της Τρί-
της 12 Δεκεµβρίου 2017, της Τετάρτης 13 Δεκεµβρίου 2017, της
Δευτέρας 18 Δεκεµβρίου 2017 και της Τρίτης 19 Δεκεµβρίου
2017 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.38’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 20 Δεκεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: α) µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Κύρωση
του Μνηµονίου Συνεργασίας σχετικά µε την Εθνική Γαλλόφωνη
Πρωτοβουλία (2015-2018), στο πλαίσιο του προγράµµατος “Η
γαλλική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις”» και β) µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριο-
τήτων - Καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµέ-
νων - Ίδρυση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και λοιπές δια-
τάξεις».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


